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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΞΓ'

Πέµπτη 21 Ιανουαρίου 1999

Αθήνα, σήµερα 21 Ιανουαρίου 1999, ηµέρα Πέµπτη και ώρα 10.16'
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Α'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΥ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής κ.
Αχιλλέα Κανταρτζή, Βουλευτή Τρικάλων, τα ακόλουθα:
Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Εµµ. Οµπέσης ζητεί την
επίλυση στρατολογικού του προβλήµατος.
2) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων ΕΛ.ΤΑ.
περ. ∆/νσης Θεσ/νίκης ζητεί να µη γίνουν µεταθέσεις υπαλλήλων
του ΕΛ.ΤΑ. από το Νοµό Θεσ/νίκης.
3) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Παρακαµπυλίων Αιτωλ/νίας ζητεί
έκτακτη οικονοµική ενίσχυση για την οργάνωση και εύρυθµη
λειτουργία των υπηρεσιών του.
4) Ο Βουλευτής 'Αρτας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Υπαλλήλων
ΕΟΜΜΕΧ ζητεί να συνεχισθεί η λειτουργία των περιφερειακών
υπηρεσιών του ΕΟΜΜΕΧ.
5) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΑΝΕΣΤΗΣ ΣΑΑΤΣΟΓΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Κάτοικοι της Κοινότητας Λιβαδερού ∆ράµας
ζητούν να τους επιτραπεί η καλλιέργεια κτηµάτων που τους είχαν
διανεµηθεί το 1940 και το 1959.
6) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΦΩΤΗΣ ΧΑΤΖΗΜΙΧΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι πρώην εργαζόµενοι στο εργαστήριο
γάλακτος "ΣΥΝΕΡΓΑΛ ΕΠΕ" ζητούν την επαγγελµατική τους
αποκατάσταση.
7) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ και ΓΕΩΡΓΙΟΣ
ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο
Γρεβενών ζητεί την άµεση αποκατάσταση των σεισµοπαθών των
Νοµών Γρεβενών και Κοζάνης.

8) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Τήνου ζητεί την αλλαγή του Νόµου
περί εκλογής του Π.Ι.Ι.Ε.
9) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων
Ναυπηγείων Αυλίδας ζητεί η πώληση των Ναυπηγείων να γίνει σε
αγοραστή που θα κατοχυρώνει τη συνέχεια της λειτουργίας των
ναυπηγείων.
10) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το
Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Β.Εύβοιας ζητεί να µην καταργηθεί το
Τµήµα Επιθεώρησης Εργασίας Αιδηψού Εύβοιας.
11) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι µεταφραστές - εκφωνητές της
ΕΡΑ 5 - "Η ΦΩΝΗ ΤΗΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ" καταγγέλλουν τη συρρίκνωση
του ξενόγλωσσου προγράµµατος της ΕΡΑ 5.
12) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Εργαζόµενοι στο Ε' Πρόγραµµα
της ΕΡΑ µε σύµβαση έργου µεταφραστών - εκφωνητών ζητούν τη
µετατροπή των συµβάσεών τους σε συµβάσεις εξαρτηµένης
εργασίας αορίστου χρόνου.
13) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Καπνοπαραγωγοί της περιοχής Βάλιου -
Ξηροµέρου Αιτωλ/νίας ζητούν την αναβολή της αναδιάρθρωσης της
ποικιλίας καπνών Τσεµπέλια.
14) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων ΕΛ.ΤΑ. Νοµού
Αιτωλ/νίας ζητεί την αξιοποίηση του κοµβικού κέντρου Αγρινίου και
την παραµονή εργαζοµένων σε Υπηρεσίες του ΕΛ.ΤΑ. στο Νοµό
Αιτωλ/νίας.
15) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων ΕΛ.ΤΑ.
Νοµού Αιτωλ/νίας ζητεί την αξιοποίηση του κοµβικού κέντρου
Αγρινίου και την παραµονή εργαζοµένων σε Υπηρεσίες του ΕΛ.ΤΑ.
στο Νοµό Αιτωλ/νίας.
16) Η Βουλευτής Μαγνησίας κυρία ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Βόλου
Μαγνησίας ζητεί την επίσπευση των διαδικασιών πώλησης του
οικοπέδου της Βαµβακουργίας Βόλου.
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17) Η Βουλευτής Μαγνησίας κυρία ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αθλητικός 'Οµιλος Κερασιάς Μαγνησίας
"ΑΕΤΟΣ" ζητεί οικονοµική ενίσχυση για την κάλυψη λειτουργικών
δαπανών του.
18) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΚΩΝ/ΝΟΣ ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Υπάλληλοι ΟΑΕ∆ Γραφείου Εργασίας
Ηρακλείου ζητούν την ενίσχυση του Γραφείου Ηρακλείου µε
πρόσθετο προσωπικό.
19) Ο Βουλευτής 'Αρτας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες
Νοµού 'Αρτας αναφέρεται στις δραστηριότητές του.
20) Ο Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης ∆ωδεκανήσου ζητεί
την κατασκευή και λειτουργία σύγχρονων σφαγείων στη νήσο Ρόδο.
21) Ο Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης ∆ωδεκανήσου ζητεί να
παραχωρηθεί δηµόσιο κτήµα για την κατασκευή σφαγείων στη νήσο
Ρόδο.
22) Ο Βουλευτής 'Αρτας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Επιλαχόντες στο διαγωνισµό του 1995 για το
∆ηµόσιο ζητούν το διορισµό τους στο ∆ηµόσιο Τοµέα.
23) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Οµάδα Αγωνιστών εθνικής αντίστασης
Καρυάς Ελασσόνας Λάρισας ζητεί να τους εγκριθεί η καταβολή
σύνταξης ως αγωνιστές της εθνικής αντίστασης.
24) Οι Βουλευτές κύριοι ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ,
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ και ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μελιβοίας Λάρισας ζητεί την
αποκατάσταση των ζηµιών που προκάλεσαν οι πρόσφατες
νεροποντές και πληµµύρες στην περιοχή του.
25) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Επιµελητών
Εισπράξεων ΤΕΒΕ "Η ΜΕΛΙΣΣΑ" ζητεί την αλλαγή της εργασιακής
σχέσης των συµβασιούχων υπαλλήλων του ΤΕΒΕ από ορισµένου
σε αορίστου.
26) Οι Βουλευτές κύριοι ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΟΥΛΗΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ
ΚΡΗΤΙΚΟΣ και ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία το Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Τρίπολης ζητεί να ενταχθεί
στα αθλητικά κέντρα εθνικής σηµασίας.
27) Ο Βουλευτής Κέρκυρας κ. ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΚΟΝΤΟΜΑΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ικηγορικός Σύλλογος Κέρκυρας ζητεί να
ανακληθούν µεταθέσεις δικαστικών λειτουργών στο µέσον του
δικαστικού έτους από την Κέρκυρα.
28) Ο Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εθνικό Σκοπευτήριο Χανίων
ζητεί την ανανέωση των αδειών οπλοκατοχής των πυροβόλων
όπλων του.
29) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Γυµναστικός Σύλλογος Βόλου Μαγνησίας
ζητεί οικονοµική ενίσχυση για την κάλυψη λειτουργικών δαπανών
του.
30) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ιωαννίνων ζητεί την αποµάκρυνση
του στρατοπέδου Βελισσαρίου από την πόλη των Ιωαννίνων.
31) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Αδελφοτήτων και Ενώσεων

Επαρχίας Πωγωνίου Ηπείρου ζητεί την άµεση δηµιουργία του
συνοριακού σώµατος φύλαξης για την προστασία των
παραµεθόριων περιοχών.
32) Ο Βουλευτής Πέλλας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Β.Ουρουµίδης, κάτοικος Λουτρακίου
Πέλλας, ζητεί να επιτραπεί η κατασκευή νέων αµβύκων απόσταξης
στεµφύλων στους απογόνους των αρχικών κατόχων.
33) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ικηγορικός Σύλλογος Καβάλας ζητεί να
ορισθεί η πόλη της Καβάλας ως έδρα της Εφετειακής περιφέρειας
Σερρών - Καβάλας - ∆ράµας.
34) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΦΡΑΓΚΙΑ∆ΟΥΛΑΚΗΣ,
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ και ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αστερουσίων Ηρακλείου ζητεί την
ίδρυση πυροσβεστικού κλιµακίου στην περιοχή του.
35) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Σύλλογος Κατερίνης ζητεί να
συµπεριληφθούν τα φουντούκια στις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ από
καιρικές συνθήκες.
36) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΘΕΟΧΑΡΗΣ ΤΣΙΟΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οργανωτική Επιτροπή ∆ήµου Κουφαλίων
και περιχώρων Θεσ/νίκης ζητεί οι ασφαλιστικές εισφορές των
ιδιοκτητών κατασκευαστών οικοδοµών που αποπερατώθηκαν µέχρι
31.12.92 να υπολογίζονται σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό του
έργου.
37) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΘΕΟΧΑΡΗΣ ΤΣΙΟΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Εκτελωνιστών της Ελλάδας
ζητεί την παράταση επ' αόριστον του καθεστώτος καταβολής των
εισφορών των µελών της στο ΤΕΒΕ δι' ενσήµου. 38) Οι Βουλευτές
κύριοι ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ
και ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το
Εκκλησιαστικό Συµβούλιο του Ιερού Ενοριακού Ναού Αγίου Μηνά
Θεσ/νίκης ζητεί τη συντήρηση των αγιογραφιών του Ιερού Ναού.
39) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ και ΓΕΩΡΓΙΟΣ
ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Κοινότητα
Ελατοχωρίου Πιερίας ζητεί τη βελτίωση και τον εκσυγχρονισµό των
εγκαταστάσεων του χιονοδροµικού κέντρου Ελατοχωρίου Πιερίων.
40) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Συντονιστική Επιτροπή Αγώνα
Νεφροπαθών ζητεί τη χορήγηση πλήρους σύνταξης στους
νεφροπαθείς που εργάζονται εν ασθενεία επί δεκαπέντε χρόνια.
B. AΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 2748/30.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
84/20.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην µε αριθµό 2748/30.09.1998 ερώτηση του
Βουλευτή κυρίου Πέτρου Κουναλάκη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Από τον αρχικό διαχειριστικό έλεγχο που έγινε από αρµόδιους
υπαλλήλους του ΤΑΠ (µετά το έγγραφο
ΥΠΠΟ/ΑΡΧ/Α2/Φ38/766ΕΠ/133ΕΠ/3.9.97) δεν διαπιστώθηκε καµία
παρατυπία ή παράβαση στη διαχείριση των εισιτηρίων του
Μουσείου και του Αρχαιολογικού Χώρου Ολυµπίας. Λόγω της
σοβαρότητας του θέµατος διετάχθη η διενέργεια νέας Ε∆Ε.
Η αρµόδια Ζ' ΕΠΚΑ, πάντως, προέβη στην άµεση αποµάκρυνση
των υπαλλήλων ασφαλείας του ΤΑΠ, έχει φροντίσει
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δε ώστε στο πρόγραµµα υπηρεσίας του Μουσείου να
εναλλάσσονται συνεχώς οι φύλακες που ασχολούνται στον έλεγχο
και την έκδοση εισιτηρίων και να απασχολούνται εκεί υπάλληλοι
που κρίνονται έµπιστοι και αξιόπιστοι. 'Εχει, τέλος, απαγορευθεί
αυστηρά η επιστροφή κοµµένων εισιτηρίων εκ µέρους των
επισκεπτών.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

2. Στην µε αριθµό 2574/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
76/20.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην µε αριθµό 2574/25.09.1998 ερώτηση των
Βουλευτών κυρίων Ορέστη Κολοζώφ και Χαράλαµπου Αγγουράκη,
σας γνωρίζουµε τα εξής:
Από τα κτίσµατα στα οποία αναφέρεται η ερώτηση των κυρίων
Βουλευτών για το Ζάππειο, µόνο εκείνο του θερινού
κινηµατογράφου "Αίγλη" έχει χαρακτηρισθεί από το ΥΠ.ΠΟ ως
ιστορικό διατηρητέο µνηµείο (Υ.Α. ∆ΙΛΑΠ/Γ/3294/52923/ 9.11.92).
Στην ∆ΠΚΑΝΜ υποβλήθηκε µελέτη αποκατάστασης και
επαναλειτουργίας του, που εγκρίθηκε µε την Υ.Α. ΥΠΠΟ/26326 /
∆ΠΑΚΝΜ / 1190/18.6.98.
Για τις χρήσεις γης, τη νέα οικοδοµική άδεια και της µεγάλης
έκτασης οικοδοµικές εργασίες σε άλλα σηµεία του χώρου, η
αρµοδιότητα ανήκει στο Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆Ε.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

3. Στην µε αριθµό 2510/23.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
73/20.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην µε αριθµό 2510/23.09.1998 ερώτηση του
Βουλευτή κυρίου Πέτρου Κουναλάκη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Σύµφωνα µε το βιβλιογραφικό και φωτογραφικό υλικό στα όρια της
κοινότητας Συλίµνας και δυτικά της Τρίπολης, στη θέση "Μάννα του
Νερού", εντοπίζεται το υδραγωγείο της Παλαιάς Ντροπολιτσάς.
Συγκεκριµένα, σώζονται δύο λιθόκτιστα γεφύρια, σε µικρή
απόσταση το ένα από το άλλο, επάνω από τα οποία διερχόταν
νερό.
Το πρώτο από αυτά, κτισµένο κοντά στις πηγές του νερού, µήκους
22 µέτρων, διασώζεται σχεδόν σε όλο του το ύψος. ∆ιαµορφώνεται
από καµάρα τοξωτής µορφής, το περίγραµµα της οποίας ορίζουν
ορθογωνικοί λαξευµένοι λίθοι, ακτινωτά διαταγµένοι από τη γένεση
του τόξου και άνω. Τα παράπλευρα τµήµατα του ανοίγµατος
πληρώνονται µε τοιχοποιία, η οποία συνίσταται σε αδρά
λαξευµένους λίθους, σε κανονικές στρώσεις και συνδετικό κονίαµα.
Επάνω από αυτό διέρχεται ο σύγχρονος αγωγός ύδρευσης της
Τρίπολης που έγινε το 1928. Το δεύτερο γεφύρι, µεγαλύτερο
µήκους 45 µέτρων, αποτελείται από τρία τόξα (το κεντρικό, ύψους
6.50 περίπου µέτρων, σώζεται ακέραιο ενώ από τα πλαϊνά το ένα
έχει εντελώς καταπέσει και το άλλο βρίσκεται σε ηµιερειπωτική
µορφή). Η τοιχοποιία του αποτελείται από αδρά λαξευµένους λίθους
τοποθετηµένους σε κανονικές στρώσεις και συνδετικό κονίαµα.
Ορθογωνικοί λαξευµένοι λίθοι έχουν χρηστιµοποιηθεί για να
ορίσουν το περίγραµµα των τοξωτών ανοιγµάτων. Επάνω από τα
τόξα διαµορφώνεται στεγανό αυλάκι µε τη χρήση υδραυλικού
κονιάµατος για την όδευση του νερού.
Στην ευρύτερη περιοχή των γεφυριών εντοπίζονται κατάλοιπα
λιθόκτιστων κτιρίων, τα οποία εξυπηρετούσαν τις ανάγκες του
υδραγωγείου.
Η αρµόδια 5η ΕΒΑ, στο πλαίσιο της προστασίας και ανάδειξης του
µνηµειακού πλούτου του νοµού Αρκαδίας, θα διενεργήσει άµεσα
αυτοψία στο υδραγωγείο προκειµένου να αξιολογηθεί η
αρχαιολογική και ιστορική του αξία και να διαπιστωθούν τυχόν
βλάβες που έχουν προκληθεί σε αυτό ή το άµεσο περιβάλλον του
από αυθαίρετες επεµβάσεις. 'Οσες ενέργειες κριθούν αναγκαίες, θα
γίνουν.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

4. Στην µε αριθµό 2498/22.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.

72/20.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην µε αριθµό 2498/22.09.1998 ερώτηση του
Βουλευτή κυρίου Βαγγέλη Μεϊµαράκη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Η Επιτροπή της ∆ΟΕ δεν είναι επιτροπή ελέγχου αλλά συντονιστική
επιτροπή. Η Συντονιστική Επιτροπή εξέφρασε την απόλυτη
ικανοποίησή της για την µέχρι τώρα πρόοδο και για τον τρόπο µε
τον οποίο έχει γίνει ο χειρισµός των θεµάτων -κυρίως σε
οργανωτικό επίπεδο.
Η συζήτηση µε την ∆ιυπουργική Επιτροπή κινήθηκε γύρω από τα
ακόλουθα σηµεία:
Τη δυνατότητα νοµοθετικής ρύθµισης, για την διαθεσιµότητα και τις
τιµές ξενοδοχείων το καλοκαίρι του 2004.
Την προώθηση του Ολυµπιακού Λαχείου.
Την χρηµατοδότηση της Οργανωτικής Επιτροπής µέχρι τη
λειτουργία του Ολυµπιακού Λαχείου.
Η ∆ΟΕ κατανοεί ότι µπορεί να προκύψουν επιµέρους αλλαγές ή
διευθετήσεις στις χωροθετήσεις των Ολυµπιακών εγκαταστάσεων
και ουσιαστικά έχει συµφωνήσει για την µεταφορά του Ιππικού
Κέντρου στο Μαρκόπουλο -µόλις η ελληνική πλευρά επιβεβαιώσει
τη συµφωνία της στις υποδείξεις του Τεχνικού Συµβούλου της
∆ιεθνούς Οµοσπονδίας.
2. Μέχρι στιγµής ο προϋπολογισµός κάθε έργου είναι αυτός της
Επιτροπής ∆ιεκδίκησης, ενώ το χρονοδιάγραµµα για τον
Φεβρουάριο του 1999 είναι ενδεικτικό (η ηµεροµηνία µπορεί να
µεταβληθεί).
Η διαδικασία κατασκευής των έργων έχει αρχίσει από την
περασµένη άνοιξη µε την σύσταση των έξι οµάδων εργασίας. Στο
τέλος Ιουλίου τα ειδικά Ολυµπιακά έργα ανατέθηκαν στην Α.Ε.
"Αθήνα 2004", η οποία προβαίνει σε ενέργειες ώστε να συνεχισθεί η
"ωρίµανση" των έργων (προµελέτες, απόκτηση γης, διάφορες
άδειες και άλλες πράξεις που είναι απαραίτητες πριν αρχίσουν οι
κατασκευές). Αυτή άλλωστε είναι η πιο άχαρη και η πιο κρίσιµη
φάση.
3. Η Εθνική Επιτροπή των Ολυµπιακών Αγώνων του 2004
συνέρχεται σε συνεδρίαση υπό την τακτική της σύνθεση στις
29.10.98 οπότε και θα συζητηθούν όλα τα σχετικά ζητήµατα.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

5. Στην µε αριθµό 2496/22.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
71/20.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην µε αριθµό 2496/22.09.1998 ερώτηση της
Βουλευτού κυρίας Φάνης Πάλλη-Πετραλιά, σας γνωρίζουµε τα εξής:
1. Το Θέατρο "∆ΟΡΑ ΣΤΡΑΤΟΥ-ΕΛΛΗΝΙΚΟΙ ΧΟΡΟΙ" ιδρύθηκε το
1953. Το Ελληνικό ∆ηµόσιο του παραχώρησε το Θέατρο του
Φιλοπάππου για τις παραστάσεις του, καθώς και το διατηρητέο
κτίριο επί της οδού Σχολείου 8 στην Πλάκα για να στεγάσει την
ιµατιοθήκη, τις πολιτιστικές και εν γένει επιστηµονικές του
δραστηριότητες.
2. Το Θέατρο είναι το µοναδικό Ελληνικό Σωµατείο Χορού που
επιχορηγείται την τελευταία πενταετία τακτικά από το ΥΠ.ΠΟ. και
µάλιστα σε συγκεκριµένα υψηλά χρηµατικά ποσά:
- 1994, 37.000.000 δρχ. (για κάλυψη χρεών και λειτουργικών
δαπανών)
- 1995, 20.000.000 δρχ. (για λειτουργικές δαπάνες)
- 1996, 20.000.000 δρχ. (για λειτουργικές δαπάνες)
- 1997, 20.000.000 δρχ. (για λειτουργικές δαπάνες)
- 1998, 20.000.000 δρχ. (έχει ενταχθεί στο Πρόγραµµα ∆ράσης).
Κατά καιρούς έχει τύχει έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης για αγορά
εκδόσεων, συµµετοχή σε εκδηλώσεις στην Ελλάδα και στο
εξωτερικό κλπ.
3. Από τον ∆εκέµβριο του 1997 άρχισαν επισκευές του κτιρίου που
έχει παραχωρηθεί στο Σωµατείο οι οποίες προβλέπεται να
ολοκληρωθούν στο τέλος του τρέχοντος έτους.
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Επιπλέον η ∆ΙΛΑΠ σχεδιάζει την κατάρτιση Προγραµµατικής
Σύµβασης πενταετούς διάρκειας για την συντήρηση των αυθεντικών
ενδυµασιών του Σωµατείου.
4. Το όλο θέµα λειτουργίας του Θεάτρου πρέπει να τεθεί σε νέες
βάσεις και το ΥΠ.ΠΟ. µελετά διεξοδικά τα προβλήµατα που έχουν
ανακύψει -οι παραστάσεις απευθύνονται κυρίως σε τουρίστες και
γενικώς σε αλλοδαπούς επισκέπτες της χώρας µας, ο δε αριθµός
θεατών µειώνεται σταδιακά, όπως προκύπτει τα στοιχεία
πληρότητας του Θεάτρου κλπ. Σε -δεύτερη κατά σειρά- σύσκεψη
υπό την προεδρία µου στις 20.10.98 µε τη συµµετοχή των
εκπροσώπων του Θεάτρου και υπηρεσιακών παραγόντων
συµφωνήθηκε να συγκεντρωθούν όλα τα αναλυτικά στοιχεία και να
διερευνηθεί η δυνατότητα υπογραφής τριµερούς προγραµµατικής
σύµβασης µε τη συµµετοχή του Θεάτρου, του ΥΠ.ΠΟ. και του ΕΟΤ.
Σε κάθε περίπτωση και εφόσον συνεχιστούν οι καθηµερινές
παραστάσεις πρέπει να γίνει προσπάθεια µέσω των τουριστικών
δικτύων για τη σηµαντική αύξηση του µέσου ηµερήσιου αριθµού
εισιτηρίων -αλλιώς το όλο εγχείρηµα είναι οικονοµικά αδιέξοδο.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

6. Στην µε αριθµό 2446/21.9.98 και 2517/23.9.98 ερώτηση δόθηκε
µε το υπ' αριθµ. 4473/26.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στις µε αριθµό 2446/21.9.98 και 2517/23.9.98
ερωτήσεις, που κατατέθηκαν στη Βουλή από τους Βουλευτές
κυρίους Μ. Κωστόπουλο και Ορ. Κολοζώφ, για τα θιγόµενα σ' αυτές
θέµατα, σας πληροφορούµε τα εξής:
1. 'Οπως είναι γνωστό η εργατική νοµοθεσία για τα θέµατα υγιεινής
και ασφάλειας της εργασίας εφαρµόζεται τόσο στον ιδιωτικό όσο και
στο δηµόσιο τοµέα. Υποχρέωση για τη λήψη των απαραίτητων
µέτρων για την πρόληψη των εργατικών ατυχηµάτων και των
επαγγελµατικών ασθενειών και εν γένει για τη βελτίωση των
συνθηκών εργασίας στο Νοσοκοµείο Σωτηρία έχει η διοίκηση του
Νοσοκοµείου την εποπτεία του οποίου ασκεί το Υπουργείο Υγείας
και Πρόνοιας.
2. Ο έλεγχος της εφαρµογής της εργατικής νοµοθεσίας για την
ασφάλεια και υγεία των εργαζοµένων ασκείται σήµερα και µέχρι
30.6.99 από τις αρµόδιες επιθεωρήσεις εργασίας που υπάγονται
στις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις. Από 1.7.99 η αρµοδιότητα αυτή
περιέρχεται σύµφωνα µε το άρθρο 8 του ν. 2639/1998
(205/Α'/2.9.98) "Ρύθµιση εργασιακών σχέσεων, σύσταση Σώµατος
Επιθεώρησης Εργασίας και άλλες διατάξεις" στο Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας (ΣΕΠΕ) το οποίο θα υπάγεται απευθείας
στον Υπουργό Εργασίας και Κοιν. Ασφαλίσεων και θα έχει
αρµοδιότητες που εκτείνονται σε όλη την ελληνική επικράτεια. Η
δηµιουργία του ΣΕΠΕ στοχεύει στην αναβάθµιση του ρόλου της
επιθεώρησης εργασίας και την αποτελεσµατικότερη λειτουργία της
ωστε να µειωθεί ο αριθµός των εργατικών ατυχηµάτων και να
βελτιωθούν οι συνθήκες στους χώρους εργασίας.
3. Ειδικότερα για την εφαρµογή των διατάξεων στο ∆ηµόσιο και τα
Νοµικά Πρόσωπα ∆ηµοσίου ∆ικαίου (ΝΠ∆∆) και προκειµένου να
αρθούν οι δυσκολίες από τις ιδιαιτερότητες εφαρµογής στον τοµέα
αυτό, συστήθηκε µε τις αριθµ. 2075540/7772/0004/24.10.1997 και
2077424/8043/0004/ 3.11.1997 Αποφάσεις του Υπουργείου
Οικονοµικών, επιτροπή στην οποία συµµετείχαν εκπρόσωποι της
Πολιτείας και της Α∆Ε∆Υ για να εξετάσει το θέµα. Συγκεκριµένα το
έργο της επιτροπής αυτής ήταν "η µελέτη των προβληµάτων
υγιεινής και ασφάλειας των εργαζοµένων στο ∆ηµόσιο, Ν.Π.∆.∆. και
ΟΤΑ µε στόχο την διατύπωση προτάσεων για τη λήψη των
αναγκαίων µέτρων και την αποτελεσµατικότερη εφαρµογή της
σχετικής νοµοθεσίας για την ασφάλεια και υγεία των εργαζοµένων
στους χώρους αυτούς".
Επιπρόσθετα σας πληροφορούµε ότι τις προτάσεις της επιτροπής
ήδη αξιολογεί το Υπουργείο Οικονοµικών σε συνεργασία µεµ το
Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

7. Στην µε αριθµό 2635/28.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1817/13.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2635/28.9.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Παπαδόγγονας στη Βουλή των Ελλήνων
σχετικά µε την απώλεια ∆ισκετών από την 3η Μοίρα Σταθµού
Ελέγχου Περιοχής (ΜΣΕΠ), σας γνωρίζονται τα ακόλουθα:
Οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις της Χώρας µας επιτελούν στο ακέραιο το
καθήκον τους µε πλήρη συναίσθηση της σηµασίας του έργου που
τους έχει ανατεθεί. Στα πλαίσια της προσπάθειας αυτής
λαµβάνονται όλα τα προσήκοντα µέτρα ασφαλείας.
Συνεπώς, χρήσιµο θα ήταν να αποφεύγεται η χρήση ενός
µεµονωµένου περιστατικού για την εξαγωγή γενικευµένων
συµπερασµάτων, ειδικά από τη στιγµή που και στην περίπτωση
αυτή ελήφθησαν όλα τα απαραίτητα προληπτικά και κατασταλτικά
µέτρα για την προστασία, αλλά και τον εντοπισµού του
απολεσθέντος διαβαθµισµένου υλικού.
Πιο συγκεκριµένα, οι εν λόγω δέκα επτά (17) δισκέτες που
απολέσθησαν φυλάσσοντο σε ειδικά διαµορφωµένο δωµάτιο σε
"κρυφό χώρο" της προαναφερθείσας Μοίρας, ο οποίος
προστατεύεται από δύο ηχητικούς συναγερµούς και ασφαλίζεται µε
δύο πόρτες. Παράλληλα µε αυτά τα φυσικά µέτρα προστασίας του
χώρου, πρόσβαση σε αυτόν είχαν µόνο ειδικά διαβαθµισµένα
άτοµα, υψηλής διαβάθµισης, αλλά και τηρείτο ειδικό πρωτόκολλο
χρέωσης και αποχρέωσης µνηµονίων και σχεδίων.
Περαιτέρω, όταν διαπιστώθηκε η απώλεια των δισκετών κηρύχθηκε
η Μοίρα σε γενικό συναγερµό που συνδυάστηκε µε εκτεταµένη
λεπτοµερή έρευνα της 3ης ΜΣΕΠ και του περιβάλλοντα αυτήν
χώρου. Στη συνέχεια διατάχθηκε άµεσα η διενέργεια 'Ενορκης
∆ιοικητικής Εξέτασης (Ε∆Ε).
Κατά την εξέλιξη της Ε∆Ε, ο Υποσµηναγός ∆ηµ. Φωλίνας
οµολόγησε στον διενεργούντα την Ε∆Ε ότι αφαίρεσε ο ίδιος τις
υπόψη δισκέτες. Σηµειώνεται ότι πρόκειται για ένα από τα ειδικά
διαβαθµισµένα άτοµα που είχαν πρόσβαση στο χώρο, στον οποίο
εφυλάσσοντο η υπόψη δισκέτες.
Στη σχετική οµολογία υποστηρίχθηκε ότι η αφαίρεση των δισκετών
έγινε µε σκοπό τη λήψη στοιχείων για προσωπική χρήση και ότι εν
συνεχεία αυτές πετάχθηκαν σε κάδο απορριµάτων. Ενηµερωτικά
αναφέρεται ότι διεξήχθησαν εκτεταµένες έρευνες διαρκείας πέντε (5)
ηµερών µε τη συνεργασία του τοπικού Οργανισµού Αυτοδιοίκησης,
προκειµένου να εντοπισθούν οι δισκέτες στους χώρους αποκοµιδής
των απορριµάτων, χωρίς όµως, επιτυχία.
Ο εν λόγω Αξιωµατικός παραπέµπεται βάσει της πρότασης του
πορίσµατος της Ε∆Ε, στο αρµόδιο Ανακριτικό Συµβούλιο για την
επιβολή καταστατικής ποινής (Απόταξη), ενώ παράλληλα
διενεργείται και Προανάκριση από τον Εισαγγελέα Αεροδικείου
Λαρίσης µε σκοπό τον εντοπισµό των ενδεχόµενων Ποινικών
ευθυνών του υπόψη Αξιωµατικού και την παραποµπή του στην
Ποινική ∆ικαιοσύνη.
Προκύπτει, λοιπόν, αβίαστα ότι έγιναν όλες οι απαραίτητες
ενέργειες για την άµεση αντιµετώπιση του σοβαρότατου αυτού
περιστατικού, οι οποίες θα καταλήξουν στην απόδοση ευθυνών σε
οποιονδήποτε τυχόν εµπλεκόµενο.

Ο Υπουργός
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ-ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"

8. Στην µε αριθµό 2736/30.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
238/23.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 2736/30.9.1998 που κατέθεσαν στη
Βουλή οι Βουλευτές κύριοι Ευάγγελος Μπασιάκος, Σάββας
Τσιτουρίδης, Αθανάσιος ∆αβάκης, Ελευθέριος Παπανικολάου,
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Θεόδωρος Σκρέκας, Απόστολος Σταύρου σας πληροφορούµε τα
εξής:
Στο συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας τον Ιούνιο του 1997 όταν
εγκρίθηκε η απόφαση της Ιταλικής Κυβέρνησης για ρύθµιση των
Αγροτικών Χρεών, ενηµέρωσα το Συµβούλιο για την πρόθεση της
Ελληνικής Κυβέρνησης να προχωρήσει σε αντίστοιχη ρύθµιση
χρεών. Εν συνεχεία η Κυβέρνηση κατέθεσε το Νοµοσχέδιο που
ψήφισε η Βουλή και ο νόµος δηµοσιεύτηκε στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.
Η Επιτροπή της Ε.Ε. ουδέποτε εξέδωσε απόφαση για της
προβλεπόµενες από τον Ν. 2538 ρυθµίσεις. Οι υπηρεσίες της Ε.Ε.
ζήτησαν ενηµέρωση από το Υπουργείο Γεωργίας δύο φορές. Το
Υπουργείο Γεωργίας ενηµέρωσε τις Κοινοτικές αρχές ότι όταν
κατατεθούν τα σχέδια βιωσιµότητας θα τεθούν υπ' όψη των
υπηρεσιών της Κοινότητας.
Σε συνεννόηση µε την Αυστριακή Προεδρία του Συµβουλίου και τον
Επίτροπο Γεωργίας και µε τη σύµφωνη γνώµη των Υπουργών
Γεωργίας των Κρατών Μελών υπέβαλα αίτηµα για πολιτική
απόφαση στο Συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας.
Σύντοµα το Συµβούλιο θα λάβει πολιτική απόφαση επί του θέµατος
που θα εγκρίνει τη ρύθµιση.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ").

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο των
επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 22 Ιανουαρίου 1999.
A. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 2 &
3 Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 457/19.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ελευθερίου Βερυβάκη
προς τους Υπουργούς Εθνικής 'Αµυνας, Εξωτερικών, σχετικά µε τη
συµβατότητα των πυραύλων S - 300 µε τα άλλα οπλικά συστήµατα
της χώρας µας, την εγκατάστασή τους στην Ελλάδα κλπ.
2. Η µε αριθµό 463/20.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµητρίου Σιούφα προς τον Υπουργό
Εξωτερικών-∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, σχετικά µε τις
προθέσεις του Υπουργείου να τροποποιήσει το νόµο για τις
προεκλογικές δαπάνες υποψηφίων Βουλευτών και Κοµµάτων.

3. Η µε αριθµό 467/20.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ευστρατίου Κόρακα προς
τον Υπουργό Mεταφορών και Επικοινωνιών, σχετικά µε την
προµήθεια τριών ραντάρ διαδροµής για τις ανάγκες κάλυψης
τοµέων του FIR Αθηνών κλπ.
4. Η µε αριθµό 464/20.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Σπυρίδωνος
∆ανέλλη προς τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
προστασίας των ελαιοπαραγωγών.
5. Η µε αριθµό 459/20.1.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Βασιλικής Αράπη-
Καραγιάννη προς τους Υπουργούς Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε την ενίσχυση των
προγραµµάτων εκπαίδευσης και κατάρτισης των ατόµων µε ειδικές
ανάγκες κλπ.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 2
& 3 Καν. Βουλής).
1. Η µε αριθµό 471/20.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Σούρλα προς τον Υπουργό Υγείας
και Πρόνοιας, σχετικά µε την καθυστέρηση ανέγερσης του Εθνικού
Κέντρου Αιµοδοσίας, την έλλειψη εργαστηρίου ποιοτικού ελέγχου
αίµατος και πλάσµατος κλπ.
2. Η µε αριθµό 468/20.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ευστρατίου Κόρακα προς
τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε την έγκριση και χρηµατοδότηση
των προγραµµάτων βιοκαλλιέργειας της 'Ενωσης Αγροτικών
Συνεταιρισµών Λήµνου.
3. Η µε αριθµό 465/20.1.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ανδριανής Λουλέ
προς τους Υπουργούς Περιβάλλοντος-Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων, Γεωργίας, σχετικά µε τα προβλήµατα που δηµιουργούνται
από το καθεστώς προστασίας της περιοχής των εκβολών του
Πηνειού ποταµού, λόγω της ένταξής της στο Ευρωπαϊκό Οικολογικό
∆ίκτυο NATURA 2000.
4. Η µε αριθµό 460/20.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Καρατάσου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος-Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
σχετικά µε τη βελτίωση του οδικού άξονα Κορωπίου-Βάρης.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Κύριοι συνάδελφοι, εάν έχετε την καλοσύνη να προταχθεί η
τελευταία επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του κ. Καρατάσου,
που αφορά τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας, επειδή πρέπει να
είναι στη ∆ιαρκή Επιτροπή.
Ερωτώ τους ερωτώντες και ερωτωµένους εάν δίνουν την έγκριση
της πρόταξης αυτής.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συµφωνούν οι κύριοι
συνάδελφοι.
Εποµένως, πρώτη θα συζητηθεί η µε αριθµό 438/18.1.1999
επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού
Κινήµατος κ. Γεωργίου Καρατάσου προς τον Υπουργό Εµπορικής
Ναυτιλίας, σχετικά µε τη ρύπανση της περιοχής της Πάχης λόγω
της επισκευής πλοίων κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Καρατάσου σε περίληψη έχει ως εξής:
"Στην περιοχή Πάχη Μεγάρων γίνονται επισκευές πλοίων χωρίς
αυτό να επιτρέπεται. ∆εκάδες αυτοκίνητα κατακλύζουν το λιµάνι της
Πάχης µεταφέροντας συνεργεία και ανταλλακτικά, ρυπαίνοντας τη
θάλασσα και υποβαθµίζοντας την περιοχή.
Επειδή η περιοχή της Πάχης δεν ανήκει στη ναυπηγοεπισκευαστική
ζώνη και επειδή η επισκευή των πλοίων στην περιοχή της Πάχης
έχει ως αποτέλεσµα τη ρύπανση της θάλασσας.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός τι προτίθεται να πράξει ώστε στην
περιοχή της Πάχης να µη γίνονται επισκευές πλοίων".
Ο Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας κ. Σουµάκης έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Κύριε
Προέδρε, κύριοι συνάδελφοι, η διαδικασία η οποία προβλέπεται για
τις µικροεπισκευές ή συντηρήσεις σε πλοία, πέραν των
καθιερωµένων ζωνών, και µε βάση τους γενικούς κανονισµούς
λιµένων. Προβλέπεται ότι µε άδεια της οικείας λιµενικής αρχής,
δίνονται άδειες γι' αυτού του είδους τις µικροεπισκευές και
συντηρήσεις. Αυτό προβλέπεται, επαναλαµβάνω, από τους
γενικούς κανονισµούς λιµένων. Βεβαίως οι άδειες αυτές δίνονται,
εφόσον υπάρχουν συνθήκες ασφάλειας της περιοχής. Αυτό γίνεται
σε πλοία που είναι παροπλισµένα κυρίως ή αργούν. Και βεβαίως
πρέπει να συµµορφωθούν σε ορισµένες υποδείξεις που αφορούν
µέτρα ασφάλειας. Ιδίως για τα δεξαµενόπλοια για παράδειγµα
χρειάζεται να είναι πλήρως απαλλαγµένα από επικίνδυνα αέρια.
Για το συγκεκριµένο περιστατικό, στο οποίο αναφέρεται ο κύριος
συνάδελφος, πρέπει να πω ότι έχει δοθεί άδεια. 'Εχουν τηρηθεί
όλες οι προϋποθέσεις -δεν είναι η πρώτη φορά που γίνεται αυτό-
και βεβαίως δεν έχει σηµειωθεί καµία ρύπανση στην περιοχή. Είναι
µια διαδικασία που γίνεται και θα γίνεται, µέχρις ότου µε τα
προεδρικά διατάγµατα υλοποιηθεί ο τελευταίος νόµος που αφορά
τις ναυπηγοεπισκευαστικές εργασίες και τις συγκεκριµένες ζώνες
όπου θα αλλάξουν και αυτά εκ των πραγµάτων όπου χρειάζεται
αυτό να συµβεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Καρατάσο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν έχετε
περάσει από τη Πάχη να δείτε τι ωραίο στολίδι είναι αυτή η περιοχή.
Καταλαβαίνετε δηλαδή ότι αν έρχονται αυτοκίνητα µε ανταλλακτικά,
πετάνε στη θάλασσα ό,τι τους περισσεύει, µολύνεται όλη η περιοχή
εκεί πέρα. Είναι ένας µικρός κόλπος και δεν επιτρέπεται ούτε καν τα
συνεργεία να φτάσουν εκεί πέρα. ∆ιότι πρώτον εµποδίζουν την
κυκλοφορία γιατί είναι πάρα πολύ µικρός αυτός ο κόλπος. Και
δεύτερον, όταν µου λέτε ότι µπορεί να πάρει άδεια από την
αστυνοµία να πάει, ποιος θα το ελέγξει; Αν θα πάει ένα συνεργείο
εκεί να κάνει αυτήν την επισκευή που πρέπει να κάνει, υπάρχει
κάποιος που να ελέγχει αν έχει άδεια ή όχι; ∆εν υπάρχει. Μπάτε
σκύλοι αλέστε και αλεστικά µη δίνετε.
Αυτές οι περιοχές έχουν ένα σκοπό, να υπηρετούν πράγµατι εκεί
την περιοχή γύρω. Γιατί όπως ξέρετε όλη η περιοχή στα παράλια

αυτά είναι µολυσµένη. 'Αρα πρέπει αυτές τις περιοχές που είναι
καθαρές να τις διατηρήσουµε. Γι' αυτό κάντε κάποια προσπάθεια σε
αυτήν την περιοχή ώστε να υπάρχει έλεγχος. Αυτό ζητάµε εµείς.
∆εν λέµε να µην φτιάξουν αλλά απλώς να υπάρχει έλεγχος να µην
ρίχνονται τα απόβλητα στη θάλασσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Κύριε
Πρόεδρε, πράγµατι δεν θα διαφωνήσω µε τον κύριο συνάδελφο ότι
το θέµα του ελέγχου είναι πρωτίστης σηµασίας. Τουλάχιστον
φαίνεται ότι γίνεται ένας συστηµατικός έλεγχος. Θα φροντίσω αυτό
να το διερευνήσω ακόµη περισσότερο. Αλλά σας λέω εκ των
πραγµάτων ότι για το συγκεκριµένο περιστατικό δεν έχει υπάρξει
στοιχείο ρύπανσης ή οτιδήποτε άλλο που να δηµιουργεί πρόβληµα.
Ως προς το θέµα του ελέγχου όλοι µας πιστεύω ότι συµφωνούµε ότι
αυτός πρέπει να είναι στον ανώτερο και πιο αυστηρό βαθµό.
Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ: Οι εφηµερίδες το γράφουν.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Και τα µαύρα µεροκάµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Επανερχόµαστε στην
κανονική σειρά του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων.
Πρώτη είναι η µε αριθµό 431/13.1.1999 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη
Καψή προς τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας, Εθνικής 'Αµυνας,
σχετικά µε δηµοσιεύµατα του Τύπου αναφερόµενα στη διαχείριση
των αντισταθµιστικών οφελών από την αγορά αµυντικού
εξοπλισµού των Ενόπλων ∆υνάµεων κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Καψή έχει ως εξής:
"Οι καταγγελίες που είδαν πρόσφατα τη δηµοσιότητα ("Βήµα"
10.1.1999) για τη διαχείριση των αντισταθµιστικών οφελών
δηµιουργούν την πεποίθηση ότι η διαδικασία αυτή, που
προεβλέφθη σαν αντιστάθµισµα της εκροής συναλλάγµατος αλλά
και µείωση της τελικής δαπάνης για τους εξοπλισµούς των
Ενόπλων ∆υνάµεων µας είχε τελείως αντίστροφο αποτέλεσµα,
ώστε να χαρακτηρίζεται σαν "σκάνδαλο του αιώνος" και να έχει
αναβιβάσει το τελικό κόστος των εξοπλισµών".
Ερωτώνται οι κύριοι κύριοι Υπουργοί:
1. Ποιο το συνολικό ύψος των αντισταθµιστικών οφελών που
έχουµε λάβει µέχρι σήµερα, από τις συµβάσεις των αγορών το
1987, σε πραγµατικές τιµές (ονοµαστική αξία) προ του
υπολογισµού του συντελεστή κάθε αγοράς;
2. Πόσα γραφεία από τα διαχειριζόµενα αντισταθµιστικά οφέλη
διευθύνονται, ή µετέχουν σ' αυτά, απόστρατοι αξιωµατικοί ή πρώην
υπάλληλοι του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης;
3. Σε ποιες και πόσες περιπτώσεις εφαρµόστηκε η υπουργική
απόφαση της 1/5/95 (του τότε Υφυπουργού κ.Ν.Κουρή) και σε
ποιες όχι; Και γιατί;
4. Η επιλογή των αντισταθµιστικών οφελών γίνεται κατόπιν
προτάσεων των προµηθευτών ή περιγράφεται σε κάθε σύµβαση;
5. Τι νοµοθετικές πρωτοβουλίες σκέπτεται να αναλάβουν τα
αρµόδια Υπουργεία για την εκκαθάριση της οµιχλώδους και
ιδιαίτερα αδιαφανούς κατάστασης που επικρατεί στη διαχείριση των
αντισταθµιστικών;".
Ο Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας κ. ∆ηµήτριος Αποστολάκης έχει το
λόγο για τρία λεπτά ν' απαντήσει σε πέντε ερωτήµατα, άρα από
µισό λεπτό στο καθένα!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Ναι, από δέκα δευτερόλεπτα στο κάθε ερώτηµα θα αφιερώσω,
κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν.Κρητικός): Είναι συγκεκριµένα
πάντως τα ερωτήµατα και άρα απαιτούνται µονολετικές απαντήσεις
για κάθε ερώτηµα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ' αρχήν
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θέλω να διαβεβαιώσω και τον ερωτώντα κύριο συνάδελφο, αλλά και
το Κοινοβούλιο ότι η Κυβέρνηση µε το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας
και το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας, καταβάλλει κάθε
προσπάθεια, ώστε να υπάρχει απόλυτη διαφάνεια στον ευαίσθητο
τοµέα των προµηθειών των Ενόπλων ∆υνάµεων και στην
ολοκλήρωση των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων.
Θα απαντήσω ένα-ένα τα ερωτήµατα τα οποία είναι αρκετά, γι'αυτό
και αποφεύγω τους προλόγους.
Για τα Mιράζ-2000 που ήταν η προµήθεια του 1987, έχουν
υλοποιηθεί µέχρι τώρα αντισταθµιστικά ωφέλη αξίας τριάντα
δισεκατοµµυρίων (30.000.000.000) δραχµών. Παράλληλα, η
γαλλική κυβέρνηση στο ίδιο πρόγραµµα έχει υλοποιήσει
αντισταθµιστικά προγράµµατα µε αγορά υλικών και υπηρεσιών,
αξίας περίπου πέντε δισεκατοµµυρίων (5.000.000.000) δραχµών.
Συνολικά δηλαδή από την αγορά των Μιράζ 2000 έχουµε µια
πραγµατοποίηση τριάντα πέντε δισεκατοµµυρίων (35.000.000.000)
δραχµών, ενώ προχωρεί και η υλοποίηση των υπολοίπων
προγραµµάτων.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Πόσα είναι τα υπόλοιπα;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Θα σας απαντήσω, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είναι περιορισµένος ο
χρόνος.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Μα, δεν γίνεται να λέει ο κύριος Υπουργός, θα
απαντήσω σε τρια δευτερόλεπτα και να µη λέει τίποτα, κύριε
Πρόεδρε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε συνάδελφε, µε συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υπουργός έχει έναν
περιορισµένο χρόνο, του θέτετε ορισµένα ερωτήµατα και είναι
υποχρεωµένος να απαντήσει, σε περιορισµένο χρόνο. Συνεπώς
µην τον διακόπτετε.
∆εν θα υπολογιστεί ο χρόνος της διακοπής, κύριε Υπουργέ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Σας ενδιαφέρει, κύριε συνάδελφε ότι είναι δώδεκα δισεκατοµµύρια
(12.000.000.000) δραχµές; Αυτό είναι το ενδιαφέρον σας; Το
ενδιαφέρον, κύριε Πρόεδρε, της ερώτησης είναι πόσο είναι το
υπόλοιπο από τη γαλλική εταιρεία; Πουθενά δεν αναφέρεται ως
ερώτηµα.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Πόσο είναι σε πραγµατικές τιµές.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Θα σας απαντήσω µε επιστολή. ∆εν είναι µέσα στην ερώτησή σας
αυτό το συγκεκριµένο ερώτηµα. Σας έδωσα την απάντηση για την
πορεία των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων.
Να µου αφαιρέσετε σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, το χρόνο.
Για την αγορά των F-16 block 30: 'Εχει µεταφερθεί η τεχνολογία
στην ΕΑΒ για την κατασκευή δοµικών µερών του αεροπλάνου F-16
και επίσης υπάρχει συνεργασία για την κατασκευή, για τη βελτίωση
και επισκευή των κινητήρων της "General Electric".
Για το θέµα της διαχείρισης των αντισταθµιστικών οφεληµάτων.
Αυτά συµφωνούνται απευθείας µε τις κατασκευάστριες, δηλαδή τις
προµηθεύτριες εταιρείες και τις κατασκευαστικές εταιρείες στην
Ελλάδα. Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο, δεν έχει καµία σχέση σ'
αυτήν τη σύµβαση.
Για το ερώτηµά σας ποιοι αξιωµατικοί ασχολούνται µε γραφεία: Κατ'
αρχήν, δεν ξέρουµε αν υπάρχουν τέτοια γραφεία, δεν
συναλλασσόµεθα µε κανένα τέτοιο γραφείο, δεν δεχόµεθα κανένα
τέτοιο γραφείο και ούτε µπορώ να ξέρω τι κυκλοφορεί στην αγορά.
Αξιωµατικοί οι οποίοι έχουν αποστρατευθεί τα τελευταία πέντε
χρόνια, δεν επιτρέπεται σύµφωνα µε το άρθρο 66 του ν. 1400/73,
να συµµετέχουν ως διευθυντικά στελέχη ή αντιπρόσωπες εταιρείες
και αυτό το τηρούµε σαν απαίτηση. Αν κάποιος είναι πίσω
κεκαλυµµένα ή σε άλλες θέσεις, αυτό δεν µπορούµε να το ξέρουµε.
Σε όλες δε τις περιπτώσεις εφαρµόζεται επακριβώς η απόφαση του
πρώην Υφυπουργού 'Αµυνας που επικαλείσθε, περί
κατευθυντηρίων οδηγιών για τα αντισταθµιστικά ωφελήµατα των
Ενόπλων ∆υνάµεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υφυπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, το χρόνο τον καταναλώσαµε στους
διαπληκτισµούς. Αφήστε µε ν' απαντήσω στα ερωτήµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Οι διαπληκτισµοί ήταν
εκτός χρόνου γιατί τον είχα σταµατήσει. Ξέρετε, ο διαιτητής στο
µπάσκετ, αφαιρεί το χρόνο στα time out!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Η επιλογή των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων γίνεται κατόπιν
συµφωνίας µεταξύ των κρατικών βιοµηχανιών και των
προµηθευτικών εταιρειών, ύστερα από έγκριση του Υπουργείου
'Αµυνας.
Τέλος, πρέπει να σας πω ότι έχουν εκδοθεί κατευθυντήριες οδηγίες,
υπάρχει οδηγός σχεδίων συµβάσεων, ούτως ώστε να καλύπτονται
όλες οι περιπτώσεις. 'Εχει θεσµοθετηθεί η απαίτηση παροχής
αντισταθµιστικών ωφεληµάτων µέσω των άρθρων 30 του π.δ.
284/89 και 19 του π.δ. 189/97, που αποτελούν τα θεσµικά κείµενα
υλοποίησης των προµηθειών των Ενόπλων ∆υνάµεων.
Για τυχόν επί πλέον ερωτήσεις του κυρίου συναδέλφου, θα
απαντήσω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είπα προηγουµένως
ότι έχετε τρια λεπτά ν' απαντήσετε σε πέντε ερωτήµατα, θέλοντας
να σας προειδοποιήσω ότι ο χρόνος είναι περιορισµένος. Το ίδιο θα
έκανε και ο κ. Καψής, ο οποίος αν έπαιρνε κάποια συνέντευξη θα
έλεγε, στα πέντε ερωτήµατα θέλω να απαντήσετε µε πενήντα λέξεις
σε κάθε ερώτηµα, γιατί δεν χωράει παραπάνω η εφηµερίδα!
Ορίστε φίλτατε, κύριε Καψή, έχετε το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εκτιµώ πάντοτε το καλό σας
χιούµορ, δυστυχώς δεν µπορώ να εκτιµήσω τη ρήση του κυρίου
Υπουργού ότι θα µε συνέτριβε µε τρια δευτερόλεπτα απάντησης σε
κάθε ερώτηµα. Ποµφόλυξ η ρήση του κυρίου Υπουργού, διότι δεν
απάντησε σε κανένα.
Στο πρώτο ερώτηµα: Ποιά η απόδοση σε πραγµατικές τιµές. Αυτά
που έδωσε είναι µε το συντελεστή.
Στο δεύτερο ερώτηµα: Ξέρει ότι υπάρχουν γραφεία για τ'
αντισταθµιστικά που τα διαχειρίζονται απόστρατοι και θα καταθέσω
µια ερώτηση ρωτώντας τον γιατί δεν µας είπε εδώ στη Βουλή ποιοί
αξιωµατικοί και ανώτεροι υπάλληλοι του Υπουργείου Εθνικής
'Αµυνας διαχειρίζονται τα γραφεία αυτά.
Στο τρίτο ερώτηµα: Είπε ότι εφαρµόζεται η εντολή του κ. Κουρή.
Λάθος, δεν τον έχουν πληροφορήσει σωστά. ∆εν λέω ότι ψεύδεται
ο κύριος Υπουργός, µακράν εµού τέτοια επιθυµία, απλώς δεν έχει
ενηµερωθεί.
∆εν µου απήντησε αν τα αντισταθµιστικά οφέλη περιγράφονται στις
νέες συµβάσεις ή είναι πρωτοβουλία των πωλητών.
Κατά συνέπεια, ο κύριος Υπουργός θεωρεί ότι όλα είναι καλά, αλλά
θέτω ένα τελευταίο ερώτηµα. 'Οταν µια έγκυρη εφηµερίδα
δηµοσιεύει µια ολόκληρη σελίδα και κατηγορεί ότι δεν παίρνουµε
αντισταθµιστικά οφέλη δεν µπορεί να τηρεί σιγήν. Εγώ να δεχθώ ως
υπόθεση συνεργασίας όσα είπε ο κύριος Υπουργός, αλλά δεν
µπορώ να περιφέροµαι έξω και να µου λένε, τι έγραψε το "ΒΗΜΑ"
και γιατί δεν διαψεύσατε. Γιατί δεν επιχειρεί -και τον προκαλώ να
επιχειρήσει- µια λεπτοµερή διάψευση αυτού του άρθρου; Εκτός αν
φοβάται το χρυσό κανόνα των εφεδριών που τηρούν οι
δηµοσιογράφοι ότι έχουν και παρακάτω συνέχεια.
Συνεπώς, δεν αρκεί να εκµεταλλεύεται το ότι εδώ έχω µόνο δυο
λεπτά να µιλήσω, αλλά πρέπει για να είµαστε και εµείς ήρεµοι και
ήσυχοι, να απαντήσει λεπτοµερώς σε όλες τις κατηγορίες, ώστε και
εµείς να µην ασχολούµεθα µε επίκαιρες ερωτήσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Αντιπαρέρχοµαι, κύριε Πρόεδρε, τα περί ποµφολυγών του κυρίου
συναδέλφου, διότι θα παρατηρήσουν όσοι δουν και τα Πρακτικά ότι
δεν  είπε  απολύτως  τίποτε.  Εν  τω  µεταξύ  η  Κυβέρνηση  ήλθε
εδώ  ν'  απαντήσει  στα  ερωτήµατα  που  τέθηκαν  και  όχι  στο
άρθρο  της  εφηµερίδας,  το  οποίο  πουθενά  δεν
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αναφέρεται. Αν υποβάλατε το άρθρο, κύριε συνάδελφε, θα σας
απαντούσα για το άρθρο. Και προφανώς, δεν παρακολούθησε ο
κύριος συνάδελφος γιατί απήντησα σε ένα-ένα τα ερωτήµατα και
παρακαλώ, πάρτε τα Πρακτικά και δηµοσιεύστε τα, για να δείτε αν
στα ερωτήµατά σας δεν απάντησα επακριβώς.
Αυτό που είπα και δεν µε παρακολουθήσατε, είναι ότι τα ποσά που
είπα, αντιπροσωπεύουν πραγµατικές τιµές. Τα τριάντα πέντε
δισεκατοµµύρια (35.000.000.000) δρχ. που είπα για τα Μιράζ είναι
οι πραγµατικές τιµές και όχι οι ονοµαστικές, οι οποίες
δηµιουργούνται µε το συντελεστή.
Σας απάντησα, δεν µπορούµε, δεν είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου να παρακολουθεί αν υπάρχουν γραφεία. ∆εν
γνωρίζουµε κανένα γραφείο, δεν συναλλασσόµεθα µε κανένα
γραφείο, δεν µας ενδιαφέρει αν υπάρχουν γραφεία, εφόσον δεν
ανακατεύονται στη δική µας δουλειά.
Και τελικά, δεν κατάλαβα τι καταγγέλετε. Κάνετε πέντε ερωτήµατα,
στα οποία σας απάντησα µε συγκεκριµένες απαντήσεις. Αν
καταγγέλετε ότι υπάρχει ένα άρθρο το οποίο µας εγκαλεί... Τα
άρθρα στις εφηµερίδες δεν εγκαλούν την Κυβέρνηση. Τα
λαµβάνουµε υπόψη και συνήθως απαντούµε όταν υπάρχουν
συγκεκριµένα στοιχεία.
'Ενα νεφελώδες άρθρο ότι υπάρχουν θέµατα τα οποία πρέπει να
διευκρινιστούν, διότι υπάρχει κακή διαχείριση των αντισταθµιστικών
ωφεληµάτων, δε λέει τίποτε. Μου είπατε δε ότι δεν εφαρµόζεται η
κατευθυντήρια οδηγία. Τι εννοείτε ότι δεν εφαρµόζεται; Τι µας
προσκοµίσατε, για να υποστηρίξετε την άποψή σας; Απολύτως
τίποτε, κύριε συνάδελφε.
Τέλος, πρέπει να σας πω ότι τα αντισταθµιστικά ωφελήµατα βγήκαν
µε δυο φιλοσοφίες. Η πρώτη φιλοσοφία είναι να πάρουµε κάποια
χρήµατα πίσω από αυτά που δίνουµε στις κατασκευάστριες
εταιρείες. ∆εύτερη και κύρια φιλοσοφία ήταν να µεταφέρουµε
τεχνολογία και κατασκευαστικό έργο στις ελληνικές βιοµηχανίες.
Παρακαλώ να λάβετε υπόψη σας ότι υπάρχει ένας σύνδεσµος
Ελλήνων κατασκευαστών πολεµικής βιοµηχανίας. Να καλέσετε το
Προεδρείο να σας απαντήσει πού έχει ανέβει το ύψος των
εργασιών, τις οποίες έχουν πάρει. Για το 1997 επιτύχαµε, από το
πρόγραµµα προµηθειών των Ενόπλων ∆υνάµεων, ένα 40% να
πάει στις ελληνικές βιοµηχανίες, όχι µόνο µε την απευθείας
ανάθεση, αλλά µε τη µεταφορά τεχνολογίας και την υποχρέωση των
ξένων εταιρειών, οι οποίες προµηθεύουν οπλικά συστήµατα στην
Ελλάδα, να αναθέτουν έργο στην ελληνική βιοµηχανία.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εύτερη είναι η µε
αριθµό 435/14.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Παπανικολάου προς τον Υφυπουργό
Πολιτισµού (Αρµόδιο για θέµατα Αθλητισµού), σχετικά µε την
καθυστέρηση καταβολής της επιχορήγησης του Υπουργείου προς
τα Αθλητικά Σωµατεία της Μεσσηνίας.
Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής:
"Ανάστατος είναι ο Αθλητικός κόσµος της Μεσσηνίας µετά την
αδικαιολόγητη καθυστέρηση των επιχορηγήσεων εκ µέρους της
Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού προς τα Αθλητικά Σωµατεία της
Μεσσηνίας.
Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι έχουν περικοπεί οι επιχορηγήσεις του
1996 και δεν έχουν καταβληθεί του 1997.
Σε επανειληµµένες συσκέψεις οι εκπρόσωποι των Σωµατείων και
των φορέων του Νοµού Μεσσηνίας έχουν εκφρασθεί µε τα
µελανότερα χρώµατα διά την αδιαφορία της Κυβερνήσεως και το
θέµα λαµβάνει διαστάσεις επικινδυνότητος εν όψει του 2004
(Ολυµπιακοί Αγώνες).
Είναι ανεπίτρεπτο να θεωρούνται παρίες τα σωµατεία του νοµού
Μεσσηνίας, ενώ έχουν επιδείξει δραστηριότητα µε πανελλήνια και
παγκόσµια καταξίωση.
Ερωτάται ο αρµόδιος Υφυπουργός:
Πρόκειται να αποκαταστήσει τη µεγάλη αυτή αδικία και την έλλειψη
ενδιαφέροντος προς τα πρωτοβάθµια Αθλητικά Σωµατεία του
νοµού Μεσσηνίας που είναι τα κύτταρα του σώµατος του Ελληνικού

Αθλητισµού;".
Ο Υφυπουργός Αθλητισµού κ. Ανδρέας Φούρας έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Κύριε Πρόεδρε,
οι λειτουργικές δαπάνες του ελληνικού αθλητισµού καλύπτονται
κυρίως από τους πόρους, που συνεισφέρει ο ΟΠΑΠ. Κάθε χρόνο
έχουµε ένα έσοδο της τάξης των τριάντα τεσσάρων
δισεκατοµµυρίων (34.000.000.000) δραχµών και µε αυτά τα
χρήµατα, πρέπει να καλύψουµε τη λειτουργία περίπου τριακοσίων
είκοσι εθνικών σταδίων, οκτώµισι χιλιάδων σωµατείων, τριάντα
οκτώ οµοσπονδιών, τις παγκόσµιες διοργανώσεις και βεβαίως
έκτακτα γεγονότα στο χώρο του αθλητισµού.
∆εν έχει δίκιο ο αγαπητός κύριος συνάδελφος να περιγράφει την
κατάσταση µε αυτά τα µελανά χρώµατα, όσον αφορά τα σωµατεία
της Μεσσηνίας. Εγώ πρόσφατα βρέθηκα στη Μεσσηνία, ήµουν στο
πρωτάθληµα της γυµναστικής, συνάντησα τους φορείς της πόλης
στις αρχές του καλοκαιριού του 1998, µιλήσαµε για τα προβλήµατα
και βεβαίως είµαι στη θέση να µην είµαι απόλυτα ικανοποιηµένος
από το επίπεδο χρηµατοδότησης του αθλητισµού στη Μεσσηνία ή
γενικότερα στην Ελλάδα, γιατί εκτιµώ ότι όσα χρήµατα και να
έχουµε για τον αθλητισµό δεν επαρκούν.
Για ενηµέρωση όµως του κυρίου συνάδελφου, θα ήθελα να πω ότι
µέχρι 31.12.1998 είχαν εκταµιευτεί για µικρά αθλητικά έργα στο
Νοµό Μεσσηνίας τριακόσια σαράντα πέντε εκατοµµύρια
(345.000.000). Υπάρχει µια προγραµµατική σύµβαση µε το ∆ήµο,
που είναι σε εξέλιξη, ύψους τετρακοσίων ογδόντα εκατοµµυρίων
(480.000.000) και για τις λειτουργικές δαπάνες των εθνικών
σταδίων, κολυµβητηρίων κλπ. του νοµού, έχει διατεθεί το ποσό των
εξακοσίων εκατοµµυρίων (600.000.000) δραχµών.
Βεβαίως δεν έχει αλήθεια και το τµήµα της ερώτησης που
αναφέρεται σε οφειλές επιχορηγήσεων για το 1996. ∆εν υπάρχει
κανένα σωµατείο, το οποίο να έφερε απολογισµό και να µην έχει
χρηµατοδοτηθεί για το 1996. Αν κάποιο σωµατείο δεν
χρηµατοδοτήθηκε, εγώ κάνω τη δήλωση και είµαι απόλυτα βέβαιος
ότι η ευθύνη είναι δική του, γιατί προφανώς δεν υπέβαλε
απολογισµό ή ισολογισµό στη Γενική Γραµµατεία, για να µπορεί
νοµίµως να επιχορηγηθεί.
Εξάλλου, θα ήθελα να προσθέσω και το εξής: Για το 1997 πράγµατι
υπάρχουν οφειλές σε σωµατεία.
Θα ήθελα να γνωρίζει ο αγαπητός κύριος συνάδελφος ότι τα
σωµατεία χρηµατοδοτούνται για την αθλητική δραστηριότητα του
έτους. Η χρηµατοδότηση για το 1998 προφανώς θα γίνει το 1999,
γιατί περιµένουµε την ολοκλήρωση της χρονιάς για την αξιολόγηση
της δράσης του σωµατείου, προκειµένου να βγουν οι υποχρεώσεις
της πολιτείας, γιατί η χρηµατοδότηση γίνεται και µε βάση τις
αθλητικές επιδόσεις των σωµατείων.
Εγώ θα παρακαλέσω το συνάδελφο, αν υπάρχουν σωµατεία από
τη Μεσσηνία που, όπως λέει, διαµαρτύρονται κλπ., να έχουµε µία
επαφή, να οργανώσουµε ένα διάλογο και ταυτόχρονα να δούµε
πλέον όλοι µαζί το υπαρκτό πρόβληµα του ελληνικού αθλητισµού,
γιατί πριν από λίγο ψηφίστηκε ο προϋπολογισµός και ο
προϋπολογισµός του '99 όσον αφορά τη συµµετοχή των τακτικών
δαπανών στην αθλητική δραστηριότητα, είναι καθηλωµένος από το
1990 µέχρι σήµερα στα πέντε περίπου δισεκατοµµύρια
(5.000.000.000) δραχµές.
Εγώ µε λύπη µου διαπίστωσα, καθώς ανέγνωσα τα Πρακτικά, των
συζητήσεων ότι κανένα κόµµα, καµία παράταξη, κανένας
Βουλευτής δεν έβαλε αίτηµα να αυξηθεί αυτό το κονδύλι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Παπανικολάου
έχει το λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τα επίθετα που
αναφέρω στην ερώτησή µου δεν είναι δικά µου. Είναι της
συνελεύσεως όλων των πρωτοβαθµίων και δευτεροβαθµίων
αθλητικών σωµατείων της Μεσσηνίας. Μέσα σ' αυτά τα σωµατεία -
έχω σειρά ονοµάτων και αναφορές τους- είναι άνθρωποι δικοί σας,
οι οποίοι όντως αναφέρθηκαν µε τα µελανότερα χρώµατα σχετικά
µε τη µείωση των επιχορηγήσεων του 1996 και τη µη καταβολή το
1997.
Η κατάσταση, η οποία περιγράφεται στις 28 ∆εκεµβρίου
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1998 σε ειδική συνέλευση που έγινε καθώς και σε ψήφισµα το
οποίο εξέδωσαν όλοι οι σύλλογοι του Νοµού Μεσσηνίας...
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Ποιος την
οργάνωσε;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Την οργάνωσε ο κ.
Κουτραφούρης που είναι του µπάσκετ -δικός σας άνθρωπος- ο κ.
Κακαλίκας -πάλι δεν ανήκει στο δικό µας χώρο- που είναι των
αθλητικών σωµατείων, ο κ. Μισέρος του Παµµεσσηνιακού
Συλλόγου ...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγο χρόνο, γιατί ανέφερα ορισµένα
λεπτοµερή στοιχεία στον κύριο Υπουργό.
Η κατάσταση, κύριε Υπουργέ, την οποία περιγράφουν οι αρµόδιοι,
είναι απογοητευτική. Οι χώροι αθλήσεως είναι κατεστραµµένοι. Τα
αθλητικά κέντρα τα βλέπουν αυτήν τη στιγµή µε καηµό ψυχής,
όπως περιέγραψαν, γιατί δεν έχουν τη δυνατότητα να τα
επιδιορθώσουν. Βέβαια υπάρχει το µεράκι των προεδρευόντων σε
τέτοια σωµατεία, που είναι τα κύτταρα του σώµατος του
αθλητισµού.
Νοµίζω ότι εν όψει της προκλήσεως του 2004 πρέπει να δείξουµε
την ευαισθησία αυτή, για να µπορέσουν να ανταποκριθούν. Η
Καλαµάτα έχει µεγάλη παρουσία στον ευρωπαϊκό, αλλά και στον
παγκόσµιο χώρο, θα έλεγα, και µε νέους τελευταία αθλητές.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Εποµένως, κύριε Υπουργέ, αυτά δεν είναι δικά µου λόγια.
Μεταφέρω την κραυγή αγωνίας αυτών των προέδρων των
συλλόγων, όπως επίσης την επιθυµία τους για το κλείσιµο ενός
ραντεβού τόσο µε τη Γενική Γραµµατεία όσο και µε το Υφυπουργείο
Αθλητισµού και χαίροµαι που το είπατε κι εσείς, γιατί το έχουν
επιδιώξει επανειληµµένως και το αναφέρουν µέσα στο ψήφισµά
τους. Είναι ανάγκη το κλείσιµο ενός τέτοιου ραντεβού για να
συζητηθούν αυτά τα θέµατα, γιατί η Μεσσηνία πάντα βοηθά και
προσφέρει αθλητές ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: ... στον αθλητικό κορµό, εν όψει,
όπως είπα και πάλι, της προκλήσεως του 2004.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): ∆εν θα
συµφωνήσω µε τον αγαπητό συνάδελφο για την κατάσταση της
αθλητικής υποδοµής, όπως την περιγράφει για τη Μεσσηνία.
Αρκεί να υπενθυµίσω ότι πρόσφατα, το Σεπτέµβρη, φιλοξενήσαµε
στη χώρα εκατόν είκοσι µεταλλίστ Ολυµπιονίκες και αυτούς τους
Ολυµπιονίκες τους πήγαµε στην Ολυµπία και στην Καλαµάτα και οι
ίδιοι πήγαν και είδαν τις αθλητικές εγκαταστάσεις της Καλαµάτας,
που φιλοξενούν διεθνείς αθλητικές διοργανώσεις και εξέφρασαν την
πλήρη ικανοποίησή τους για το επίπεδο της οργάνωσης και των
υποδοµών στο ∆ήµο, τουλάχιστον, της Καλαµάτας. Εκεί έχει γίνει
µία µεγάλη προσπάθεια και καλά θα κάνουµε να µη µηδενίζουµε
την προσφορά των τοπικών αρχών ούτε φυσικά τη συνεισφορά των
κρατικών ταµείων.
Είναι αλήθεια ότι κάποια σωµατεία δεν έχουν πάρει επιχορηγήσεις
του 1997 είτε γιατί υπήρξε καθυστέρηση στη ροή της
χρηµατοδότησης είτε γιατί τα ίδια δεν έχουν οργανωθεί µε τέτοιον
τρόπο, ούτως ώστε να υποβάλουν εγκαίρως τους απολογισµούς
τους προκειµένου να βγαίνουν οι χρηµατοδοτήσεις στο χρόνο, που
επιβάλλεται είτε για λόγους ταµειακούς του ΟΠΑΠ.
Μέχρι το πρώτο τρίµηνο του 1999 θα έχουν καταβληθεί όλες οι
παρελθουσών χρήσεων υποχρεώσεις.
Σας ευχαριστώ, αγαπητέ συνάδελφε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τρίτη είναι η µε
αριθµό 449/18.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Αχιλλέα Κανταρτζή προς τον

Υφυπουργό Πολιτισµού (Αρµόδιο για θέµατα Αθλητισµού), σχετικά
µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης να ικανοποιήσει οικονοµικά τις
Ποδοσφαιρικές Ανώνυµες Εταιρείες (ΠΑΕ) κλπ.
Η ερώτηση του κ. Κανταρτζή έχει ως εξής:
"Ενώ ο ελληνικός λαός βιώνει την αφόρητη λιτότητα που προκαλεί η
κυβερνητική πολιτική και η Κυβέρνηση καλεί τα λαϊκά στρώµατα να
δεχθούν την υποτιθέµενη "αδυναµία" του κρατικού
προϋπολογισµού να διαθέσει επαρκείς πιστώσεις για την κάλυψη
κοινωνικών αναγκών (υγεία, παιδεία, πρόνοια), ένας τρελός χορός
δισεκατοµµυρίων δραχµών πραγµατοποιείται στο χώρο του
επαγγελµατικού ποδοσφαίρου. Οι Ποδοσφαιρικές Ανώνυµες
Εταιρείες (ΠΑΕ) βρίσκονται σε "κινητοποίηση"" -είναι µεταδοτική η
κινητοποίηση-"απαιτώντας µε θράσος χρήµατα από το κράτος!
'Ετσι µετά τις αλλεπάλληλες "ρυθµίσεις" των χρεών τους, ύψους
δεκάδων δισεκατοµµυρίων δραχµών, µετά την διάθεση της
υλικοτεχνικής υποδοµής (γήπεδα), οι ΠΑΕ απαιτούν αύξηση του
ποσοστού που παίρνουν από τον Οργανισµό Προγνωστικών
Αγώνων Ποδοσφαίρου (ΟΠΑΠ) από 8% στο 12%, θέσπιση
ποσοστού από τα νέα λαχεία του ΟΠΑΠ (προκαθορισµένο
στοίχηµα, ΚΙΝΟ), φοροαπαλλαγές, κάλυψη των δαπανών του
εκσυγχρονισµού των γηπέδων, καθώς και των αµειβόµενων
διαιτητών.
Το ζήτηµα είναι πως -σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα- η Κυβέρνηση
τους έχει δώσει υποσχέσεις και γι' αυτό σταµάτησαν προσωρινά τις
κινητοποιήσεις τους. Με δυο λόγια, την ώρα που οι Πρόεδροι των
ΠΑΕ κοµπάζουν για τις εκατοντάδες εκατοµµύρια δραχµές που
ξοδεύουν για την ενίσχυση των οµάδων, στις µεταγραφές
ποδοσφαιριστών, το "επαγγελµατικό" ποδόσφαιρο τίθεται κάτω από
τις προστατευτικές φτερούγες του κράτους, οι ΠΑΕ γίνονται ολοένα
και πιο πολύ κρατικοδίαιτες και η Κυβέρνηση -ενώ όταν πρόκειται
για την ικανοποίηση των δίκαιων αιτηµάτων των εργαζοµένων
αρνείται επικαλούµενη την "ελεύθερη αγορά"- στην περίπτωση αυτή
γίνεται γαλαντόµα, ενισχύοντας την επιχειρηµατική δραστηριότητα
στο χώρο του επαγγελµατικού ποδοσφαίρου, την ώρα µάλιστα που
περικόπτει άγρια τη χρηµατοδότηση του µαζικού λαϊκού
αθλητισµού.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός, αν προτίθεται η Κυβέρνηση να
ικανοποιήσει τα προκλητικά αιτήµατα των επιχειρηµατιών των
ΠΑΕ".
Ο Υφυπουργός Πολιτισµού κ. Ανδρέας Φούρας έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Κύριε Πρόεδρε,
το ποδόσφαιρο είναι ένα λαϊκό άθληµα µε µεγάλη επιρροή στις
σύγχρονες κοινωνίες. Μάλιστα σε πρόσφατες έρευνες των
διαθέσεων της κοινής γνώµης, διαπιστώσαµε ότι το ποδόσφαιρο
βρίσκεται πολύ µακράν των άλλων αθληµάτων σε επιλογή από τους
πολίτες της χώρας µας, ως πρώτου αθλήµατος που θέλουν να
παρακολουθούν και να βιώνουν τις λειτουργίες του.
Είναι αλήθεια ότι το ελληνικό ποδόσφαιρο, όσον αφορά το
αγωνιστικό µέρος βρίσκεται σε µια καλή πορεία. Θέλω να
υπενθυµίσω ότι φέτος έχουµε κατακτήσει την έβδοµη θέση στην
Ευρώπη και ταυτόχρονα τόσο η Εθνική Ανδρών, όσο κυρίως η
Εθνική Ελπίδων, διεκδικούν την παρουσία στο Ευρωπαϊκό
Κύπελλο του 2000 και µάλιστα για πρώτη φορά παρουσία στους
Ολυµπιακούς αγώνες δηλαδή του αγώνες του Σίδνεϊ.
Είναι όµως αλήθεια ότι από πλευράς προέδρων των ΠΑΕ και
γενικότερα από το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο έχουν προβληθεί
αλόγιστα αιτήµατα, τα οποία δεν έχουν καµία ρεαλιστική βάση και
τα οποία προφανώς δεν πρόκειται να ικανοποιηθούν από την
Κυβέρνηση.
Με το ν. 1958/91 έχει προβλεφθεί ότι το 8% των εσόδων του
ΠΡΟΠΟ θα πηγαίνει στις ΠΑΕ. Πρόκειται για ένα ποσό, το οποίο
είναι ιδιαίτερα σηµαντικό, γιατί για όσους δεν έχουν αντίληψη της
πορείας  του  ΠΡΟΠΟ,  θα  πω  ότι  συνολικά  το  1994  είχαµε
τριάντα  έξι  δισεκατοµµύρια  (36.000.000.000),  το  1995  τριάντα
οκτώ  δισεκατοµµύρια  (38.000.000.000),  το  1996  σαράντα
τέσσερα  δισεκατοµµύρια  (44.000.000.000),  το  1997  -και
αισθάνοµαι  και  υπερήφανος,  γιατί  είναι  στη  θητεία  µου
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αυτά- πενήντα έξι δισεκατοµύρια και µισό και το 1998 πενήντα δυο
δισεκατοµµύρια (52.000.000.000) δραχµές.
Η διαφορά µεταξύ του 1997 και του 1998 και η µείωση των πόρων
του 1998 οφείλεται στις διεκδικήσεις της ΕΠΑΕ και στον τρόπο που
µεταχειρίστηκε η ίδια η ΕΠΑΕ το ΠΡΟ-ΠΟ, γιατί δεν έδωσε
παιχνίδια, µε αποτέλεσµα να υπάρχει µια οπισθοχώρηση των
εσόδων από τον ΟΠΑΠ.
Θέλω να σηµειώσω ότι από το 1959, τα πενήντα εξίµισι
δισεκατοµµύρια τζίρος του ΠΡΟΠΟ το 1997 είναι ρεκόρ
εισπράξεων.
Εγώ έχω δώσει εντολή στον ΟΠΑΠ και έκανε µία συζήτηση µε την
ΕΠΑΕ σχετικά µε τις διεκδικήσεις. 'Εχουµε πει ότι εύλογα αιτήµατα
µπορούµε να τα ικανοποιήσουµε, όπως για παράδειγµα αν θα µπει
το ποδοσφαιρικό στοίχηµα να έχουν συµµετοχή σ' αυτό.
'Οµως δεν είναι αλήθεια ότι η Κυβέρνηση αποφάσισε να
ικανοποιήσει το σύνολο των αιτηµάτων που προβάλλεται από
πλευράς ΕΠΑΕ. Βρισκόµαστε σε ένα διάλογο και έχουµε δηλώσει
ότι δεν πρόκειται το 8% να ανέβει. Αυτό ας είναι σαφές και προς το
Κοινοβούλιο και προς όσους µετέχουν σ' αυτόν το διάλογο που
έχουµε οργανώσει µε την ποδοσφαιρική κοινότητα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Κανταρτζής έχει
το λόγο.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν
καταλάβαινα τις αναφορές του κυρίου Υπουργού για το πόσο
δηµοφιλές είναι το ποδόσφαιρο. Και βεβαίως το ποδόσφαιρο είναι
δηµοφιλές στον τόπο µας και δεν ζήτησε κανένας να απαγορευθεί
αυτό το πράγµα. Το ζήτηµα όµως είναι αν θα ικανοποιηθούν οι
απαιτήσεις των µεγαλοεπιχειρηµατιών, οι απαιτήσεις των
ιδιοκτητών των ΠΑΕ. Απ' ό,τι φάνηκε στη συνέχεια από την
απάντηση του Υπουργού, επιβεβαιώνονται τα δηµοσιεύµατα και
αυτά που έχουν κατά καιρούς δει το φως της δηµοσιότητας από την
ηγεσία των ΠΑΕ, ότι η Κυβέρνηση µελετά την ικανοποίηση των
αιτηµάτων. Είπε ο κύριος Υφυπουργός στην απάντησή του ότι "δεν
έχουµε αποφασίσει να υλοποιήσουµε το σύνολο".
Κύριε Υφυπουργέ, είναι πραγµατικά πρόκληση σε µια εποχή
λιτότητας, σε µια εποχή που πλατιά στρώµατα του λαού µας
σπρώχνονται στο περιθώριο, να έρχονται οι ιδιοκτήτες των ΠΑΕ και
να ζητούν 50% αύξηση της συµµετοχής τους στα κέρδη του ΟΠΑΠ,
να ζητούν νέες φοροαπαλλαγές, να ζητούν νέα χαριστική ρύθµιση
των χρεών, όπως διαβάζουµε στις σηµερινές εφηµερίδες και
κάλυψη του εκσυγχρονισµού των γηπέδων.
Είµαστε βέβαια κατηγορηµατικά αντίθετοι στην επέκταση του
τζόγου, αλλά ο ΟΠΑΠ δεν έγινε για να χρηµατοδοτεί τους
µεγαλοµετόχους των ΠΑΕ. 'Εγινε για την ενίσχυση του λαϊκού
αθλητισµού και δυστυχώς διαπιστώνουµε ότι χρόνο µε το χρόνο τα
κονδύλια για το µαζικό αθλητισµό περικόπτονται για να ενισχυθούν
οι ΠΑΕ. Είναι πραγµατικά πρόκληση. Το θάρρος αυτών των κυρίων
δεν έχει όρια. Ουσιαστικά ζητούν η πολιτεία και το κράτος να τους
χρηµατοδοτεί και αυτοί να διοικούν τις επιχειρήσεις τους και να
απολαµβάνουν τα κέρδη.
'Εστω και τώρα η Κυβέρνηση πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες της.
Μετά από τη χαριστική ρύθµιση που έγινε τα προηγούµενα χρόνια,
µετά από την στείρα άρνηση που προβάλλει σε κάθε διεκδίκηση
των εργαζοµένων, να έλθει να ικανοποιήσει τις προκλητικές
απαιτήσεις των µεγαλοµετόχων των ΠΑΕ, έστω και τώρα πρέπει η
Κυβέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες της.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Κύριε Πρόεδρε,
για να µη µένουν εντυπώσεις να πάµε σε πραγµατικούς αριθµούς.
Με το 8% που έχει το ελληνικό ποδόσφαιρο από τον ΟΠΑΠ, κάθε
ΠΑΕ Α' εθνικής παίρνει ενενήντα δύο εκατοµµύρια (92.000.000)
δραχµές το χρόνο. Το αίτηµα είναι να γίνει το ποσό εκατόν
σαράντα, δηλαδή από 8% να πάει στο 12%, αίτηµα το οποίο δεν
ικανοποιούµε. Αυτό το πρόσθετο αίτηµα σηµαίνει για κάθε ΠΑΕ Α'
εθνικής άλλα σαράντα εκατοµµύρια (40.000.000) το χρόνο
χρηµατοδότηση. Γι' αυτά τα νούµερα µιλάµε και να µην αφήνουµε

µία εικόνα ότι πρόκειται για µια κατασπατάληση δισεκατοµµυρίων,
γιατί τότε δεν θα προσεγγίσουµε σωστά το πρόβληµα.
Το ελληνικό ποδόσφαιρο συµβάλλει στα έσοδα του ΟΠΑΠ και αυτό
οφείλουµε να το αναγνωρίσουµε ως λογικοί άνθρωποι, γιατί το
ΠΡΟ-ΠΟ στηρίζεται κυρίως στην αναγραφή των ελληνικών οµάδων
και στην πρόβλεψη των παικτών. 'Εναντι αυτής της παροχής το
ελληνικό ποδόσφαιρο έχει θεσµοθετηθεί από το 1991 να παίρνει
8% επί των εσόδων του ΟΠΑΠ.
'Εχω κάνει σαφές ότι, επειδή η πρόβλεψη έχει γίνει µε νοµοθετικό
τρόπο, δεν πρόκειται να αλλάξει τίποτε, όσον αφορά τη
χρηµατοδότηση του ελληνικού ποδοσφαίρου, από τα υπάρχοντα
παιχνίδια του ΟΠΑΠ.
'Εχουµε ανοίξει ένα διάλογο, γιατί πράγµατι το ελληνικό
ποδόσφαιρο έχει ανάγκες, προκειµένου να δούµε ποια από τα
αιτήµατα της ΕΠΑΕ έχουν ρεαλιστική βάση, τι δυνατότητες έχουµε
εµείς για ικανοποίηση, για να καταλήξει αυτός ο διάλογος σε µια
συµφωνία, ώστε να έχουµε ήρεµο ποδόσφαιρο. 'Ετσι θα έχουµε τη
δυνατότητα το ελληνικό ποδόσφαιρο να προσελκύει φιλάθλους,
κυρίως να υπάρχει µία ηρεµία και όσον αφορά το ΠΡΟ-ΠΟ να
εισπράττουµε χρήµατα τα οποία στη συνέχεια διαθέτουµε για το
σύνολο του ελληνικού αθλητισµού. Αυτή είναι η αλήθεια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τέταρτη είναι η µε
αριθµό 443/18.1.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Πέτρου Κουναλάκη
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
την επίλυση των προβληµάτων στην Τεχνική Επαγγελµατική
Εκπαίδευση (ΤΕΕ).
Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής:
"Οι δεκάδες χιλιάδες µαθητές που επέλεξαν και φοιτούν στα ΤΕΕ
δεν αντιµετωπίζουν µόνο το θετικό πρόβληµα που τους µετατρέπει
σε παρίες της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Κενά και ανεπάρκειες
των σχολείων αυτών δηµιουργούν τεράστια προβλήµατα.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Πότε θα καλυφθούν τα κενά αυτά, ώστε να εξασφαλισθεί η
κοινωνική λειτουργία των σχολείων;
2. Είναι η Κυβέρνηση διατεθειµένη να τροποποιήσει το ν. 2640,
ώστε να αρθούν οι ανισότητες σε βάρος των µαθητών των ΤΕΕ.".
Ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ανθόπουλος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, εκτιµώ το αµείωτο
ενδιαφέρον του κ. Κουναλάκη, το οποίο εκδηλώνει και ως πολιτικός
και ως άνθρωπος για τα εκπαιδευτικά θέµατα. ∆εν µπορώ να πω
όµως ότι συµφωνώ µε το περιεχόµενο -το κυριολεκτικά αόριστο
περιεχόµενο- της επίκαιρης ερώτησής του, αλλά και µε τις
παρατηρήσεις που εµπεριέχει, σχετικά και µε το νοµικό πλαίσιο της
Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και µε τις λειτουργικές της
ανεπάρκειες.
Θα ήθελα να υπενθυµίσω τόσο στον αγαπητό συνάδελφο όσο και
στους άλλους συναδέλφους της Αιθούσης ότι η Τεχνική
Επαγγελµατική Εκπαίδευση, η δευτεροβάθµια, είχε περιέλθει
πραγµατικά σε µία κατάσταση και εκπαιδευτικής, αλλά και
κοινωνικής ανυποληψίας. Το εκπαιδευτικό σχήµα της ήταν
ξεπερασµένο και το εκπαιδευτικό της αποτέλεσµα ανεπαρκές. Αυτό
οδήγησε και στην ανυποληψία των τίτλων της δευτεροβάθµιας
Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, αλλά και στο φαινόµενο
του επαγγελµατικού αναλφαβητισµού. ∆ιότι η ποιότητα µιας
Τεχνικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης κρίνεται από τη δυνατότητά
της να απαντήσει στις προκλήσεις της αγοράς. Η δυνατότητα
πρόσβασης στην αγορά εργασίας είναι το ποιοτικό κριτήριο για την
Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση και όχι η δυνατότητα
πρόσβασης  στην  τριτοβάθµια  εκπαίδευση  κατά  µία
παρωχηµένη  αντίληψη  και  νοοτροπία,  που  επικρατεί  δυστυχώς
ακόµη  σε  πολλούς.  Γι'  αυτόν  ακριβώς  το  λόγο,  µετά  από  ένα
ετήσιο  περίπου  κοινωνικό  και  πολιτικό  διάλογο,  οδηγηθήκαµε
στο  νέο  θεσµικό  πλαίσιο  της  Τεχνικής  Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης,  που  άρχισε  να  εφαρµόζεται  από
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αυτό το σχολικό έτος. Η αθρόα εγγραφή µαθητών στην Τεχνική
Επαγγελµατική Εκπαίδευση, δεν σηµαίνει ότι δηµιουργεί ένα είδος,
όπως λέτε εδώ, από "παρίες της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης".
Μα, η ελκυστικότητα των διατάξεων και των προοπτικών του ν.
2640, ήταν εκείνη που έπεισε τους µαθητές να εγγραφούν αθρόα
στα τµήµατα των ΤΕΕ. Και µάλιστα δώσαµε τρεις ευκαιρίες
επιλογής και το Μάρτη του 1998 και τον Ιούνιο του 1998 και το
Σεπτέµβριο του 1998, µέχρι και τις 23 Οκτωβρίου 1998.
Και, βεβαίως, κάποιες ανεπάρκειες λειτουργικές θα υπάρχουν.
Τώρα ξεκίνησε η εφαρµογή του νόµου, αλλά οι όποιες αυτές
ανεπάρκειες ή τα όποια κενά δικαιολογούν την αναίρεση του νόµου;
Προφανώς όχι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Κουναλάκης έχει
το λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: Είναι κανόνας όταν ο κ. Ανθόπουλος
αναφέρεται στα προβλήµατα της παιδείας να ωραιοποιεί τα
πράγµατα. Εγώ όµως ξέρω πολύ καλά τι συµβαίνει στα ΤΕΕ, ίσως
καλύτερα από σας.
Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση υποσχέθηκε να ενισχύσει και να
βελτιώσει την τεχνική εκπαίδευση µε τη βοήθεια των ΤΕΕ. H
σηµερινή πραγµατικότητα όµως, κύριε Ανθόπουλε, σας λέω έχει
ελάχιστη σχέση µε τις εξαγγελίες και τις προσδοκίες πράγµατι που
γεννήθηκαν, µε αποτέλεσµα να εγγραφούν και να παγιδευτούν, θα
έλεγα, στα ΤΕΕ σαράντα πέντε χιλιάδες µαθητές.
Το πρώτο πρόβληµα είναι το θεσµικό. Κατά τη γνώµη µου,
χρειάζεται άµεση αλλαγή του ν. 2640. Πρέπει να καταργηθεί το
δεκαοκτάµηνο ως προϋπόθεση για εξετάσεις στα ΤΕΙ, να
εξασφαλιστεί η δυνατότητα οµαλής µετακίνησης από τα ΤΕΕ στα
λύκεια και να µείνει ανοιχτός ο δρόµος για τα ΑΕΙ. Και πρέπει
επίσης να δούµε κατά πόσο είναι ορθό αυτή η τεχνική εκπαίδευση
να είναι κάτι εντελώς ξεχωριστό και να µην έχει καµιά απολύτως
σχέση µε την υπόλοιπη δευτεροβάθµια εκπαίδευση.
'Οµως υπάρχουν και τα λειτουργικά προβλήµατα. ∆εν µπορώ να
καταλάβω γιατί δεν τα αναγνωρίζετε. 'Εχω µιλήσει µε δεκάδες
καθηγητές των ΤΕΕ, οι οποίοι µου περιγράφουν µια δραµατική
κατάσταση. Και δεν είναι τυχαίο ότι στα ΤΕΕ είναι εκεί που γίνονται
οι µεγάλες κινητοποιήσεις και διαµαρτυρίες των µαθητών αυτό το
χρονικό διάστηµα, κύριε Υπουργέ.
Κατ' αρχήν τα αναλυτικά προγράµµατα που έχουν γίνει από το
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο λένε οι καθηγητές ότι είναι εκτός τόπου και
χρόνου. Χρησιµοποιούνται για να διδάξουν σύγχρονη τεχνολογία -
έχω εδώ το πρόγραµµα- βιβλία του Ευγενιδίου για κατώτερες
σχολές που έχουν γραφεί εδώ και ολόκληρες δεκαετίες. ∆εν έχει
γίνει καµιά ουσιαστική επιµόρφωση στους καθηγητές. Τα
εργαστήρια σε σηµαντικό βαθµό είναι ανεπαρκή, πολλά είναι
ξεπερασµένα και άχρηστα, γιατί στηρίζονται σε παρωχηµένες
τεχνολογίες. Υπάρχουν ειδικότητες χωρίς εργαστήρια. Υπάρχει
έλλειψη καθηγητών. Στα περισσότερα ΤΕΕ δεν υπάρχουν
διευθυντές.
Και κάτι τελευταίο, το οποίο εγώ δεν καταλαβαίνω ειλικρινά. Το
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο στα αναλυτικά προγράµµατα λέγει ότι το
µάθηµα των Θρησκευτικών είναι υποχρεωτικό στα ΤΕΕ, αλλά όσον
αφορά την Ιστορία εξαρτάται από τον καθηγητή αν θα τη διδάξει ή
όχι. Αυτό το τελευταίο δεν το καταλαβαίνω. 'Η µάλλον το
καταλαβαίνω. Είναι και αυτό ένα δείγµα της υποβάθµισης αυτής της
βαθµίδας της εκπαίδευσης, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υφυπουργός
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ι. Ανθόπουλος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω τη συνήθεια να
ωραιοποιώ τα πράγµατα. Ανθόπουλος λέγοµαι και όχι
Ωραιόπουλος. Συνηθίζω να αντιµετωπίζω µε αντικειµενικότητα όλες
τις καταστάσεις και θα ήθελα πραγµατικά ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ούτε να τα
ανθοστολίζετε βεβαίως!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Ούτε να τα ανθοστολίζω προφανώς.
Θα ήθελα να υπενθυµίσω στον αγαπητό συνάδελφο ότι το

Υπουργείο Παιδείας δεν υποσχέθηκε ότι θα υπάρξουν καινούρια
βιβλία για όλες τις ειδικότητες, τις νέες ειδικότητες, οι οποίες
εισάγονται στα ΤΕΕ. Και δεν είχε την πρόθεση να λειτουργήσει στο
πρώτο σχολικό έτος εφαρµογής της Τεχνικής Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης και τη Β' τάξη. Mετά από επίµονο αίτηµα όµως των
συναδέλφων εδώ στη Βουλή υποχώρησε, χάριν του συµφέροντος
των µαθητών της τέως Α' λυκείου, επισηµαίνοντας όµως ότι θα
υπάρξουν λειτουργικά προβλήµατα και κενά τα οποία θα αγωνιστεί
το Υπουργείο Παιδείας να αντιµετωπίσει.
Μην έρχεσθε τώρα εκ των υστέρων να δραµατοποιήσετε κενά για
τα οποία το Υπουργείο Παιδείας σας προειδοποίησε ότι θα
υπάρξουν σ' αυτού του είδους την πρωθύστερη εφαρµογή, δηλαδή
τη λειτουργία της Β' τάξης από το πρώτο σχολικό έτος.
Από κει και πέρα βέβαια θα ήθελα να πω ότι εµείς δεν παγιδεύσαµε
κανέναν. Αν αυτοπαγιδεύτηκαν λόγω των ελκυστικών όρων που
έχει το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί προνόµιο και νοµίζω και τίτλο
τιµής για µας, γιατί πράγµατι µ' αυτό το νοµοσχέδιο
επαναθεµελιώνεται η δευτεροβάθµια Τεχνική Επαγγελµατική
Εκπαίδευση και δίνει άλλες προοπτικές στον τόπο µας που έχει ένα
τεράστιο έλλειµµα, τον επαγγελµατικό αναλφαβητισµό, που
αδυνατεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες της αγοράς εργασίας.
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβάνοντας κάτι ακόµη: Κανένας
δεν αποκλείει την πρόσβαση των µαθητών που θα φοιτούν στα
ΤΕΕ προς την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Υπάρχει για πρώτη φορά
στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα η ευχέρεια εσωτερικής
κινητικότητας από τα ΤΕΕ στα Ενιαία Λύκεια και από τα Ενιαία
Λύκεια στα ΤΕΕ.
Μην αγνοείτε αυτές τις διατάξεις του νόµου και µην τις αποσιωπάτε.
Είναι πρωτοφανείς οι ευχέρειες, αλλά η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση
ζητά από σας µια ευκαιρία, την ευκαιρία της εφαρµογής, την οποία
φοβάσθε. ∆ιότι είναι "καταδικασµένη" η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση
σε επιτυχία.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: Για την ιστορία δεν είπατε τίποτα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής και
Θρησκευµάτων): Οι ερωτήσεις σας να είναι συγκεκριµένες, όχι
αόριστες ...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ!
Εισερχόµαστε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων δευτέρου
κύκλου:
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: ∆εν είπατε τίποτε κύριε
Υπουργέ.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: ...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ! ∆εν έχετε
το δικαίωµα δευτερολογίας και δεν καταχωρίζεται η παρέµβασή
σας.
Και εσείς κ. Καραγιάννη, είσθε εκτός Κανονισµού.
Πρώτη επίκαιρη ερώτηση είναι η υπ' αριθµ. 437 του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού κινήµατος και Αντιπροέδρου της Βουλής
κ. Παναγιώτη Σγουρίδη, προς τον Υπουργό Γεωργίας σχετικά µε
την ενίσχυση του εισοδήµατος των αγροτών της Κοινότητας
∆ασοχωρίου Ξάνθης, λόγω των προβληµάτων στις καλλιέργειες,
στην προστατευόµενη από τη συνθήκη RAMSAR περιοχή στο
∆έλτα Νέστου.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Σγουρίδη έχει ως εξής:
"Το αγρόκτηµα ∆ασοχωρίου Ξάνθης βρίσκεται µέσα στη ζώνη Α'
του υδροβιότοπου του ∆έλτα Νέστου προστατευόµενο, ως γνωστό,
από τη συνθήκη RAMSAR. 'Οπως είναι φυσικό, η πανίδα στη ζώνη
αυτή αυξάνεται ανεµπόδιστα κάτι που είναι παγκοσµίως επιθυµητό.
'Οµως, η αύξηση αυτή δηµιουργεί προβλήµατα στις αγροτικές
καλλιέργειες  των  κατοίκων  του  ∆ασοχωρίου,  διότι  οι  αγέλες
από  τα  αγριογούρουνα  και  τα  σµήνη  από  τα  πτηνά
καταστρέφουν  τις  καλλιέργειες  χωρίς  να  µπορούν  οι  αγρότες
να  χρησιµοποιήσουν  κανένα  µέσο  αποτροπής.  Το  αποτέλεσµα
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είναι η παραγωγή τους να είναι κάθε χρόνο µειωµένη κατά 75%
περίπου.
Επειδή όλοι µας υπερηφανευόµαστε για τους υγροβιοτόπους µας
και για αυτό ψηφίζουµε νόµους και υπογράφουµε συνθήκες
προστασίας τους, όµως το "µάρµαρο" το πληρώνουν οι διαβιούντες
γύρω από αυτούς.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργος αν προτίθεται
Πρώτον, να ενισχύσει το εισόδηµα των αγροτών του ∆ασοχωρίου
από εθνικούς και ευρωπαϊκούς πόρους.
∆εύτερον, να προωθήσει την ανταλλαγή των εκτάσεων, που τους
είχαν παραχωρηθεί και σήµερα είναι στην Ζώνη Α, µε άλλες εκτός
Α' Ζώνης.".
Ο Υφυπουργός Γεωργίας κ. Βρεττός έχει το λόγο.
Και τρίτον, να τους προσλάβει ως υπαλλήλους για να
προστατεύουν και να ταϊζουν όλα τα ζώα τα προστατευόµενα εκεί!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ (Β' Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ισχύει ο νόµος Πεπονή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας):
Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Το αγρόκτηµα ∆ασοχωρίου Ξάνθης βρίσκεται στη Ζώνη Α' της
περιοχής, η οποία σύµφωνα µε την 5796/16.9.96 ΚΙΑ έχει
χαρακτηριστεί ως Εθνικό Πάρκο Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης. Περιλαµβάνει δε τους υδροβιότοπους του ∆έλτα του
Νέστου, τη Λίµνη Βιστονίδα, τη Λίµνη Ισµαρίδα και την ευρύτερη
περιοχή τους.
Οι ανωτέρω υδροβιότοποι περιλαµβάνονται στους υδροβιότοπους
διεθνούς ενδιαφέροντος και διέπονται από τις διατάξεις της
διεθνούς σύµβασης RAM SAR.
Η δυνατότητα αποζηµίωσης επιδότησης ή άλλης κατά περίπτωση
παροχής σε παραγωγούς για υλικές ζηµιές που προκαλούνται σε
γεωργικές ή άλλες αγροτικές εκµεταλλεύσεις ή εγκαστάσεις ή σε
αλιευτικά καταφύγια από είδη της άγριας πανίδας, που έχουν
χαρακτηριστεί ως σπάνια ή απειλούµενα µε εξαφάνιση δίνει ο ν.
1650/86 για την προστασία του περιβάλλοντος και συγκεκριµένα το
άρθρο 22 παράγραφος 3, ύστερα από σχετική απόφαση του
Υπουργού Γεωργίας και εκτίµηση των σχετικών ζηµιών από την
αρµόδια υπηρεσία.
Η καταβολή των αποζηµιώσεων γίνεται από το Κεντρικό Ταµείο
Γεωργίας, Κτηνοτροφίας και ∆ασών ή από άλλες πηγές
χρηµατοδότησης.
Σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του ίδιου άρθρου, µε προεδρικό
διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση των Υπουργών Οικονοµικών,
Γεωργίας και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
ορίζονται οι προϋποθέσεις, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, η
διαδικασία και οι λοιποί όροι για τη χορήγηση των σχετικών
αποζηµιώσεων.
Στη συγκεκριµένη περίπτωση, όπως µας γνώρισε τηλεφωνικά η
∆ιεύθυνση Γεωργίας του Νοµού Ξάνθης, υπάρχει πράγµατι
πρόβληµα το οποίο όµως δεν είχε τεθεί προηγουµένως. Τώρα
τίθεται για πρώτη φορά επίσηµα στο ελληνικό Κοινοβούλιο από το
συνάδελφο κ. Σγουρίδη.
'Οπως όµως αναφέρθηκε παραπάνω, οι ενδιαφερόµενοι
παραγωγοί για να τύχουν αποζηµίωσης σύµφωνα µε το ν. 1850/86,
θα πρέπει τα είδη της άγριας πανίδας που προκαλούν τις ζηµιές να
έχουν χαρακτηριστεί ως σπάνια ή απειλούµενα µε εξαφάνιση. ∆ιότι,
για παράδειγµα, άλλες ζηµιές προκαλούνται µόνο από
αγριογούρουνα. Αυτό το είδος δεν θεωρείται ως σπάνιο ή
απειλούµενο µε εξαφάνιση, αφού είναι όπως γνωρίζετε είδος το
οποίο µπορεί κανείς να το κυνηγήσει.
Τέλος, σε ό,τι αφορά την ανταλλαγή των εκτάσεων της Ζώνης Α' µε
άλλες ζώνες εκτός Ζώνης Α', τέτοια δυνατότητα, όπως µας
πληροφόρησε η ∆ιεύθυνση του ∆ασαρχείου Ξάνθης, αφ' ενός µεν
δεν υπάρχει λόγω έλλειψης διαθέσιµων εκτάσεων σε άλλη όµορη
περιοχή και αφ' ετέρου και αν ακόµα υπήρχε, στην πράξη το
πρόβληµα δεν θα λυνόταν γιατί η άγρια πανίδα θα µετακινείτο προς
την περιοχή που θα υφίσταντο οι καλλιέργειες.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σγουρίδης έχει
το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ (Β' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Απ'
ό,τι κατάλαβα, κύριε Υπουργέ, ούτε λίγο ούτε πολύ είπατε ότι οι
κάτοικοι αυτοί του ∆ασοχωρίου, οι αγρότες, που ξέρουµε όλοι µας
ότι περνούν αυτήν την περίοδο τις δυσκολότερες µέρες τους, έχουν
την κακή τύχη η άγρια πανίδα, η οποία τους καταστρέφει τις
καλλιέργειες, να µη θεωρείται σπάνια και άρα να µην µπορούν να
τύχουν αποζηµίωσης.
Κύριε Υπουργέ, σε πιάνει απελπισία και απόγνωση, όµως, όταν
βλέπεις τις αγέλες από τα αγριογούρουνα να καταστρέφουν τις
καλλιέργειες του σιταριού, τις καλλιέργειες του καλαµποκιού, τις
καλλιέργειες της ντοµάτας και να µην µπορείς να ρίξεις ούτε µία
άσφαιρη τουφεκιά. Σε πιάνει απελπισία όταν τα µαυροπούλια
έρχονται και τρώνε τους σπόρους που µόλις εσύ έχεις σπείρει και
να µην µπορείς να χρησιµοποιήσεις ούτε το εκφοβιστικό κανονάκι.
Εν τοιαύτη περιπτώσει αυτοί οι άνθρωποι θα πρέπει να σηκωθούν
και να φύγουν από την περιοχή.
Επίσης το καλοκαίρι σµήνη και σύννεφα από κουνούπια έρχονται
στην περιοχή και δεν µπορούν ούτε να ραντίσουν. ∆ηλαδή είναι
καταδικασµένοι από το Θεό.
Εν τοιαύτη περιπτώσει, γιατί δεν τους επιτρέπετε να
χρησιµοποιήσουν τα εκφοβιστικά κανονάκια, δεν τους επιτρέπετε
να χρησιµοποιήσουν τα όπλα τους για να κυνηγήσουν τα
αγριογούρουνα;
Το αποτέλεσµα είναι ότι κάθε χρόνο έχουν κατά 75% µειωµένη
παραγωγή. Οι άνθρωποι βρίσκονται σε απόγνωση. Θα πρέπει
δηλαδή να σηκωθούν να κλείσουν τη "Φωνή της Αµερικής" διότι
εκεί, µέσα στην προστατευόµενη ζώνη βρίσκεται η "Φωνή της
Αµερικής". Είναι προστατευόµενη ζώνη αλλά η "Φωνή της
Αµερικής" δεν θεωρείται ότι βρίσκεται εκεί και µπορεί να σηκώνει τις
κεραίες της. 'Οπως ξέρουµε είναι δάσος κεραιών εκεί µε τα κόκκινα
φωτάκια. Αυτά δεν απειλούν την πανίδα και τη χλωρίδα στη
Συνθήκη RAMSAR; Είναι πράγµατα τα οποία είναι αδιανόητα.
Πιστεύω ότι θα πρέπει να θεωρήσετε, κύριε Υπουργέ, πως
µπορούν οι άνθρωποι αυτοί να υποβάλουν τα χαρτιά τους, άσχετα
αν τα αγριογούρουνα θεωρούνται ότι δεν είναι είδος υπό
εξαφάνισης, ειδάλλως δώστε τους το δικαίωµα να το κυνηγήσουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Κύριε
συνάδελφε, µε τον τρόπο τον οποίο διατυπώσατε την ερώτηση,
αλλά πολύ περισσότερο µε τον τρόπο τον οποίο την περιγράψατε,
καταλαβαίνει κανείς ότι υπάρχει ένα πρόβληµα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ (B' Aντιπρόεδρος Βουλής): Τεράστιο
πρόβληµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Μάλιστα,
είναι ένα πρόβληµα το οποίο αγγίζει τα όρια της αδικίας, σύµφωνα
µε την κείµενη νοµοθεσία. ∆ιότι πράγµατι οι άνθρωποι δεν µπορούν
να κάνουν τίποτε, αλλά ταυτόχρονα δεν µπορούν και να
αποζηµιωθούν, επειδή τα ζώα τα οποία βρίσκονται εκεί δεν είναι
σπάνια και εποµένως δεν εµπίπτουν στις διατάξεις του νόµου για
αποζηµίωση.
Το θέµα θα µας απασχολήσει για να βρούµε κάποια διέξοδο.
Αυτό το οποίο σας ανέγνωσα προηγουµένως είναι οι απόψεις της
υπηρεσίας αυστηρά διατυπωµένες. 'Ηθελα σε πρώτη φάση να σας
δείξω πού βρίσκεται το νοµικό πλαίσιο. Καταλαβαίνω όµως και τη
δική σας ευαισθησία που εκφράζει την αγωνία των κατοίκων της
περιοχής και συνεπώς και µε το συνάδελφο κ. Φουντά που είναι
εδώ, αλλά και µε τον κύριο Υπουργό, θα δούµε εάν τυχόν
µπορούµε να πάρουµε κάποια νοµοθετική πρωτοβουλία η κάποια
απόφαση για να λύσουµε το θέµα.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εύτερη  είναι  η  µε
αριθµό  427/13.1.99  επίκαιρη  ερώτηση  της  Βουλευτού  της  Νέας
∆ηµοκρατίας  κ.  Παρθένας  Φουντουκίδου  προς  τους  Υπουργούς
Γεωργίας,  Εθνικής  Οικονοµίας  σχετικά  µε  τη  λήψη  µέτρων
επίλυσης  προβληµάτων  των  κτηνοτρόφων,  η  οποία
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έχει ως εξής:
"Η απόγνωση του κτηνοτροφικού κόσµου και τα τραγικά αδιέξοδα
που αντιµετωπίζει δεν πρέπει να αφήσουν αδιάφορη την πολιτεία.
Η έναρξη διώξεων εναντίον κτηνοτρόφων και τα πανωτόκια τους
οδηγούν σε εξόντωση.
Οι διακανονισµοί, όπως ισχύουν σήµερα, σε καµία περίπτωση δεν
εκτονώνουν την κατάσταση.
Ασφαλώς απαιτείται µία γενναία ρύθµιση του θέµατος, ώστε να
δώσουµε ανάσα ζωής στους κτηνοτρόφους και να βοηθήσουµε
στην οµαλή ένταξή τους στην παραγωγική διαδικασία.
Είναι δεδοµένο ότι συγκεκριµένες πολιτικές επιλογές κατέστρεψαν
την ελληνική κτηνοτροφία.
Απαιτείται πολιτική βούληση, ώστε η Κυβέρνηση, διαγράφοντας
τόκους και πανωτόκια µέρους κεφαλαίου, παραχωρώντας περίοδο
χάριτος 2-3 ετών και ρυθµίζοντας σε µία τουλάχιστον δεκαετία την
καταβολή του υπολοίπου ατόκως, να εκτονώσει την κατάσταση.
'Αλλως, µπαίνει ταφόπετρα σε ένα κλάδο που για λόγους εθνικούς
πρέπει να κρατάµε ζωντανό και σε ανάπτυξη.
Γι' αυτό σας ερωτώ κύριοι Υπουργοί: Τι προτίθεσθε να κάνετε για
την επίλυση των δικαίων αιτηµάτων των κτηνοτρόφων; Πώς θα
τους δώσει η Πολιτεία προοπτική και µέλλον;".
Ο Υφυπουργός Γεωργίας κ. Φουντάς έχει το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΦΟΥΝΤΑΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Κύριε
Πρόεδρε, ο χώρος της κτηνοτροφίας σήµερα και ιδιαίτερα της
χοιροτροφίας µαστίζεται από µία πρωτοφανή κρίση. Η Κυβέρνηση
από την πρώτη στιγµή στέκεται κοντά στους αγρότες και στους
κτηνοτρόφους και προσπαθεί να εξαντλήσει κάθε δυνατότητα που
της δίνεται. Η µεγάλη κρίση στη χοιροτροφία τελευταία έγινε
οξύτερη, διότι έχουµε την κατάρρευση των αγορών της Σοβιετικής
'Ενωσης και της 'Απω Ανατολής όπου είχαµε µία εξαγωγική
δυνατότητα και από πλευράς Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Και αυτή η
πόρτα έκλεισε.
Εµείς σε καθηµερινές συσκέψεις έχουµε κάποιες σκέψεις, αλλά
ακόµα δεν είµαστε στη φάση της υλοποίησης. Προς το παρόν
είµαστε σε επαφή µε τον Στρατό και µε τα νοσοκοµεία για την
κατανάλωση µεγαλύτερων ποσοτήτων χοιρινού κρέατος.
Ξεχωριστή ρύθµιση δεν µπορεί να γίνει, γιατί έχουµε προβλήµατα,
όπως ξέρετε κυρία συνάδελφε, από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
'Εχουµε εφαρµόσει τον εξώδικο διακανονισµό και είναι
αποτελεσµατικός για αυτούς που ενδιαφέρονται. Το πρόβληµα
ξεκίνησε από το 1989-1990 µε την απότοµη αύξηση των επιτοκίων.
Το 1994 έγινε µία ρύθµιση, η λεγόµενη ρύθµιση Μωραϊτη και
συνεχώς µετατοπίζεται προς τα πίσω, για να καλύπτει όσους
περισσότερους αγρότες µπορούµε.
Μας απασχολεί πάρα πολύ σοβαρά αυτό το θέµα. ∆εν είµαι αυτήν
τη στιγµή σε θέση να σας κάνω κάποια ανακοίνωση. 'Εχουµε κάτι
στη σκέψη µας και πιστεύω ότι σε λίγο καιρό θα είµαστε σε θέση να
πούµε κάτι παραπάνω. Επίσης, σας πληροφορώ ότι µε απόφαση
που υπέγραψε ο κύριος Υπουργός για την καταβολή των δόσεων,
ήδη η τρίτη δόση των κτηνοτρόφων µεταφέρεται και η λήξη της πάει
για τις 30-6-1999 και η τέταρτη δόση θα πάει 30-6-2000.
Επίσης, θέλω να σας πω ότι άτοκη ρύθµιση των ληξιπρόθεσµων
αγροκτηνοτροφικών χρεών, µε παράλληλη διαγραφή των
οφειλοµένων τόκων και µέρους του κεφαλαίου, καθώς και
χορήγηση νέων χαµηλότοκων δανείων δεν είναι δυνατόν να γίνει
από την Αγροτική Τράπεζα, γιατί οι πόροι της Τράπεζας είναι από
τις καταθέσεις των ιδιωτών και δεν έχει τη δυνατότητα να
ανταποκριθεί στις απαιτήσεις αυτές.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κ. Φουντουκίδου
έχει το λόγο.
ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ: Κατάλαβα ότι έχετε τραγική
αδυναµία να δώσετε διέξοδο στα προβλήµατα του κτηνοτροφικού
κόσµου. Γεγονός είναι ένα: Χρέη, διώξεις, αδυναµία συνέχισης της
παραγωγικής δραστηριότητας, κλείσιµο παραγωγικών
εκµεταλλεύσεων, ένας ανηλεής και άνισος δικαστικός αγώνας µε

την Αγροτική Τράπεζα, που θεωρητικά θα έπρεπε να είναι αρωγός
και συµπαραστάτης στην προσπάθεια του αγρότη και του
κτηνοτρόφου.
'Ησασταν και εσείς παρών και ακούσατε την κραυγή αγωνίας του
κτηνοτρόφου σε µία σύσκεψη πρόσφατα στο Υπουργείο Γεωργίας,
κύριε Υφυπουργέ, που είπε: "πήρα το 1984 επτά εκατοµµύρια
(7.000.000) δάνειο από την Αγροτική Τράπεζα, πλήρωσα µέχρι
σήµερα τριάντα οκτώ εκατοµµύρια, (38.000.000) χρωστάω ακόµα
εβδοµήντα εκατοµµύρια, (70.000.000) µου λέει η Αγροτική Τράπεζα
και δεν µου δίνει αναλυτικό λογαριασµό. Μου κατάσχουν το σπίτι".
Τι του απαντάτε; Ποιος επιτέλους θα ακούσει τη φωνή τους και
ποιος θα αναλάβει τις ευθύνες; ∆ιότι υπάρχουν ευθύνες της
πολιτείας για το αδιέξοδο των κτηνοτρόφων.
Είναι συγκεκριµένες πολιτικές επιλογές. Να σας υπενθυµίσω την
περίοδο 1983-1989 µε τα αρνητικά ΝΕΠ, που τους επιβάρυναν µε
εκατόν είκοσι έξι δισεκατοµµύρια (126.000.000.000) δραχµές. Να
σας υπενθυµίσω τα υπέρογκα επιτόκια και τον ανατοκισµό ανά
τρίµηνο, που έφθασε κάποια στιγµή να τους χρεώνει µε 42%.
Λέτε, λοιπόν, ότι έχετε πρόβληµα µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Θα
σας υπενθυµίσω επίσης τη ρύθµιση, που έκανε η κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας, µε την έγκριση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, το
1992 και την επέκτεινε το 1993. Αρνήθηκε να την εφαρµόσει η
Κυβέρνησή σας επί υπουργίας του κ. Μωραϊτη. Είχε την αποδοχή
του κτηνοτροφικού κόσµου, όπως θα θυµόσαστε. ∆εν το
συνεχίσατε.
Η Ευρωπαϊκή 'Ενωση θα σας υπενθυµίσω -και επανέρχοµαι- ότι
έδωσε την έγκρισή της για τη ρύθµιση των διακοσίων
δισεκατοµµυρίων (200.000.000.000) δραχµών, που επεχειρήσατε
σε κάποιους συνεταιρισµούς. Γιατί φαντάζεστε ότι δεν θα δώσει την
έγκρισή της και για µια ανάλογη ρύθµιση, όταν είναι τραγικό το
αδιέξοδο και όταν, νοµίζω, δεν θίγονται οι άλλες χώρες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης;
Να σας διαβάσω µόνον ένα απόσπασµα από τα Πρακτικά της
Βουλής της συνεδρίασης στις 18-3-1998, όπου ο κύριος Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας είπε, κύριε Υφυπουργέ -και µπορείτε να το
χρησιµοποιήσετε- ότι: "Υπάρχει δυνατότητα να προχωρήσουµε σε
διαγραφή όχι µόνον των τόκων, αλλά και του ιδίου του κεφαλαίου.
Με άλλα λόγια, να οφείλεται ως χρέος ακόµη και ένα συνολικό
ποσό, που είναι χαµηλότερο του αρχικού κεφαλαίου. 'Εχουµε τη
δυνατότητα να προχωρήσουµε" -λέει ο κύριος Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας- "σε παρόµοιες ρυθµίσεις".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρία Φουντουκίδου,
σας παρακαλώ! ∆εν έχετε άλλο χρόνο. Κάντε µου τη χάρη.
ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και ο κ. Καρατζάς του είπε: "Η Εθνική Τράπεζα κάνει παρόµοιες
ρυθµίσεις."
Ανάσα ζωής ζητούν οι κτηνοτρόφοι, κύριε Υπουργέ, και το δικαίωµά
τους να παραµείνουν κτηνοτρόφοι και να δίνουν ζωή στην
ερηµωµένη ελληνική ύπαιθρο. Μην τους το αρνείστε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός, έχει το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΦΟΥΝΤΑΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Είπα και
στην οµιλία µου, κύριε Πρόεδρε, ότι βρισκόµαστε σε ένα στάδιο,
που µελετάται το θέµα σε όλες τις πτυχές του. Πιστεύω ότι ίσως
βρεθεί κάποια λύση, που να εξυπηρετεί τους κτηνοτρόφους γενικά.
Γιατί αναγνωρίζουµε, ευθύς εξ αρχής, ότι είναι τεράστιο το θέµα µε
τα χρέη των αγροτών, ιδίως των κτηνοτρόφων.
Σε ό,τι αφορά τη διαγραφή χρεών που έγινε πρόσφατα, αυτή ήταν
και η τελευταία. Το ξεκαθάρισαν οι Ευρωπαίοι όλοι. Και είπαν ότι
δεν πρόκειται ποτέ να επανέλθουµε, όχι για να πάρουµε απόφαση,
αλλά ούτε καν να συζητήσουµε αυτό το θέµα.
Τονίζω και πάλι ότι είναι ένα οξύ, οξύτατο θέµα και δεν
προσφέρουµε τίποτε µε το να προσπαθούµε όλοι να µετατοπίσουµε
τις ευθύνες και µε το να αναφερόµαστε στο ποιος φταίει
περισσότερο και στο ποιος φταίει λιγότερο.
Με την κατακόρυφη αύξηση των επιτοκίων, που έγινε την
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περίοδο 1989-1990, επήλθε η µεγάλη καταστροφή.
Τώρα,µε την αποκλιµάκωση των επιτοκίων, πιστεύω ότι σιγά-σιγά
θα οδηγηθούν σε λύση προβλήµατα των αγροτών και θα
ανακουφιστούν και οι κτηνοτρόφοι.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός) : Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα παρακαλέσω να προταχθεί η τελευταία επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού κ. Βασιλικής Αράπη-
Καραγιάννη, η οποία επείγεται για σοβαρό οικογενειακό λόγο να
αναχωρήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Κύριε
Πρόεδρε, έχω ραντεβού µε τον κ. ∆ρυ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είναι πολύ
σοβαρότερος ο λόγος της κ. Αράπη. Είναι λόγος υγείας συγγενικού
της προσώπου του στενού οικογενειακού περιβάλλοντος. Εάν
θέλετε, συντρέχετε σε αυτό το αίτηµα.
Συµφωνείτε, κύριοι συνάδελφοι, να προταχθεί η επίκαιρη ερώτηση
της κ. Αράπη;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα προταχθεί,
λοιπόν, η πέµπτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 440/18-1-98 της
Βουλευτού του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Βασιλικής
Αράπη-Καραγιάννη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας,
σχετικά µε την ικανοποίηση αιτηµάτων των µηχανικών του
∆ηµοσίου, την αποτελεσµατικότερη εκτέλεση των ∆ηµοσίων 'Εργων
κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου σε περίληψη έχει ως
εξής:
"Πρόσφατα ανακοινώθηκε από τον κύριο Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας το πόρισµα της έρευνας του Ειδικού Συµβουλίου
Ελέγχου Ποιότητας 'Εργων και Υποδοµής σε σειρά έργων, όπου
αποκαλύπτονται η προχειρότητα, οι παραλείψεις και οι κακοτεχνίες
στην υλοποίηση των έργων που χρηµατοδούνται από το δεύτερο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
Της ανακοίνωσης αυτής ακολούθησε:
α) Η αντίδραση των Μηχανικών του ∆ηµοσίου, που αναφέρεται στα
αίτια και συγκεκριµένα:
1. Στον περιορισµό (ηµερών εκτός έδρας), µείωση (επιδόµατος
παραγωγής) και µη καταβολή (7%) θεσµοθετηµένων επιδοµάτων.
2. Στο αναχρονιστικό βαθµολόγιο, που επιτρέπει σε εργοδηγούς και
διοικητικούς υπαλλήλους να προϊστανται διπλωµατούχων
µηχανικών.
3. Στην τακτική της Κυβέρνησης να σπαταλά δισεκατοµµύρια σε
αµφιβόλου ποιότητας συµβούλους, αντί να επιµορφώνει µηχανικούς
και να αναβαθµίζει τις τεχνικές υπηρεσίες µε εργαστήρια και λοιπά
βοηθήµατα.
β) Η απόφαση µαταίωσης δηµοπρασιών σηµαντικών έργων
προϋπολογισµού πολλών δισεκατοµµυρίων µέχρι το τέλος του
µήνα.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. α) Τι µέτρα πρόκειται να λάβει, ώστε να αντιµετωπισθούν τα
σοβαρά προβλήµατα, που προκύπτουν στην παραγωγή των έργων
του δηµοσίου;
β) Ποια µέτρα βραχυπρόθεσµα θα ληφθούν για την ικανοποίηση
των δικαιολογηµένων (θεσµοθετηµάτων) αιτηµάτων των µηχανικών
του δηµοσίου;
2. Σε ποιες ενέργειες θα προβεί, ώστε να µη συνεχισθούν οι
µαταιώσεις προγραµµατισµένων δηµοπρασιών και απωλεσθούν
σηµαντικοί κοινοτικοί πόροι;".
O Yφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας κ. Πάχτας έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γεγονός ότι εδώ και αρκετό καιρό συντελέστηκε και συντελείται
ένα ιδιαίτερα δύσκολο θεσµικό έργο, το οποίο συµβαδίζει µε την
εκτέλεση του δεύτερου Κοινοτικού Πλαίσιου Στήριξης.

Στο διάστηµα από το καλοκαίρι του 1994 και σήµερα, σηµειώνεται
µια σταδιακή αλλαγή πλεύσης, µε κυρίαρχο στόχο την απορρόφηση
για το έργο και όχι την απορρόφηση για την απορρόφηση.
Πρόκειται για µια καθολική επίθεση εξυγίανσης σε όλα τα µέτωπα
παραγωγής των δηµοσίων έργων στην πατρίδα µας. Είναι αυτή η
καθολική επίθεση εξυγίανσης σε όλα τα µέτωπα που οδήγησε την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο να δηλώσει ότι "για την Ελλάδα πλέον
όχι απλά έχουµε ρυθµούς απορρόφησης πάνω από το µέσο
κοινοτικό όρο, αλλά η υλοποίηση των έργων είναι τέτοια, που η
ορθολογική αξιοποίηση των πόρων συνεχώς αντιτίθεται µε µια
συνεχώς βελτιούµενη ποιοτική παρέµβαση σε όλο το φάσµα της
παραγωγής των δηµοσίων έργων στην πατρίδα µας".
Αποτελεί, λοιπόν, καθηµερινή διαπίστωση ότι η βούληση της
Κυβέρνησης είναι να αλλάξει σταδιακά και ριζικά το χάρτη της
παραγωγής των δηµοσίων έργων προς το καλύτερο. Αυτό δεν έχει
επιστροφή και σε αυτό θα είµαστε αυστηροί προς κάθε κατεύθυνση.
Η πόρτα των παροχών και υπερβάσεων µε το νέο θεσµικό πλαίσιο
έχει, πιστεύω, οριστικά κλείσει στην πατρίδα µας.
Το πρόβληµα της ποιότητας των δηµοσίων έργων, κυρία
συνάδελφε, δεν είναι σηµερινό. Είναι πρόβληµα δεκαετιών. ∆εν
είναι τώρα που τα έργα δεν έχουν συχνά την απαιτούµενη ποιότητα.
Είναι τώρα που τολµήσαµε ως Κυβέρνηση να ακουµπήσουµε το
θέµα. Είναι τώρα, που πήραµε πρωτοβουλία να καταγράψουµε
συστηµατικά το πρόβληµα, ώστε να πάρουµε τώρα τα κατάλληλα
µέτρα, τώρα που τα έργα είναι σε πλήρη εξέλιξη. Και βεβαίως, να
κάνω και ένα σχόλιο πριν προχωρήσω. ∆εν είναι όλα τα δηµόσια
έργα στην Ελλάδα σκάρτα, όπως εντέχνως µερικοί αφήνουν να
εννοηθεί. Υπάρχει σηµαντικός αριθµός εργοληπτικών εταιρειών,
υπηρεσιών του δηµοσίου, επιβλεπόντων µηχανικών και υπηρεσιών,
που κάνουν σωστά τη δουλειά τους.
Σε ό,τι αφορά το θέµα των δηµοσίων υπαλλήλων, θα ήθελα να πω
απλά ότι πράγµατι, µε νόµο που ψηφίστηκε στη Βουλή το 1996
δίνουµε στους µηχανικούς διπλωµατούχους των Ανωτάτων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων του δηµοσίου, των νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου, των Νοµαρχικών Αυτοδιοικήσεων και των ΟΤΑ,
ένα ειδικό επίδοµα από το σύνολο των πιστώσεων του
προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων, έτσι ώστε να µπορέσουν
καλύτερα να συµµετάσχουν, ως κίνητρο θα έλεγα, στην εκπόνηση
των µελετών και στην παραγωγή, κατασκευή των δηµοσίων έργων
στην πατρίδα µας.
Αυτό το ειδικό επίδοµα ορίζεται στο 7%. στο όριο πληρωµών των
ανωτέρω πιστώσεων του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων.
'Ετσι διατέθηκαν µέχρι σήµερα τα ποσά των πέντε δισεκατοµµυρίων
(5.000.000.000) δραχµών, για την περίοδο του 1996, των πέντε
δισεκατοµµυρίων τετρακοσίων εκατοµµυρίων (5.400.000.000)
δραχµών για το 1997 και περίπου τεσσάρων δισεκατοµµυρίων
πεντακοσίων εκατοµµυρίων (4.500.000.000) για το 1998. Και
πρόσφατα, πριν από λίγες εβδοµάδες, εκδώσαµε µία απόφαση για
µία συµπληρωµατική πίστωση των εννιακοσίων πενήντα
εκατοµµυρίων (950.000.000) για να καλύψουµε και το έλλειµα που
υπήρχε για το τελευταίο δίµηνο του 1998.
'Εχουµε, λοιπόν, εκπληρώσει και τις υποχρεώσεις µας, σύµφωνα µε
το νόµο σε σχέση µε το 7%. προς τους δικαιούχους πολιτικούς
µηχανικούς των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων για το
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων του 1998. Θα συνεχίσουµε
βεβαίως και κατά τη διάρκεια του 1999 προς την ίδια κατεύθυνση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κ. Βασιλική Αράπη-
Καραγιάννη έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Υπουργέ, είναι ευτύχηµα
που αυτή η αντιπαράθεση που είχατε µε τον Υπουργό ΠΕΧΩ∆Ε
έφερε στην Ελλάδα µία εξειδικευµένη ιταλική εταιρεία ποιοτικού
ελέγχου, την "ΕΣΠΕΛ", για να ελέγξει τα έργα που
χρηµατοδοτούνται από το δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
'Επειτα φυσικά από πίεση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης εσείς, κύριε
Υπουργέ, αποκαλύψατε τις κακοτεχνίες, την προχειρότητα, τις
ελλείψεις των έργων, λες και αυτά δεν συνέβαιναν στους κόλπους
της Κυβέρνησης και δεν τα ξέραµε. Εξάλλου είπατε ότι από πολλά
χρόνια γίνονταν κακοτεχνίες και το ξέρατε.
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Ξεχάσατε, όµως, να µας πείτε -και όλοι το γνωρίζουν- ότι ο κ.
Λαλιώτης επιµόνως αρνιόταν να παραχωρήσει για έλεγχο έργα
πολλών δισεκατοµµυρίων και περιορίστηκε σε έργα εκατοµµυρίων
της Τοπικής και Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και φυσικά σε έργα
οργανισµών και νοσοκοµείων.
'Επρεπε η αρµόδια επίτροπος της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης η κ. Ματίς
να απειλήσει ότι θα διακόψει τη στήριξη για να αναγκαστεί ο κύριος
Υπουργός να παραδώσει τον έλεγχο της "ΕΣΠΕΛ" και τα έργα του
Υπουργείου του;
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι υπηρεσίες του
Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. διαθέτουν πάρα πολλούς άξιους και άριστους
επιστήµονες. Είναι ικανό το Υπουργείο να φέρει σε άρτια και
έντεχνη οικονοµική ολοκλήρωση τα έργα. ∆υστυχώς, όµως, το
προσωπικό σκόπιµα υποβαθµίζεται από την Κυβέρνηση, αφού σε
µια σειρά αποφάσεών του περιορίζει τις δυνατότητες
παρακολούθησης της κατασκευής των έργων. Για να είµαι πιο
σαφής, οι µηχανικοί είναι χρεωµένοι µε πληθώρα έργων, στερούνται
των οδοιπορικών, των φύλλων πορείας πέραν των δέκα ηµερών, µε
τραγικές επιπτώσεις στην ποιότητα των έργων.
Το ΥΠΕΘΟ µε αυθαίρετες και αδικαιολόγητες διαδικασίες περιόρισε
στο ήµισυ περίπου το επίδοµα παραγωγής, αφαιρώντας από τους
µηχανικούς κάθε διάθεση για ενσυνείδητη προσφορά.
Η πρόσφατη απόφαση του ΥΠΕΘΟ να µην υπογράψει το
θεσµοθετηµένο επίδοµα των έξι τοις χιλίοις (6%) για τα έτη 1997 και
1998 οδήγησε τους µηχανικούς σε απεργιακές κινητοποιήσεις. Με
την ανάληψη του ΥΠΕΧΩ∆Ε από τον κ. Λαλιώτη, έµπειρα στελέχη
στην παραγωγή έργων υποβιβάστηκαν ή µεταφέρθηκαν σε νεκρά
τµήµατα, για να αναλάβουν το έργο τους άτοµα εγκάθετα, θα έλεγα,
προς το ΠΑΣΟΚ, άπειρα, στερούµενα γνώσεων και ήθους.
Είναι απαράδεκτο στο κατώφλι του 21ου αιώνα η χώρα µας να
αποκτά σύγχρονη υποδοµή, να σκάβεται απ' άκρο εις άκρον και
εν'όψει των Ολυµπιακών Αγώνων και οι εργοδηγοί και οι διοικητικοί
υπάλληλοι να προΐστανται διπλωµατούχων µηχανικών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ,
τελειώστε.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Η Κυβέρνηση αντί να φροντίσει
για την ουσιαστική αναβάθµιση των δηµοσίων τεχνικών υπηρεσιών
και να περιλαµβάνει τη συνεχή επιµόρφωση των µηχανικών,
βλέπουµε ότι δεν δίνει κίνητρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ' αρχήν, σε ό,τι αφορά το επίδοµα προς τους µηχανικούς,
απήντησα προηγουµένως ότι καλύψαµε το έλλειµµα του τελευταίου
διµήνου του 1998.
Σε ό,τι αφορά την ιταλική εταιρεία, θέλω να επισηµάνω ότι πρόκειται
για µια θυγατρική της ιταλικής ∆ηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού.
Νοµίζω ότι είναι τέτοια η δουλειά που γίνεται, που όλοι θα
καταγράψουµε µία πρωτοφανή σε βάθος και σε ποιότητα εργασία
για την ανάδειξη της ποιότητας παραγωγής στα δηµόσια έργα στην
πατρίδα µας. Θα έλεγα ότι και ο ΕΣΠΕΛ δεν υπόκειται σε καµία
κατεύθυνση και σε καµία υπόδειξη. 'Εχει διεθνή διαπίστευση,
δηλαδή ελέγχεται από διεθνείς και ευρωπαϊκούς µηχανισµούς ως
προς την ανεξαρτησία της παραγωγής και της ποιότητας του έργου
του.
Τα έργα τα οποία θα ελέγξει ο "ΕΣΠΕΛ" µε µία υπέρβαση της
σύµβασης, που έχουµε κάνει και θα πάει και µέχρι το 2000, θα
ανέλθουν περίπου στις δύο χιλιάδες, έτσι ώστε να πιάσουµε το 10%
των είκοσι χιλιάδων εργολαβιών, που είναι σήµερα σε εξέλιξη σε
όλη την Ελλάδα. Με αυτόν τον τρόπο αγγίζουµε τον κάθε
επιβλέποντα µηχανικό, αγγίζουµε την κάθε εργολήπτρια εταιρεία.
∆ηλαδή ουσιαστικά θα ελέγξουµε την κάθε κατασκευαστική εταιρεία
και την κάθε επιβλέπουσα αρχή, δεδοµένου ότι θέλουµε να
δώσουµε ένα διπλό µήνυµα τόσο προς την αγορά όσο και προς τη
∆ηµόσια ∆ιοίκηση.
Αυτή η προσπάθεια, είπα και προηγουµένως ότι είναι µία

προσπάθεια της Κυβέρνησης. Είναι δική µας η επιλογή να
προχωρήσουµε. Κι αυτή η προσπάθεια για να έχουµε τον "ΕΣΠΕΛ"
σήµερα σε όλη την Ελλάδα ως έναν πρόσθετο µηχανισµό ελέγχου
ποιότητας των έργων, ξεκίνησε από το τέλος του 1996, πάντα
βεβαίως σύµφωνα και µε τις συνεργασίες και την εταιρική σχέση
που υπάρχει µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Αλλά δεν µας το επέβαλε
κανένας. 'Ηταν δική µας, αν θέλετε, πολιτική απόφαση να
εµβαθύνουµε στον έλεγχο ποιότητας των έργων. Ταυτόχρονα µε
µία κοινοπραξία συµβούλων, που έχουµε πάρει, διαµορφώνουµε
σήµερα τη Γενική ∆ιεύθυνση Ποιότητας στη Γενική Γραµµατεία
∆ηµοσίων 'Εργων, έτσι ώστε η ίδια η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση να µπορεί
να σταθεί στα πόδια της.
'Αρα, θεωρούµε ότι υπάρχει µία αµέριστη συνεργασία µεταξύ του
ΥΠΕΧΩ∆Ε και του ΥΠΕΘΟ, πάντα σε συνεργασία και µε την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, για να κινηθούµε προς την κατεύθυνση, που
είπα προηγουµένως.
'Ολοι µας πρέπει να συνειδητοποιήσουµε ότι η ασφάλεια και η
ποιότητα στα έργα είναι προϋπόθεση, για να έχουµε ουσιαστικό
αναπτυξιακό αποτέλεσµα και κοινωνικό όφελος στο τέλος αυτής της
µεγάλης αναπτυξιακής προσπάθειας, που συντελείται µε το δεύτερο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και το δεύτερο Πακέτο Ντελόρ στο
δρόµο µας.
Είναι µονόδροµος αυτή η προσπάθεια. Η ασφάλεια και η ποιότητα
είναι αρχές, οι οποίες πρέπει να είναι σταθερές. ∆εν θα
υποχωρήσουµε ως Κυβέρνηση ανεξάρτητα από οποιοδήποτε
κόστος πολιτικό ή άλλο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν.Κρητικός): Τρίτη είναι η µε αριθµό
450/18-1-99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος κ. Σταύρου Παναγιώτου προς τους Υπουργούς
Γεωργίας, Εσωτερικών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Μακεδονίας Θράκης, σχετικά µε τις καταστροφές που υπέστησαν οι
αγρότες του Νοµού 'Εβρου από τις βροχοπτώσεις, την καταβολή
των αποζηµιώσεων κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Παναγιώτου σε περίληψη έχει ως εξής:
"Ασυγκόµιστες έµειναν λόγω των συνεχών βροχοπτώσεων που
κράτησαν πάνω από ένα µήνα (26-10-98 µέχρι 30-11-98) στο Νοµό
'Εβρου σηµαντικές ποσότητες ηρτηµένης εσοδείας των εαρινών
καλλιεργειών η αξία των οποίων σύµφωνα µε την εκτίµηση των
γεωπόνων της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, ανέρχεται στο ποσό
των 5.659,1 εκατ. δραχµές. Πιο αναλυτικά, η παραγωγή που
χάθηκε στο καλαµπόκι είναι 53.200 τόνοι, αξίας 2.126 εκατ.
δραχµών (µε κάλυψη από τον ΕΛΓΑ µέχρι τις 15 Νοεµβρίου) στα
ζαχαρότευτλα 110 χιλιάδες τόνοι, αξίας 1.760 εκατ. δραχµές (15
∆εκεµβρίου), στο βαµβάκι 6.000 τόνοι αξίας 1.440 εκατ. δραχµές
(20 Νοεµβρίου), στην πατάτα 6.000 τόνοι αξίας 330 εκατ. δραχµές
(30 ∆εκεµβρίου) και στον ηλίανθο 20 τόνοι, αξίας 1,1 εκατ. δραχµές
(30 Σεπτεµβρίου).
Να σηµειωθεί ότι οι παραπάνω καλλιέργειες ήταν όψιµης σποράς
και κατά ένα µεγάλο µέρος επανασποράς λόγω των πληµµυρών
που έπληξαν το νοµό στις 13/3/98 και στις 11/5/98. Οι
ασυγκόµιστες ποσότητες κρίνονται ακατάλληλες για συγκοµιδή,
επειδή έχουν υποστεί ποιοτική υποβάθµιση, λόγω των συνεχών
βροχοπτώσεων, αλλά και εξ αιτίας των ανυπέρβλητων δυσκολιών
πρόσβασης στα χωράφια, λόγω του χειµώνα.
Ερωτώνται οι κύριοι κύριοι Υπουργοί:
Ποια µέτρα πρόκειται να πάρει η Κυβέρνηση και πότε, ώστε:
'Αµεσα να εξατοµικευθούν οι ζηµιές και να καταβληθούν οι
αποζηµιώσεις στους αγρότες, ακόµα και αυτές που δεν καλύπτονται
από τον ισχύοντα κανονισµό των ΕΛΓΑ µε κονδύλια από την
Υπηρεσία Πολιτικής Σχεδίασης 'Εκτακτης Ανάγκης (ΠΣΕΑ), του
Υπουργείου Γεωργίας.
Να δηµιουργηθούν όλα τα αναγκαία έργα υποδοµής, προκειµένου
να αντιµετωπίζονται αποτελεσµατικά τα προβλήµατα στην αγροτική
παραγωγή, τα οποία δηµιουργούνται λόγω καιρικών συνθηκών;"
Ο Υφυπουργός Γεωργίας κ. Βρεττός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Ο ΕΛΓΑ,
καλύπτει ασφαλιστικά όλες εκείνες τις περιπτώσεις που
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προκύπτουν από ζηµιές από βροχοπτώσεις και από πληµµύρες,
ζηµιές που γίνονται χρονικά µέσα στα περιθώρια τα οποία
προβλέπει ο κανονισµός ασφάλισης φυτικής παραγωγής του ΕΛΓΑ.
'Ετσι, για το βαµβάκι, η περίοδος αυτή είναι µέχρι τις 20 Νοεµβρίου,
για το καλαµπόκι µέχρι τις 15 Νοεµβρίου, για τα τεύτλα µέχρι τις 15
∆εκεµβρίου και για τις πατάτες µέχρι τις 31 ∆εκεµβρίου.
'Ηδη γι' αυτές τις περιπτώσεις στο Νοµό 'Εβρου, έχουν γίνει
εκτιµήσεις και θα δοθούν οι αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ, σύµφωνα
µε τον Κανονισµό Ασφάλισης Φυτικής Παραγωγής. Μπορώ να σας
αναφέρω µάλιστα και τις περιοχής Κοινότητας Πέπλου, Μάνδρας,
Λαβάρων, Τυχερού, Πυθίου κλπ. όπου έχουν διαπιστωθεί τέτοιες
ζηµιές.
Τώρα, για την άλλη εκδοχή, δηλαδή για τις περιπτώσεις που είχαν
ζηµιές σε περίοδο που δεν καλύπτεται από τον ΕΛΓΑ, έχουµε κάνει
και εκεί εκτιµήσεις µε την αρµόδια διεύθυνση ΠΣΕΑ και προτιθέµεθα
να προχωρήσουµε σε αποζηµιώσεις, για ζηµιές που έγιναν εκτός
καλλιεργητικής περιόδου και δεν περιλαµβάνονται στον Κανονισµό
Ασφάλισης του ΕΛΓΑ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Παναγιώτου έχει
το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κύριε Υφυπουργέ, χρόνιο τείνει να γίνει
το πρόβληµα των ζηµιών από τις βροχές και τις πληµµύρες στο
Νοµό 'Εβρου. Εκτός από τις αντικειµενικές αιτίες, έχουµε και
υποκειµενικές αιτίες γι' αυτό το πρόβληµα.
∆ηλαδή, οφείλονται στο ελλιπές και στο απαρχαιωµένο
αντιπληµµυρικό έργο που υπάρχει στο νοµό εδώ και µισό περίπου
αιώνα. Συνεπώς δεν είναι σωστό να µείνετε στον Οργανισµό του
ΕΛΓΑ και να αγνοείτε τις ιδιαιτερότητες του νοµού, ότι δηλαδή οι
καλλιέργειες στο συγκεκριµένο νοµό έχουν µία οψιµότητα και ένα
σηµαντικό µέρος αυτών των καλλιεργειών, που αναφέροµαι και
στην ερώτηση, είναι επανασπορά λόγω των πληµµυρών του
χειµώνα. ∆εν µπορούσαν για αντικειµενικούς λόγους να
καλλιεργήσουν έγκαιρα.
Ακόµη ότι οι φετινές βροχοπτώσεις στην περιοχή, σύµφωνα µε τις
µετρήσεις της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης, ήταν τετραπλάσιες
σε σχέση µε το µέσο όρο βροχόπτωσης της προηγούµενης
τετραετίας.
Η έλλειψη αντιπληµµυρικών έργων για τον περιορισµό των
καταστροφών και η µη ικανοποιητική αποζηµίωση των παραγωγών
τα προηγούµενα χρόνια, καθώς και οι ζηµίες στην κτηνοτροφία από
τις ζωονόσους τους έχει οδηγήσει σε δεινή οικονοµική θέση. Η
άσχηµη οικονοµική κατάσταση του αγροτικού πληθυσµού, όπως
καταλαβαίνετε, έχει τις συνέπειές της και στα υπόλοιπα κοινωνικά
στρώµατα του νοµού, τους Ε∆Ε, τους εργάτες κλπ, όπου κλείνουν
τα εργοστάσια, µένουν άνεργοι οι εργαζόµενοι και η οικονοµία του
νοµού σε µεγάλο βαθµό στηρίζεται στον αγροτικό τοµέα.
Μιλάω για ιδιαιτερότητες του νοµού και θα πρέπει καλύτερα εσείς
από εµάς να γνωρίζετε ότι η καλύτερη άµυνα των παραµεθόριων
περιοχών -και στη συγκεκριµένη περίπτωση του Νοµού 'Εβρου-
είναι η οικονοµική του ανάπτυξη. Συνεπώς αφήστε τα περί
Κανονισµού του ΕΛΓΑ και πάρτε µέτρα τόσο για την άµεση όσο και
για τη µακροπρόθεσµη αντιµετώπιση του προβλήµατος.
Προχωρήστε στα έργα υποδοµής και καταλάβετε επιτέλους ότι το
κόστος της κατασκευής των αντιπληµµυρικών έργων θα είναι
µικρότερο από αυτό που καλείστε κάθε χρόνο να καταβάλετε σαν
αποζηµίωση στους πληγέντες αγρότες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Υφυπουργός έχει
το λόγο.
KΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): ∆εν σας
κρύβω, κύριε Πρόεδρε, ότι µε στεναχωρεί το γεγονός ότι ενώ δίνω
µία απάντηση, η οποία έπρεπε να ικανοποιεί και τον συνάδελφο, εν
τούτοις δεν συµβαίνει κάτι τέτοιο.
'Ισως επειδή η απάντησή µου είναι, όπως είπα, ικανοποιητική για τη
λύση των προβληµάτων των παραγωγών της περιοχής.
Σας είπα ότι θα δώσουµε αποζηµιώσεις, µέσω του ΕΛΓΑ, και όπου
δεν καλύπτει ο ΕΛΓΑ, θα δώσουµε από τα ΠΣΕΑ. Αυτό θα έπρεπε
να σας ικανοποιεί, εν τούτοις δεν δείχνετε καθόλου ικανοποιηµένος,
κύριε συνάδελφε. ∆εν έχω τίποτα άλλο να πω!
Ευχαριστώ πολύ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Επτακόσια εκατοµµύρια (700.000.000)
δραχµές δώσατε πέρυσι...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Παναγιώτου!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφο, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι µε την υπ' αριθµ. 247/178/21.1.1999 απόφαση του
Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκε Ειδική Κοινοβουλευτική
Επιτροπή για την επεξεργασία του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εξωτερικών: "Κύρωση της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ κλπ",
σύµφωνα µε το άρθρο 42 του Κανονισµού της Βουλής.
Εγκρίνει το Σώµα;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το Σώµα ενέκρινε.
Η σχετική απόφαση θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και θα κοινοποιηθεί στους ενδιαφεροµένους κυρίους
Βουλευτές.
(Η ως άνω απόφαση έχει ως εξής:
ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ
ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ Θ' - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ 'Αθήνα, 21 Ιανουαρίου 1999
∆ΙΕΥΘΥΝΣΗ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ

Πρωτ. 247
Αριθµ.

∆ιεκπ. 178
Α Π Ο Φ Α Σ Η

ΘΕΜΑ: Σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής
Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ

ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ
'Εχοντας υπόψη:
1) το από12.1.1999 έγγραφο µε το οποίο η Κυβέρνηση ζήτησε,
λόγω της ιδιαίτερης σηµασίας του νοµοσχεδίου, "για την κύρωση
της συνθήκης του 'Αµστερνταµ, που τροποποιεί τη Συνθήκη για την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, τη Συνθήκη περί ιδρύσεως των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων κλπ.", να συσταθεί Ειδική Επιτροπή για να
επεξεργασθεί και εξετάσει το ανωτέρω σχέδιο νόµου,
2) τα άρθρα 42 και 43, σε συνδυασµό µε τα άρθρα 31 παρ. 3 και 25
παρ. 9, του Κανονισµού της Βουλής,
3) τις έγγραφες υποδείξεις των Κοινοβουλευτικών Οµάδων,

α π ο φ α σ ί ζ ο υ µ ε,
συνιστούµε Ειδική Επιτροπή για να επεξεργασθεί και εξετάσει το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών "Κύρωση της Συνθήκης
του 'Αµστερνταµ που τροποποιεί τη Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή
'Ενωση, τη Συνθήκη περί ιδρύσεως των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων
κλπ.".
Η ανωτέρω Επιτροπή αποτελείται από 70 µέλη και έχει ως εξής:
Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Ακριτίδης Νικόλαος
Αλευράς Αθανάσιος
Αποστολίδης Λουκάς
Αργύρης Ευάγγελος
Βαλυράκης Ιωσήφ
Βερυβάκης Ελευθέριος
Βλαχόπουλος Ηλίας
Γεωργακόπουλος ∆ηµήτριος
Γιαννακόπουλος Ιωάννης
Ζαφειρόπουλος Ιωάννης
Ζιάγκας Ιωάννης
Κανελλόπουλος Λάµπρος
Κατσανέβας Θεόδωρος
Καψής Ιωάννης
Κοτσακάς Αντώνιος
Κουρουµπλής Παναγιώτης
Μαλέσιος Ευάγγελος
Μάτης Αθανάσιος
Μιχελογιάννης Ιωσήφ
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Νιώτης Γρηγόριος
Οικονόµου Παντελής
Οικονόµου Χρήστος
Παπαδόπουλος Ηλίας
Παπαηλίας Ηλίας
Παπαθεµελής Στυλιανός
Παπούλιας Κάρολος
Πεπονής Αναστάσιος
Ποττάκης Ιωάννης
Ροκόφυλλος Χρήστος
Ρωµαίος Γεώργιος
Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος
Σκουλαρίκης Ιωάννης
Σουλαδάκης Ιωάννης
Σπυριούνης Κυριάκος
Στεφανής Κωνσταντίνος
Σφυρίου Κοσµάς
Τζουµάκας Στέφανος
Χαραλαµπόπουλος Ιωάννης
Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας ∆ηµοκρατίας
Αλογοσκούφης Γεώργιος
Βαρβιτσιώτης Ιωάννης
Βουλγαράκης Γεώργιος
Βυζοβίτης Χρήστος
Γιαννάκου Μαριέτα
∆ήµας Σταύρος
'Εβερτ Μιλτιάδης
Kαλός Γεώργιος
Κεφαλογιάννης Εµµανουήλ
Κωστόπουλος ∆ηµήτριος
Λιάπης Μιχαήλ
Λουκάκος Παναγιώτης
Μαγγίνας Βασίλειος
Μεϊµαράκης Ευάγγελος
Μιχαλολιάκος Βασίλειος
Μολυβιάτης Πέτρος
Μπακογιάννη Θεοδώρα
Μπενάκη 'Αννα
Παυλόπουλος Προκόπης
Πολύδωρας Βύρων
Σκανδαλάκης Παναγιώτης
Τζωάννος Ιωάννης
Τσιτουρίδης Σάββας
Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κ.Κ.Ε.
Αγγουράκης Χαράλαµπος
Κανταρτζής Αχιλλέας
Κόρακας Ευστράτιος
Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Συνασπισµού της Αριστεράς
και της Προόδου
∆αµανάκη Μαρία
∆ραγασάκης Ιωάννης
Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού
Κινήµατος
Ιντζές Αναστάσιος
Ρόκος Γεώργιος
Από τους Ανεξάρτητους Βουλευτές
Κοντογιαννόπουλος Βασίλειος
Σουφλιάς Γεώργιος

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΧΡ. ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

Κοινοποίηση:
-Γραφείο Προέδρου της Βουλής

-Γραφεία Κοινοβουλευτικών Οµάδων
-Ενδιαφεροµένους
-∆/νση Κοινοβουλευτικών Επιτροπών"
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός):Τέταρτη επίκαιρη
ερώτηση είναι η µε αριθµό 442/18.1.1999 του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ευάγγελου
Αποστόλου προς την Υπουργό Ανάπτυξης, σχετικά µε τη λήψη
µέτρων επίλυσης των προβληµάτων της ΛΑΡΚΟ Α.Ε. την
προστασία των εργαζοµένων κλπ
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αποστόλου σε περίληψη έχει ως εξής:
"Η ∆ιοίκηση της ΛΑΡΚΟ Α.Ε, θέλοντας να ξεπεράσει το πρόσκαιρο
πρόβληµα της πτώσης των τιµών του Νικελίου, προχωρεί σε
διαθεσιµότητες του προσωπικού χωρίς να λαµβάνει ιδιαίτερη
µέριµνα για την προοπτική της επιχείρησης.
Είναι χαρακτηριστικό ότι στα συρτάρια της βρίσκεται σήµερα
συγκεκριµένο επενδυτικό σχέδιο κόστους 6,2 δις δραχµών στο
πλαίσιο του επιχειρησιακού προγράµµατος ενέργειας,
χρηµατοδοτούµενο από την Ε.Ε, κατά 45% που αν υλοποιηθεί θα
επιτρέψει τη βιώσιµη λειτουργία της επιχείρησης. Εξάλλου, σε
ανάλογη κρίση βρέθηκε η ΛΑΡΚΟ Α.Ε και το 1986, µία κρίση που
ξεπεράσθηκε τα επόµενα χρόνια µε την ανάκαµψη των τιµών, κάτι
που άρχισε ήδη να συµβαίνει και στην παρούσα περίοδο.
Επειδή α) οι διαθεσιµότητες των εργαζοµένων που έχουν ήδη
εξαντλήσει κάθε περιθώριο µείωσης των αποδοχών τους, δεν θα
δώσουν λύση στο πρόβληµα και β) τέτοια σπασµωδικά µέτρα
οδηγούν στην απαξίωση της εταιρείας και τελικά στο οριστικό
κλείσιµό της.
Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
Ποια ουσιαστικά και άµεσα µέτρα προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση
για την οριστική επίλυση των προβληµάτων της εταιρείας και την
προστασία της απασχόλησης των εργαζοµένων της".
H Yφυπουργός Ανάπτυξης κ. 'Αννα ∆ιαµαντοπούλου έχει το λόγο.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
Πρόεδρε, θέλω πρώτα να σας αναφέρω ότι χθες το απόγευµα
απάντησα ακριβώς στην ίδια ερώτηση µε το ίδιο περιεχόµενο. ∆εν
ξέρω αν πρέπει να γίνει µια προσπάθεια να µην απαντάµε ακριβώς
στις ίδιες ερωτήσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εχετε δίκιο αλλά ο
Κανονισµός δεν προβλέπει τη διαγραφή των επαναλαµβανοµένων.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Και το
λέω αυτό, γιατί για τη συγκεκριµένη επιχείρηση έχω αναφερθεί
περισσότερο από δεκαπέντε φορές, αλλά η χθεσινή και η σηµερινή
έχουν ίδιο περιεχόµενο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το αντιλαµβάνοµαι
και έχει συµβεί και άλλες φορές, αλλά ο Κανονισµός δεν προβλέπει
τη δυνατότητα ακύρωσης ερώτησης, η οποία έχει συζητηθεί πριν
ούτε σε πρόσφατο χρόνο ούτε και σε απώτερο. Κατά συνέπεια
είµαστε υποχρεωµένοι να την επαναλάβουµε και γι' αυτούς που
είναι παρόντες και κυρίως για τον ερωτώντα κύριο συνάδελφο.
Παρακαλώ συνεχίστε.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Το
πρώτο σηµείο στο οποίο θέλω να σταθώ είναι -φαντάζοµαι πως
είναι σαφές και στους ερωτώντες κυρίους συναδέλφους- ότι η
"ΛΑΡΚΟ" δεν είναι ούτε ∆ΕΚΟ ούτε δηµόσια επιχείρηση. Είναι µια
βιοµηχανία της οποίας µέτοχος είναι το δηµόσιο και η επιβίωση µιας
βιοµηχανίας εξαρτάται από το κόστος παραγωγής, από την τιµή
πώλησης και από τη ζήτηση.
Σε περιόδους κρίσης ιδιαίτερα στις µεταλλευτικές επιχειρήσεις σε
παγκόσµιο επίπεδο, η βιοµηχανία διαθέτει αποθεµατικά τα οποία
χρησιµοποιεί σε περιόδους κρίσης όπως είναι αυτή την οποία
διάγουµε τώρα. Για λόγους που ξέρουµε και για τη διαχείριση που
είχε η "ΛΑΡΚΟ" για πάρα πολλά χρόνια δεν υπήρχαν αποθεµατικά,
ώστε να καλύψουν αυτήν την εξαιρετικά δύσκολη περίοδο την
οποία περνάει η επιχείρηση.
Για τη "ΛΑΡΚΟ" έχει γίνει ένα σχέδιο εξυγίανσης, το οποίο
περιλαµβάνει και εξυγίανση του χαρτοφυλακίου και επενδύσεις και
αναδιάρθρωση του προσωπικού και εξεύρεση στρατηγικού
επενδυτή. Το σχέδιο αυτό, είναι σε εξέλιξη. ∆ιεκόπη και
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πάγωσαν κάποια στοιχεία του επειδή είχαµε την πρωτοφανή κρίση
-δεν υπάρχει ιστορικά αντίστοιχη κρίση στην τιµή του νικελίου- και
αυτήν τη στιγµή η απόφαση των µετόχων, της ελληνικής
Κυβέρνησης είναι να µπορέσουµε να διατηρήσουµε τη "ΛΑΡΚΟ"
ανοικτή να µην κλείσει, να µην έχουµε πρόβληµα µεγάλης µείωσης
της παραγωγής, ώστε να µπορέσει να ανταπεξέλθει στην κρίση, να
είναι έτοιµη για µεγάλη παραγωγή και για ενεργό ρόλο στην αγορά
όταν αποκατασταθεί η τιµή του νικελίου και να συνεχιστεί το
πρόγραµµα το οποίο είναι σε εξέλιξη.
'Ετσι πρέπει να πούµε ότι µε την υπάρχουσα τιµή του νικελίου και
την αντίστοιχη του δολαρίου οι προβλέψεις του χρηµατιστηρίου
µετάλλων στο Λονδίνο δίνουν µια µέση τιµή για το 1999, η οποία
είναι δύο δολάρια ανά τόνο. 'Εχει γίνει ένα επιχειρησιακό σχέδιο για
την εταιρεία και µε την τιµή αυτή υπάρχει ένα µεγάλο έλλειµµα, το
οποίο δεν µπορεί να αντιµετωπίσει η εταιρεία. ∆ηλαδή τέλος του
1999 το έλλειµµα αυτό θα ξεπερνάει τα έξι δισεκατοµµύρια
(6.000.000.000).
'Ετσι αποφασίστηκε, µια και όπως ξέρετε δεν είναι δυνατό να
υπάρξουν απ' ευθείας κρατικές ενισχύσεις, διά των µετόχων να
βρεθεί τρόπος ανά τρίµηνο να αντιµετωπίζεται το θέµα του
ελλείµµατος για να µείνει ανοικτή η "ΛΑΡΚΟ" και η πορεία της θα
ελέγχεται κάθε τρίµηνο.
Το θέµα των διαθεσιµοτήτων είναι ένα από τα επιπλέον µέτρα γιατί
αυτό το σωρευτικό έλλειµµα που σας είπα τα έξι δισεκατοµµύρια
(6.000.000.000) θα είναι λαµβανοµένου υπόψη του γεγονότος ότι
θα υπάρξουν κυκλικές διαθεσιµότητες καθ' όλην τη διάρκεια του
1999.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Αποστόλου έχει
το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η συγκεκριµένη
ερώτηση µε άλλη ερώτηση συναδέλφου είχε κατατεθεί την
περασµένη εβδοµάδα. ∆εν συζητήθηκε εξ αιτίας συγκεκριµένου
κωλύµατος της κυρίας Υφυπουργού. Επανέφερα την ερώτηση
αυτήν την εβδοµάδα και έτυχε η µια ερώτηση να είναι τη µια µέρα η
άλλη την άλλη. Αυτό είναι θέµα διαδικασιών της Βουλής που πρέπει
να λυθεί.
Αυτό που εγώ έχω να πω, κυρία Υπουργέ, είναι ότι, όπως και σεις
είπατε τα µέτρα που πήρατε είναι προσωρινά, είναι λύση για τρεις
µήνες και µετά από τρεις µήνες ξαναβλέπουµε πάλι. Και είναι
γεγονός ότι η παγκόσµια κρίση του νικελίου ανάγκασε µονάδες να
βγουν εκτός παραγωγικής διαδικασίας. Νοµίζω πως και σ' αυτό
συµφωνήσατε και σεις σχετικά µε τη "ΛΑΡΚΟ". 'Οµως το θέµα είναι
ότι αυτή η συµφωνία δεν θα έπρεπε να συνοδευτεί µε ορισµένα
ανταλλάγµατα; Εµείς τι σας ζητάµε, κυρία Υπουργέ;
Εµείς αυτό που ζητάµε είναι να δεσµευτείτε ότι η "ΛΑΡΚΟ" δεν θα
έχει την ίδια τύχη που είχε η "ΠΕΙΡΑΙΚΗ ΠΑΤΡΑΙΚΗ", που είχε η
"ΧΑΛΥΒΟΥΡΓΙΑ". Και το λέµε αυτό, γιατί τουλάχιστον στον τοµέα
του σιδηρονικελίου θέλουµε, σε κάθε περίπτωση, η παραγωγή και
το διεθνές εµπόριο να είναι στρατηγικός στόχος. Και να δευσµετείτε,
αν µπορείτε, ότι θα συµβεί ακόµη κι αν δεν καρποφορήσει ο διεθνής
διαγωνισµός που θέλετε να κάνετε για την ανεύρεση στρατηγικού
επενδυτή.
Για µας η λύση των προβληµάτων της "ΛΑΡΚΟ" απαιτεί µέτρα
µόνιµα και µε προοπτική. Και επειδή το πρώτο που κάνετε πάντα
είναι οι διαθεσιµότητες, πράγµα που είναι σε βάρος των
εργαζοµένων, για να µην επικρεµάται κάθε τρεις µήνες ο πέλεκυς
της απόλυσης στους εργαζόµενους, θα πρέπει να το δείτε σε
µόνιµο χαρακτήρα και να µην ξεχνάτε, κυρία Υφυπουργέ, ότι από το
1996 µέχρι σήµερα αυτοί οι εργαζόµενοι έχουν υποστεί και µειώσεις
αποδοχών και έχουν µειωθεί στο µισό.
Αυτό που λέµε εµείς είναι ότι θα πρέπει να δείτε τη ΛΑΡΚΟ ως
στρατηγικού χαρακτήρα δραστηριότητα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κυρία Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Η
βιωσιµότητα µιας βιοµηχανίας είναι αδύνατον να επιτευχθεί µε
υπουργικές αποφάσεις και µε νόµους. Η βιωσιµότητά της εξαρτάται

από την οργάνωσή της, αλλά και από τους κανόνες της προσφοράς
και της ζήτησης. Το νικέλιο όπως και άλλα µέταλλα, βρίσκονται σε
µία καθοδική πορεία και υπάρχει µία κρίση στην αγορά. Και το
µέλλον όλων των βιοµηχανιών νικελίου παγκοσµίως -και δεν λέω
µόνο για την Ελλάδα, είναι δεκατρείς ή δεκατέσσερις παγκοσµίως-
θα εξαρτηθεί από την κατάσταση της προσφοράς και της ζήτησης
στην παγκόσµια αγορά. Αυτό είναι το ένα.
Το δεύτερο είναι ότι για να πετύχουµε όρους βιωσιµότητας στη
συγκεκριµένη βιοµηχανία κάναµε τέσσερις επιλογές.
Η πρώτη ήταν η εξυγίανση του χαρτοφυλακίου της, η οποία είναι σε
εξέλιξη.'Εγινε το πρώτο µέρος.
Η δεύτερη είναι οι ειδικές επενδύσεις οι οποίες εγκρίθηκαν και οι
οποίες αφορούν τον ενεργειακό ανασχεδιασµό της "ΛΑΡΚΟ", µια
και, όπως ξέρετε, είναι µία πολύ ενεργοβόρα επιχείρηση.
Η τρίτη είναι η αναδιάρθρωση της παραγωγής της -έχουµε ήδη
αύξηση της παραγωγικότητας- και η ταυτόχρονη ειδική τιµή του
ρεύµατος, η οποία, όπως ξέρετε, έχει ήδη υπογραφεί από το
Υπουργείο µας.
Και η τέταρτη είναι η ανεύρεση στρατηγικού επενδυτή σε παγκόσµιο
επίπεδο.
Αυτά τα τέσσερα βασικά στοιχεία είναι ο σχεδιασµός για τη
"ΛΑΡΚΟ" και υπάρχει αισιοδοξία για την επίτευξή τους, αν έχουµε
µία µέση τιµή στο νικέλιο. Η συγκεκριµένη τιµή στο νικέλιο δεν έχει
ιστορικό προηγούµενο και µε βάση αυτήν την τιµή δεν µπορούµε να
σχεδιάσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εξαντλήθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Πριν εισέλθουµε στη ηµερήσια διάταξη νοµοθετικής εργασίας, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", είκοσι τέσσερις µαθητές και τρεις συνοδοί-καθηγητές
του 4ου Γυµνασίου Αχαρνών, Ανατολικής Αττικής.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, έχω την τιµή να σας αναγνώσω την εξής ανακοίνωση που
έστειλε στο Προεδρείο ο Σύλλογος Υπαλλήλων της Βουλής :
"Το διοικητικό συµβούλιο του Συλλόγου των Υπαλλήλων της
Βουλής εκφράζοντας τα συναισθήµατα όλων των εργαζοµένων στη
Βουλή των Ελλήνων, καταδικάζει µε τον πλέον κατηγορηµατικό
τρόπο την άνανδρη και εγκληµατική ενέργεια εις βάρος του
πολιτικού γραφείου του Προέδρου της Βουλής κ. Απόστολου
Κακλαµάνη.

Ο Πρόεδρος του
∆ιοικητικού Συµβουλίου
Νίκος Αθανασόπουλος

Ο Γενικός Γραµµατέας

Ηρακλής Παπανικολάου"
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Και όλη η Βουλή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Και ο Προεδρεύων
συνεκφράζει, διερµηνεύοντας τα αισθήµατα όλης της Βουλής, την
οργή, την αγανάκτηση και την απέχθεια απέναντι...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Και η
Κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η Κυβέρνηση
αυτοτελώς.
... στις πράξεις βίας, οι οποίες στρέφονται εναντίον των
δηµοκρατικών θεσµών, ειδικότερα για εκείνη την απεχθή πράξη, η
οποία δεν αφορά και δεν αντανακλά µόνο στο πρόσωπο του
Προέδρου της Βουλής κ. Απ. Κακλαµάνη, όπου εκφράζουµε την
συµπάθειά µας, αλλά στο θεσµό του Κοινοβουλίου, στο ναό της
δηµοκρατίας.
Σύσσωµη η Βουλή αποδοκιµάζει αυτήν την πράξη και επαινεί, αν
µου επιτρέπεται, το Σύλλογο για την ευαισθησία την οποία επέδειξε
και εκείνος ως συλλειτουργός, διά των µελών του, στο ναό της
δηµοκρατίας.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός ): Κύριοι Βουλευτές,
εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
'Εχει µείνει σε εκκρεµότητα, κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση δύο
προτάσεων νόµων αρµοδιότητας Υπουργείου Πολιτισµού: "'Ιδρυση
Κέντρου Βαλκανικών Μελετών "Ρήγας Βελεστινλής" και "Περί
ιδρύσεως Βαλκανικού Πολιτιστικού Κέντρου Βελεστίνου "Ο ΡΗΓΑΣ
ΦΕΡΑΙΟΣ" .
Συνεζητούντο από κοινού οι προτάσεις στη συνεδρίαση κατά την
οποία διεκόπη η συζήτηση και αποµένει µία δευτερολογία, αν δεν
κάνω λάθος.
Ο κύριος Υπουργός Πολιτισµού έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε
Πρόεδρε, όπως ορθά είπατε, οι δύο συγγενείς προτάσεις νόµων,
αυτή που υπογράφει ο κ. Σούρλας και αυτή που υπογράφει ο κ.
Τζανής συζητήθηκαν στη συνεδρίαση της Πέµπτης 29 Οκτωβρίου
1998. Η συζήτηση ουσιαστικά είχε εξαντληθεί. Είχα διατυπώσει την
πρόταση της Κυβέρνησης και είχα δεσµευθεί να αναλάβω µία
πρωτοβουλία, ώστε να επανέλθει το ζήτηµα κατά ένα τρόπο που να
είναι και οικονοµικά βατός για τα δεδοµένα που έχουµε, διότι φυσικά
η επιθυµία µας είναι να κάνουµε το καλύτερο δυνατό για το Ρήγα
και για το Βελεστίνο. Τη στιγµή που θα εκηρύσσετο περαιωµένη η
συζήτηση, ανακοινώθηκε η πρωτοβουλία της Κυβέρνησης να
υποβάλει πρόταση εµπιστοσύνης κι έτσι τυπικώς έχω την
εντύπωση ότι επανέρχεται προς συζήτηση το θέµα.
Αν δεν έχουν αντίρρηση οι κύριοι συνάδελφοι, οι προτείνοντες και οι
υπόλοιποι να κηρύξουµε τυπικά περαιωµένη τη συζήτηση κι εγώ
αναλαµβάνω στο συντοµότερο δυνατό χρονικό διάστηµα να
συζητήσω µε όλους τους παράγοντες που είχα αναφέρει, µε τους
προτείνοντες Βουλευτές και µε όποιο άλλο συνάδελφο θέλει να
συνεισφέρει µε κάποια ιδέα, έτσι ώστε να έλθει το ζήτηµα ώριµο, µε
την πιο πλήρη και ευέλικτη µορφή, γιατί δεν είναι µόνο το
οργανωτικό ζήτηµα και η πολιτική βούληση, αλλά είναι και η
οικονοµική βάση του όποιου εγχειρήµατος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σούρλας έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Είναι γεγονός ότι ολοκληρώθηκε, κύριε
Πρόεδρε, η συζήτηση και συµφωνήσαµε -και αυτό είναι πολύ καλό-
ότι επιβάλλεται η ίδρυση του Κέντρου Βαλκανικών Μελετών "Ο
Ρήγας Βελεστινλής", για να υπάρχει συνέχεια και όχι µόνο να
περιοριστούµε σε ένα χρόνο που γιορτάσαµε εδώ, µε πρωτοβουλία
της Βουλής.
Βεβαίως, υπάρχει η άποψη που εγώ υποστηρίζω ότι πρέπει να γίνει
ένα κρατικό νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, αλλά και η άποψη
του Υπουργού που έχει τη λογική της ότι µπορεί να γίνει ένα νοµικό
πρόσωπο κατά τον Αστικό Κώδικα.
Μας ικανοποιεί η πρόταση του Υπουργού να συναντηθούµε εντός
των προσεχών ηµερών και πιστεύω ότι πρέπει να το κάνετε, κύριε
Υπουργέ, γιατί διαφαίνεται η µετακίνησή σας στο Υπουργείο
Παιδείας. Εποµένως, µην αρχίσουµε πάλι από την αρχή να
συζητάµε µε το διάδοχό σας Υπουργό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆ηλαδή, προτείνετε
αφού κηρύξουµε περαιωµένη τη συζήτηση και χωρίς να
προχωρήσουµε σε ψηφοφορία της οποίας το αποτέλεσµα είναι
γνωστό, να καλέσετε για συζήτηση τους ενδιαφερόµενους ώστε να
καταλήξετε σε µία πλήρης µορφή.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Μάλιστα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Κωστόπουλε, έχετε το λόγο. 'Αλλωστε όλοι οι εκπρόσωποι
δικαιούνται να ακουστούν.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της
Βουλής): ∆εν πρόκειται να έχω κάποια διαφωνία µε την πρόταση
που κάνει ο κύριος Υπουργός. Εξάλλου νοµίζω ότι και στην
προηγούµενη συνεδρίαση, τον Οκτώβρη, καταλήξαµε περίπου σ'
αυτό που προτείνεται σήµερα, να γίνει µία σύνθεση ώστε και να µην

αδικεί απόψεις που κατατέθηκαν, αλλά και να παίρνει υπόψη
απόψεις που κατατέθηκαν.
Θα ήθελα να σηµειώσω µόνο, κύριε Πρόεδρε, επειδή έχουµε κι
εσείς κι εγώ µια εµπειρία από τέτοιες διαδικασίες -ας το πάρει
υπόψη ο κύριος Υπουργός- ότι κατά καιρούς γίνονται τέτοιες
συνθέσεις εκ µέρους των κυβερνητικών αρµοδίων, αυτές οι
συνθέσεις πάνε σε πολύ µάκρος και στο τέλος πάνε στις ελληνικές
καλένδες. Από την άποψη αυτή να επιταχυνθούν αυτές οι
διαδικασίες της σύνθεσης, ώστε να υπάρξει ένα αποτέλεσµα, γιατί
εµείς οι Βολιώτες είµαστε τουλάχιστον όλοι ανοιχτοί. 'Ολοι οι
'Ελληνες Βουλευτές, για να µην αδικήσω κανέναν άλλο, αλλά εµείς
οι Βολιώτες, λόγω της ευαισθησίας είµαστε ανοιχτοί στον κόσµο
µας.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Ρήγας µας ενώνει
όλους. 'Οχι µόνο τους Θεσσαλούς, αλλά όλους τους 'Ελληνες και
µακάρι να είχε προλάβει να ενώσει όλους τους Βαλκάνιους. Θα
ήταν άλλη η µοίρα του γεωπολιτικού χώρου της περιοχής!
Ο κ. Τζανής έχει το λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Χαίροµαι, κύριε Πρόεδρε, διότι και από µη
θεσσαλικά χείλη αναγνωρίζεται το δικαίωµά µας να είµαστε
υπερήφανοι για το Ρήγα.
Χαίροµαι επίσης που ο φίλος µου ο ∆ηµήτρης ο Κωστόπουλος,
αναφέρθηκε στη βολιώτικη καταγωγή του, την οποία βέβαια δεν την
ξεχνάει ποτέ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Εγώ είµαι πιο κοντά στο Βελεστίνο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, και ζητώ από
τον κύριο Υπουργό την κατά κάποιο τρόπο χρονική δέσµευση.
Ξέρει πολύ καλά ο κύριος Υπουργός, κατ'αρχήν και ο ίδιος ο κύριος
Υπουργός έχει δεσµευθεί κατά την προσέλευσή του για τον
εορτασµό των διακοσίων χρόνων στο Βελεστίνο ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είναι σύντοµες οι
παρεµβάσεις αυτές.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι είµαι ο καταθέτων
την πρόταση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν κάνουµε
αγορεύσεις. Ως εκ περισσού γίνονται αυτές οι παρεµβάσεις, λόγω
του ότι έχουµε ιδιαίτερη ευαισθησία στο θέµα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Μέσα στην
επόµενη εβδοµάδα θα συγκαλέσω τη σύσκεψη αυτή.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Συνεπώς και αυτή η δήλωση του κυρίου
Υπουργού είναι αρκετή και εκφράζω την ικανοποίησή µου γι' αυτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Αράπης έχει το
λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουµε αντίρρηση στην
πρόταση του κυρίου Υπουργού, αλλά ένα µόνο λέω, πέρασαν
διακόσια χρόνια για να θυµηθεί το Κοινοβούλιο την περίπτωση του
Ρήγα; Είναι απαράδεκτο για το ελληνικό κράτος στο οποίο τόσα
προσέφερε αυτός, όπως προσέφερε και για την ελληνική
επανάσταση και για τον ίδιο τον ελληνικό πολιτισµό.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ, εκφραστήκατε διά των κοµµάτων, διά των
εκπροσώπων σας. Από κει και πέρα δεν έχουµε αντικείµενο
συζήτησης. Θα πρέπει να προχωρήσουµε στη συζήτηση της
επόµενης πρότασης νόµου.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Βεζδρεβάνη,
έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Επειδή έχω µιλήσει στην πρόταση νόµου
και  δεν  δευτερολογήσαµε,  δώστε  µου  µισό  λεπτό  τώρα.
'Αλλωστε  δεν  έχω  να  πω  τίποτε  περισσότερο,  εκτός  από  το
να  επισηµάνω  στον  κύριο  Υπουργό  ότι  εγώ  σέβοµαι,  κύριε
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Υπουργέ, τη δήλωσή σας, την πιστεύω, αλλά πείτε µας και ένα
χρονικό όριο. Θα είναι ένας µήνας, δύο µήνες, τρεις µήνες, πότε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού): Την άλλη
εβδοµάδα θα συγκαλέσω τη σύσκεψη.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: ∆ηλαδή, θα το δούµε εντός µηνός.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μια λέξη, κύριε
Σπυριούνη. Εκµεταλλεύεστε και τη δική µου ευαισθησία για το
Ρήγα.
Ορίστε, κύριε Σπυριούνη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όταν αποφάσισα να
διαβάσω την Ελληνική Επανάσταση, βρήκα ένα ποίηµα, κύριε
Υπουργέ. ∆εν ξέρω εάν το θυµάµαι καλά. Είναι το εξής:
"∆ιαβάτα που περνάς ασκεπής στο Βελιγράδι..." κλπ
"σκύψε, φίλησε το χώµα και την άµµο της ακτής,
εδώ κείτεται ο µεγάλος, ο Τυρταίος ποιητής για την ελευθερία".
Αυτό είναι για το Ρήγα το Βελεστινλή.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Καταγράφεται και
αυτό ως συµβολή για το Ρήγα και για το υλικό που πρόκειται να
συγκεντρωθεί.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των προτάσεων νόµου,
αρµοδιότητας Υπουργείου Πολιτισµού: "'Ιδρυση Κέντρου
Βαλκανικών Μελετών "Ρήγας Βελεστινλής" και "Περί ιδρύσεως
"Βαλκανικού Πολιτιστικού Κέντρου Βελεστίνου - Ο ΡΗΓΑΣ
ΦΕΡΑΙΟΣ" και η περαιτέρω διαδικασία θα προχωρήσει όπως έχει
συµφωνηθεί.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου της πρότασης νόµου, αρµοδιότητας Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας: "Νοµικό καθεστώς αποκρατικοποίησης και εξυγίανσης
δηµόσιων νοµικών προσώπων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα".
Ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος, εισηγητής της πρότασης, έχει το
λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
πρόταση νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας αποτελεί µία πρωτοβουλία,
η οποία έρχεται να συµπληρώσει ένα µεγάλο κενό, το οποίο
υπάρχει αυτήν τη στιγµή στη νοµοθεσία. Ταυτοχρόνως όµως, και
επειδή δεν τρέφουµε αυταπάτες ως προς τον τρόπο µε τον οποίο
θα ενεργήσει η Κυβέρνηση, τουλάχιστον θέλουµε να
ευαισθητοποιήσει η πρόταση αυτή και την Κυβέρνηση και το
Κοινοβούλιο ως προς µία έλλειψη, η οποία εµφανίζεται αυτήν τη
στιγµή και της οποίας οι συνέπειες είναι γνωστό, ότι ταλανίζουν όχι
µόνο την εθνική οικονοµία, αλλά και την κοινωνία µας γενικότερα.
Τι θέλω να πω µε τούτο; Είναι γνωστό ότι ο τεράστιος δηµόσιος
τοµέας πρέπει να µειωθεί. Είναι γνωστό ότι η ίδια η Κυβέρνηση
αναγνώρισε αυτήν την ανάγκη, όταν τον Ιούλιο του 1997, εν
Υπουργικώ Συµβουλίω και ύστερα από πρόταση του Υπουργού
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης δήλωσε ότι
πρέπει να µειωθεί ο δηµόσιος τοµέας. Και ο δηµόσιος αυτός τοµέας
πρέπει να µειωθεί τουλάχιστον κατά δύο χιλιάδες νοµικά πρόσωπα
και υπηρεσίες.
Αφήνω τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας ιδίως να αντιληφθούν
εάν και κατά πόσο από την ηµέρα που εξαγγέλθηκε τούτο, η
αδήριτη ανάγκη της µείωσης -µία µείωση, η οποία πρέπει να έχει
ολοκληρωθεί, όπως αντιλαµβάνεστε, µέχρι να µπει η χώρα στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, γιατί εν όψει αυτού ακριβώς
γίνεται- ως σήµερα έχει γίνει κάτι.
'Οχι απλώς και µόνο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας, δεν έχουν µειωθεί τα νοµικά πρόσωπα και οι
δηµόσιες υπηρεσίες από το 1997 έως σήµερα -και στατιστικά
µπορείτε να το δείτε και µόνοι σας- αλλά πολύ φοβούµαι ότι έχουν
αυξηθεί. ∆εν έχετε παρά να δείτε µόνο τα σχέδια νόµου που έχουν
ψηφιστεί ως σήµερα, για να αντιληφθείτε ότι κάθε σχέδιο νόµου
δηµιουργεί είτε ένα νοµικό πρόσωπο ή µία δηµόσια υπηρεσία, µε

αποτέλεσµα να έχουµε αύξηση και όχι µείωση των νοµικών
προσώπων και των δηµόσιων υπηρεσιών.
'Αρα, λοιπόν, αυτός ο στόχος της µείωσης του δηµόσιου τοµέα δεν
έχει επιτευχθεί. Και δεν πρόκειται να επιτευχθεί µολονότι είναι
απόλυτα αναγκαίος µε τα όσα συµβαίνουν τούτη την ώρα. Και το
λέω αυτό γιατί; Μία από τις µεγαλύτερες ελλείψεις, οι οποίες
υπάρχουν αφορά και το ίδιο το θεσµικό πλαίσιο.
Ποιο είναι το θεσµικό πλαίσιο, το οποίο υπάρχει σήµερα για τις
αποκρατικοποιήσεις και τις ιδιωτικοποιήσεις;
Ουσιαστικά υπάρχει ένα αποσπασµατικό πλαίσιο που αποτελείται
από τους εξής νόµους: Πρώτον, από το ν. 2000/91, ένα νόµο που
ψηφίσθηκε από την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας σε µία
εποχή που ακόµη και στο άκουσµα µόνο του όρου
αποκρατικοποίηση ή ιδιωτικοποίηση -και απευθύνοµαι εδώ πολύ
περισσότερο στους Βουλευτές και συναδέλφους του χώρου της
Συµπολίτευσης- δεν µπορούσε παρά να αντιδράσει -τουλάχιστον
από την πλευρά σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας- αρνητικά το Κοινοβούλιο.
Ο νόµος αυτός, όπως είναι φυσικό, ήταν µία απαρχή και τίποτα
παραπάνω. 'Ενας νόµος, ο οποίος δεν επαρκούσε εξ αιτίας του
κλίµατος το οποίο επικρατούσε την εποχή εκείνη για να
δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις, έτσι ώστε να υπάρχει ουσιαστική
αποκρατικοποίηση και ιδιωτικοποίηση, δηλαδή µείωση του
δηµόσιου τοµέα.
Αλλά δεν είναι µόνον αυτό. Οι δύο άλλοι νόµοι που θεσπίστηκαν
στη συνέχεια, δηλαδή ο ν. 2414/96 καθώς και ο ν. 2469/97, είναι
νόµοι που έχουν το ακόλουθο χαρακτηριστικό και το γνωρίζετε αυτό
το πράγµα: Είναι νόµοι, οι οποίοι δεν έχουν ένα γενικό πλαίσιο σε
ό,τι αφορά την αποκρατικοποίηση και την ιδιωτικοποίηση, αλλά
ουσιαστικά κάθε φορά που υπάρχει ανάγκη είτε εξυγίανσης είτε
αποκρατικοποίησης είτε ιδιωτικοποίησης, επιβάλλουν να υπάρχει
ένα ιδιαίτερο νοµοθετικό πλαίσιο.
Είµαστε η µόνη χώρα, τουλάχιστον στο χώρο της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης -δεν ξέρω αν είµαστε και παγκοσµίως- όπου για να γίνει
ουσιαστικά και ολοκληρωµένα µία αποκρατικοποίηση ή µία
ιδιωτικοποίηση -σηµαντική εννοώ, δεν λέω τη µετατροπή ενός
νοµικού προσώπου από δηµοσίου σε ιδιωτικού δικαίου, απλώς και
µόνο για το θεαθήναι τοις ανθρώποις, όπου εκεί υπάρχει
εξουσιοδότηση- χρειάζεται να υπάρχει ad hoc, συγκεκριµένο, ειδικό
νοµοθετικό πλαίσιο.
Το είδαµε εδώ µέσα σε αυτήν τη Βουλή. Παραδείγµατος χάρη, για
την Ολυµπιακή. Κάθε φορά που χρειαζόταν να επανέλθουµε σε
εκείνη την περίφηµη ιστορία των προγραµµάτων της Ολυµπιακής,
ήταν φανερό ότι χρειαζόταν να ψηφίζουµε καινούριες διατάξεις.
Και µία από τις βασικές αιτίες της αποτυχίας της Κυβέρνησης σε
όποια άλλη, ουσιώδη ή επουσιώδη, προσπάθεια ιδιωτικοποίησης ή
αποκρατικοποίησης επιχείρησε να κάνει -και µιλάω για τα
Καταστήµατα Αφορολογήτων Ειδών και για το θέµα της "ΙΟΝΙΚΗΣ"-
ήταν το γεγονός ότι το νοµοθετικό πλαίσιο δεν επαρκούσε. Γι' αυτό,
και επειδή υπήρχαν τα κενά αυτά, υπήρχε και ο δισταγµός από την
πλευρά της Κυβέρνησης, αφού δεν υπήρχαν οι εναλλακτικές λύσεις,
το νοµοθετικό πλαίσιο µέσα στο οποίο νοµίµως µπορούσε να
ενεργήσει.
Αποτελεί, λοιπόν, κοινή οµολογία ότι το υφιστάµενο σήµερα
αποσπασµατικό πλαίσιο των τριών νοµοθετικών κειµένων, τα οποία
σας ανέφερα, όχι µόνο δεν επαρκεί για να καλύψει τις ανάγκες της
έννοµης τάξης και της τεράστιας προσπάθειας µείωσης του
δηµόσιου τοµέα, αλλά, αντιθέτως, αποτελεί τροχοπέδη.
Πέραν τούτου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ, έχει
το εξής χαρακτηριστικό και αυτό το αποσπασµατικό νοµοθετικό
πλαίσιο, το οποίο έχουµε που αποδεικνύει και την έλλειψη τακτικής
της Κυβέρνησης, αλλά, κυρίως, αντίληψης της πραγµατικότητας.
Εάν  δείτε  τα  κείµενα,  τα  οποία  υπάρχουν  και  ιδίως  τους  δύο
νόµους,  το  ν.  2414/96  και  το  ν.  2469/97,  θα  παρατηρήσετε  ότι
δεν  γίνεται  ουσιαστική  διάκριση,  έστω  και  καθ'  υποφοράν  -όχι
ευθέως,  γιατί  ένας  νόµος  δεν  είναι  ανάγκη  να  δίνει  ορισµούς-
και  δεν  προκύπτει  ακριβώς  τι  σηµαίνει  µείωση  του
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 δηµόσιου τοµέα µέσα από τρεις διαφορετικές διαδικασίες, δηλαδή
την αποκρατικοποίηση, την ιδιωτικοποίηση και την απορύθµιση.
Λυπούµαι να το πω, αλλά στο πλαίσιο της έννοµης τάξης και
βεβαίως στην πολιτική της Κυβέρνησης, αυτή η τριπλή διάκριση
που είναι στοιχειώδης, ακόµα και σε φοιτητικό επίπεδο, για να
γνωρίζουµε τον τρόπο µε τον οποίο προβαίνουµε στη µείωση του
δηµόσιου τοµέα, δεν υπάρχει.
Είµαι υποχρεωµένος ως εκ τούτου -όσο λίγοι και να είµαστε σ'
αυτήν την Αίθουσα- έστω και για τα Πρακτικά, έτσι όπως
εξελίσσονται τα πράγµατα, να τονίσω ότι για µας και για την
πρόταση νόµου την οποία κάνουµε, έχουµε ξεκαθαρίσει τα
ακόλουθα απλά πράγµατα.
'Οταν µιλάµε για αποκρατικοποίηση σηµαίνει ότι µια δραστηριότητα,
η οποία καθ' οιονδήποτε τρόπο υπάγεται στο κράτος ή στην
εποπτεία του κράτους -εν πάση περιπτώσει αυτή η δραστηριότητα
ασκείται από κρατικό φορέα- φεύγει εντελώς από την κρατική
σφαίρα και πηγαίνει στον ιδιωτικό τοµέα. ∆ηλαδή, φεύγει από την
εποπτεία του κράτους ή από την κυριότητα -όχι µε τη νοµική του
όρου έννοια, αλλά µε την έννοια του ποιος ασκεί τη δραστηριότητα
αυτή- φεύγει από τον κρατικό τοµέα και πηγαίνει στους ιδιώτες.
Είναι µια δραστηριότητα που παύει να είναι κρατική. Αυτό για µας
σηµαίνει αποκρατικοποίηση.
Αντιθέτως η ιδιωτικοποίηση δεν ταυτίζεται µε την
αποκρατικοποίηση. Ιδιωτικοποίηση σηµαίνει ότι και ένας φορέας,
µια δηµόσια υπηρεσία ή ένα νοµικό πρόσωπο που δεν παύει να
ανήκει στο κράτος, που δεν παύει να τελεί υπό την εποπτεία του
κράτους, αλλάζει τρόπο διαχείρισης και µε νοµοθετική ρύθµιση ή µε
την παρέµβαση µιας κανονιστικής πράξης αρχίζει η διαχείρισή του
µε τους όρους του ιδιωτικού δικαίου, γιατί αυτό απαιτούν οι κανόνες
της αγοράς, γιατί αυτό απαιτεί η ορθολογικότερη λειτουργία του.
∆ηλαδή, όταν παραδείγµατος χάρη έχουµε ένα νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου και αυτό µετατρέπεται σε ιδιωτικού δικαίου, γιατί
αυτό απαιτείται από τις σηµερινές ανάγκες και από την κυβερνητική
πολιτική, όταν αντί του δηµόσιου λογιστικού χρησιµοποιούνται
κανόνες ιδιωτικού δικαίου και σε ό,τι αφορά τη δραστηριότητά του,
αλλά και σε ό,τι αφορά τον τρόπο διαχείρισής του, εκεί µιλάµε για
ιδιωτικοποίηση.
Η ιδιωτικοποίηση δεν ταυτίζεται µε την αποκρατικοποίηση, γιατί
αποκρατικοποίηση σηµαίνει ότι φεύγει η δραστηριότητα από την
κρατική εποπτεία, ενώ ιδιωτικοποίηση σηµαίνει ότι µπορεί να
παραµείνει, αλλά απλώς και µόνον αλλάζει ο τρόπος διαχείρισης.
Τέλος, θα αναφερθώ στην έννοια της απορρύθµισης, η οποία είναι
αρκετά θεωρητική και δεν υπάρχει καν σε νοµοθετικό κείµενο. Στην
περίπτωση αυτή µια κρατική παρέµβαση που γίνεται µέσω
νοµοθετικού κειµένου και ρυθµίζει µια συγκεκριµένη δραστηριότητα
-ένα παράδειγµα είναι ο τρόπος, µε τον οποίο καθορίζεται το ύψος
των τιµών σε ένα συγκεκριµένο χώρο- παύει να υπάρχει. Παύει να
παρεµβαίνει το κράτος στον ιδιωτικό τοµέα, παύει να τον εποπτεύει
και µε τον τρόπο αυτόν η κρατική δραστηριότητα ασκείται
ελευθέρως, πάντοτε βέβαια στο πλαίσιο των κανόνων του ιδιωτικού
δικαίου, εκείνους δηλαδή τους κανόνες που διέπουν τις σχέσεις
µεταξύ ιδιωτών. Πάντως παύει να υπάρχει η κρατική παρέµβαση,
ως προς τον τρόπο ειδικής ρύθµισης µιας συγκεκριµένης
δραστηριότητας.
Τα λέω αυτά τα πράγµατα, που µπορεί να φαίνονται στοιχειώδη,
γιατί αν διαβάσετε τα κείµενα των νόµων που ισχύουν σήµερα και
ιδίως τους τρεις νόµους που ανέφερα προηγουµένως, δεν είναι
ξεκαθαρισµένα τα πράγµατα αυτά. Και πολύ φοβούµαι -το
ξανατονίζω- ότι δεν είναι ξεκαθαρισµένα αυτά τα πράγµατα, ούτε
στο µυαλό εκείνων οι οποίοι τα θέσπισαν ούτε στο µυαλό εκείνων οι
οποίοι τα εφαρµόζουν.
Αυτές οι τρεις βασικές διακρίσεις αποτέλεσαν και τη βάση πάνω
στην οποία στηρίζεται η πρόταση, την οποία σας κάνουµε. Η
πρόταση αυτή έχει τον εξής σκοπό. ∆εν νοείται για µια χώρα σαν
την Ελλάδα, για την οποία η µείωση του δηµόσιου τοµέα αποτελεί
πρώτη προτεραιότητα -όχι µόνο για να καταστεί ουσιαστική η

σύγκλιση της ελληνικής οικονοµίας µε την κοινοτική, αλλά για να
µπορέσει να µπει η Ελλάδα στην Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση, υπό όρους οι οποίοι είναι ουσιώδεις, αλλά και για να
µπορέσει και η χώρα µας στη συνέχεια να πρωταγωνιστήσει και να
µην παραµείνει ουραγός- να µην υπάρχει ένα γενικό θεσµικό
πλαίσιο αποκρατικοποιήσεων, ιδιωτικοποιήσεων και µείωσης του
δηµόσιου τοµέα. ∆εν µπορεί αυτό να γίνεται αποσπασµατικά µε
συγκεκριµένους νόµους που δεν είναι επαρκείς. Και, κυρίως, δεν
είναι δυνατόν να φέρνουµε στη Βουλή κάθε φορά συγκεκριµένο
νόµο. Γιατί αν γίνεται αυτό το πράγµα, πέραν της απώλειας του
χρόνου, συµβαίνει και το εξής παράλογο: ∆εν υπάρχει µια διήκουσα
γραµµή στην έννοµη τάξη, αλλά υπάρχουν αποσπασµατικοί
κανόνες δικαίου. Και µε τον τρόπο αυτό οι ίδιες οι δηµόσιες
υπηρεσίες δεν µπορούν να εθιστούν στην εφαρµογή τους, για να
µπορέσουν να δράσουν αποτελεσµατικά.
Αυτό το σκοπό είχαµε, όταν προτείναµε αυτό και βεβαίως η
πρόταση αυτή είναι εκείνη, η οποία ήθελε να αποδείξει επιπλέον
κάτι που ήταν κοινώς γνωστό: 'Oτι στη µόνιµη επωδό του
Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης "µα, τέλος πάντων λέτε για
µείωση του δηµόσιου τοµέα, ποια είναι η πρότασή σας;" εµείς
θελήσαµε ήδη απ' αυτήν τη στιγµή -το για ποια νοµικά πρόσωπα
µιλάµε κάθε φορά φαίνεται από το πρόγραµµά µας- να φέρουµε
αυτήν την πρόταση για να αποδείξουµε, πώς εµείς την εννοούµε
την αποκρατικοποίηση και την ιδιωτικοποίηση.
Σπεύδω να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδίως του χώρου
της Συµπολίτευσης, ότι εάν η Κυβέρνηση θεωρεί ότι η πρότασή µας
είναι ανεπαρκής, καθ' οιονδήποτε τρόπο -πράγµα που δεν το
είδαµε βεβαίως στη συζήτηση της επιτροπής, ήταν µάλιστα
εισηγητής από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ την εποχή εκείνη ο κ.
Ανωµερίτης, σηµερινός Υπουργός, ο οποίος τόνισε άλλα πράγµατα-
ας φέρει η Κυβέρνηση µια συνολική πρόταση.
Εκείνο που θεωρούµε απαράδεκτο, είναι, να βαδίζει η χώρα αυτήν
τη στιγµή προς την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση έχοντας
απλώς και µόνο ως στοιχείο ορισµένα αποσπασµατικά νοµοσχέδια
και µη έχοντας ένα γενικό πλαίσιο για τον τρόπο και τη διαδικασία
µείωσης του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως ακριβώς εκείνη
άλλωστε είχε εξαγγείλει από τον Ιούλιο του 1997.
Ξεκαθάρισα αυτά τα πράγµατα, που µου πήραν αρκετό χρόνο. Και
επιτρέψτε µου να πω, ότι το έκανα -όλοι έχετε προ οφθαλµών, όσοι
τουλάχιστον από σας ενδιαφέρονται να διαβάσουν, αυτό το κείµενο
και εποµένως λιγότερο θα είναι ανάγκη να επιµένω σ' αυτό- διότι
έπρεπε να ξεκαθαρίσω αυτήν τη βασική αρχή, η οποία είναι και
εκείνο, το οποίο µας κάνει να πιστεύουµε, ότι η πρόταση νόµου
έπρεπε ήδη να έχει έρθει προ πολλού. Μην ξεχνάτε, ότι την
καταθέσαµε το Μάϊο του 1998 και µόλις αυτή τη στιγµή έρχεται να
συζητηθεί, αφού έχει περάσει τόσος καιρός, έχει χαθεί τόσο
πολύτιµο έδαφος και φαίνεται καθαρά πόσο πίσω πηγαίνουν όλες
οι αποκρατικοποιήσεις και οι ιδιωτικοποιήσεις.
Ας δούµε πως εννοούµε εµείς αυτό το θέµα από πλευράς θεσµικής.
Πιστεύουµε ότι πρέπει να γίνει µια βασική διάκριση.
Πρώτον, µεταξύ αποκρατικοποίησης και δεύτερον, µεταξύ
ιδιωτικοποίησης. Η αποκρατικοποίηση προορίζεται σύµφωνα µε τον
ορισµό τον οποίο σας έδωσα προηγουµένως, για εκείνες τις
επιχειρήσεις που πρέπει να φύγουν από το δηµόσιο τοµέα και οι
οποίες είναι ώριµες. ∆εν χρειάζεται δηλαδή να έρθει µια διαδικασία
προηγούµενης εξυγίανσης, για να πωληθούν στη συνέχεια.
Υπάρχουν τέτοιες περιπτώσεις. Υπάρχουν τέτοιες επιχειρήσεις που
δεν είναι απαραίτητες στο δηµόσιο τοµέα, δεν είναι απαραίτητες στο
κράτος. Το κράτος δεν είναι ανάγκη αυτές τις επιχειρήσεις να τις
έχει. 'Ενα χαρακτηριστικό παράδειγµα που σας αναφέρω, είναι το
εξής: Εµείς ποτέ δεν καταλάβαµε, γιατί θα πρέπει να είναι
ιδιοκτήτης Καζίνου το κράτος αυτήν τη στιγµή στην Πάρνηθα. Εκεί,
σ' αυτές τις περιπτώσεις µπορεί να υπάρξει κατευθείαν διαδικασία
της αποκρατικοποίησης, µε την έννοια της πώλησης, η οποία
µπορεί να γίνεται ως εξής: Η αποκρατικοποίηση, δηλαδή η
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έξοδος, ας το πω έτσι, µιας επιχείρησης από το χώρο της
εποπτείας του κράτους και η απόδοσή της στην ιδιωτική
πρωτοβουλία, µπορεί και πρέπει να γίνεται µε ένα προεδρικό
διάταγµα, το οποίο θα εκδίδεται, ύστερα από πρόταση του
Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και των κατά περίπτωση
εποπτευόντων Υπουργών.
Με το διάταγµα αυτό θα καθορίζεται περαιτέρω η διαδικασία, η
οποία θα µπορεί να γίνεται µε δύο τρόπους. Είτε παραδείγµατος
χάρη αυτή η πώληση µπορεί να γίνει µέσω του χρηµατιστηρίου, αν
πρόκειται για εταιρείες που είναι εισηγµένες στο xρηµατιστήριο, είτε
να µπορεί να γίνει µε πώληση της πλειοψηφίας του πακέτου των
µετοχών ή και του συνόλου των µετοχών, ύστερα όµως από διεθνή
διαγωνισµό. Εναπόκειται στην Κυβέρνηση να επιλέξει τη µέθοδο
εκείνη η οποία της αρκεί και της πρέπει στη συγκεκριµένη
περίπτωση.
Πέραν τούτου, µε κακονιστικές πράξεις που θα εκδίδονται από τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και τους εποπτεύοντες Υπουργούς,
Θα µπορούσε κάλλιστα να ρυθµίζονται οι λεπτοµέρειες µιας τέτοιας
διαδικασίας.
Περισσότερο ενδιαφέρον παρουσιάζει το πρόβληµα της
ιδιωτικοποίησης. Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδίως του
χώρου της Συµπολίτευσης, πρέπει να σας πω το εξής: Υπάρχει µια
παραπλάνηση, που και αν δεν είναι ηθεληµένη -έστω και µη
ηθεληµένη από την πλευρά της Κυβέρνησης- δείχνει σε ποια
κατάσταση βρισκόµαστε.
Παρατηρείται τον τελευταίο καιρό το εξής παράδοξο φαινόµενο.
Θεωρεί η Κυβέρνηση, ότι αποτελεί τρόπο αποκρατικοποίησης ή
ιδιωτικοποίησης, η µετατροπή απλώς και µόνο ενός νοµικού
προσώπου δηµοσίου σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Πάρτε
τον ΕΟΤ, που τώρα ετοιµάζεται να τιναχθεί στον αέρα. Εκεί
θεωρείτε ότι το να µετατρέψετε ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου σε
ιδιωτικού δικαίου ή το να το κάνετε µονοµετοχικό ή πολυµετοχικό,
αλλά να διατηρήσετε πλήρως την κυριαρχία πάνω στον τρόπο
ορισµού του διοικητικού συµβουλίου, αυτό αποτελεί µία
προσπάθεια, είτε αποκρατικοποίησης είτε ιδιωτικοποίησης.
Φοβούµαι πάρα πολύ, ότι εδώ υπάρχει µία απόλυτη σύγχυση. ∆εν
νοείται ιδιωτικοποίηση, απλώς και µόνο, µε την αλλαγή της νοµικής
προσωπικότητας. Και αν θέλετε, ξέρω νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου που είναι πολύ περισσότερο αυτοτελή, πολύ περισσότερο
ελεύθερα, από νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα, τα οποία ελέγχονται απολύτως από το κράτος.
Για να µπορέσει να υπάρξει ουσιαστική ιδιωτικοποίηση, για την
οποία θα σας πω αµέσως λίγα λόγια, σχετικά µε τη ρύθµιση την
οποία προτείνουµε, για να µπορέσει να υπάρξει ουσιώδη απόκλιση
προς τον χώρο της ιδιωτικοποίησης, θα πρέπει ουσιαστικά να είναι
πράγµατι εταιρική η µορφή, την οποία αποκτά ένα νοµικό
πρόσωπο. Πράγµατι αυτό να λειτουργεί µε τους κανόνες της
ιδιωτικής οικονοµίας και έτσι την εννοούµε εµείς.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Αυτή η ιδιωτικοποίηση µπορεί να γίνει µε δύο τρόπους. Είτε µε
στρατηγικό επενδυτή είτε µε ίδια όργανα. Το λέγω αυτό γιατί; ∆ιότι
υπάρχουν νοµικά πρόσωπα του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα που
χρειάζονται ιδιωτικοποίηση, άρα σε αυτά µπορεί να πάει
στρατηγικός επενδυτής. Αλλά υπάρχουν και άλλα, τα οποία εξαιτίας
της µορφής του δηµόσιου συµφέροντος το οποίο εξυπηρετούν,
εξαιτίας της ευαισθησίας αυτού του δηµόσιου συµφέροντος δεν
µπορούν να αποδοθούν σε στρατηγικό επενδυτή. Πρέπει η
ιδιωτικοποίησή τους και, περαιτέρω, η εξυγίανση να γίνει µόνο µέσα
από ίδια όργανα. Και υπάρχουν πράγµατι νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα τα οποία έχουν
συνταγµατικώς ιδιαίτερα ευαίσθητη αποστολή. Μέσω αυτών
επηρεάζονται συνταγµατικά δικαιώµατα. Και το ίδιο το Σύνταγµα
δεν θα ανεχόταν την απόδοσή τους ευθέως στην ιδιωτική
πρωτοβουλία κάτω από οιουσδήποτε όρους, µε τρόπο που να
έµπαινε παραδείγµατος χάρη στρατηγικός επενδυτής. Εκεί την
ιδιωτικοποίηση την ενοούµε µε ίδια όργανα.

Από εκεί και πέρα η ιδιωτικοποίηση παρουσιάζει την εξής
ιδιοµορφία. Από τη στιγµή που υπάγεται µε προεδρικό διάταγµα µία
επιχείρηση στο χώρο της ιδιωτικοποίησης είτε µε στρατηγικό
επενδυτή είτε χωρίς στρατηγικό επενδυτή, πρέπει να καταρτιστεί για
να µπορέσει να γίνει αυτό το πράγµα -και βεβαίως αντιλαµβάνεστε
ότι η επιλογή του στρατηγικού επενδυτή θα γίνεται πάντοτε µε
δηµόσιο διαγωνισµό και µάλιστα µε διεθνή δηµόσιο διαγωνισµό- θα
πρέπει, επαναλαµβάνω, και για την επιλογή του στρατηγικού
επενδυτή και στη συνέχεια για την εκτέλεση των καθηκόντων του να
καταρτιστεί επιχειρησιακό και στρατηγικό σχέδιο. ∆ηλαδή, ο κάθε
υποψήφιος στρατηγικός επενδυτής που θα λάβει µέρος στο
διαγωνισµό, θα πρέπει να εµφανίσει το στρατηγικό και
επιχειρησιακό του σχέδιο. Και αυτό θα περιλαµβάνει τον τρόπο µε
τον οποίο αυτός προτείνει την ιδιωτικοποίηση της επιχείρησης. Και
βεβαίως από εκεί και πέρα θα πρέπει να περιλαµβάνει το βασικό
στοιχείο που αφορά το πόσες θέσεις εργασίας εξασφαλίζονται.
Είναι αυτό πολύ βασικό στοιχείο.
Επίσης βασικό στοιχείο της πρότασης, την οποία υποστηρίζουµε,
είναι ότι ένας µέρος των µετοχών θα πρέπει να περιέρχεται στους
εργαζοµένους. Τις λεπτοµέρειες δεν χρειάζεται να σας τις πω. Θα
τις δείτε στο κείµενο που υπάρχει.
Πέραν τούτου θα ήθελα να πω ότι κορυφώνεται αυτή η διαδικασία
της ιδιωτικοποίησης µέσω στρατηγικού επενδυτή, µε την κατάρτιση
συµφωνίας µε το στρατηγικό επενδυτή. Αυτή η σύµβαση είναι µια
δικαιοπραξία διµερής, η οποία αποτελεί τη βάση που καθορίζει τα
αντίστοιχα δικαιώµατα και τις αντίστοιχες υποχρεώσεις. Σε
ορισµένες µάλιστα περιπτώσεις είναι φανερό ότι, ακριβώς επειδή
έχει ιδιαίτερη σηµασία για το δηµόσιο συµφέρον αυτή η σύµβαση,
µπορεί να αποτελεί και διοικητική σύµβαση µε όλες τις συνέπειες
που αυτό συνεπάγεται.
Στην πρόταση νόµου την οποία σας κάναµε, το όλο πλέγµα, το όλο
πλαίσιο αποκρατικοποιήσεων και ιδιωτικοποιήσεων τελεί υπό την
αιγίδα ανεξάρτητης διοικητικής αρχής. Γιατί θεωρούµε ότι η ύπαρξη
µιας τέτοιας ανεξάρτητης διοικητικής αρχής επιτρέπει την ύπαρξη
διαφάνειας. 'Ενας από τους σηµαντικότερους λόγους που σήµερα
δεν προχωρούν οι ιδιωτικοποιήσεις είναι ακριβώς η έλλειψη
πλαισίου διαφάνειας. Εµείς θεωρούµε, έστω και γι' αυτήν την
υποψία που πλανατάκι κάθε φορά, ότι πρέπει να υπάρχει η αιγίδα
µιας ανεξάρτητης διοικητικής αρχής, η οποία θα µπορούσε να
αποτελείται από τον αρχαιότερο αντιπρόεδρο του Αρείου Πάγου,
από έξι δικαστικά µέλη, που είναι δύο σύµβουλοι επικρατείας, δύο
αρεοπαγίτες και δύο µέλη του Ελεγκτικού Συνεδρίου και από πέντε
καθηγητές Α.Ε.Ι.
Αυτό διασφαλίζει τη διαφάνεια. Κάτω από αυτήν την ανεξάρτητη
διοικητική αρχή θα υπάρχει ένα τεχνοκρατικό δυναµικό που είµαστε
όλοι έτοιµοι να συµβάλουµε και να δεχθούµε να προσληφθεί κατ'
εξαίρεση.
Αυτό είναι περίπου το πλέγµα των διατάξεων που εµείς σας
προτείνουµε. Θεωρούµε ότι είναι ένα πλέγµα γενικό, ευέλικτο και το
οποίο δίνει προοπτική. Αλλά τονίζω κύριε Υπουργέ και κύριοι
συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, ότι εάν η Κυβέρνηση θα θεωρείτε
πως και την τεχνογνωσία και τη δυνατότητα έχετε να κάνετε κάτι
καλύτερο κάντε το.
∆είτε ότι πρέπει να υπάρξει ένα γενικό πλαίσιο. Πάρτε θέση απ'
αυτήν τη στιγµή και πείτε εάν είσθε διατεθειµένοι να κάνετε ένα
τέτοιο γενικό πλαίσιο και φέρτε το το συντοµότερο δυνατόν. Εάν δεν
το φέρετε, απλώς και µόνο θα βαδίζουµε ως το τέλος, µέχρι να
έρθει η ώρα της ένταξης της χώρας στη Νοµισµατική και Οικονοµική
'Ενταξη, χωρίς να έχει γίνει ουσιαστικά καµία αποκρατικοποίηση ή
ιδιωτικοποίηση. 'Ετσι όµως θα βαδίζουµε πάντοτε στα τυφλά, όπως
το κάνουµε σήµερα και µε τεράστιο κόστος, για την εθνική
οικονοµία.
Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι  συνάδελφοι,  έχω
την  τιµή  να  σας  ανακοινώσω  ότι  η  Βουλευτής  Αθηνών  κ.
Μαριέτα  Γιαννάκου-Κουτσίκου  και  ο  Βουλευτής  Θεσσαλονίκης
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κ. Γεώργιος Ορφανός ζητούν ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο
εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η Βουλή ενέκρινε.
Επίσης ο Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας ∆ηµοκρατίας ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το
Βουλευτή Επικρατείας κ. Γεώργιο Αλογοσκούφη.
Ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ.
Κωνσταντόπουλος, ορίζει ως ειδικό αγορητή τον Βουλευτή κ.
Ευάγγελο Αποστόλου.
Ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Τσοβόλας, ορίζει ως ειδικό αγορητή το
Βουλευτή κ. Αναστάσιο Ιντζέ.
Ο εισηγητής του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κ. Βλαχόπουλος έχει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πριν από
λίγο κατελθών από του Βήµατος, ο κ. Παυλόπουλος, µε την
πρόταση νόµου που ανέλυσε εδώ στο τέλος είδαµε ότι πρότεινε τη
δηµιουργία ακόµη µιας αρχής, της δικαστικής αρχής, η οποία θα
εποπτεύει τη λειτουργία αυτού του πλαισίου. Μ'αυτήν ακριβώς την
πρότασή του δεν έκανε τίποτε άλλο, αλλά έκανε αυτό για το οποίο
κατηγόρησε την Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ., ότι µε διάφορες
προτάσεις νόµου δηµιουργεί κάποιες αρχές και κάποια όργανα, τα
οποία διογκώνουν το δηµόσιο τοµέα.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Αλλο το ένα, άλλο το άλλο.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως άλλο το ένα, άλλο το άλλο, αλλά
είναι µία δηµόσια αρχή, η οποία λειτουργεί µέσα στα πλαίσια του
δηµόσιου τοµέα. Και καταλαβαίνετε τι θέλω να πω, εννοώ το κόστος
λειτουργίας κ.ο.κ.
Ο τίτλος της πρότασης νόµου είναι:"Νοµικό καθεστώς
αποκρατικοποίησης και εξυγίανσης δηµόσιων νοµικών προσώπων
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα". Για να µπορέσουµε να
προσεγγίσουµε το περιεχόµενο του τίτλου αυτής της πρότασης
νόµου, την οποία σήµερα συζητούµε, θα πρέπει προηγουµένως να
προσδιορίσουµε και να οριοθετήσουµε λέξεις και έννοιες,που
περιέχονται σ'αυτόν τον τίτλο των δύο σειρών. Τι είναι δηλαδή ο
ευρύτερος δηµόσιος τοµέας, πόσο αποτελεσµατικός είναι, ποια
είναι τα δηµόσια νοµικά πρόσωπα και για ποια µιλούµε για
εξυγίανση, πώς εννοούµε ποιοτικά και ποσοτικά την έννοια της
αποκρατικοποίησης και αν όλα αυτά φυσικά αναλυθούν και
ερµηνευθούν, τότε βεβαίως να δούµε υπάρχει ή δεν υπάρχει,
εξυπηρετεί ή δεν εξυπηρετεί κάποιο νοµικό καθεστώς κατάλληλο
για µια τέτοια σηµαντική για την ανάπτυξη, για την οικονοµία, για
την κοινωνία, διεργασία στο χώρο της προσφοράς υπηρεσιών ή
ακόµη και της διοίκησης. Μπορούµε εποµένως να διερωτηθούµε και
να δούµε αν υπάρχει αυτό το νοµικό καθεστώς στο θεσµικό
πλαίσιο.
Βεβαίως, θα µπορούσαµε να δεχθούµε ότι για µια µεγάλη χρονική
περίοδο οι παραπάνω έννοιες αντιµετωπίζονταν σχεδόν από όλα τα
κόµµατα µε µία στατική λογική, εννοώ στην πράξη και όχι στα λόγια.
Κάπου δηλαδή όλα τα κόµµατα δέχονταν ότι αυτά είναι δηµόσιος
τοµέας, αυτά είναι ιδιωτικός τοµέας, αυτά είναι στρατηγικός τοµέας
για τη χώρα και µέχρις εκεί όλα ήταν µέλι-γάλα, συµφωνούσαµε
όλοι. Και είπα στην πράξη και εξηγώ -στην πράξη και όχι στα λόγια-
µε ένα παράδειγµα. Η Νέα ∆ηµοκρατία ενώ είναι το9 κατ'εξοχήν
κόµµα της ιδιωτικής πρωτοβουλίας και του ελεύθερου
ανταγωνισµού φυσικά, ήταν αυτή που τη δεκαετία του 1970
κρατικοποιούσε µεγάλους τοµείς δραστηριοτήτων της παραγωγής
και υπηρεσιών. Και νοµίζω είναι γνωστές οι κρατικοποιήσεις των
συγκοινωνιών, της Ολυµπιακής, της Εµπορικής Τράπεζας και
πολλές άλλες στις οποίες δεν είναι ανάγκη να αναφερθώ.
Σήµερα, όµως, µετά από αυτήν την περίοδο της στατικής λογικής,
υπάρχει ένας δυναµικός παράγοντας, µια δυναµική παράµετρος
που λέγεται διεθνές οικονοµικό περιβάλλον, το οποίο επηρεάζει και
πρέπει να καθορίζει έννοιες, αλλά κυρίως τις κινήσεις µας µε
προσοχή, αλλά και µε αποφασιστικότητα και ταχύτητα στο χώρο της
παραγωγής, της οικονοµίας, των οικονοµικών σχέσεων µε άλλες
χώρες και των προτεραιοτήτων σ' αυτούς τους τοµείς.
Ας επιχειρήσουµε, λοιπόν, να προσεγγίσουµε τις έννοιες αυτές που

περιέχονται πράγµατι στον τίτλο αυτής της πρότασης νόµου.
Πρώτα-πρώτα η έννοια "δηµόσιος τοµέας" και το µέγεθός του.
Φυσικά πιστεύω ότι εκείνο που πρέπει κύρια να µας απασχολεί δεν
είναι αυτό καθ' εαυτό το µέγεθος του δηµόσιου τοµέα, αλλά το πόσο
αποτελεσµατικός ή όχι είναι ή το πόσο παραγωγικός ή όχι είναι ο
δηµόσιος τοµέας. 'Ετσι, για τη χώρα µας βάσει στοιχείων του ΟΟΣΑ
του 1996 -στοιχεία που αναφέρθηκαν και από τον κ. Ανωµερίτη στη
συζήτηση στην επιτροπή- οι δαπάνες του δηµόσιου τοµέα είναι
46,7% πάνω στο ποσοστό του ονοµαστικού ΑΕΠ. Στην Ιταλία είναι
51,8%, στη Γαλλία είναι 53,7%, στο Βέλγιο 55%, στη Γερµανία
49,5%, στη Σουηδία 68,8% κλπ.. ∆εν είναι ανάγκη να αναφερθώ σε
άλλες χώρες που αναφέρει ο ΟΟΣΑ.
Αντίστοιχα, οι εργαζόµενοι στο δηµόσιο τοµέα στην Ελλάδα είναι
µόλις 10% επί του συνόλου, στην Ιταλία 17,8%, στο Βέλγιο 19%,
στη Γαλλία 24,7%. 'Ετσι ακριβώς προσδιορίζεται και ο δηµόσιος
τοµέας σαν έκταση σε σχέση και µε τις άλλες χώρες.
Το δεύτερο ερώτηµα που έθεσα είναι πόσο αποτελεσµατικός είναι.
Και, για να είµαστε συγκεκριµένοι, θα πρέπει να δούµε ποιο είναι το
αποτέλεσµα αυτών των σαράντα οκτώ επιχειρήσεων, που όλοι
ονοµάζουµε και για τις οποίες φυσικά γίνεται και η συζήτηση.
Εάν, λοιπόν, επιχειρήσουµε να προσεγγίσουµε και να δούµε το
αποτέλεσµα, θα δούµε ότι έχουµε ένα θετικό αποτέλεσµα
τετρακοσίων δεκαοκτώ δισεκατοµµυρίων (418.000.000.000)
δραχµών και επενδύσεις για το 1998 ενός τρισεκατοµµυρίου
εξακοσίων έντεκα δισεκατοµµυρίων (1.611.000.000.000) δραχµών,
µε ανάλογες, φυσικά, θέσεις εργασίας. Να σηµειωθεί ότι αυτό το
θετικό αποτέλεσµα προκύπτει αφού έχουν συνυπολογιστεί και οι
ζηµίες που προέρχονται αποκλειστικά σχεδόν από τον τοµέα των
συγκοινωνιών.
Εδώ θα ήθελα να κάνω µια παρέµβαση γιατί πάνω σ' αυτό το θέµα
των ζηµιών στο τοµέα των συγκοινωνιών γίνεται µια εκµετάλλευση
και στη συζήτηση για τον Προϋπολογισµό και όποτε γίνονται
συζητήσεις για θέµατα οικονοµικά.
Εδώ θα ήθελα να πω, επειδή αναφέρθηκε και από πλευράς των
Υπουργών και άλλων οµιλητών της Συµπολίτευσης στη διαδικασία
του Προϋπολογισµού, ότι θα πρέπει να συµφωνήσουµε στο ποιο
θεωρούµε κοινωνικό κόστος και αν αυτό το κοινωνικό κόστος το
αναλαµβάνει το κράτος και ποιο θεωρούµε ζηµιά που οφείλεται στη
µη καλή λειτουργία, στη µη καλή οργάνωση, στο αυξηµένο κόστος
εργασίας κ.ο.κ.
'Ετσι, θέλω να τονίσω, ότι οι ζηµιές των συγκοινωνιών δεν είναι
αυτές τις οποίες πολλές φορές η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
καταθέτει εδώ, ότι σωρευτικά είναι ένα τρισεκατοµµύριο
(1.000.000.000.000) δραχµές, ένα τρισεκατοµµύριο διακόσια
δισεκατοµµύρια (1.200.000.000.000) δραχµές κ.ο.κ.
'Ετσι, λοιπόν, αντί για εκατόν είκοσι δραχµές που είναι το εισιτήριο
εδώ θα έπρεπε -για να ανταποκριθούµε σε ένα κόστος στο οποίο
µπορούµε να συµφωνήσουµε, ότι θα είναι διακόσιες πενήντα
δραχµές- να πληρώνει ο εργαζόµενος τις διακόσιες πενήντα
δραχµές για να είναι ξεκάθαρο ότι η ζηµία προέρχεται από τη µη
σωστή λειτουργία. Θα πρέπει, όµως, να µας πείτε κύριοι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, εάν θα πρέπει να το πληρώνουν οι
εργαζόµενοι που πηγαίνουν καθηµερινά στη δουλειά τους, οι
µαθητές που πηγαίνουν στα σχολεία κ.ο.κ.
Επανέρχοµαι, µετά από αυτήν την παρένθεση, στην αναφορά µου
πάνω στα ερωτήµατα που έβαλα.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν για όλες αυτές τις επιχειρήσεις
τεράστια προβλήµατα παραγωγικότητας, ορθολογικής κατανοµής
και αξιοποίησης του προσωπικού, προβλήµατα ευελιξίας στη
διαδικασία της οργάνωσης, αλλά και της διοίκησης και φυσικά και
σε άλλα ζητήµατα. Και θα µπορούσαµε να πούµε ότι σε πολλές απ'
αυτές τις επιχειρήσεις επιχειρείται από καιρό, αλλά και πρόσφατα -
και είναι γνωστά και µε νοµοσχέδια που κατέθεσε η Κυβέρνηση- µια
αντιµετώπιση αυτών των προβληµάτων που παρουσιάζουν οι
δηµόσιες επιχειρήσεις.
Εδώ θα ήθελα να τονίσω -και αυτό πρέπει να το δεχθούµε
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όλοι- ότι πολλές απ' αυτές τις επιχειρήσεις µέχρι σήµερα -και
σήµερα ακόµα- λειτουργούν σε ένα µονοπωλιακό καθεστώς. Αυτό
είναι γνωστό σε όλους και πρέπει να ληφθεί υπόψη.
Ταυτόχρονα όµως πρέπει να δεχθούµε ότι αυτές οι δηµόσιες
επιχειρήσεις ήταν και είναι ίσως ακόµη και σήµερα σε µικρότερο
βαθµό, χώροι άσκησης πάσης φύσεως πελατειακών σχέσεων
απ'όλες τις κυβερνήσεις. Πελατειακών σχέσεων και Υπουργών και
διοικήσεων και της ανώτερης υπαλληλικής και συνδικαλιστικής
ηγεσίας, κατά καιρούς όσοι πέρασαν από εκεί. Και όλα αυτά είναι
αρνητικά για τη λειτουργία αυτών των επιχειρήσεων.
Φυσικά, αυτό είναι το κύριο επιχείρηµα των νεοφιλελεύθερων
απόψεων και της νεοφιλελεύθερης λογικής, που εκφράζεται από τη
Νέα ∆ηµοκρατία. Η ίδια όµως, όταν ήταν στην κυβέρνηση, κατά
κόρον εχρησιµοποίησε αυτές τις επιχειρήσεις για πελατειακούς
λόγους και φυσικά, για κοµµατικές σκοπιµότητες.
Η απάντηση σε αυτές τις λογικές τις νεοφιλελεύθερες, είναι η
εξάντληση όλων των δυνατοτήτων για διάλογο και φυσικά για λήψη
µέτρων, µε στόχο την εξυγίανση, την ευελιξία της διοίκησης, την
απαλλαγή από παρεµβάσεις και την αλλαγή της νοοτροπίας των
εργαζοµένων, για να κρατηθούν -και µπορούν να κρατηθούν-
πολλές από αυτές τις επιχειρήσεις µε το δηµόσιο χαρακτήρα.
'Οµως, πέρα από τα εσωτερικά προβλήµατα αυτών των
επιχειρήσεων, θα έλεγα πως ένα εξωγενές αίτιο ως προς τις
επιχειρήσεις, που όµως είναι καθοριστικό και επηρεάζει και τη
λειτουργία και την απόδοση των δηµοσίων επιχειρήσεων αλλά και
των ιδιωτικών, είναι η λειτουργία του πιστωτικού συστήµατος.
Και εδώ, ας δούµε ποια είναι αυτή η λειτουργία και ποιες είναι οι
κρατικές τράπεζες. Οι κρατικές τράπεζες στην ουσία είναι δύο. Η
Αγροτική Τράπεζα και η ΕΤΒΑ. Σε ολες τις άλλες, το ελληνικό
δηµόσιο συµµετέχει µε ποσοστό µέχρι 9%.
Αλλά και βάσει των ν. 2292/1953 και 2076/1992, ο Υπουργός
Οικονοµικών εκπροσωπεί τα συµφέροντα, άρα και τις µετοχές των
φορέων ή και των ταµείων ή και των οργανισµών που εκπροσωπεί
σ'αυτές τις επιχειρήσεις. 'Ετσι λοιπόν, η εκπροσώπηση αυτών των
φορέων µέσω του Υπουργού, σε αυτές τις επιχειρήσεις, φέρνει
αµέσως την κρατική εξουσία µέσα σε αυτές τις επιχειρήσεις. Και αν
θέλουµε να προεκτείνουµε, φέρνει και την πολιτική εξουσία, η οποία
επηρεάζει και µε παρεµβάσεις, πελατειακές σχέσεις, αλλά και µε την
έλλειψη ευελιξίας της διοίκησης στη λειτουργία και στην απόδοση
αυτών των τραπεζών. Θέλω να πω δηλαδή, ότι αν καταργήσουµε
αυτούς τους δυο νόµους που είπα, που δίνουν τη δυνατότητα στον
Υπουργό να εκπροσωπεί τα συµφέροντα των ταµείων, των
οργανισµών των φορέων, τότε αµέσως οι τράπεζες αυτές
µετατρέπονται από κρατικές, σε τράπεζες που λειτουργούν µε
ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια.
'Ετσι λοιπόν τα ταµεία, που είναι µέτοχοι αυτών των τραπεζών,
µέσα από δικές τους γενικές συνελεύσεις, µπορούν πράγµατι να
προσαρµόζουν και να αποφασίζουν για την πολιτική, για τα
προϊόντα και για την προοπτική της τράπεζας, σύµφωνα µε τις
εκάστοτε συνθήκες της αγοράς.
Αυτά,όσον αφορά και το πιστωτικό σύστηµα που, όπως είπα,
επηρεάζει πάρα πολύ τη λειτουργία και την απόδοση των δηµοσίων
επιχειρήσεων, αλλά και των ιδιωτικών.
'Οµως, θα ήθελα να ρίξουµε και µια µατιά στη λειτουργία και στην
πορεία του ιδιωτικού τοµέα στην πατρίδα µας. Με δυο λόγια, θα
έλεγα ότι η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. το 1981 παρέλαβε περίπου
εβδοµήντα επιχειρήσεις οι οποίες προέρχονταν από µια κρίση
πετρελαϊκή, αν θυµάµαι καλά και οι οποίες βρίσκονταν σε βαθιά
κρίση, τις γνωστές προβληµατικές. Και φυσικά, επεχείρησε να
σώσει όλες αυτές τις επιχειρήσεις µέσα από τον Οργανισµό
Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων και µε µια διαδικασία εξυγίανσης µε
την οποία θέλαµε -και ήταν ο πρώτος στόχος µας- να διατηρήσουµε
τις θέσεις εργασίας και να σώσουµε το τραπεζικό σύστηµα. Αυτά
παραλάβαµε στον ιδιωτικό τοµέα το 1981. Και βέβαια, εξυγιάνθηκαν
κάποιες επιχειρήσεις, αλλά άλλες δυστυχώς, δεν εξυγιάνθηκαν στο
βαθµό που έπρεπε. Και ο ΟΑΕ∆ δεν απέδωσε τα αναµενόµενα ή τα

επιδιωκόµενα αποτελέσµατα, όταν τότε η Κυβέρνηση έκανε την
επιλογή να δηµιουργήσει τον Οργανισµό Ανασυγκρότησης
Επιχειρήσεων. Και εδώ, µπορούµε να πούµε και πολλά
παραδείγµατα και να κάνουµε αρκετά σχόλια.
'Οσον αφορά τις ιδιωτικές επιχειρήσεις, σήµερα -γιατί αναφέρθηκα
στην περίοδο 1980-1981- πώς µπορούµε να µιλάµε για έναν υγιή
ιδιωτικό τοµέα, όταν υπάρχουν ληξιπρόθεσµα χρέη των ιδιωτικών
επιχειρήσεων που ανέρχονται σε οκτώ τρισεκατοµµύρια
(8.000.000.000.000) δραχµές;
Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, σήµερα αυτές οι επιχειρήσεις να
αποπληρώσουν αυτά τα χρέη;
Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυτή η περιγραφή ήταν απαραίτητη, για να
µπορέσουµε, κατανοώντας τα προβλήµατα της οικονοµίας µας, που
έχουν ιστορικά, παραδοσιακά, διαρθρωτικά της ελληνικής
πραγµατικότητος, ακόµη και ταξικά χαρακτηριστικά και καταβολές,
θα έλεγα, αυτά λέω να τα εντάξουµε στο εξελισσόµενο δυναµικά
διεθνές πολιτικό σκηνικό, διεθνές οικονοµικό περιβάλλον και να
προχωρήσουµε σ' εκείνες τις παρεµβάσεις, που προσδιορίζουν το
ρόλο του κράτους σε ένα περιβάλλον µικτής οικονοµίας, το µέγεθος
και την ποιότητα του δηµόσιου τοµέα, που για µας δεν είναι άλλος,
παρά οι λειτουργίες εκείνων των τοµέων, που έχει ανάγκη η
κοινωνία µας, όπως είναι η παιδεία, η υγεία, η πρόνοια, η άµυνα
κλπ. Και φυσικά η συµµετοχή του δηµόσιου τοµέα σε επιχειρήσεις
θα πρέπει να περιοριστεί σ' εκείνους τους τοµείς, που εξυπηρετούν
αποκλειστικά το δηµόσιο συµφέρον.
Είναι, λοιπόν, ανάγκη µετά το δηµόσιο και το ξεκαθάρισµα για το σε
ποιες δηµόσιες επιχειρήσεις πρέπει να συµµετέχει το δηµόσιο, να
διαµορφώσουµε συνθήκες ισόρροπης ανάπτυξης και για τις
δηµόσιες επιχειρήσεις και για τις ιδιωτικές και για τις κοινωνικές, στο
πλαίσιο φυσικά ξεκάθαρων κανόνων αγοράς και µέσα στα πλαίσια
της λογικής της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης δηµοσίων επιχειρήσεων, που
φυσικά αυτή η λογική είναι αποδεκτή από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανακεφαλαιώνοντας τις απόψεις µου,
µετά τους προβληµατισµούς για τα ερωτήµατα που τέθηκαν, ποιος
είναι δηµόσιος τοµέας, δηµόσιες επιχειρήσεις, κρατικός τοµέας, αν
είναι αποτελεσµατικός ή όχι, θα έλεγα ανακεφαλαιώνοντας ότι
έχουµε το δηµόσιο τοµέα, που θα πρέπει οπωσδήποτε να τον
µειώσουµε. Και θα ήθελα να τονίσω ότι ο εισηγητής της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, που ήταν και εισηγητής της πρότασης νόµου,
δέχθηκε πράγµατι από την αρχή της τοποθέτησής του εδώ ότι η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ από τον Ιούλιο του 1997 εκτίµησε αυτήν
την ανάγκη της µείωσης του δηµόσιου τοµέα και πράγµατι σε ένα
µεγάλο αριθµό δηµοσίων επιχειρήσεων, οργανισµών, ινστιτούτων,
φορέων τέλος πάντων, που ανήκουν στο δηµόσιο τοµέα, επιχειρεί
µε ένα σχέδιο να µειώσει αυτόν τον αριθµό. Φυσικά ήταν αρνητικά
τα σχόλια του κ. Παυλόπουλου, λέγοντας ότι δεν έγινε τίποτε. Και
όµως, µε ένα σχέδιο, διότι εµείς δεν είµαστε υπέρ της βίαιης
αλλαγής των σχέσεων, γιατί δεν θέλουµε να διατηρούµε και
αναταράξεις στην κοινωνία, αλλά και προβλήµατα στη δηµιουργία
των επιχειρήσεων και των οργανισµών. Λοιπόν, µε ένα σχέδιο η
ίδια η Κυβέρνηση προχώρησε στη µείωση του αριθµού αυτών των
φορέων, που βρίσκονται µέσα στο δηµόσιο τοµέα και συνεχίζει να
προχωρεί.
Επίσης, θα πρέπει οπωσδήποτε να οριοθετήσουµε -κι αυτό ήδη
έχει γίνει και από το κόµµα µας σαν ΠΑΣΟΚ και µέσα από τις
διαδικασίες και φυσικά από την Κυβέρνηση- τι εννοούµε, όταν λέµε
επιχειρήσεις του κρατικού τοµέα, που ελέγχεται από το κράτος,
ποιες επιχειρήσεις πρέπει να µετοχοποιηθούν, ποιες να
αποκρατικοποιηθούν, πρέπει να κάνουµε για το πιστωτικό
σύστηµα.
Και όπως είπα προηγουµένως, όλα αυτά θα πρέπει να
προχωρήσουν όχι µέσα από µία βίαιη διαδικασία, αλλά από µία
διαδικασία προσαρµογής, η οποία θα λαµβάνει υπόψη και την
κοινωνία, θα λαµβάνει υπόψη και τη δυνατότητα λειτουργίας αυτών
των επιχειρήσεων, έτσι ώστε και ανεργία να µην έχουµε και κλείσιµο
επιχειρήσεων µετά από κάποια µέτρα, τα οποία θα παίρνουµε.
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Φυσικά εδώ θα ήθελα να κάνω µία παρένθεση, δεν ξέρω αν έχω
χρόνο, να αναφερθώ στην έννοια της µετοχοποίησης σαν µία, θα
έλεγα, απάντηση προς την αριστερά πλευρά της Αίθουσας,
λέγοντας -και µία απάντηση, θα έλεγα, ταυτόχρονα και προς την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση- για τη δεκαετία του '80 και αν πράγµατι
τα χρέη, τα οποία δηµιούργησαν οι τότε κυβερνήσεις, ήταν χρέη τα
οποία δόθηκαν σε καταναλωτικές ανάγκες και όχι σε υποδοµές.
Και θα έλεγα ότι οι αυξήσεις των µισθών, που δόθηκαν τότε, των
συντάξεων και φυσικά, θα έλεγα, οι επενδύσεις που έγιναν σε
τοµείς κοινωνικής υποδοµής, όπως ήταν τα κέντρα υγείας, όπως
ήταν τα νοσοκοµεία, όλα αυτά αξιοποιήθηκαν. Μπορεί να
δηµιουργήθηκαν κάποια χρέη. Και θα έλεγα µε ένα απλό
παράδειγµα, αναφερόµενος στον ΟΤΕ, όταν παραδείγµατος χάρη ο
συνταξιούχος και ο χαµηλόµισθος, που µε τις αυξήσεις που πήρε,
είχε τη δυνατότητα να παίρνει και τηλέφωνο, γινόταν συνδροµητής
του ΟΤΕ.
Και ο ΟΤΕ αποκτούσε τη δυνατότητα πράγµατι, µιας
χρηµατοδότησης για τις επενδύσεις τις οποίες έκανε.
Σε όλη τη δεκαετία του '80 έγιναν σχεδόν όλες οι υποδοµές του
ΟΤΕ, µέσα και από αυτά τα χρήµατα που το κράτος δανείστηκε.
Πέρασαν µέσα από τον πολίτη, τα έζησε ο πολίτης. Πήρε τις
απολαβές του, τις κοινωνικές παροχές, τα τηλέφωνα και έγιναν οι
υποδοµές.
Είναι ίσως µια απλουστευµένη προσέγγιση, γιατί βλέπω κάποιο
συνάδελφο να κουνάει το κεφάλι, αλλά θα πρέπει να την προσέξετε
για να δείτε πόσο σωστή είναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Τρία χρόνια έκαναν οι συνδροµητές
να πάρουν τηλέφωνο εκείνη την εποχή.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Ακριβώς αυτές οι υποδοµές, κύριε
συνάδελφε, έφεραν τον ΟΤΕ σε µια κατάσταση σήµερα, να έχει
τριακόσια δισεκατοµµύρια (300.000.000.000) κέρδη. ∆ιότι ο ΟΤΕ
δεν επενδύει σε βασικές υποδοµές, επενδύει σε νέες τεχνολογίες,
σε τεχνολογίες αιχµής. 'Ετσι, έχει τη δυνατότητα σήµερα ο ΟΤΕ να
βοηθήσει να αποπληρωθούν και κάποια χρέη και να βοηθήσει και
τη δική του ανάπτυξη.
Θέλω να πω, δηλαδή, ότι όλες εκείνες οι υποδοµές βοήθησαν
σήµερα ώστε να µπορούµε να πούµε, ότι ένα κοµµάτι αυτών των
επιχειρήσεων µπορεί να µετοχοποιηθεί, για να µειωθεί και το
δηµόσιο χρέος. Και µείωση του δηµόσιου χρέους, σηµαίνει
δυνατότητα χρηµατοδότησης από τον προϋπολογισµό και άλλων
αναγκών όπως για την παιδεία, για την υγεία κλπ.
Κλείνοντας την παρένθεση αυτή, θα ήθελα να πω ότι µε αυτήν την
πολιτική µας, µε αυτές τις επιλογές, µε αυτήν την ήπια αλλά
αποφασιστική και πολύ προσεκτική προσαρµογή, µε το θεσµικό
πλαίσιο το οποίο υπάρχει µε το ν. 2000/91, µε το ν. 2414/1996 και
µε το ν. 2469/1997, εµείς θεωρούµε ότι είναι δυνατόν να
προχωρήσουµε σ' αυτό το πρόγραµµα των αποκρατικοποιήσεων,
των ιδιωτικοποιήσεων. Γι' αυτό θεωρούµε ότι η πρόταση νόµου της
Νέας ∆ηµοκρατίας, δεν προσφέρει τίποτε γι' αυτό και την
καταψηφίζουµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο ειδικός αγορητής του
ΚΚΕ κ. Γκατζής έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά είναι να απορεί
κανείς πώς η Νέα ∆ηµοκρατία επιµένει -θα µου πείτε το Προεδρείο
της Βουλής την έφερε προς συζήτηση- να συζητηθεί αυτή η
πρόταση νόµου ύστερα από την προχθεσινή συζήτηση που είχαµε
στο νοµοσχέδιο για τα τέλη ταξινόµησης των αυτοκινήτων.
Το νοµοσχέδιο αυτό, από νοµοσχέδιο για τα αυτοκίνητα, έγινε ένα
πολυνοµοσχέδιο. 'Εφερε µια τροπολογία η Κυβέρνηση που
ενσωµατώθηκε στο άρθρο 25, που λέει ότι µε απλή διυπουργική
απόφαση µπορούν να ιδιωτικοποιηθούν όλες οι επιχειρήσεις του
δηµοσίου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Το άλλαξε, πάνω από 50% λέει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Ναι, να ιδιωτικοποιείται το 50%. ∆εν έχει
όµως σηµασία. Εµείς λέµε ότι αυτό ακριβώς το ποσοστό είναι που
καθιερώνει και την πλήρη πώληση των δηµοσίων επιχειρήσεων

στον ιδιωτικό τοµέα.
Εποµένως, θα έλεγα ότι έχετε µείνει πάρα πολύ πίσω κύριοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Ενώ προχωράτε στην ίδια λεωφόρο αλλά σε
διαφορετική γραµµή, σε διαφορετική λωρίδα, σας έχουν αφήσει
πάρα πολύ πίσω.
Από την άποψη αυτή θα πρέπει να δούµε κύριοι Βουλευτές ότι το
άρθρο 25 που ψήφισε η Πλειοψηφία πρόσφατα καταργεί και αυτά
τα στοιχειώδη µέτρα που έβαζε ο 2414. Εµείς φυσικά
καταψηφίσαµε τότε το νόµο αυτό και τον είχαµε καταγγείλει σαν
νόµο ο οποίος ήταν προθάλαµος για τις ιδιωτικοποιήσεις του
δηµόσιου τοµέα, µε το δήθεν εκσυγχρονισµό και τη µετατροπή τους
σε ανώνυµες εταιρείες και βλέπουµε τα αποτελέσµατα.
Από την άλλη, όµως, θα θέλαµε να τονίσουµε ότι και αυτός ο νόµος
που έφερε η Κυβέρνηση, σήµερα δεν την ικανοποιεί, ύστερα από τις
πιέσεις που δέχεται από το µεγάλο ιδιωτικό κεφάλαιο να πουληθεί
πολύ πιο γρήγορα ο δηµόσιος τοµέας, µε απλούστερες διαδικασίες,
αφού έχουν κατοχυρωθεί πια. Και προχωρούν προς µια τέτοια
κατοχύρωση, αποδέσµευσης όλων αυτών των υπηρεσιών και των
επιχειρήσεων από τις υποχρεώσεις, απέναντι στα εργασιακά
δικαιώµατα των εργαζοµένων, αλλά και στα κοινωνικοασφαλιστικά
τους δικαιώµατα.
Ζητάτε να υπαχθούν στον ιδιωτικό τοµέα. 'Ηδη το έχει κάνει η
Κυβέρνηση και µε απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας όλες
οι επιχειρήσεις που γίνονται ανώνυµες εταιρείες και λειτουργούν µε
το καθεστώς του ιδιωτικού τοµέα, παύουν να έχουν την
κατοχύρωση ουσιαστικά των εργασιακών διαδικασιών που είχαν οι
εργαζόµενοι όταν ήσαν στο δηµόσιο.
Θέλουµε να πούµε, κύριοι Βουλευτές, ότι σήµερα παρά τα θετικά
που ανέφερε ο προηγούµενος οµιλητής της Πλειοψηφίας -τα οποία
είχε αναφέρει και ο κ. Ανωµερίτης στην επιτροπή- παρά το ότι
αποδεικνύεται από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας ότι ο δηµόσιος
τοµέας είναι κερδοφόρος, παρά τις ζηµίες που ανέφερε στην οµιλία
του ο κ. Ανωµερίτης, αλλά και ο κύριος συνάδελφος -είπε ότι έχουν
κέρδος τετρακόσια δεκαοκτώ δισεκατοµµύρια (418.000.000.000)
αυτές οι σαράντα οκτώ επιχειρήσεις, αφαιρουµένων, λέει, των
ζηµιών, που δεν είναι ζηµίες, το διόρθωσε, αλλά µία κοινωνική
προσφορά σήµερα για φτηνή συγκοινωνία, παροχή ουσιαστικά
κοινωνικής πολιτικής- έχουµε κέρδη.
Κι όµως, παρ' όλα αυτά η Κυβέρνηση, προκειµένου να µειώσει το
δηµόσιο χρέος, προκειµένου να πιάσει τους δείκτες της ΟΝΕ, δεν
διστάζει µε απλές διαδικασίες να προχωρά στην πώληση των
µεγάλων παραγωγικών µονάδων του δηµοσίου και άλλων
επιχειρήσεων, να τις ξεπουλά στον ιδιωτικό τοµέα για ένα κοµµάτι
ψωµί.
Τι έγινε µε τον Ο.Τ.Ε., κύριοι Βουλευτές; Πήρε η Κυβέρνηση αυτά τα
λεφτά, ένα µεγάλο ποσοστό έφαγαν οι µεσάζοντες, εκατό
δισεκατοµµύρια περίπου, µε την πώληση των µετοχών στην
Αµερική και ενώ η Κυβέρνηση έχει εξαγγείλει κατά τον
προϋπολογισµό επίσηµα και διά στόµατος Πρωθυπουργού και δια
στόµατος Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας, ότι δεν θα έχουµε καµία
νέα φορολογία, καµία αύξηση ουσιαστικά στα τιµολόγια των ∆ΕΚΟ
και να έχουµε µείωση του ποσοστού για να πιαστούν οι δείκτες του
πληθωρισµού από 18% σε 8% στην ενέργεια, ο Ο.Τ.Ε. διπλασιάζει
τα τέλη ανά µονάδα. Ενώ ήταν τρίλεπτη η µονάδα και δώδεκα (12)
δραχµές, έγινε ενός λεπτού η µονάδα και έξι (6) δραχµές, ενώ από
την άλλη αυξάνεται και το πάγιο τέλος χρήσης της συσκευής. Αυτό
είναι µία ένδειξη να δούµε πού θα οδηγηθεί ο λαός και ποιος θα
σηκώσει αυτό το βάρος, γιατί απαίτησαν οι µέτοχοι που αγόρασαν
σήµερα τις µετοχές να γίνει αυτή η αύξηση και η Κυβέρνηση δεν είχε
τη δυνατότητα να µην πειθαρχήσει, να µην δώσει τις αυξήσεις
αυτές.
Κύριοι Βουλευτές, από την εισήγηση πάλι του προηγούµενου
οµιλητή, αλλά και του κ. Ανωµερίτη που είχε φέρει τα στοιχεία αυτά
στη Βουλή, προκύπτει ότι κατά τη διαδικασία των πτωχεύσεων του
ιδιωτικού τοµέα το δηµόσιο ζηµίωσε οκτώ τρισεκατοµµύρια
(8.000.000.000.000)  δραχµές.  Και  ρωτάµε:  Με  τον  τρόπο  που
παίρνονται  οι  επιχειρήσεις  αυτές  σήµερα,  µε  την  απαξίωση
των  δηµοσίων  επιχειρήσεων  και  οργανισµών  που  γίνεται,  µε
την  κατασυκοφάντηση  του  προσωπικού  τους  κλπ.,
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όταν πουληθούν για ένα κοµµάτι ψωµί, έχει την εντύπωση κανείς ότι
οι µαθηµένοι σ' αυτήν τη λαίλαπα της επίθεσης στο δηµόσιο χρήµα,
δεν θα ακολουθήσουν την ίδια πολιτική και δεν θα βάλουν ξανά χέρι
στο δηµόσιο;
Είδαµε τι έγινε πρόσφατα µε τα ναυπηγεία της Ελευσίνας. Τα
αγόρασε ο κύριος ιδιώτης, έβαλε φέσι για να τα αγοράσει, να
πληρώσει ένα µέρος ουσιαστικά της αγοράς των ναυπηγείων και
βάρεσε κανόνι, βάζοντας φέσι στο δηµόσιο πάνω από δέκα
δισεκατοµµύρια. Αυτός είναι ο ιδιωτικός τοµέας.
Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι όλος έτσι. Υπάρχουν και υγιείς
ιδιωτικές επιχειρήσεις, που πραγµατικά προσφέρουν στην εθνική
οικονοµία κλπ..
Είχαµε καταθέσει τις προτάσεις µας κατ' επανάληψη, θα ήθελα
όµως να υπογραµµίσω ορισµένα σηµεία και από την οµιλία που
είχε κάνει ο κ. Ανωµερίτης, ο σηµερινός Υπουργός.
Ο κ. Ανωµερίτης λέει ότι όταν τελικά παρενέβη στις χρεοκοπηµένες
αυτές επιχειρήσεις, ο στόχος δεν ήταν να σωθεί η εργασία των
εργαζοµένων κλπ., αλλά κύρια να σωθεί το τραπεζικό σύστηµα,
γιατί είχαν µπει µέσα οκτώ τρισεκατοµµύρια (8.000.000.000.000)
δραχµές. Αυτός ήταν ο κύριος στόχος και όχι η αναβάθµιση αυτών
των επιχειρήσεων.
'Ενα δεύτερο που βγαίνει από τις τοποθετήσεις και τότε που έγινε η
συζήτηση στην πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας, είναι ότι η
Κυβέρνηση δεν χρειάζεται να κάνει καµία άλλη βελτίωση στο νοµικό
θεσµικό πλαίσιο για την ιδιωτικοποίηση ή τη µετοχοποίηση των
δηµοσίων επιχειρήσεων. Εδώ µιλούσαµε ουσιαστικά για την
ιδιωτικοποίηση. Αυτός ήταν και ο στόχος της Κυβέρνησης και αυτόν
το στόχο υλοποιεί ουσιαστικά το άρθρο 25 του νοµοσχεδίου που
περάσαµε για τα αυτοκίνητα.
Επίσης, κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να πω ότι οι προτάσεις του
ΚΚΕ είναι κατατεθειµένες. Εµείς αυτές τις πολιτικές που θέλουν να
δώσουν όλες τις πλουτοπαραγωγικές πηγές των επιχειρήσεων στον
ιδιωτικό τοµέα, αυτές τις πολιτικές που απορρέουν και
συµµορφώνονται µε τους κανόνες -όπως είπε προηγουµένως και ο
οµιλητής του ΠΑ.ΣΟ.Κ.- της αγοράς και τις εντολές, τις κατευθύνσεις
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, τις καταδικάζουµε σαν αντιαναπτυξιακές.
Είναι πολιτικές που καταστρέφουν την εθνική οικονοµία και την
ανάπτυξη της χώρας. Είναι πολιτικές που καταπιέζουν ακόµα
περισσότερο τα εισοδήµατα των εργαζοµένων, αλλά και
περικόπτουν τις κοινωνικές τους δαπάνες.
Κύριοι Βουλευτές, είναι χαρακτηριστικό ότι αυτές οι επιχειρήσεις,
που δεν θα αποτελούν το πολιτικό, ιδεολογικό και κοµµατικό αν
θέλετε µέσο εξάσκησης της πολιτικής της εκάστοτε κυβέρνησης,
αλλά ανεπτυγµένες, εκσυγχρονισµένες, εξυγιανθείσες, υγιείς,
παραγωγικές, θα µπορέσουν να σύρουν το χορό της ανάπτυξης
ολόκληρης της εθνικής µας οικονοµίας. ∆ίνοντάς τες στον ιδιωτικό
τοµέα, περικόπτεται ακόµη ένα µέσο και αν θέλετε το κύριο, το
οποίο πραγµατικά θα µπορέσει να βοηθήσει τη χώρα µας να βγει
από αυτά τα κανάλι που βρίσκεται της στασιµότητας της οικονοµίας
µας.
Αν δείτε στο νέο προϋπολογισµό τα δισεκατοµµύρια που προσµένει
να πάρει η Κυβέρνηση από την πώληση των επιχειρήσεων και αν
δείτε το ποσοστό ανάπτυξης 3,5% του ΑΕΠ, θα δείτε ότι ο
παραγωγικός τοµέας ο πρωτογενής και ο δευτερογενής, βρίσκεται
στα χαµηλότερα σηµεία. Ποια είναι εκείνα που ανεβάζουν αυτόν το
συντελεστή στο 3,5%; Είναι οι τράπεζες µε 11%, οι υπηρεσίες µε
9%, τα δηµόσια έργα κλπ. Από τη µια µεριά βλέπουµε 3,5%
ανάπτυξη του δευτερογενούς τοµέα -αν θα πιαστεί και δεν ξέρουµε
και από που βγαίνουν αυτά τα στοιχεία- και από την άλλη µεριά
βλέπουµε 1% στη γεωργία.
Το πρόγραµµα των δηµοσίων επενδύσεων δεν περιλαµβάνει
επενδύσεις για τη βιοµηχανία. Είναι ανύπαρκτες οι επενδύσεις και
στην υποδοµή της γεωργικής ανάπτυξης.
Το ξεπούληµα των άλλων επιχειρήσεων που επιχειρείται από την
Κυβέρνηση γίνεται πολύ πιο γρήγορα από τη διαδικασία που
προτείνετε εσείς µε αυτήν την πρόταση νόµου σήµερα. ∆εν
µπορείτε να συναγωνιστείτε την Κυβέρνηση, γιατί έχει γίνει πολύ
πιο νεοφιλελεύθερη από σας.

Γι' αυτό πιστεύουµε ότι σήµερα καθήκον των εργαζοµένων και όλου
του ελληνικού λαού είναι να δώσουν τη µάχη για να µην περάσει
αυτή η πολιτική του ξεπουλήµατος του δηµόσιου πλούτου µε τις
ιδιωτικοποιήσεις εις βάρος της ελληνικής οικονοµίας και του
ελληνικού λαού.
Να σας φέρω ορισµένα παραδείγµατα για το που το πάει αυτή η
πολιτική. Πέρα από το ξεπούληµα αυτών των επιχειρήσεων -επειδή
µίλησε και για κοινωνική πολιτική ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ- πριν
από δέκα µέρες περίπου ο Τύπος έγραφε ότι µε εντολή του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους περικόπτονται οι κοινωνικές δαπάνες
κατά 15% στο πρώτο τρίµηνο του 1999. Οι δαπάνες αυτές
αναφέρονται στην υγεία, στα νοσοκοµεία, στην πρόνοια, στις
ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού. Αυτή είναι η κοινωνική πολιτική
της Κυβέρνησης.
Από την άλλη µεριά στην εισοδηµατική πολιτική έχουµε µία
στασιµότητα και µία επίθεση στα εισοδήµατα των εργαζοµένων.
Εµεις καταψηφίζουµε και αυτήν την πρόταση νόµου της Νέας
∆ηµοκρατίας γιατί έχει τον ίδιο στόχο, δηλαδή τη νεοφιλελεύθερη
αντιλαϊκή πολιτική της σκληρής λιτότητας της Κυβέρνησης.
Θεωρούµε ότι ο δηµόσιος τοµέας θα πρέπει να αναπτυχθεί. Σήµερα
είναι ο µόνος που µπορεί να σταθεί σαν πρωτοπόρος οδηγητής
στην ανάπτυξη της οικονοµίας. Θεωρούµε ότι πρέπει να εξυγιανθεί
και να εκσυγχρονιστεί για να γίνει παραγωγικός και υγιής, ώστε να
παρέχει φθηνότερες υπηρεσίες στον ελληνικό λαό, αλλά και να
σύρει το χορό της ανάπτυξης της εθνικής οικονοµίας.
Θεωρούµε ότι µε όλα τα µέτρα που παίρνει η Κυβέρνηση όσο
περνάει ο καιρός για να πιαστούν οι δείκτες της ΟΝΕ ο ελληνικός
λαός θα δεχθεί µεγαλύτερη επίθεση. Είναι καθήκον όλων των
εργαζοµένων, όλων των κοινωνικών οµάδων συντονισµένα και
αποφασιστικά να δώσουν τη µάχη για να µην περάσει αυτή η
πολιτική, είτε πρόκειται για την πολιτική της ιδιωτικοποίησης της
Νέας ∆ηµοκρατίας είτε πρόκειται για την ακροδεξιά πολιτική που
εφαρµόζει σήµερα η Κυβέρνηση. Είναι χρέος του προοδευτικού
λαού, του προοδευτικού κινήµατος και όλων των παραγωγικών
τάξεων να δώσουν τη µάχη για την ανατροπή αυτής της πολιτικής.
Καλούµε τον ελληνικό λαό σε ένα τέτοιο προσκλητήριο
δηµοκρατικών και κοινωνικών κινητοποιήσεων σε ένα µέτωπο
σύγκρουσης απέναντι σε αυτήν την πολιτική. Καταψηφίζουµε την
πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Αποστόλου έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Μετά την παταγώδη αποτυχία της
κυβερνητικής πολιτικής στην τελευταία περίοδο στον τοµέα των
ιδιωτικοποιήσεων, έρχεται η πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας για να
βάλει τα πράγµατα στο σωστό δρόµο κατά την άποψή της. Είναι
ένας δρόµος που δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένα ξεπούληµα της
κρατικής περιουσίας.
Ισοπεδωτικές ιδιωτικοποιήσεις δεν µπορούν να αποτελέσουν τη
λύση, ούτε την πανάκεια στα προβλήµατα της οικονοµίας της
χώρας µας. Η εναπόθεση των ελπίδων για οικονοµική ανάπτυξη,
για σύγκλιση, για ένταξη στην ΟΝΕ στις ιδιωτικοποιήσεις για τον
Συνασπισµό δεν είναι ο σωστός δρόµος. 'Ετσι όπως γίνονται οι
ιδιωτικοποιήσεις στη χώρα µας δεν είναι τίποτε άλλο, από πώληση
µετοχών δηµοσίων οργανισµών σε ποσοστό που κυµαίνεται από
10% µέχρι 100% µε µοναδικό σκοπό την εύκολη αντιµετώπιση της
µείωσης του χρέους για συµµετοχή στην ΟΝΕ.
Η πώληση κεφαλαιακών αγαθών από µόνη της δεν είναι
διαρθρωτική πολιτική και καθώς θα τελειώσει το φιλέτο της κρατικής
περιουσίας δεν θα µπορεί µε αυτόν τον τρόπο να µειωθεί το
δηµόσιο χρέος, το οποίο βέβαια, όπως όλοι γνωρίζουµε, σε
απόλυτους αριθµούς αυξάνει συνεχώς. Το ερώτηµα είναι, τι θα γίνει
µετά, αγαπητοί συνάδελφοι;
Στη χώρα µας ο δηµόσιος τοµέας διογκώθηκε κυρίως εξαιτίας της
αποτυχίας του ιδιωτικού τοµέα σε µία ορισµένη φάση και λόγω του
κερδοσκοπικού και αρπακτικού χαρακτήρα του ιδιωτικού κεφαλαίου.
Οι  διαστάσεις  του  δηµόσιου  τοµέα  ποσοστιαία  δεν  είναι  πάρα
πολύ  διαφορετικές  σε  γενικές  γραµµές  απ'ό,τι  συµβαίνει
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στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Βέβαια, ο Συνασπισµός δεν θεωρεί αναλλοίωτα τα όρια µεταξύ
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, όπως επίσης θεωρεί και λανθασµένη
την άποψη ότι όλα θα πρέπει να είναι υπό δηµόσιο έλεγχο ή όλα θα
πρέπει να είναι υπό τον έλεγχο των ιδιωτών. Ιδίως αυτά σε µία
εποχή που τα µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι
χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είναι τα προβλήµατα της ανεργίας
και τα προβλήµατα του κοινωνικού αποκλεισµού. Είναι προβλήµατα
που δυστυχώς είναι σε καθηµερινή ηµερήσια διάταξη!
Στην εποχή µας όλοι γνωρίζουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι οι
δυνατότητες των εθνικών κυβερνήσεων να παρεµβαίνουν στην
οικονοµία και να σχεδιάζουν την πορεία τους είναι ουσιαστικά
µειωµένες. Σε µία τέτοια φάση, λοιπόν, σε µας ο δηµόσιος τοµέας
έχει µεγάλη σηµασία, γιατί είναι ο µόνος που µπορεί να εξασφαλίσει
δυνατότητες σχεδιασµού στρατηγικών.
Μέσα σε αυτήν τη συγκυρία κυρίαρχο ερώτηµα είναι µε τι κριτήρια
και σε τι κατεύθυνση θα πρέπει να γίνει η οποιαδήποτε
αναδιάρθρωση στο δηµόσιο τοµέα. Πρέπει να επικεντρωθεί το
ενδιαφέρον στα ποιοτικά, λειτουργικά και αποτελεσµατικά κριτήρια
του δηµόσιου τοµέα σε όφελος του συνόλου της κοινωνίας και όχι
σε όφελος του µεγάλου κεφαλαίου, κάτι που επιχειρείται και µε τις
ιδιωτικοποιήσεις που µπορεί να χαρακτηριστούν και ως ξεπούληµα,
ειδικά όταν γίνονται µε τη διαδικασία του όσο γίνεται γρηγορότερα.
Επανειληµµένα έχουµε τονίσει ότι τα ελλείµµατα του δηµόσιου
τοµέα δεν έχουν σχέση µε αυτό καθ'αυτό το ιδιοκτησιακό καθεστώς
των δηµόσιων φορέων, αλλά έχουν σχέση µε την κοµµατική τους
εξάρτηση, την κακοδιαχείρισή τους, την αλλόγιστη χρήση τους στην
εξυπηρέτηση πελατειακών σχέσεων. 'Ολα αυτά είναι προβλήµατα
τα οποία ενώ τα συζητούµε, ποτέ δεν τα έχουµε βάλει στο τραπέζι
σε όλες τις φάσεις εξέλιξης και σε όλες τις φάσεις αναδιοργάνωσης
των ∆ΕΚΟ, όλων γενικά των δηµόσιων οργανισµών και των
φορέων ευρύτερου δηµόσιου ενδιαφέροντος.
Στην υπό συζήτηση πρόταση νόµου καταγράφονται µε σαφήνεια οι
αντιλήψεις για το στενό και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Καταγράφεται
η ανάγκη συρρίκνωσης, µέχρις εξαφάνισης ουσιαστικά του
δηµόσιου τοµέα και περιγράφεται η διαδικασία αποκρατικοποίησης
σε µία πορεία παραπέρα εξυπηρέτησης του ιδιωτικού κεφαλαίου.
Βλέπουµε να εξαγγέλλονται βαρύγδουπα σχέδια και να
καταρτίζονται προτάσεις σαν και αυτή που συζητούµε σήµερα, ενώ
δεν αντιµετωπίζονται ουσιαστικά τα προβλήµατα του δηµόσιου
τοµέα.
Η ουσία της σηµερινής πρότασης νόµου είναι από τη µία πλευρά η
µεγαλύτερη συρρίκνωση του δηµόσιου τοµέα και από την άλλη η
προώθηση µέσω της δήθεν εξυγίανσης του ιδιωτικού τοµέα σε
βάρος του δηµόσιου, ουσιαστικά της µεγαλύτερης ένταξης του
δηµόσιου τοµέα στα συµφέροντα του ιδιωτικού κεφαλαίου. Αυτό
γίνεται αµέσως φανερό, ειδικά από το άρθρο 2, όπου τονίζεται ότι
από το νόµο αυτό δηµιουργείται το πλαίσιο, ώστε από τη µία να
προωθηθεί η αποκρατικοποίηση σηµαντικού αριθµού φορέων και
για τους υπόλοιπους να προωθηθεί η εξυγίανση, µε τέτοιο όµως
τρόπο που να ευνοούνται οι στρατηγικοί επενδυτές.
Θεσπίζεται επίσης, µε τη συγκεκριµένη πρόταση νόµου µια
βιοµηχανία προεδρικών διαταγµάτων και υπουργικών αποφάσεων,
για την προώθηση της αποκρατικοποίησης. Για τη µεγαλύτερη
αποδοχή από την κοινή γνώµη και τους εργαζόµενους θεσπίζεται,
µε βάση και τη διεθνή εµπειρία, η διάθεση αριθµού µετοχών στους
εργαζόµενους. Και αυτό βέβαια πάντα γίνεται στα πλαίσια του
λεγόµενου, του προβαλλόµενου λαϊκού καπιταλισµού.
Η προσφυγή σε στρατηγικούς επενδυτές που προβλέπει η
συγκεκριµένη πρόταση νόµου αποτελεί την προφανή οµολογία της
αποτυχίας ειδικά των δύο κοµµάτων των κυβερνητικών, των δύο
κοµµάτων εξουσίας, όπως έχει διαµορφωθεί σήµερα η κατάσταση,
να στηρίξουν, να διαµορφώσουν και προπαντός να δηµιουργήσουν
µια σύγχρονη αντιγραφειοκρατική αναπτυξιακή δηµόσια διοίκηση.
Είναι καθήκον των εποπτευόντων Υπουργών και όχι τρίτων όπως
επιχειρείται µε τη συγκεκριµένη πρόταση νόµου, να οδηγηθούν οι
δηµόσιοι φορείς σε εξυγίανση. Γιατί µέχρι σήµερα αυτό που

τουλάχιστον έχει συµβεί είναι ότι οι δηµόσιοι φορείς έχουν
εγκαταλειφθεί και καλούµε τους ιδιώτες ως σωτήρες.
Βέβαια, δεν αρνούµαστε την προσφυγή εντελώς σε συµβούλους ή
σε θεσµικούς επενδυτές. 'Οµως, δεν µπορούµε να µην
καταδικάσουµε τη βιοµηχανία εξωτερικών συµβούλων που έχει
παραχθεί τα τελευταία χρόνια, όπως δεν µπορούµε να µην
καταδικάσουµε την προσφυγή σε θεσµικούς επενδυτές οι οποίοι θα
είναι οι µόνοι που θα λύσουν τα προβλήµατα του δηµόσιου τοµέα.
Επίσης, µε τη συγκεκριµένη πρόταση νόµου ανακύπτει και ένα
σοβαρό πρόβληµα µείωσης της απασχόλησης. Γι' αυτό βέβαια η
συγκεκριµένη πρόταση προβλέπει δύο µέτρα: Το Ταµείο
Αλληλεγγύης, µε το οποίο κατανοούµε και εµείς ότι το κύριο βάρος
του κόστους της αναδιάρθρωσης θα πέσει πάλι στους ίδιους τους
εργαζόµενους, και η διαδικασία µετατάξεων που η πείρα έχει δείξει,
όπως έχουν γίνει µέχρι σήµερα, ότι πραγµατικά γίνονται χωρίς
ουσιαστική µελέτη και δεν θα είναι τίποτε άλλο παρά ανακύκλωση
του προβλήµατος.
Η Νέα ∆ηµοκρατία µε την πρόταση νόµου που καταθέτει ουσιαστικά
καταργεί τις ρυθµίσεις του ν. 2414/96 για το δηµόσιο τοµέα, άσχετα
αν η µέχρι σήµερα λειτουργία της Κυβέρνησης ουσιαστικά έχει
καταργήσει το συγκεκριµένο νόµο, όταν είναι γνωστό ότι έχουµε
συνεχείς και αλλεπάλληλες παρατάσεις προθεσµιών για να
συµµορφωθούν, µέχρι που φθάσαµε προχθές στο σηµείο
ουσιαστικά να καταργήσουµε το νόµο, από την ώρα που δεν
δεσµεύει τις επιχειρήσεις που πρόκειται να ιδιωτικοποιηθούν µε
ποσοστό πάνω από 51%. Και επειδή είναι η πρόθεση της
Κυβέρνησης προς αυτήν την κατεύθυνση για όλες αυτές τις
επιχειρήσεις, ουσιαστικά έχει επέλθει κατάργηση του συγκεκριµένου
νόµου.
Για µας χρειάζεται άµεση εφαρµογή του συγκεκριµένου νόµου.
Ψηφίσαµε διατάξεις οι οποίες ήταν προς την κατεύθυνση
ανάπτυξης και κατάθεσης επιχειρηµατικών σχεδίων τα οποία
βέβαια µέχρι σήµερα δεν έχουν κατατεθεί και δεν έχει γίνει καµιά
θετική εργασία προς αυτήν την κατεύθυνση.
Ο Συνασπισµός έχει καταθέσει επανειληµµένα τις προτάσεις του οι
οποίες για να µην σας κουράσω µπορούν να κωδικοποιηθούν σε
συγκεκριµένα, σε λίγα στοιχεία που θα σας αναφέρω:
Ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας. Εφαρµογή σύγχρονου
µάνατζµεντ. Επέκταση δραστηριοτήτων σε διεθνείς ανταγωνιστικές
αγορές και πιστή εφαρµογή νέων επιχειρησιακών σχεδίων για
αναδιάρθρωση, ανταγωνιστικότητα και ανάπτυξη των επιχειρήσεων
µε στόχο τη µείωση των ελλειµµάτων και την ανάπτυξη της
κερδοφορίας.
Κατοχύρωση πλήρους διοικητικής, διαχειριστικής και
επιχειρηµατικής αυτοτέλειας από το κράτος, την Κυβέρνηση και τα
κόµµατα και εποπτεία από τον καθ' ύλην αρµόδιο Υπουργό και την
αρµόδια επιτροπή για τον έλεγχο σκοπιµότητας και
αποτελεσµατικής εφαρµογής των προγραµµάτων, για την πορεία
υλοποίησης των εγκεκριµένων από τη Βουλή επιχειρησιακών
σχεδίων.
Επίσης, αυτό που πρώτα απ' όλα πρέπει να γίνει είναι η
αξιοκρατική επιλογή διοικήσεων τουλάχιστον για πέντε χρόνια και
σύναψη συµβολαίων διαχείρισης για την επίτευξη συγκεκριµένων
στόχων µε βάση τα επιχειρησιακά σχέδια που ήδη προανέφερα. Για
να γίνει αυτό θα πρέπει να υπάρξει έγκριση των διοικήσεων
τουλάχιστον µε µια πλειοψηφία στα 2/3 και µία ορθολογική
αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού, βέβαια µέσα από τη
ρύθµιση των εργασιακών σχέσεων, µε εσωτερικούς κανονισµούς
που θα ρυθµίζονται µετά από συλλογικές διαπραγµατεύσεις και θα
αποτελούν µέρος του όλου προγράµµατος εξυγίανσης και
ανάπτυξης. Αυτό, για µας, απαιτούν, αγαπητοί συνάδελφοι, οι
καιροί. Η συγκυρία είναι τέτοια που µόνο αυτές τις λύσεις απαιτεί και
γι' αυτό το λόγο εµείς καταψηφίζουµε τη συγκεκριµένη πρόταση
νόµου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο ειδικός αγορητής του
∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Ιντζές έχει το λόγο.
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ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί της
προτάσεως νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας για το νοµικό καθεστώς
αποκρατικοποίησης και εξυγίανσης δηµοσίων νοµικών προσώπων
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, έχω να παρατηρήσω τα εξής:
Πρώτον, η επικεφαλίδα δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα
διότι δεν αναφέρεται µόνο σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.
Εποµένως, έπρεπε να επιγράφεται "νοµικό καθεστώς
αποκρατικοποίησης και εξυγίανσης επιχειρήσεων και οργανισµών
δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου".
Θα κάνω µια απλή ερώτηση: Η Ολυµπιακή περιλαµβάνεται σ' αυτό
το νοµοσχέδιο; Πιστεύω ναι. ∆εν είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Είναι πρόταση νόµου. ∆εν είναι νοµοσχέδιο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: ∆εν είπα "νοµοσχέδιο". Είπα "πρόταση
νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας".
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Είπατε "νοµοσχέδιο".
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Είναι πρόταση νόµου της Νέας
∆ηµοκρατίας.
Η Ολυµπιακή Αεροπορία λοιπόν περιλαµβάνεται αλλά δεν είναι
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Αυτό για την ιστορία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα στην Αίθουσα αυτή γίνεται µια
παραχάραξη της ιστορίας. Η εισηγητική έκθεση δεν ανταποκρίνεται
στην πραγµατικότητα, αλλά και οι αντικρούσεις από την Κυβέρνηση
και αυτές δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. Γιατί; Εάν
έχουµε έναν αυξηµένο δηµόσιο τοµέα και µεις επιχαίρουµε γι' αυτό
το πράγµα είναι ότι αυτός ο δηµόσιος τοµέας διευρύνθηκε επί
κυβερνήσεως της Νέας ∆ηµοκρατίας. 'Εγιναν τέτοιας µεγάλης
έκτασης εθνικοποιήσεις, κρατικοποιήσεις µεγάλων επιχειρήσεων
που πράγµατι ήλθε µια ισορροπία στην ελληνική οικονοµία.
Η κρατικοποίηση του συγκροτήµατος Ανδρεάδη περιελάµβανε
πέντε τράπεζες, τρεις ασφαλιστικές εταιρείες, δύο βιοµηχανίες, ένα
ναυπηγείο της Ελευσίνας. Τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά έγιναν επί
κυβερνήσεως της Νέας ∆ηµοκρατίας, η Ολυµπιακή Αεροπορία, οι
αστικές συγκοινωνίες της Αθήνας. Και πράγµατι η ελληνική
οικονοµία µ' αυτές τις περίφηµες κρατικοποιήσεις -να πω τη λέξη
"εκσυγχρονίστηκε";- συµβάδιζε µε το πνεύµα που επικρατούσε στη
∆υτική Ευρώπη αµέσως µετά το Β' Παγκόµιο Πόλεµο.
Και εδώ είναι η εξήγηση ότι όταν ο ιδιώτης δεν τολµά να επενδύσει
για να υπάρξει οικονοµική ανάπτυξη αλλά µε κέντρο τον άνθρωπο,
τότε το κράτος και καλώς επεµβαίνει και αναλαµβάνει µεγάλης
έκτασης επενδύσεις για να προσφέρουν και υπηρεσίες στο λαό και
να αυξηθεί το βιοτικό επίπεδο. Αυτό θα πει ανάπτυξη.
∆εν θα πει ανάπτυξη η αύξηση, η βελτίωση των στατιστικών
αριθµών, αλλά η πραγµατική άνοδος του βιοτικού επιπέδου του
λαού, όλων των εργαζοµένων. Και ίσως αυτή η περίοδος της
διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα ∆ηµοκρατία από το 1974
έως και το 1981 είναι η µεγάλη προσφορά στην Ελλάδα από τη Νέα
∆ηµοκρατία, διότι έκανε µεγάλης έκτασης κρατικοποιήσεις και
εκσυγχρόνισε και το ελληνικό κράτος και την ελληνική οικονοµία.
Προσπάθησε να την ενανθρωπίσει, να την κάνει σύγχρονη,
ανθρωποκεντρική.
Τώρα ποια είναι τα στοιχεία τα αναληθή που επικαλείται η
εισηγητική έκθεση: Το ότι επί ΠΑΣΟΚ αυξήθηκε ο δηµόσιος τοµέας.
Είναι ανακριβέστατο να πω ψευδέστατο. Το ΠΑΣΟΚ δεν έκανε
καµία κρατικοποίηση απολύτως καµία. Τι έκανε. ∆ηµιούργησε τον
οργανισµό εξυγίανσης των επιχειρήσεων, τον ΟΑΕ, για επιχειρήσεις
του ιδιωτικού τοµέα οι οποίες ήταν υπερχρεωµένες, δηλαδή, ήταν
στο στάδιο της χρεοκοπίας, επειδή ακριβώς οι ιδιώτες επενδυτές
καταλήστευαν τις επιχειρήσεις τους των οποίων τα κεφάλαια ήταν
κατά 70% έως 75% δάνεια από εµπορικές τράπεζες µε
ευνοϊκότατους όρους χρηµατοδότησης.
Αυτές οι επενδύσεις δεν εισήρχοντο στην επιχείρηση, αλλά σε
άλλου είδους δραστηριότητες όπως βίλες, καταθέσεις στο
εξωτερικό, πολυτελή σκάφη και αεροπλάνα και έτσι η επιχείρηση
δανείζονταν χρήµατα, δεν τα επένδυαν στην επιχείρηση και είχε ένα

µεγάλο παθητικό. Γινόταν αυτό που λέµε υπερχρέωση της
επιχείρησης που δεν µπορούσε να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις
της απόσβεσης των κεφαλαίων που προέρχονταν από δάνεια. ∆ιότι
αν αφαιρούσαµε τα δάνεια ήταν όλες κερδοφόρες. Υπήρχε δηλαδή
λαθραία αφαίρεση κεφαλαίου από τις ιδιωτικές επιχειρήσεις.
'Ετσι το ΠΑΣΟΚ στην πρώτη τετραετία του κακώς πράττοντας
δηµιούργησε τον οργανισµό, ανέλαβε να τις εξυγιάνει,
κεφαλαιοποιούσε, µετοχοποιούσε τα δάνεια, επήρχετο µία
διαφοροποίηση του µετοχικού κεφαλαίου υπέρ του οργανισµού, του
ΟΑΕ και εποµένως διετηρείτο ο παραγωγικός ιστός της χώρας,
διετηρούντο οι θέσεις εργασίας και συνεχίζετο η οικονοµική
ανάπτυξη της χώρας.
'Αρα, ο ισχυρισµός ότι από το 1981 και εντεύθεν έγινε
υπερτροφικός ο δηµόσιος τοµέας είναι αναληθής. Το δυστύχηµα
είναι ότι και ο παριστάµενος Υπουργός ο κ. Χριστοδουλάκης στο
πρόσφατο βιβλίο που κυκλοφόρησε -µία καλή προσπάθεια- υιοθετεί
τον ίδιο ισχυρισµό ότι δήθεν από το 1981 και εντεύθεν αυξήθηκε ο
δηµόσιος τοµέας της ελληνικής οικονοµίας. Ουδέν αναληθέστατο.
∆ιότι οι επιχειρήσεις που υπήχθησαν στον ΟΑΕ δεν ήσαν κρατικές
αλλά απλώς για να µην κλείσουν γινόταν µία προσπάθεια
εξυγίανσης. Και µετά µε τις µέθοδες που προβλέπει και το
Εµπορικό ∆ίκαιο και το Αστικό ∆ικονοµικό ∆ίκαιο, αλλά και οι ειδικοί
νόµοι περί εκκαθαρίσεως ή µεταβιβάσεως επιχειρήσεων
µπορούσαν να επανέλθουν στους ιδιώτες εάν υπήρχαν τέτοιοι που
θα εξαγόραζαν τις επιχειρήσεις αυτές.
Αυτή είναι η πρώτη σηµαντική παρατήρηση.
Η δεύτερη είναι ότι εδώ και περίπου δέκα χρόνια υπάρχει µία
ιδεολογική επικράτηση σε παγκόσµιο επίπεδο του
νεοφιλελευθερισµού, µετά βεβαίως την κατάρρευση των σοβιετικών
καθεστώτων της Ανατολικής Ευρώπης. Αυτό όµως, µία ιδεολογική
επικράτηση δεν σηµαίνει ότι είναι και ορθή, απλώς είναι
συγκυριακή. Αλλά µαζί µε το νεοφιλελευθερισµό συµπορεύεται και η
διαφθορά. Σήµερα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διάγουµε την
εποχή του διεφθαρµένου ανθρώπου, homus corruptius. Πρόσφατο
παράδειγµα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση τα µεγάλα οικονοµικά
σκάνδαλα που ταλάνισαν και πήγαν να τινάξουν στον αέρα την
Κοµισιόν, την ευρωπαϊκή επιτροπή.
Το τραπεζικό κατεστηµένο, που είναι η ιθύνουσα ιδεολογική και
πολιτική δύναµη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, σοσιαλιστές και
χριστιανοδηµοκράτες -τα δυο µεγάλα ευρωπαϊκά κόµµατα που
επικρατούν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο- έθαψαν την υπόθεση. Με
ποια εγγύηση; 'Οτι ο κ. Σαντέρ ο Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής αναλαµβάνει την υποχρέωση εκ του µηδενός να θέσει
κανόνες από εδώ και πέρα για τη διαχείριση των κονδυλίων δηλαδή
του ευρωπαϊκού προϋπολογισµού.
Είναι γεγονός κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µετά το δεύτερο
παγκόσµιο πόλεµο όταν κυρίως οι οικονοµίες των ευρωπαϊκών
κρατών είχαν καταρρεύσει, ο θεσµός, η αντίληψη η σοσιαλιστική
των εθνικοποιήσεων ήταν η επικρατούσα ιδεολογική άποψη που
ακόµη την ενεστερνίζοντο µε κάποιους ηπιότερους όµως τρόπους
και τα συντηρητικά κόµµατα.
Παράδειγµα το Εθνικό Σύστηµα Υγείας στη Μεγάλη Βρετανία έγινε
συµφωνούντος και του συντηρητικού και του εργατικού κόµµατος
της Αγγλίας, όπως θα γνωρίζουν ειδικότερα όσοι είναι γιατροί και
έχουν µελετήσει το σύστηµα αυτό που ήταν το καλύτερο του
κόσµου. Υπερείχε και εκείνων των σοσιαλιστικών χωρών της
Ανατολικής Ευρώπης. 'Ηρθε η κ. Θάτσερ και το κατέρρευσε και
σήµερα συναγωνίζεται το ελληνικό σύστηµα υγείας, το δικό µας το
Ε.Σ.Υ.
'Ετσι όµως µε αυτές τις µεγάλης έκτασης κρατικοποιήσεις στην
Ευρώπη, η Ευρώπη συνήλθε, οι οικονοµίες ανεπτύχθησαν, τα
ευρωπαϊκά κράτη, οι ευρωπαϊκές οικονοµίες, οι ευρωπαϊκοί λαοί
ευηµέρησαν και πολλά κράτη όπως η Σουηδία, τελευταία η
Γερµανία, είχαν από τα υψηλότερα βιοτικά επίπεδα. Συναγωνίζονται
την Αµερική που ήταν εκτός πεδίου πολέµου. Μετείχε στον πόλεµο
αλλά δεν είχε στα εδάφη της πολέµους.
Εµείς είµαστε εναντίον των αποκρατικοποιήσεων, των
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ιδιωτικοποιήσεων. Πιστεύουµε ότι πρέπει να γίνει µία εκτεταµένη και
σε βάθος και σε χρόνο συζήτηση ενώπιον του ελληνικού λαού από
όλα τα πολιτικά κόµµατα, να επιλέξουµε ποιες επιχειρήσεις πρέπει
να ανήκουν στο δηµόσιο τοµέα, ποιες είναι στρατηγικής σηµασίας
για να ανήκουν στο δηµόσιο τοµέα, οπότε θα υπάρχει παλλαϊκή
συγκατάθεση -και αυτές να µείνουν στο δηµόσιο τοµέα- και ποιες
πρέπει να µείνουν στον ιδιωτικό τοµέα. ∆εν είµαστε εναντίον του
ιδιωτικού τοµέα. Πρέπει να υπάρχει και να λειτουργεί για να
προωθεί και τον ανταγωνισµό που δεν είναι κακός.
Ο ανταγωνισµός είναι κακός, όταν είναι µονοπωλιακός ή
ολιγοπωλιακός ή όταν υπάρχουν µονοψώνια ή ολιγοψώνια. Στην
Ελλάδα η Νέα ∆ηµοκρατία κυρίως, που κυβέρνησε από το 1950
µέχρι το 1967 που έγινε η χούντα, είχε δηµιουργήσει και µονοπώλια
και µονοψώνια.
Θα έκανα µία ερώτηση απλή. Πόσοι ήταν οι προµηθευτές των
Ενόπλων ∆υνάµεων, που πάντα εµείς οι 'Ελληνες για λόγους
πολλούς, παρά τη θέλησή µας και καλώς, είχαµε αυξηµένες εθνικές
δαπάνες, διότι είχαµε πολλούς πράγµατι κινδύνους; Πόσοι ήταν,
λοιπόν, οι προµηθευτές των Ενόπλων ∆υνάµεων; Να αναφέρω
ονόµατα; Αριθµό θα αναφέρω. ∆εν ήταν παραπάνω από δέκα. Το
κράτος ήταν µονοψώνιο, µάλλον ολιγοψώνιο. Από ολίγους ψώνιζε,
αγόραζε και οι άλλοι µόνο σ' έναν πουλούσαν. Είχαν µονοπώλιο και
έτσι είχαµε τη στρεβλή ανάπτυξη. Τότε ήταν καλή η κρατικοποίηση.
'Οταν όµως η κρατικοποίηση, η πραγµατική, έγινε υπέρ του λαού
για την αναδιανοµή του εισοδήµατος και τον έλεγχο του λαού στα
δηµόσια οικονοµικά, µε τη γενικότερη έννοια του όλου, τότε οι
κρατικοποιήσεις ήταν επαχθείς.
Θα είχα την αξίωση να έλεγε όλη η Νέα ∆ηµοκρατία "ναι, είναι καλές
οι κρατικοποιήσεις και τις κάναµε και εµείς". Να µην απαρνείται
αυτό που έγινε και θα ήταν για µας τιµή τους.
'Οπως θα είχα την αξίωση από τον παριστάµενο Υφυπουργό να πει
το ίδιο πράγµα, διότι, κύριε Υφυπουργέ, αν ο ελληνικός λαός έφαγε
γλυκό ψωµί, από τότε που υπάρχει ελληνικό κράτος, αυτό συνέβη
την τετραετία 1981-1985. Είναι πανθοµολογούµενο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πόσο κόστισε αυτό;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κόστισε 60% του ΑΕΠ, το δηµόσιο χρέος,
αλλά για την ανάπτυξη και για την ευηµερία του λαού, για την
ισόρροπη ανάπτυξη εναντίον της µονόπλευρης λιτότητας, όπως
ήταν το σχέδιο Μάρσαλ που το έφαγαν δέκα οικογένειες ή
τριακόσιες, όπως θα έλεγε ο Μαρκεζίνης στην Ελλάδα. Τώρα έφαγε
ο ελληνικός λαός και δανείστηκε.
'Αλλα έγιναν και σε µεγάλη έκταση έργα. 'Εγιναν µικρά έργα που
ανέβασαν το βιοτικό επίπεδο, αλλά και τις συνθήκες διαβίωσης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆εν είναι σωστά αυτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Λέει η Νέα ∆ηµοκρατία και συνηγορεί και ο
κύριος Υπουργός στο βιβλίο του, που µνηµόνευσα προηγουµένως,
ότι δεν έγιναν επενδύσεις. Αν επένδυση είναι µόνο ο δρόµος
Πάτρα-Αθήνα-Θεσσαλονίκη-
Ευζώνοι, µεγάλα έργα πράγµατι δεν έγιναν, αλλά έγιναν µικρά έργα
για να εξευγενίσουν και να βγάλουν από τη λάσπη και τη σκόνη την
ύπαιθρο.
Στην πρώτη τετραετία του ΠΑ.ΣΟ.Κ., η ύπαιθρος ανέβηκε
πολιτιστικά και οι συνθήκες διαβίωσης έγιναν ανθρώπινες. Τώρα
λέµε ότι τα χωριά έχουν ίδιες συνθηκες και καλύτερες βεβαίως -εκεί
δεν υπάρχει µόλυνση- µε τις συνθήκες της πόλης.
Ναι, κύριε Κεφαλογιάννη. Στο χωριό µου είχα λάσπη το χειµώνα
µέχρι τα γόνατα και το καλοκαίρι, σκόνη µέχρι τα γόνατα. Τώρα
έχουµε άσφαλτο, δρόµο και σε όλα τα χωριά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ας είναι καλά οι Ευρωπαίοι, η
Ευρώπη που δεν θέλατε. Μην µας αναγκάζετε σ' ένα διάλογο.
Αφήστε αυτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Η Ευρώπη έδωσε στην Ελλάδα χρήµατα µε
τα κοινοτικά πλαίσια στήριξης, που άρχισαν το 1989. Τα έργα που
µνηµονεύω, έγιναν στην πρώτη τετραετία του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και έγιναν
από εθνικούς πόρους.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: 'Ηταν τα Μεσογειακά
Ολοκληρωµένα Προγράµµατα και ένα σωρό άλλα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Με µάχη δική µας, διότι τα δικαιούµεθα,

διότι εσείς µπήκατε στην Κοινή Αγορά αδιαπραγµάτευτα. Εµείς τα
δικαιούµεθα και τα δώσανε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν σας άντεξε, κύριε
Ιντζέ, και αποχωρεί ο κ. Κεφαλογιάννης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Εγώ τον αγαπώ, τον συµπαθώ τον κ.
Κεφαλογιάννη, αλλά µιλάµε πολιτικά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ανέρχεται το βιοτικό επίπεδο
των κατοίκων της υπαίθρου, τότε δεν γίνονται έργα. 'Εργα είναι τι
αξιολογεί το κατεστηµένο της Αθήνας, το πολύ και της
Θεσσαλονίκης. Αν γινόταν το Μετρό, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. θα είχε να
επιδείξει έργο, αλλά µόνο για την Αθήνα και ας ερηµωνόταν η
ύπαιθρος.
'Οταν υπάρχει κενό, οποιοδήποτε κενό, αέρος, νερού, λαού, τότε το
κενό πληρώνεται από κάτι άλλο. Και αν µείνει κενή η ελληνική
ύπαιθρος, που ερηµώνεται και κενούται µέρα µε τη µέρα, τότε
κάποιοι άλλοι θα πληρώσουν το κενό αυτό.
Και µε αυτόν τον τρόπο επιτείνονται οι εθνικοί κίνδυνοι.
Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε εναντίον των
αποκρατικοποιήσεων. Πιστεύουµε σε µία µεικτή οικονοµία στην
οποία θα συνυπάρχουν και θα λειτουργούν ανταγωνιστικά µε τους
κανόνες του υγειούς ανταγωνισµού και ο δηµόσιος τοµέας και ο
ιδιωτικός και ο κοινωνικοποιηµένος, συνεταιρισµοί και δηµοτικές
µεικτές επιχειρήσεις. Αλλά δεν θα κάνει το κράτος κοινωνική
πολιτική εις βάρος του δηµόσιου τοµέα -το έκανε και η Νέα
∆ηµοκρατία- και µετά θα λέµε ότι είναι αντιπαραγωγικές, µη
ανταγωνίσιµες οι δηµόσιες επιχειρήσεις.
'Οταν το εισιτήριο Θεσσαλονίκη-Αθήνα µε τον ΟΣΕ είναι δύο
χιλιάδες (2.000) δραχµές και αν το είχε ο ιδιώτης, µε πραγµατική
κοστολόγηση µε οικονοµικά κριτήρια καθαρά, το εισιτήριο θα ήταν
δέκα (10) δραχµές, τη διαφορά εσύ, κύριε, που λέγεσαι κράτος θα
την καταβάλεις και τότε θα κάνεις σύγκριση εάν οι δηµόσιες
επιχειρήσεις είναι ή όχι ανταγωνιστικές έναντι του ιδιωτικού τοµέα.
Απεναντίας απεδείχθη ότι ο ιδιωτικός τοµέας στην Ελλάδα δεν είναι
ανταγωνιστικός, διότι απλώς έκλεβε την περιουσία της επιχείρησης,
την καθιστούσε φτωχή, υπερχρεωµένη και ο επιχειρηµατίας ήταν
πάµπλουτος. Πούλαγε την επιχείρηση και έλεγε στους
εργαζόµενους "παιδιά, δεν πάµε καλά, ας την πάρει ο ΟΑΕ∆" και
αυτός πήγαινε και εγκαθίστατο στην Ελβετία σε υπερπολυτελή
οικήµατα και έτρωγε αυτά που έκλεψε από τις ιδιωτικές
επιχειρήσεις, οι οποίες δήθεν είναι ανταγωνιστικές, κατά τη Νέα
∆ηµοκρατία και το νέο ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Πρόεδρε, εµείς καταψηφίζουµε το
νοµοσχέδιο και δεν θέλουµε να οµιλούµε για αποκρατικοποιήσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Σε υποδεχόµαστε ευχαρίστως στο
ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Επειδή υποστηρίζω το ΠΑ.ΣΟ.Κ. το πρώτο,
της πρώτης τετραετίας;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Eίσαι ΠΑ.ΣΟ.Κάκι και εσύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Επιτρέπετε, κύριοι
συνάδελφοι, να λάβει το λόγο ο Πρόεδρος;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Ναι, είσαι ΠΑ.ΣΟ.Κάκι και εσύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Σπυριούνη, σας
παρακαλώ πολύ!
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ" είκοσι οκτώ µαθητές και τρεις
συνοδοί-καθηγητές από το Γυµνάσιο Σαβαλίων Νοµού Ηλείας.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας κ. Χριστοδουλάκης έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Υφυπουργός Οικονοµικών, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας προήγαγα, κύριε
Υπουργέ, δεν πειράζει. Καλοµελέτα και έρχεται!
Ο Υφυπουργός Οικονοµικών έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Η
πρόταση, την οποία είχε καταθέσει η Νέα ∆ηµοκρατία µπορώ να
πω εξ αρχής ότι χαρακτηρίζεται από µία προσπάθεια θετικής
συµβολής στην πολιτική αποκρατικοποιήσεων αλλά, όπως θα
αποδείξω, είναι µία πρόταση πλεονάζουσα και πολιτικώς και
θεσµικώς και κατά συνέπεια, δεν υπάρχει κανείς λόγος να γίνει
αποδεκτή.
Αυτός, ο οποίος θα µελετήσει την πρόταση µπορεί να διακρίνει ότι
αυτή είναι εµπλουτισµένη µε αρκετά στοιχεία, τα οποία βρίσκονται
σε µία αντίθεση µε την πολιτική και την πρακτική των
ιδιωτικοποιήσεων, την οποία είχε ακολουθήσει µέσω σωρείας
πειραµατισµών την περίοδο 1990-1993 η Νέα ∆ηµοκρατία.
Υπενθυµίζω ότι χρειάστηκε την περίοδο εκείνη η Κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας να αλλάξει τρεις φορές το νοµικό πλαίσιο µε το ν.
1892/90 στην αρχή, µε το ν. 1914/90 και εν συνεχεία µε το ν.
2000/91 καθώς ανεκάλυπτε συνεχώς και νέα προβλήµατα και νέες
δυσκολίες και έβλεπε όλη τη διαδικασία των ιδιωτικοποιήσεων σαν
ένα διαρκή πειραµατισµό µε έλλειψη προτεραιοτήτων, µε έλλειψη
στόχων -δεν ήξερε και δεν είχε δηλώσει αν γίνεται για µία
επιχειρησιακή και επιχειρηµατική αναδιάταξη ή για δηµοσιονοµικούς
λόγους- και µε µία ανεπαρκή προετοιµασία.
Αποτέλεσµα όλης αυτής της ερασιτεχνικής πολιτικής
αποκρατικοποιήσεων ήταν να επέλθει µία σύγχυση και στην
οικονοµία, να υπάρξει µία πολιτική αντιπαλότητα, µία µεγάλη
κοινωνική επιφύλαξη και εχθρότητα, ώστε το πρόγραµµα των
αποκρατικοποιήσεων να γίνει συνώνυµο της
αναποτελεσµατικότητας και της αδιαφάνειας.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: 'Οπως τα ΚΑΕ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Βεβαίως, η πρόταση αυτή η οποία έρχεται σήµερα προς συζήτηση
από τη Νέα ∆ηµοκρατία, εµφανίζει ένα διαφορετικό πλαίσιο. Αυτήν
την αλλαγή εγώ την χαιρετίζω. Η πρόταση περιέχει µία σειρά από
στοιχεία, όπως είναι το στρατηγικό σχέδιο, όπως είναι το
επιχειρηµατικό σχέδιο, όπως είναι µία σειρά από άλλες διαδικασίες
ρυθµιστικών πράξεων κλπ., οι οποίες, αν από τότε είχαν ξεκινήσει
και εφαρµόζονταν από τη Νέα ∆ηµοκρατία, θα είχε πάει πολύ
καλύτερα και η δική της πολιτική και δεν θα αναγκαζόταν η Ελλάδα
να καθυστερήσει σε όλη αυτήν την προσπάθεια διαρθρωτικής
µεταβολής και σύγκλισης προς την Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση.
Εκ των υστέρων βέβαια εµφανίζεται κάπως σοφότερη, αλλά ήδη
όλα τα θετικά τα οποία προτείνει -γιατί υπάρχουν και άλλα στοιχεία,
τα οποία νοµίζω ότι δεν πρέπει να γίνουν δεκτά- η Κυβέρνηση, όχι
µόνο τα έχει επεξεργαστεί, αλλά τα εφαρµόζει µε ιδιαίτερη
αποτελεσµατικότητα. Κατά συνέπεια, η πρόταση αυτή είναι
πλεονάζουσα.
Αναφέρεται κατ' αρχήν στα στρατηγικά σχέδια και στα
επιχειρηµατικά σχέδια. Αυτό αποτελεί πλέον για την Κυβέρνηση το
κλασικό εργαλείο, µέσω του οποίου -όπως θα εξηγήσω στη
συνέχεια- προωθείται µία διαδικασία αποκρατικοποίησης ή
ιδιωτικοποίησης.
Αναφέρεται στην ανάγκη ρυθµιστικού πλαισίου. Μα, η Κυβέρνηση
ήδη έχει επεξεργαστεί και εφαρµόζει αυτό το ρυθµιστικό πλαίσιο και
έχει ιδρύσει και θα ιδρύσει και άλλες κατάλληλες ρυθµιστικές αρχές.
Μιλάει για διαδικασία εξυγίανσης. 'Οπου χρειάζεται, όσες δηµόσιες
επιχειρήσεις είναι ελλειµµατικές, υπάρχει σαφής η διαδικασία
εξυγίανσης µε σύγχρονα επιχειρηµατικά σχέδια και µε συµβόλαια
διαχείρισης, µε συγκεκριµένους στόχους, απέναντι στους οποίους
είναι ελέγξιµες οι διοικήσεις και οι µάνατζερς των δηµοσίων
επιχειρήσεων.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Το εφαρµόζετε αυτό, κύριε
Υφυπουργέ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σε
όλες τις δηµόσιες επιχειρήσεις.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Ναι; Σας ερωτώ; Τί κάνατε για τη

∆ΕΗ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
'Οσον αφορά το νοµικό πλαίσιο των αποκρατικοποιήσεων, αυτό
είναι αποτελεσµατικό έτσι όπως ισχύει σήµερα και έχει σαν
συνέπεια, οι αποκρατικοποιήσεις που έχουν γίνει να είναι µέχρι
τώρα απρόσβλητες, να έχουν γίνει µε ένα πολύ αποτελεσµατικό
τρόπο και να έχουν εξασφαλίσει µια θετική πορεία των
επιχειρήσεων.
Σε ορισµένες, βέβαια, περιπτώσεις, όπως είναι η πώληση
ορισµένων επιχειρήσεων του ΟΑΕ, όπου υπάρχει ανάγκη µιας
ειδικής θεσµικής κατοχύρωσης, η Κυβέρνηση αναλαµβάνει την
πρωτοβουλία, όπως έκανε προχθές µε την τροπολογία την οποία
έφερε για την πώληση της εταιρείας "SOFTEX", η οποία, αν
θυµάµαι καλά, έγινε αποδεκτή απ'όλους, να πάρει τα κατάλληλα
προληπτικά µέτρα, έτσι ώστε να υπάρξει µια αποτελεσµατική
πώληση της επιχείρησης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: ∆εν θυµάστε καλά, κύριε
Υφυπουργέ. Εµείς είχαµε κρατήσει επιφύλαξη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Επιφύλαξη για ορισµένες λεπτοµέρειες, αλλά επί της αρχής έχετε
συµφωνήσει, αν θυµάµαι καλά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Αν ήταν πλεονάζουσα η πρόταση
δεν θα φέρνατε τροπολογίες κάθε φορά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Το σηµείο στο οποίο πράγµατι διαφοροποιείται η πρόταση της Νέας
∆ηµοκρατίας από το πλαίσιο, εντός του οποίου ασκείται η πολιτική
αποκρατικοποιήσεων από την Κυβέρνηση, είναι η πρότασή της για
να συσταθεί ένα συµβούλιο εποπτείας αποκρατικοποιήσεων.
Εµείς πιστεύουµε ότι αυτό δεν είναι απαραίτητο και τυχόν σύστασή
του θα αυξήσει την πολυπλοκότητα της διαδικασίας
αποκρατικοποιήσεων και ενδεχοµένως θα δηµιουργήσει
περισσότερα προβλήµατα και συγχύσεις, από αυτές τις οποίες θα
λύσει.
Υπάρχει µία διεθνής εµπειρία τέτοιων συµβουλίων εποπτείας
αποκρατικοποιήσεων. Είχαν υπάρξει στη ∆ηµοκρατία της Τσεχίας
και στη Γερµανία, µε αντικείµενο τις αποκρατικοποιήσεις των
επιχειρήσεων της τέως Ανατολικής Γερµανίας, το "τρόχιαν σταλτ".
Αλλά οι εµπειρίες αυτών των θεσµών εποπτείας, οι οποίες
υποκαθιστούν την εκτελεστική εξουσία, δεν ήταν επιτυχείς. ∆εν
υπάρχει µία θετική διεθνής εµπειρία γι' αυτές τις αρχές.
Πιστεύω, όµως, ότι πέραν αυτού, οι ανεξάρτητες διοικητικές αρχές
πρέπει να συνιστώνται σε τοµείς, όπου υπάρχει µία υπερκοµµατική
κατεύθυνση και πολιτική, όπως είναι για παράδειγµα, η ανεξάρτητη
διοικητική αρχή για την προστασία των δικαιωµάτων του πολίτη, η
ανεξάρτητη διοικητική αρχή του "Συνηγόρου του Πολίτη", η πολιτική
των προσλήψεων ή οτιδήποτε άλλο, τοµείς δηλαδή οι οποίοι δεν
επηρεάζονται από συγκεκριµένες κυβερνητικές επιλογές και
προγράµµατα, τοµείς οι οποίοι πρέπει να εξασφαλίζουν µία
διάρκεια, µία σταθερότητα και να µην αλλάζουν οι πολιτικές
ανάλογα µε τις αλλαγές των κυβερνήσεων.
Η πολιτική των αποκρατικοποιήσεων είναι ένα θέµα, το οποίο είναι
κατ' εξοχήν πολιτικό θέµα και θέµα οικονοµικής πολιτικής. Κατά
συνέπεια, δεν µπορεί να επαφίεται σε µία ανεξάρτητη διοικητική
αρχή, διότι η εκάστοτε κυβέρνηση πρέπει να αναλαµβάνει την
ευθύνη της πραγµατοποίησης των αποκρατικοποιήσεων και πρέπει
επίσης να αποδίδει λογαριασµό για την αποτελεσµατικότητά της
πάνω σ' αυτό. Κι εδώ, επιτρέψτε µου να πω ότι έχουµε και στη
χώρα µας παραδείγµατα αναποτελεσµατικής εφαρµογής της
πολιτικής αποκρατικοποιήσεων την πρώτη τετραετία αυτής της
δεκαετίας και παραδείγµατα αποτελεσµατικής εφαρµογής πολιτικής
αποκρατικοποιήσεων την τελευταία τετραετία της δεκαετίας.
Το µόνο το οποίο θα ήθελα να σχολιάσω σ' αυτήν την πρόταση για
το Συµβούλιο Αποκρατικοποιήσεων είναι η παραδοχή του κ.
Παυλόπουλου, που αύξησε τον αριθµό των οικονοµολόγων, έναντι
των νοµικών καθηγητών, αναγνωρίζοντας έτσι, ενδεχοµένως, τα
πρωτεία τους, φαντάζοµαι.
Τέλος, θα ήθελα να πω ότι για ορισµένα θέµατα, τα οποία
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περιλαµβάνονται στις αρµοδιότητες, που θα είχε αυτή η ανεξάρτητη
διοικητική αρχή, όπως είναι η διαχείριση του χαρτοφυλακείου, η
Κυβέρνηση έχει προβεί στη σύσταση µιας δηµόσιας εταιρίας
κινητών αξιών ενός δηµοσίου χαρτοφυλακείου της ∆ΕΚΑ -είναι η
εταιρία ∆ΕΚΑ- η οποία διαχειρίζεται το χαρτοφυλάκειο των µετοχών
των δηµοσίων επιχειρήσεων, που οδεύουν στο χρηµατιστήριο και
οφείλω να πω ότι αυτό το έχει κάνει µε έναν ιδιαίτερα
αποτελεσµατικό τρόπο, ενισχύοντας πάρα πολύ το κρατικό
θησαυροφυλάκειο.
Κατά συνέπεια, πιστεύω, µε τα λίγα αυτά, τα οποία είπα -γιατί στη
συνέχεια θα εξειδικεύσω την πολιτική αποκρατικοποιήσεων της
Κυβέρνησης- φαίνεται ότι η πρόταση της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης γίνεται σε ένα χρόνο, ο οποίος έχει ήδη δείξει την
αποτελεσµατικότητα της κυβερνητικής πολιτικής και µε προτάσεις,
οι οποίες δεν αποτελούν νεωτερισµούς ή µε προτάσεις όπως είναι
αυτή η τελευταία του Συµβουλίου Εποπτείας, οι οποίες δεν
αποτελούν χρήσιµο εργαλείο.
Θα λάβω όµως την ευκαιρία αυτή, για να πω ότι οι θέσεις οι οποίες
αναπτύχθηκαν και από τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης,
χαρακτηρίζονται από σοβαρές αντιφάσεις. Και ναι µεν µπορεί να
είναι ορθή η απόρριψη της πλεονάζουσας πρότασης της Νέας
∆ηµοκρατίας, αλλά επιτρέψτε µου να πω ότι η απόρριψη αυτή από
τα άλλα κόµµατα γίνεται µε επιχειρήµατα παρωχηµένου κρατισµού,
τα οποία, όπου εφαρµόστηκαν, οδήγησαν σε οικονοµική
καθυστέρηση, υποαπασχόληση και υπονόµευση των προοπτικών
ευηµερίας των λαών. Ακόµα και ο Συνασπισµός διακατέχεται στην
επιχειρηµατολογία του από µία σωρεία αντιφάσεων, όπως άλλωστε
έχει δείξει και σε συγκεκριµένα ζητήµατα αποκρατικοποιήσεων.
Χαρακτηριστικό το παράδειγµα ότι διαφωνούσε µε την
ιδιωτικοποίηση των καταστηµάτων αφορολογήτων ειδών και όταν η
Κυβέρνηση έκρινε ότι πρέπει να ακυρωθεί η διαδικασία
ιδιωτικοποίησης, διότι δεν επληρούντο τα κριτήρια, διαφωνούσε και
µε την ακύρωση της πώλησης.
Επίσης, είναι χαρακτηριστικά διάφορα επιχειρήµατα, τα οποία
αναφέρθηκαν από τον εκπρόσωπο του ∆Η.Κ.ΚΙ., ο οποίος µίλησε
για την παγκόσµια επικράτηση του νεοφιλελευθερισµού και αυτό
οδηγεί τον ίδιο να είναι αντίθετος µε τη διαδικασία των
αποκρατικοποιήσεων.
Πρέπει να σας πληροφορήσω, κύριε Ιντζέ, ότι συµβαίνει το
αντίθετο. Ο νεοφιλελευθερισµός έχει ηττηθεί σε παγκόσµιο επίπεδο
και εγχωρίως, αλλά και στις µεγάλες οικονοµίες. Στην Αµερική, στη
Βρετανία, σε άλλες χώρες της Λατινικής Αµερικής δεν επικρατεί ο
νεοφιλελευθερισµός, αλλά αντίθετα -και ευτυχώς βεβαίως- έχει
αναδειχθεί ως κυρίαρχη αντίληψη οικονοµικής πολιτικής, µια
σύνθεση, µια συνθετική προσέγγιση, η οποία προσπαθεί να
αξιοποιήσει όλα τα πλεονεκτήµατα που έχει το κράτος, οι αγορές
και η κοινωνία, καθένας στο ρόλο τον οποίο πρέπει να επιτελέσει.
Και η σύνθεση αυτή φαίνεται πολύ ευκρινέστερα από τις
σοσιαλιστικές κυβερνήσεις που κυριαρχούν σχεδόν σε όλα τα κράτη
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και αναδεικνύουν το στρατηγικό ρόλο του
κράτους, αναδεικνύουν και προωθούν τη φιλελευθεροποίηση και
τον ανταγωνισµό των αγορών και προωθούν επίσης την κοινωνική
αλληλεγγύη και συνοχή. Αυτό είναι το τρίπτυχο το οποίο
αντιπαρατίθεται στο νεοφιλελευθερισµό, ο οποίος, όπως σας είπα
και πάλι, έχει ξεπεραστεί και ιστορικά και οικονοµικά.
Ποια είναι, κυρίες και κύριοι, τα βασικά κριτήρια της πολιτικής
ιδιωτικοποιήσεων και αποκρατικοποιήσεων τα οποία εφαρµόζει η
Κυβέρνηση: Κατ'αρχήν η Κυβέρνηση έχει επιλέξει να προωθήσει
την πολιτική αποκρατικοποιήσεων σε µια περίοδο οικονοµικής
ανάπτυξης, αφού πρώτα σταθεροποίησε την οικονοµία και
εξασφάλισε αυτές τις προοπτικές ανάπτυξης. ∆ιότι, αν επιχειρεί
κανείς ιδιωτικοποιήσεις και αποκρατικοποιήσεις σε περίοδο ύφεσης
και οικονοµικής καχεξίας, ούτε το διεθνές ενδιαφέρον θα
προκαλέσει ούτε τους επενδυτές θα βρει για να χρηµατοδοτήσουν
την ιδιωτικοποίηση ούτε θα προφυλάξει την απασχόληση αυτών
που βρίσκονται στις αποκρατικοποιούµενες επιχειρήσεις ούτε θα
εξασφαλίσει υψηλή πρόσοδο για το τίµηµα των ιδιωτικοποιήσεων.
Ενώ αντίθετα, εάν οι ιδιωτικοποιήσεις γίνονται σε µια περίοδο

οικονοµικής ευεξίας και ανάπτυξης, θα υπάρξει διεθνές επενδυτικό
ενδιαφέρον, θα κινητοποιηθεί η εγχώρια βάση των επενδυτών, θα
εξασφαλιστεί η απασχόληση και µάλιστα θα αυξηθεί κιόλας από την
αναπτυξιακή ανατροφοδότηση των επενδύσεων και φυσικά θα
εξασφαλιστεί και η υψηλή πρόσοδος, η οποία θα χρησιµεύσει στη
χρηµατοδότηση των επενδύσεων, στην παροχή προνοµίων στους
εργαζόµενους, όπως επίσης και στην εξόφληση του δηµόσιου
χρέους, η οποία ελάφρυνση του δηµοσίου χρέους µε τη σειρά της,
θα ανοίξει ένα νέο µηχανισµό τροφοδοσίας της ανάπτυξης, µέσω
της πτώσης των επιτοκίων.
Ο δεύτερος όρος και το δεύτερο κριτήριο, είναι ότι οι
ιδιωτικοποιήσεις πρέπει να γίνονται µε µια ανεπτυγµένη αγορά
κεφαλαίου. Και εδώ η µια διαδικασία ενισχύει την άλλη. Η
ανεπτυγµένη αγορά κεφαλαίου επιτρέπει την ανταγωνιστική
µετοχοποίηση και αποκρατικοποίηση και αντίστροφα, η επιτυχής
ιδιωτικοποίηση ενισχύει τη χρηµαταγορά και τις επενδυτικές
προοπτικές, όχι µόνο των ιδιωτικοποιούµενων επιχειρήσεων, αλλά
και όλης της οικονοµίας συνολικά.
Το τρίτο κριτήριο, το οποίο φροντίζει να ικανοποιεί η Κυβέρνηση,
είναι η προνοµιακή διάθεση µετοχών στους εργαζόµενους, στο
προσωπικό της επιχείρησης, έτσι ώστε οι εργαζόµενοι να έχουν
απτά και συγκεκριµένα κίνητρα για να ανεβάσουν την
παραγωγικότητα της επιχείρησης, να βελτιώσουν την ποιότητα των
υπηρεσιών του πολίτη, να αυξήσουν την κερδοφορία της
επιχείρησης.
Συναφές µε αυτό, είναι επίσης και το κριτήριο της ενίσχυσης των
αποθεµατικών των ταµείων των εργαζοµένων, όπου αυτό
απαιτείται, όπως θα γίνει στον Οργανισµό Τηλεπικοινωνιών, όπως
θα γίνει µε τις αποκρατικοποιήσεις των λιµένων, όπου εκεί ένα
τµήµα της προσόδου θα χρησιµοποιηθεί για να ενισχύσει τα
αποθεµατικά των ταµείων των εργαζοµένων και έτσι, οι εργαζόµενοι
θα αποκτήσουν ένα επιπλέον κίνητρο, γνωρίζοντας ότι όταν
συνταξιοδοτηθούν, θα απολαύσουν κάτι περισσότερο. Φροντίζει να
εξασφαλίσει επίσης, την ευρεία λαϊκή διασπορά των µετοχών, έτσι
ώστε να κάνει όσο το δυνατόν περισσότερους µικροεπενδυτές και
µικροαποταµιευτές συµµετόχους στη διαδικασία της ευηµερίας.
'Ολα αυτά αποτελούν µε λίγα λόγια µια νέα αντίληψη, ένα νέο
συµµετοχικό µοντέλο οικονοµικής ανάπτυξης, το οποίο
αντιπαρατίθεται και στην κρατικιστική αντίληψη που κυριάρχησε
πολλές φορές στο παρελθόν, αλλά και στις νεοφιλελεύθερες
συνταγές της βασιλείας των αγορών.
Το τέταρτο κριτήριο είναι ότι οι ιδιωτικοποιήσεις προωθούνται σε
τοµείς που ήδη έχουν γίνει σε άλλες χώρες έτσι ώστε να
διευκολυνθεί η διακρατική συνεργασία οµοειδών επιχειρήσεων,
γίνεται σε τοµείς που δεν συνιστούν φυσικά µονοπώλια, διότι, αν
είναι φυσικό µονοπώλιο, όπως είναι ένα δίκτυο διανοµής, πρέπει να
παραµείνει η επιχείρηση στο κράτος, διότι δεν µπορούν να
εξασφαλιστούν επαρκώς, αποτελεσµατικά πλαίσια
παρακολούθησης της ιδιωτικής επιχείρησης. Και επίσης γίνεται σε
τοµείς όπου υπάρχουν οι προϋποθέσεις ανταγωνισµού, έτσι ώστε
το κρατικό µονοπώλιο να µην αντικατασταθεί από ένα ιδιωτικό
µονοπώλιο, το οποίο ενδεχοµένως είναι δυσκολότερο να ελεγχθεί.
Καθοριστική σηµασία -και αυτό είναι το πέµπτο κριτήριο -για την
Κυβέρνηση αποτελεί η φάση στην οποία βρίσκεται η επιχείρηση. Η
επιχείρηση η οποία ενδεχόµενα θα αποκρατικοποιηθεί θα πρέπει
να είναι υγιής, να είναι κερδοφόρα, έτσι ώστε να µπορεί να εισέλθει
όχι µόνο στις εγχώριες, αλλά και στις διεθνείς χρηµαταγορές, όπως
απέδειξε το παράδειγµα του ΟΤΕ και να µη βασιστεί µόνο σε
βιαστικές αποτιµήσεις, χωρίς αυτές να αντανακλώνται σε
ανταγωνιστικές αγορές κεφαλαίων.
Η Κυβέρνηση επιλέγει επίσης το διαχωρισµό των εταιρειών σε
εταιρείες παγίων στοιχείων και σε εταιρείες παροχής υπηρεσιών σε
εκείνες  τις  περιπτώσεις  όπου  τα  πάγια  στοιχεία  αφορούν  σε
µοναδικά  ιστορικούς  φυσικούς  πόρους,  όπως  είναι  για
παράδειγµα  τα  πάγια  στοιχεία  της  διώρυγας,  οι  λιµένες,  έτσι
ώστε  να  µην  υπάρξει  καµιά  αµφισβήτηση  για  τη  φυσική
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κυριότητα των περιουσιακών στοιχείων του ελληνικού κράτους. Και
δίνει το βάρος της ιδιωτικοποίησης και αποκρατικοποίησης στην
εκµετάλλευση αυτών των παγίων στοιχείων και όχι στην κτήση
τους. Η ιδιωτικοποιήση δε στην περίπτωση αυτή γίνεται µέσω
συµβολαίων µε την αρχή που έχει τα πάγια στοιχεία ή µέσω
leasing.
Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το τρίπτυχο το οποίο
χαρακτηρίζει το πρόγραµµα ιδιωτικοποιήσεων και
αποκρατικοποιήσεων της Κυβέρνησης είναι η διαφάνεια, η
αποτελεσµατικότητα και η συµµετοχή. Και ο στόχος µας είναι η
αύξηση των επενδύσεων, όπως έχουν δείξει όλες οι περιπτώσεις, η
επιτάχυνση της ανάπτυξης και η µεγέθυνση της απασχόλησης.
Η Κυβέρνηση έχει πολλές και µεγάλες αποδείξεις στην
αποτελεσµατική εφαρµογή αυτών των κριτηρίων. Προχώρησε µε
την πώληση τεσσάρων τραπεζών, όπως επίσης και µε τη
µετοχοποίηση ενός σηµαντικού τµήµατος της Εθνικής Τράπεζας.
'Οπως επίσης βέβαια θα προχωρήσει και µε την επανάληψη της
πώλησης της Ιονικής Τράπεζας. Προχώρησε την
αποκρατικοποίηση σηµαντικού µεριδίου µετοχών των δηµοσίων
επιχειρήσεων, όπως είναι ο ΟΤΕ, τα Ελληνικά Πετρέλαια, το
Χρηµατιστήριο Αξιών. Και αυτό το έτος θα προχωρήσει η
αποκρατικοποίηση στους λιµένες Πειραιώς και Θεσσαλονίκης, στη
διώρυγα, στους οργανισµούς ύδρευσης και αποχέτευσης, στο
Ολύµπικ Κέτεριγκ.
'Ενας τρίτος τοµέας, όπου φάνηκε η αποτελεσµατικότητα της
Κυβέρνησης, είναι ότι έγινε επιτέλους η πώληση σχεδόν όλων των
επιχειρήσεων του ΟΑΕ, όπως είναι τα ναυπηγεία, όπως είναι η
επικείµενη πώληση της "SOFTEX" και πολλών άλλων. Και έγινε µε
τέτοιο τρόπο και µε τέτοιες συνθήκες που αµέσως µετά την πώλησή
τους και την πλήρη ιδιωτικοποίησή τους οι επιχειρήσεις αυτές
απεδείχθησαν κερδοφόρες, αύξησαν την απασχόληση και αύξησαν
και την ανταγωνιστικότητά τους. Και αυτό αποτελεί, πιστεύω, ένα
παράδειγµα ότι το κράτος δεν θα πρέπει να ξαναπαίξει, διότι δεν
µπορεί να το παίξει αποτελεσµατικά, το ρόλο του επιχειρηµατία, το
ρόλο της διεύθυνσης επιχειρήσεων σε τοµείς όπου ο ιδιωτικός
τοµέας µπορεί να τα καταφέρει και τα καταφέρνει πολύ καλύτερα.
Βέβαια µια κριτική, την οποία συχνά ακούει η Κυβέρνηση, είναι οι
καθυστερήσεις ή τα πισωγυρίσµατα.
Αυτά είναι ενδεχόµενα, πιθανά να συµβούν. 'Ολα είναι µέσα στη
διαδικασία αποκρατικοποιήσεων. Και ακριβώς µία Κυβέρνηση η
οποία έχει προνοήσει και έχει σχεδιάσει µε αποτελεσµατικότητα και
προσοχή το πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων, µπορεί να αντέξει
καθυστερήσεις και πισωγυρίσµατα. 'Οπως ήταν η περίπτωση της
Ιονικής ή όπως ήταν η περίπτωση των Καταστηµάτων
Αφορολογήτων Ειδών, όπου επειδή κάποια απ' αυτά τα κριτήρια τα
οποία ανέφερα, δεν επληρούντο ή δεν επληρούντο σε επαρκή
βαθµό, η Κυβέρνηση είχε τη δυνατότητα και την ευχέρεια να
αναστείλει τη διαδικασία και να την ακυρώσει στη συγκεκριµένη
φάση που βρισκόταν. Εάν ήταν πιεζόµενη από µία οικονοµική
καχεξία και η οικονοµία µας ήταν σε ύφεση, ενδεχοµένως δεν θα
µπορούσε να το κάνει. Εάν δεν είχε προετοιµάσει όλο αυτό το
νοµικό πλαίσιο και δεν είχε σκεφθεί όλα αυτά τα κριτήρια, δεν θα
µπορούσε, δεν θα ήξερε να το κάνει.
Ακόµα, λοιπόν, κι αυτές οι περιπτώσεις, είναι αποδείξεις ότι η
Κυβέρνηση, επειδή έχει µία τάση, µία συστηµατική
αποτελεσµατικότητα στο πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων, µπορεί
να αντέξει και να υποµείνει και καθυστερήσεις, όταν αυτό είναι
αναγκαίο, για να διασφαλιστεί η διαφάνεια, η αποτελεσµατικότητα
και η συµµετοχή.
Στις ελλειµµατικές δηµόσιες επιχειρήσεις η Κυβέρνηση έχει
αποφασίσει ότι αυτές δεν θα πρέπει να προχωρήσουν σε
µετοχοποίηση, διότι δεν µπορούν να έχουν µία ανταγωνιστική και
αποτελεσµατική αποτίµηση µέσω της αγοράς κεφαλαίων. Και γι'
αυτό στις µεγάλες ∆ΕΚΟ προώθησε τα επιχειρηµατικά σχέδια,
συνήψε συµβόλαια διαχείρισης µε τις διοικήσεις και επίσης
δηµιούργησε ένα νέο πλαίσιο το οποίο περιγράφει και υπολογίζει µε
ακρίβεια το πώς το κράτος χρηµατοδοτεί αυτές τις επιχειρήσεις, όχι
για να καλύπτει τα οποιαδήποτε ελλείµµατά τους, αλλά για να δίνει

το µερίδιό του, προκειµένου να υπάρχει µια χαµηλή τιµολόγηση σε
εκείνες τις υπηρεσίες, οι οποίες έχουν έναν έντονα κοινωνικό
χαρακτήρα, όπως είναι για παράδειγµα οι συγκοινωνίες.
Και ταυτόχρονα τους έδωσε βέβαια και τη δυνατότητα σύστασης
θυγατρικών εταιρειών, µε συµµετοχή ιδιωτών για εκµετάλλευση
νέων υπηρεσιών, σε τοµείς που δεν έχουν ακόµη αναπτυχθεί.
Για να διασφαλίσει τη µεγαλύτερη δυνατή συµµετοχή η Κυβέρνηση
πήρε την πρωτοβουλία και εξέδωσε τα προµέτοχα, τα οποία είναι
τίτλοι του ελληνικού δηµοσίου τοκοφόροι, οι οποίοι όµως µπορούν
να ανταλλαγούν µε προνοµιακούς όρους, έναντι µετοχών των
ιδιωτικοποιούµενων ή των αποκρατικοποιούµενων επιχειρήσεων.
Και αυτό το κάνει για να διασπείρει τη µετοχική βάση των
επιχειρήσεων σε όσο το δυνατόν περισσότερα στρώµατα
µικροαποταµιευτών και µικροεπενδυτών.
'Οσον αφορά την πρόσοδο των αποκρατικοποιήσεων, ανέφερα
προηγουµένως ότι η Κυβέρνηση, µε σωστές αναλογίες, πιστεύω,
την κατευθύνει είτε στη χρηµατοδότηση επενδύσεων των ίδιων των
αποκρατικοποιούµενων επιχειρήσεων, έτσι ώστε να κάνουν έργα
και εισαγωγή νέων τεχνολογιών, που θα ήταν ανέφικτη, χωρίς την
ύπαρξη αυτών των πόρων της αποκρατικοποίησης είτε
χρησιµοποιεί την πρόσοδο για να ελαφρύνει το δηµόσιο χρέος µε
όλες τις θετικές συνέπειες, που αυτό έχει στην αποκλιµάκωση των
επιτοκίων και στην επιτάχυνση του αναπτυξιακού κύκλου εξ αυτού
του λόγου, όπως επίσης και να ενισχύσει τα αποθεµατικά των
ταµείων.
Για όλους αυτούς τους λόγους, κυρίες και κύριοι, πιστεύω ότι η
πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν έχει ούτε πολιτική ούτε θεσµική
προστιθέµενη αξία. Και γι' αυτόν το λόγο δεν υπάρχει κανείς
πρακτικός λόγος για να γίνει αποδεκτή.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να σας ανακοινώσω ότι ο Βουλευτής Κοζάνης κ. Νικόλαος
Παπαφιλίππου ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό.
Εγκρίνει η Βουλή;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η Βουλή εγκρίνει.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Αλογοσκούφης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ειλικρινά λυπάµαι για τον υποκριτικό και κοντόφθαλµο τρόπο µε τον
οποίο η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει αυτήν την πρόταση νόµου.
Ειλικρινά λυπάµαι, διότι έχουµε µία Κυβέρνηση που, έστω και
καθυστερηµένα, από τον περασµένο Μάρτιο έχει αναγνωρίσει, στα
λόγια τουλάχιστον, την ανάγκη να προχωρήσουν οι
αποκρατικοποιήσεις στην οικονοµία µας.
Χαρακτήρισε ο κύριος Υφυπουργός την πρόταση νόµου
πλεονάζουσα. Προς στιγµή σκέφθηκα µήπως έχει δίκιο. Ανέτρεξα,
λοιπόν, στην πρόσφατη εµπειρία µας. Τι συνέβη µε το πρόγραµµα
εξυγίανσης της Ολυµπιακής; Η πρότασή µας ρητά αναγνωρίζει ότι
ένας από τους τρόπους αποτελεσµατικής εξυγίανσης µιας δηµόσιας
επιχείρησης είναι η εξυγίανση µέσω του ορισµού, από διεθνή
διαγωνισµό, ενός στρατηγικού επενδυτή. Είναι µια θέση που µε
συνέπεια υποστηρίζουµε εδώ και ένα χρόνο, µια θέση την οποία
οψίµως τώρα -αφού είχαµε και τη νοµοθετική περιπέτεια εδώ στη
Βουλή που άλλο πρόγραµµα εξυγίανσης κατατέθηκε στην
επιτροπή, άλλο ήρθε στην Ολοµέλεια, άλλο συζητήθηκε και άλλο
εφαρµόζεται σήµερα- έρχεται η Κυβέρνηση και αναγνωρίζει, ότι
δηλαδή πραγµατικά η Ολυµπιακή χρειάζεται ένα στρατηγικό
επενδυτή, ένα στρατηγικό συνεταίρο που θα την εξυγιάνει και θα τη
βάλει σε ένα δρόµο που θα µπορέσει να λειτουργήσει.
∆εύτερο παράδειγµα: Τι συνέβη µε την προσπάθεια
αποκρατικοποίησης της Ιονικής Τράπεζας, εφ' όσον είναι
πλεονάζουσα η πρόταση; Ξεκίνησε η Κυβέρνηση ένα ανατολίτικο
παζάρι πέρσι τον Απρίλιο µε ορισµένους εγχώριους τραπεζι-
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κούς οµίλους για να πουλήσει την Ιονική Τράπεζα. Αυτό το
ανατολίτικο παζάρι κατέληξε στο φιάσκο που είδαµε στο τέλος
Αυγούστου, τις µέρες που συζητιόταν στην επιτροπή η πρότασή
µας. 'Ηταν πλεονάζουσα η πρόταση;
Τι είχαµε πει εµείς από την αρχή στην Κυβέρνηση; Να προσλάβει
ένα διεθνή χρηµατοοικονοµικό σύµβουλο, ο οποίος θα κάνει έναν
αξιόπιστο διεθνή διαγωνισµό ώστε να προχωρήσει, στα πλαίσια
που έχει η πρότασή µας, ο διαγωνισµός για την αποκρατικοποίηση
της Ιονικής Τράπεζας. Πώς είναι πλεονάζουσα η πρόταση;
'Ηρθε η Κυβέρνηση εκ των υστέρων και ad hoc αναγνώρισε την
ανάγκη πραγµατικά να προσληφθεί διεθνής σύµβουλος αφού,
όµως, είχε αποτύχει ο πρώτος διαγωνισµός, αφού είχε γίνει το
φιάσκο. Και τώρα υποτίθεται ότι προχωρά µε βάση την πρότασή
µας, χωρίς να υπάρχει, όµως, το ευρύτερο νοµοθετικό πλαίσιο που
να µην κάνει αυτήν την περίπτωση µια συγκεκριµένη µόνη
περίπτωση, αλλά να την κάνει έναν τρόπο εξυγίανσης και
αποκρατικοποίησης δηµοσίων επιχειρήσεων.
Τι συνέβη µε την περίπτωση των Καταστηµάτων Αφορολογήτων
Ειδών; Η ίδια η Κυβέρνηση έφερε εδώ στη Βουλή τουλάχιστον δύο
τροπολογίες, µέσω των οποίων άλλαζε το καθεστώς, προκειµένου
να µπορέσει να προχωρήσει στην αποκρατικοποίηση των
Καταστηµάτων Αφορολογήτων Ειδών. Και προπούλησε στην αρχή
ένα µικρό αριθµό µετοχών και µετά πήγε να πουλήσει την
πλειοψηφία, όπου είχαµε ένα ακόµη φιάσκο.
Αυτό, όµως, που θέλω εδώ δεν είναι να πάω πίσω στο φιάσκο των
Καταστηµάτων Αφορολογήτων Ειδών -που το συζητήσαµε εδώ και
σε επερώτηση και έχει εξαντληθεί το θέµα και η Κυβέρνηση τώρα
προχωρά µε διαφορετικό τρόπο ελπίζω- αλλά να δείξω ότι υπάρχει
ανάγκη αλλαγής του νοµοθετικού πλαισίου. ∆ιότι κάθε φορά που
ανακύπτει µια προσπάθεια αποκρατικοποίησης, η Κυβέρνηση
φέρνει εδώ µια ειδική τροπολογία ή ένα ειδικό σχέδιο νόµου για να
κάνει την αποκρατικοποίηση ή την εξυγίανση. 'Αρα, υπάρχει ανάγκη
αναµόρφωσης του θεσµικού πλαισίου.
Και αυτά τα περί πλεονάζουσας πρότασης είναι προφάσεις εν
αµαρτίαις, είναι µια πρόφαση για να κρυφτεί η Κυβέρνηση πίσω
από το δάκτυλό της, για να µην κάνει δεκτή µια πρόταση σωστή -το
αναγνώρισε ο κύριος Υφυπουργός- της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Καθόλου πλεονάζουσα δεν είναι η πρόταση. ∆ιότι,
αν είναι πλεονάζουσα η πρόταση, δεν θα έφερνε ο κ. ∆ρυς µόλις
προχθές µια νέα τροπολογία που τροποποιεί αποσπασµατικά το
νοµικό καθεστώς των αποκρατικοποιήσεων.
Και θα σας διαβάσω αυτήν την τροπολογία, η οποία ήταν στο
νοµοσχέδιο για τη φορολογία των αυτοκινήτων. Τί λέει; "Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και του
εποπτεύοντος Υπουργού µπορεί να εξαιρούνται από την εφαρµογή
του συνόλου ή µέρους των διατάξεων του Ν. 2414, δηµόσιες
επιχειρήσεις και οργανισµοί των οποίων αποφασίζεται η
αποκρατικοποίηση, µέσω της επιτροπής αποκρατικοποίησης.
Με την ίδια απόφαση καθορίζεται ο χρόνος από τον οποίο παύουν
να ισχύουν στις πιο πάνω επιχειρήσεις και οργανισµούς οι διατάξεις
του ν. 2414 και ρυθµίζονται τα θέµατα τα σχετικά µε τη µετάβαση
αυτών στο νέο καθεστώς".
Αυτό που εµείς κάνουµε εδώ µε πρόταση νόµου συγκεκριµένη, η
οποία επιτρέπει να γίνονται οι αποκρατικοποιήσεις µε οργανωµένο
και διαφανή τρόπο, η Κυβέρνηση θέλει να το κάνει µε υπουργικές
αποφάσεις. Εάν ήταν πλεονάζουσα η πρόταση, γιατί κατέθεσε
αυτήν την τροπολογία που λύνει τα χέρια των Υπουργών Εθνικής
Οικονοµίας και των συναρµοδίων Υπουργών; Και θα φέρει και
άλλες τροπολογίες.
'Ηδη προχθές η κ. ∆ιαµαντοπούλου έφερε µία τροπολογία ειδικά για
τη "SOFTEX". Και όποια άλλη επιχείρηση ξεκινήσει να
αποκρατικοποιηθεί, θα φέρνει ειδική τροπολογία, η Κυβέρνηση και
ειδικό νόµο ή θα βγάζει προεδρικά διατάγµατα, όπως αυτήν την
επαίσχυντη τροπολογία την οποία καταψηφίσαµε και αναπτύξαµε
το σκεπτικό µας στη Βουλή.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: 'Εφερε και για τη ∆ιεθνή 'Εκθεση

Θεσσαλονίκης και την απέσυρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Ναι, έφερε και για την 'Εκθεση της
Θεσσαλονίκης σήµερα στην επιτροπή και την απέσυρε.
∆εν είναι, λοιπόν, καθόλου πλεονάζουσα η πρόταση. Και η
πρόταση είναι απαραίτητη, είναι καλή, είναι σηµαντική. Ο µόνος
λόγος που εµποδίζει την Κυβέρνηση να την αποδεχθεί είναι ότι την
έχει καταθέσει από τον περασµένο Μάιο η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, σύµφωνα µε δέσµευση που είχαµε αναλάβει εδώ
στη Βουλή, όταν συζητούσαµε το θέµα της Ολυµπιακής και δεν
θέλει να τη δεχθεί γιατί είναι πρόταση της Αντιπολίτευσης. Κανένας
άλλος λόγος δεν υπάρχει.
Θα µπορούσε κάλλιστα αυτή η πρόταση νόµου να ήταν κυβερνητικό
νοµοσχέδιο. Και τότε ο ίδιος ο κύριος Υφυπουργός µε τα αντίθετα
επιχειρήµατα θα την επαινούσε, όπως την επαίνεσε και τώρα, αλλά
την αρνείται ως πλεονάζουσα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σε
ορισµένα την επαίνεσα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Αυτά για την υποκρισία της
Κυβέρνησης.
Τώρα να έλθω επί της ουσίας του θέµατος. Και η ουσία του θέµατος
είναι ότι εξακολουθεί στη χώρα µας να υπάρχει ένα τεράστιο
πρόβληµα από τη λειτουργία των δηµοσίων επιχειρήσεων.
Οι δηµόσιες επιχειρήσεις, εάν είχαν ποτέ ιστορικό ρόλο, σήµερα τον
έχουν εκπληρώσει. Τα δε τελευταία είκοσι χρόνια, αυτόν τον
ιστορικό ρόλο τον έχουν εκπληρώσει πάρα πολύ άσχηµα, µε πάρα
πολύ κακές συνέπειες.
Θα ξεκινήσω από τα βασικά, γιατί υπάρχουν αυτές οι δηµόσιες
επιχειρήσεις. Είναι για να εξυπηρετούν τον πολίτη. Για σκεφθείτε
την ποιότητα των παρεχοµένων υπηρεσιών. Για να µην πάω σε όλα
τα παραδείγµατα, σκεφθείτε την ποιότητα των υπηρεσιών που
παρέχει σήµερα η Ολυµπιακή. Σκεφθείτε τι γίνεται στα αεροδρόµια
µε αυτήν τη δηµόσια επιχείρηση, µε το δηµόσιο εθνικό
αεροµεταφορέα. Υπάρχει χάος. Οι υπηρεσίες είναι αναξιόπιστες,
κακές και ταλαιπωρούν τον πολίτη.
Σκεφθείτε τι γίνεται µε µία περίπτωση -που θα µπορούσε να ήταν
υπόδειγµα δηµόσιας επιχείρησης- τη ∆ΕΗ.'Εχει καταφέρει η ∆ΕΗ να
εξασφαλίσει επαρκές ρεύµα στον πολίτη, χωρίς διακοπές και καλής
ποιότητας υπηρεσίες; 'Οχι, δεν τα έχει καταφέρει. Εκµεταλλεύεται τη
δεσπόζουσα µονοπωλιακή της θέση, ακόµα και ως εργολάβος.
∆ιότι εάν θέλει οποιοσδήποτε από εµάς να συνδεθεί µε τη ∆ΕΗ και
είχα πρόσφατη εµπειρία, η ∆ΕΗ για να φέρει το ρεύµα µε υπόγειο
καλώδιο στο σπίτι του θα τον χρεώσει µία εργολαβία, η οποία είναι
ακριβότερη κατά 300% σε σχέση µε το τι θα χρέωνε ένας ιδιώτης
εργολάβος. Μία εργολαβία που θα µπορούσε να γίνει µε εκατό
χιλιάδες, η ∆ΕΗ ζητάει από πεντακόσιες χιλιάδες µέχρι ένα
εκατοµµύριο για να το κάνει. Να κάνει τι, δηλαδή; Να σκάψει το
δρόµο από κάτω για να περάσει το καλώδιο. ∆εν επιτρέπεται λέει,
να το κάνει αυτό ιδιώτης εργολάβος, δηλαδή, να σκάψει. ∆εν ξέρει
να σκάβει, πρέπει να σκάψει υπάλληλος της ∆ΕΗ και να χρεώσει
τον ιδιώτη που θέλει να συνδέσει το σπίτι του µε υπόγειο καλώδιο
και όχι µε αυτά τα καλώδια που κρέµονται από πάνω και είναι
πάντοτε επικίνδυνα, ιδίως σε περιοχές που υπάρχουν δένδρα.
Η κακή ποιότητα, λοιπόν, των υπηρεσιών είναι δεδοµένη, η
ταλαιπωρία του πολίτη είναι δεδοµένη. Τα άθλια οικονοµικά
αποτελέσµατα είναι δεδοµένα και τα έχουµε συζητήσει συχνά εδώ
στη Βουλή.
Αλλά  έρχεται  η  πρόσφατη  έκθεση  του  ΟΟΣΑ,  την  οποία  έχω
στα  χέρια  µου  για  την  ελληνική  οικονοµία,  η  οποία  έχει
αφιέρωµα  στις  δηµόσιες  επιχειρήσεις,  αφιέρωµα  το  οποίο
αποσιώπησε  η  Κυβέρνηση,  το  οποίο  είναι  έντονα  επικριτικό
για  τις  ολιγωρίες  της  κυβερνητικής  πολιτικής.  'Εχει  και  πολλά
άλλα  ενδιαφέροντα  στοιχεία  αυτή  η  έκθεση.  ∆ιότι  η  Κυβέρνηση,
κάθε  φορά  που  βγαίνουν  αυτές  οι  εκθέσεις  βγαίνει  µε  µία
ανακοίνωση  και  λέει  "θετική  η  έκθεση  του  ΟΟΣΑ".  Η  έκθεση
αυτή  είναι  ένα  ολόκληρο  βιβλίο.  'Οποιος  τη  διαβάσει,  είναι
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θησαυρός για τα στοιχεία των δηµοσίων επιχειρήσεων και θα
χρησιµοποιήσω ορισµένα από αυτά τα στοιχεία.
Τι λέει, λοιπόν, για τα οικονοµικά αποτελέσµατα των ∆ΕΚΟ αυτή η
έκθεση; 'Ενα στοιχείο µόνο θα σας πω. Το µισό δηµόσιο χρέος που
έχουµε σήµερα, δηλαδή, το µισό από τα σαράντα δύο περίπου
τρισεκατοµµύρια, οφείλεται στη διαχείριση των δηµοσίων
επιχειρήσεων και οργανισµών.
∆ηλαδή πάνω από είκοσι τρισεκατοµµύρια (20.000.000.000.000)
δραχµές, τα τελευταία δεκαοκτώ χρόνια, µας έχει στοιχίσει η
διαχείριση αυτών των πενήντα περίπου δηµοσίων επιχειρήσεων.
Και δεν µιλάω για το ασφαλιστικό. Το ασφαλιστικό είναι άλλη
υπόθεση. Επαναλαµβάνω ότι η διαχείριση των δηµοσίων
επιχειρήσεων µας έχει στοιχίσει είκοσι τρισεκατοµµύρια
(20.000.000.000.000) δραχµές. 'Αθλια τα οικονοµικά αποτελέσµατα.
∆εν δικαιολογούν µε τίποτε αυτά τα ποσά, οποιαδήποτε
εξυπηρέτηση προσφέρουν, οποιονδήποτε ρόλο παίζουν αυτές οι
επιχειρήσεις. 'Εχει και πολλά άλλα στοιχεία η έκθεση του ΟΟΣΑ, τα
οποία θα αναφέρω παραπέρα.
Ποια είναι τα άλλα στοιχεία του προβλήµατος των δηµοσίων
επιχειρήσεων;
Η ανεπάρκεια των διοικήσεων. ∆εν µπορούν να λειτουργήσουν οι
διοικήσεις. Γιατί οι διοικήσεις, που διορίζονται, είναι ανεπαρκείς -και
έχουµε πρόσφατα παραδείγµατα για τα οποία και θα µιλήσω- αλλά
και επειδή, λόγω της πολιτικής τους εξάρτησης από την εκάστοτε
κυβέρνηση, δεν έχουν τον αναγκαίο χρονικό ορίζοντα, για να
λειτουργήσουν.
Η Κυβέρνηση η ίδια έχει αναγνωρίσει το πρόβληµα και στο ν. 2414
αναφέρει ρητά περί πενταετών συµβολαίων -όχι ότι η πενταετία
είναι επαρκής χρόνος- περί συµβάσεων διαχείρισης κλπ.
Τι γίνεται, όµως, στην πράξη; Εγώ θα µιλήσω για έναν οργανισµό, ο
οποίος έχει ήδη µετοχοποιηθεί -γιατί είναι και παράδειγµα της
διαφοράς µεταξύ µετοχοποίησης και αποκρατικοποίησης- για τον
ΟΤΕ. Σύµφωνα, λοιπόν, µε το ν. 2414, θα έπρεπε να επιλεγεί καλή
διοίκηση, να υπάρχει πενταετής σύµβαση για τη διοίκηση και η
διοίκηση να αφεθεί απερίσπαστη να προχωρήσει στο έργο της. Τι
έγινε µε τον ΟΤΕ; Επελέγη ο κ. Χρυσολούρης, καθηγητής καθ' όλα
σεβαστός, γνώστης του αντικειµένου των τηλεπικοινωνιών, µε
ελάχιστη όµως διοικητική εµπειρία και ορίστηκε να διευθύνει έναν
από τους µεγαλύτερους οργανισµούς της χώρας. Και τα έκανε
θάλασσα, κατά οµολογία της Κυβέρνησης. Γιατί η ίδια η Κυβέρνηση
που τον επέλεξε, τον εξώθησε µετά σε παραίτηση, κάνοντας
κουρέλι το πενταετές συµβόλαιό του. Το έσκισε το πενταετές
συµβόλαιο. Στην ουσία, ακύρωσε η ίδια µε αυτήν της την πράξη,
οποιαδήποτε υπόνοια µπορεί να υπήρχε από καλόπιστους πολίτες,
ότι µπορεί να λειτουργήσει αυτό το σύστηµα των δήθεν
αξιοκρατικών επιλογών των διοικήσεων και να λύσει το διοικητικό
πρόβληµα των δηµοσίων επιχειρήσεων. ∆εν µπορεί να λύσει το
πρόβληµα των δηµοσίων επιχειρήσεων. Και οι µέτοχοι ιδιώτες
µπορεί σήµερα, επειδή πάνε σχετικά καλά όλα τα χρηµατιστήρια, να
µη βλέπουν ακόµη τις επιπτώσεις, αλλά είναι γεγονός ότι, σε σχέση
µε το τι τους είχε υποσχεθεί για κέρδη το προσπέκτους του ΟΤΕ
όταν προχωρούσε η µετοχοποίηση, σήµερα οι προβλέψεις είναι
πολύ χαµηλότερες λόγω της κακοδιοίκησης.
Το θέµα, λοιπόν, της ανεπάρκειας της διοίκησης δεν λύνεται µε
κοµµατικά διορισµένες διοικήσεις, έστω και αν υπάρχουν κοµµατικά
συµβόλαια και δήθεν αξιοκρατικές επιλογές.
Θα αναφερθώ στα προνόµια των συντεχνιών. Πολλές από αυτές τις
δηµόσιες επιχειρήσεις, για τις οποίες συζητούµε, είναι µονοπώλια.
Και δείχνει αυτή η διατήρηση των µονοπωλιακών προνοµίων το
πόσο ανεπαρκής και κολοβή είναι η πολιτική της Κυβέρνησης.
Θα σας δώσω ένα στοιχείο: Τις αµοιβές των υπαλλήλων των
δηµοσίων επιχειρήσεων, σε σχέση µε τον ιδιωτικό τοµέα και σε
σχέση µε το στενότερο δηµόσιο τοµέα, πάλι από την έκθεση του
ΟΟΣΑ. Στη σελίδα 106 παρουσιάζονται τα σχετικά στοιχεία. Στην
ελληνική οικονοµία ο µισθός ενός µισθωτού είναι τριακόσιες
εβδοµήντα εννέα χιλιάδες (379.000) δραχµές το µήνα κατά µέσο

όρο. Στις δηµόσιες επιχειρήσεις ξέρετε πόσος είναι; Είναι
πεντακόσιες εβδοµήντα τρεις χιλιάδες (573.000) δραχµές. Στον
ιδιωτικό τοµέα ξέρετε πόσος είναι; Είναι τριακόσιες εννέα χιλιάδες
(309.000) δραχµές. Ο ιδιωτικός τοµέας είναι κάτω από το µέσο όρο.
Οι δηµόσιες επιχειρήσεις είναι πολύ πάνω από το µέσο όρο. Και
στο στενό δηµόσιο τοµέα, στη γενική κυβέρνηση που λέµε, ο µισθός
είναι πολύ πιο πάνω από τον ιδιωτικό τοµέα. Είναι τετρακόσιες
ογδόντα έξι χιλιάδες (486.000) δραχµές. Πεντακόσιες εβδοµήντα
τρεις χιλιάδες (573.000) δραχµές παίρνουν κατά µέσο όρο στις
δηµόσιες επιχειρήσεις, τετρακόσιες ογδόντα έξι χιλιάδες (486.000)
δραχµές στο στενό δηµόσιο τοµέα και τριακόσιες εννέα χιλιάδες
(309.000) δραχµές στον ιδιωτικό τοµέα. Γιατί γίνεται αυτό; Επειδή
είναι πιο παραγωγικός ο δηµόσιος τοµέας; 'Οχι. Γίνεται, γιατί στο
δηµόσιο τοµέα, ιδίως στις δηµόσιες επιχειρήσεις, που είναι τα
εξόφθαλµα πράγµατα, υπάρχει η απειλή της χρήσης του
µονοπωλιακού προνοµίου. Χρησιµοποιούν το µονοπωλιακό
προνόµιο των εταιριών, για να έχουν µεγάλους µισθούς.
Μήπως βλέπουµε τους µεγάλους µισθούς στις επιχειρήσεις που
θεωρούµε ότι είναι πολύ παραγωγικές και που εξαρτώνται από τη
νέα τεχνολογία; Για παράδειγµα, ο µέσος µισθός στον ΟΤΕ είναι
πεντακόσιες εβδοµήντα έξι χιλιάδες (576.000) και µιλάω για το
1997. Στα Ελληνικά Πετρέλαια είναι εννιακόσιες ενενήντα µία
χιλιάδες (991.000). Στον ΟΑΣΑ είναι εξακόσιες είκοσι δύο χιλιάδες
(622.000), πάνω και από τον ΟΤΕ. Οι υπάλληλοι του ΟΑΣΑ, αυτού
του ελλειµµατικού οργανισµού, που µας έχει χρεώσει µε ένα
τρισεκατοµµύριο περίπου τα τελευταία χρόνια παίρνουν εξακόσιες
είκοσι δύο χιλιάδες (622.000) το µήνα, όταν ο µισθός του Βουλευτή
είναι αυτός που είναι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Ελπίζω ότι δεν είναι ....
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Αποζηµίωση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Αποζηµίωση. Ο µισθός του
Βουλευτή είναι πολύ µικρός. Υπάρχουν και τα άλλα έξοδα, τα οποία
θα έπρεπε να είναι πολύ παραπάνω.
Αυτό που θέλω να πω είναι ότι εκµεταλλεύονται τα µονοπωλιακά
προνόµια, όχι µόνο εις βάρος των καταναλωτών, αλλά και εις βάρος
του ευρύτερου κοινωνικού συνόλου, διότι ένα µεγάλο µέρος αυτών
των µονοπωλιακών προνοµίων πάνε στους µεγάλους µισθούς.
'Αλλο θέµα είναι οι σκανδαλώδεις διαδικασίες στις προµήθειες.
'Εχουµε πρόσφατο παράδειγµα -εδώ υπάρχει πολιτική ευθύνη της
Κυβέρνησης, διότι ενισχύει αυτήν την κατάσταση- το ∆εκέµβριο του
1997 όπου θυµόσαστε τι πρεµούρα υπήρξε, τι αγώνας ταχύτητας
να δοθούν προγραµµατικές συµφωνίες µε αυτές τις αδιαφανέστατες
διαδικασίες, ύψους 1,3 τρισεκατοµµυρίων δραχµών -το γράφει και
αυτό η έκθεση του ΟΟΣΑ- συµφωνίες οι οποίες σήµερα
διερευνούνται από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, ως προς το νόµιµο, ως
προς το διαφανές. Η πρόταση νόµου που έχουµε κάνει εµείς για τη
διαφάνεια στις προµήθειες αραχνιάζει σε κάποια συρτάρια της
Βουλής.
Πελατειακές σχέσεις. Η αύξηση της απασχόλησης στις δηµόσιες
επιχειρήσεις, ιδίως σε εκλογικές χρονιές είναι τεράστια και πολύ
µεγαλύτερη από τον ιδιωτικό τοµέα, γιατί ακριβώς λειτουργούν οι
πελατειακές σχέσεις, οι οποίες λειτουργούν και στη διοίκηση.
Λειτουργούν αυτές οι πελατειακές σχέσεις όσο παραµένουν αυτές οι
επιχειρήσεις στο δηµόσιο τοµέα.
Πού οφείλονται αυτά τα φαινόµενα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Οφείλονται στην άµεση εξάρτηση των ∆ΕΚΟ από το κράτος και
στην έλλειψη ανταγωνισµού. Αυτά είναι τα δύο στοιχεία που
προσπαθεί να αντιµετωπίσει στη ρίζα τους η πρόταση νόµου που
φέραµε.
Πρώτα απ'όλα, αυτή η πρόταση νόµου µιλάει για ταχεία διαδικασία
αποκρατικοποίησης και εξυγίανσης µε διάφορους τρόπους. ∆εν
είµαστε δογµατικοί, αναγνωρίζουµε ότι υπάρχουν πολλοί τρόποι και
αποκρατικοποίηση να γίνει και εξυγίανση, αλλά βάζει ένα πλαίσιο -
και είναι πολύ σηµαντικό- για το τι θα γίνει µε τις κερδοφόρες και για
το τι θα γίνει µε τις µη κερδοφόρες. Τα ανέλυσε εδώ ο κ.
Παυλόπουλος πάρα πολύ καλά.
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Λύνει το θέµα της υποχρεωτικής δηµοσίευσης ισολογισµών που να
είναι αξιόπιστοι. 'Ενα από τα στοιχεία τα οποία καυτηριάζει
εντονότατα αυτή η έκθεση του ΟΟΣΑ είναι ότι από τους
λογαριασµούς των ∆ΕΚΟ δεν βγάζεις άκρη. 'Ο,τι θέλουν
παρουσιάζουν και κανείς δεν βρίσκεται να τις ελέγξει. Η ίδια η
Κυβέρνηση το ξέρει το πρόβληµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: Ο προϋπολογισµός πόσο αξιόπιστος είναι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Προβλέπει κανονισµούς
προµηθειών, που να εξασφαλίζουν τη διαφάνεια. Προβλέπει
κατάρτιση νέων γενικών κανονισµών προσωπικού και στη
διαδικασία της εξυγίανσης και στις αποκρατικοποιήσεις που είναι
σηµαντικό θέµα, αλλά δεν είναι το µόνο. Η Κυβέρνηση πέρσι τέτοια
εποχή µε εκείνην την περίφηµη τροπολογία που µας είχε φέρει
προσπαθούσε να µας πείσει ότι το µόνο θέµα είναι οι κανονισµοί
προσωπικού.
∆ιασφαλίζει το θέµα της αποζηµίωσης των εργαζοµένων, µέσω
παροχής δωρεάν µετοχών, µέσω εξασφάλισης της απασχόλησης.
'Ολα αυτά ρυθµίζονται στην πρόταση νόµου, όχι µε περιπτωσιακό
τρόπο, όπως προσπαθεί να το κάνει η Κυβέρνηση, αλλά σε ένα
ευρύτερο πλαίσιο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Και κάνει πολύ καλύτερο το υφιστάµενο πλαίσιο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Ρυθµίζει το θέµα της κατάργησης
των µονοπωλιακών προνοµίων και το άνοιγµα στον ανταγωνισµό
και ρυθµίζει το θέµα του ρόλου του κράτους. Το κράτος πρέπει να
είναι ρυθµιστής σε όλη αυτήν τη διαδικασία. Γι'αυτό χρειάζεται η
ανεξάρτητη επιτροπή αποκρατικοποίησης, την οποία προβλέπει το
σχέδιο νόµου για να απεµπλακεί λίγο η διαδικασία αυτή από την
"πολιτική κουζίνα" -επιτρέψτε µου την έκφραση- από τη στενότερη
πολιτική. Βεβαίως, ο Υπουργός έχει την ευθύνη να εποπτεύει αυτήν
την αρχή, αλλά η αρχή αυτή πρέπει να αντιµετωπίζει µόνη της τα
τεχνικά θέµατα. Γιατί είδαµε ότι ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας
όποιο τεχνικό θέµα αποκρατικοποίησης έπιασε, "τα έκανε
µούσκεµα" και µε την Ιονική και µε τα Καταστήµατα Αφορολογήτων
Eιδών και µε την Ολυµπιακή.
Φοβάµαι ότι η Κυβέρνηση µε την υποκριτική της στάση, για µία
ακόµα φορά, θα έλθει στα λόγια µας και δεν θα περάσει πολύς
καιρός.
Θα έλθει και θα φέρει µε αποσπασµατικό τρόπο βέβαια, ρυθµίσεις
που θα προσεγγίζουν τις ρυθµίσεις αυτής της πρότασης νόµου.
Αν έχετε θάρρος, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να δεχθείτε
αυτήν την πρόταση νόµου και να συζητήσουµε αν θέλετε
συγκεκριµένα άρθρα. ∆εχθείτε την επί της αρχής, να συζητήσουµε
συγκεκριµένα άρθρα και εκεί να δούµε πού συµφωνούµε και πού
διαφωνούµε στις λεπτοµέρειες.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Σφυρίου έχει το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Θα έπρεπε να αφήσετε να µιλήσουν οι
Βουλευτές που είµαστε δυο-τρεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν εξαρτάται από µένα.
Να απευθύνεσθε στους συναδέλφους σας, στον κ. Αλογοσκούφη,
στον κ. Σφυρίου αλλά και στον κύριο Υπουργό. Είµαι ο τελευταίος
που µπορώ να έχω λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ο
Υπουργός µιλάει µετά τους εισηγητές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Σφυρίου.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Ελπίζω, κύριε Πρόεδρε, να είµαι εκείνος που
θα καθυστερήσω σε όλη τη διαδικασία λιγότερο, γιατί δεν έχω την
πρόθεση να χρησιµοποιήσω όλο το χρόνο που µου παρέχει ο
Κανονισµός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ελπίζω να είσθε συνεπής.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Θα το προσπαθήσω.
Επειδή πριν κλείσει την οµιλία του ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας ο κ. Αλογοσκούφης, µίλησε
για την υποκριτική στάση της Κυβέρνησης και λίγο πιο πριν µίλησε,

µάλιστα κατακεραυνώνοντας τον Υπουργό για τις πελατειακές
σχέσεις µε προσλήψεις παραµονές των εκλογών στις ∆ΕΚΟ και
µάλιστα µε αυστηρό ύφος, θα ήθελα να σας διηγηθώ µία
προσωπική µου εµπειρία.
Την επόµενη µέρα των εκλογών το 1993 βρισκόµουν στο γραφείο
µου. Μου ήλθαν µερικά πρόσωπα που τα έβλεπα για πρώτη φορά,
να µου παραπονεθούν ότι πήγαν σε µία δηµόσια υπηρεσία ∆ΕΚΟ -
στη ∆ΕΗ, κύριε Αλογοσκούφη- και δεν τους προσέλαβα. Και λέω
"µε συγχωρείτε, µε ποια διαδικασία έχετε προσληφθεί και ο
διευθυντής εκεί δεν σας προσλαµβάνει;". Μου απήντησαν "εδώ
έχουµε τις προσλήψεις µας" και τους ζήτησα να ρίξω µια µατιά.
Προσλήψεις, λέει, από κάποιον κ. Βουκελάτο ο οποίος νοµίζω ότι
ήταν αναπληρωτής Γενικός ∆ιευθυντής. Την Παρασκευή,
προπαραµονή των εκλογών υπέγραφε στη διοίκηση...
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Στην Κοζάνη την παραµονή των εκλογών
υπεγράφησαν χίλιες εξήντα προσλήψεις.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Φαίνεται ότι η δική µου εµπειρία υστερεί της
δική σας.
Υπέγραφε, λοιπόν, διαρκώς προσλήψεις την Παρασκευή. Τους είπα
"καθήστε παρακαλώ να πιείτε έναν καφέ, να σας φιλοξενήσουµε
εδώ γιατί δεν είµαστε αφιλόξενοι άνθρωποι, αλλά µη µου ζητάτε να
συναινέσω σε µία τέτοια πρόσληψη".
Τώρα έρχεται και κατακεραυνώνει η Νέα ∆ηµοκρατία για τις
προσλήψεις, τις πελατειακές στις ∆ΕΚΟ κλπ. και καταγγέλλει
παράλληλα την Κυβέρνηση για υποκρισία. Ε, µπορείτε να µου πείτε
αν αυτό που δείχνει αποκορύφωση του παραλογισµού και της
υποκρισίας, τι είναι;
Ανάλωσε πολύ χρόνο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
∆ηµοκρατίας για τη ∆ΕΗ, για τον ΟΤΕ, γι'αυτούς τους δύο µεγάλους
οργανισµούς των ∆ΕΚΟ. Πρώτα απ' όλα θέλω να ρωτήσω, το εξής:
Θέλετε να κάνετε µία διαφορετική πολιτική στο θέµα του δηµόσιου
χαρακτήρα της ∆ΕΗ, κύριε συνάδελφε της Νέας ∆ηµοκρατίας;
'Ησασταν τριάµισι χρόνια κυβέρνηση και δεν κάνατε µια διαφορετική
πολιτική. Νοµίζω ότι διατηρήσατε το δηµόσιο χαρακτήρα. Πιστεύω
ότι αυτό το κάνατε θεωρώντας ότι έχει πράγµατι στρατηγική
σηµασία για την εθνική µας οικονοµία και όχι µόνο, η ∆ΕΗ.
Εµείς δεν εξαγγείλαµε ποτέ ότι πρόκειται να ιδιωτικοποιήσουµε, να
δώσουµε στον ιδιωτικό τοµέα τη ∆ΕΗ ολόκληρη, όπως περίπου µας
είπατε. ∆ιότι λέτε ότι είµαι µε τον τρόπο αυτό που λειτουργεί ...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Παρακαλώ να µην παραποιείτε τα
όσα λέω.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Είπατε ότι εκµεταλλευόµαστε τη στρατηγική
θέση, τη δεσπόζουσα, την οποία έχει.
Το ερώτηµά µου είναι το εξής: Εάν θέλετε να ξεκαθαρίσετε τη θέση
σας σε ό,τι αφορά την πολιτική σας απέναντι στη ∆ΕΗ πρέπει να
έλθετε εδώ και να πείτε καθαρά τι προτείνετε για τη ∆ΕΗ. ∆ηλαδή
προτείνετε να ιδιωτικοποιηθεί µε το γνωστό τρόπο που εσείς ξέρετε;
Για παράδειγµα µε τον τρόπο που ιδιωτικοποιήσατε συγκοινωνίες,
µε τον τρόπο που επιχειρήσατε -και πέσατε γι' αυτό- να
ιδιωτικοποιήσετε τον ΟΤΕ;
Πείτε καθαρά ποια είναι η θέση σας. 'Οπου επιχειρήσατε να δώσετε
ένα µικρό ποσοστό του µετοχικού κεφαλαίου σε ιδιώτες τους
παραδώσατε και τη διοίκηση του οργανισµού και µάλιστα όχι µέσω
του Χρηµατιστηρίου αλλά µε εκείνον τον κατάπτυστο νόµο ο οποίος
δεν µπόρεσε να εφαρµοσθεί ποτέ.
Αναπτύξατε τις απόψεις σας και για τον ΟΤΕ. Αναρωτιέµαι ποια
ήταν η δική σας πολιτική για τον ΟΤΕ. Εγώ γνωρίζω ότι ο ΟΤΕ έχει
τώρα µια αλµατώδη αναπτυξιακή πορεία και παίζει ένα στρατηγικό
ρόλο όχι µόνο στη χώρα µας αλλά και στη βαλκανική και σε άλλες
χώρες. Είναι χτεσινή ακόµη η υπογραφή για τη σύµβαση
κατασκευής του καλωδίου οπτικών ινών στον Εύξεινο Πόντο µε
αποτέλεσµα ο ΟΤΕ να αποκτήσει στρατηγικό ρόλο και για τη
βαλκανική και για τις παρευξείνιες χώρες.
Εσείς  επιχειρήσατε  να  τον  πουλήσετε  µε  τον  τρόπο  που  το
κάνατε.  Και  βεβαίως  του  στερούσατε  ακόµη  και  κατά
παράβαση  της  απελευθέρωσης  της  αγοράς  της  Ευρωπαϊκής
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'Ενωσης το δικαίωµα να µπει σε νέες υπηρεσίες και ιδιαίτερα στην
κινητή τηλεφωνία. 'Ηταν αυτή πολιτική ανάπτυξης;
Εγώ πιστεύω ότι ανεξάρτητα από αυτά που λέτε για να δηµιουργείτε
εντυπώσεις, ο ΟΤΕ στην πενταετία που αναφερθήκατε έχει
σηµαντικότατη άνοδο σε όλους τους τοµείς και στον οικονοµικό και
στον τεχνολογικό και στις επενδύσεις.
Τώρα όσον αφορά αυτό που είπατε ότι όλα ρυθµίζονται µε αυτήν
την πρόταση νόµου θέλω να πω ότι η πρόταση νόµου µπορεί να
εκφράζει µία γενικότερη πολιτική θέση αλλά δεν έχει να συνεισφέρει
σε τίποτα. Ο Υπουργός ανέπτυξε τους λόγους για τους οποίους
είναι πλεονάζουσα. Εγώ θα έλεγα ότι είναι περιττή. 'Ενα σηµείο της
µόνο να µπορούσε να πει κανείς ότι είναι συγκεκριµένο όσον αφορά
τις προτάσεις τις οποίες διατυπώνει, δηλαδή, το σηµείο στο οποίο
λέει ότι εντός δύο ετών θα πρέπει να καθοριστεί ποιοι θα είναι
εκείνοι οι φορείς του δηµόσιου τοµέα που θα υπαχθούν στο
καθεστώς της εξυγίανσης. 'Ολα τα άλλα είναι ανοικτά. Ζητά
προεδρικό διάταγµα για το ένα προεδρικό διάταγµα για το άλλο.
Ουσιαστικά δεν ρυθµίζει απολύτως τίποτα. Εκφράζει κάποιες
προθέσεις πολιτικής.
Εδώ όµως αντί να βάζετε αυτήν την προθεσµία των δύο ετών
πρέπει να σας πω ότι από την πλευρά της Κυβέρνησης έχει γίνει
γνωστό στον ελληνικό λαό πρόγραµµα και πολλές φορές
χρονοδιάγραµµα των φορέων που προωθούνται για αλλαγή της
δοµής του µετοχικού τους κεφαλαίου µέσω του χρηµατιστηρίου µε
διεθνείς διαγωνισµούς στα πλαίσια της πολιτικής των διαρθρωτικών
αλλαγών που απαιτούνται για την εθνική οικονοµία. Αν, λοιπόν,
είναι εν γνώσει του ελληνικού λαού αυτό το πρόγραµµα γιατί θα
πρέπει να έχουµε µία διάταξη που θα λέει δεσµευτικά µε νόµο ότι
εντός δύο ετών θα προσδιοριστούν οι φορείς οι οποίοι πρόκειται να
υπαχθούν στο καθεστώς της εξυγίανσης.
Προτείνετε σύµφωνο εξυγίανσης. Είναι γνωστό ότι τουλάχιστον για
τις µεγάλες επιχειρήσεις του δηµόσιου τοµέα που προωθούνται µε
την πολιτική της εξυγίανσης δεν παραπέµπει η Κυβέρνηση στην
έκδοση προεδρικών διαταγµάτων όπως λέτε εσείς. Λέτε να γίνουν
προεδρικά διατάγµατα που να καθορίζουν το σύµφωνο. Η
Κυβέρνηση αντίθετα φέρνει εδώ σχέδια νόµων στα οποία
επισυνάπτονται τα σύµφωνα εξυγίανσης που έχει επεξεργασθεί ο
αντίστοιχος φορέας µε το συναρµόδιο Υπουργείο κατά περίπτωση.
Το ίδιο έχω να παρατηρήσω όσον αφορά για τους κανονισµούς του
προσωπικού διότι λέτε στο άρθρο 14 ότι µε ένα προεδρικό διάταγµα
που θα εκδοθεί µε πρόταση του υπουργικού συµβουλίου θα έχουµε
τα αναγκαία µέτρα για τη διασφάλιση της απασχόλησης και εν γένει
για την οικονοµική στήριξη των εργαζοµένων κλπ.
Από την πλευρά της Κυβέρνησης έρχονται µε διατάξεις νόµου για
τις περιπτώσεις εκείνες για τις οποίες πρόκειται να υπάρξει είτε
µετοχοποίηση είτε εξυγίανση. 'Εχει δε κατηγορηθεί η Κυβέρνηση -
και µάλιστα έφθασε ο Πρόεδρός της στο σηµείο να διαγράψει και
κορυφαία στελέχη της παράταξής σας- διότι δεσµεύτηκε εδώ, ότι για
τους κανονισµούς των εργασιακών σχέσεων, τους νέους
κανονισµούς προσωπικού, θα φέρνει νοµοσχέδια, όπως το έκανε
σε µία-δύο περιπτώσεις, εάν δεν υπάρξει µία συµφωνία ύστερα από
τη συλλογική διαπραγµάτευση. Και αυτοί τήρησαν µία ουδέτερη
στάση απέναντι στην κυβερνητική δέσµευση. Και βέβαια
νοµοσχέδια ήρθαν για τους κανονισµούς και συζητήθηκαν εδώ
διεξοδικά.
Εσείς τι λέτε: Λέτε, ότι µε προεδρικό διάταγµα θα καθορίζονται αυτοί
οι κανονισµοί, άρα εν κρυπτώ, καµία δηµόσια συζήτηση. Και
βεβαίως φθάσατε στο σηµείο να διαγράψετε -ήταν το πρόσχηµα
αυτό- κορυφαία στελέχη της παράταξής σας, διότι κράτησαν µία
αντικειµενική, µία ουδέτερη στάση απέναντι σ' αυτήν την
κυβερνητική πρόταση για την προώθηση νοµοσχεδίων που θα
αφορούσαν τους νέους κανονισµούς προσωπικού.
Τώρα νοµίζω ότι τα κυριότερα σηµεία που δείχνουν ότι είναι περιττή
η επιψήφιση µίας τέτοιας πρότασης νόµου τα τόνισα. Υπάρχουν και
άλλα στα οποία δεν θέλω να αναφερθώ, διότι όλα αυτά
παραπέµπονται µε την έκδοση των σχετικών προεδρικών
διαταγµάτων, σεβόµενος αυτό που είπα στην αρχή ότι δεν θα κάνω
χρήση του χρόνου που µου διέθεσε ο Κανονισµός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει το
λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, µε κατάπληξη άκουσα
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑ.ΣΟ.Κ, αγαπητό, κατά τα
άλλα, συνάδελφο, κ. Σφυρίου, να ψέγει τη Νέα ∆ηµοκρατία. Και
ανέφερε ένα παράδειγµα, το οποίο δεν αµφισβητώ καθόλου ότι
µπορεί να έγινε έτσι, για τους διορισµούς που έκανε η Νέα
∆ηµοκρατία.
Κύριε Σφυρίου, ειλικρινά η φράση "στο σπίτι του κρεµασµένου δεν
µιλάνε για σκοινί" εδώ ταιριάζει άριστα. Ξεχάσατε τις εκατοντάδες
χιλιάδες διορισµών που κάνατε κατά τον πλέον άθλιο τρόπο;
Λησµονήσατε ότι γεµίζατε τις υπηρεσίες µε δήθεν εργάτες στην
αρχή ή καθαρίστριες και στη συνέχεια, όταν διαπιστώνατε ότι ήταν
πλεονάζον προσωπικό, τους µετατάσσατε σε άλλες δηµόσιες
υπηρεσίες ως µόνιµους; Γι' αυτό σήµερα η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση
βρίσκεται στην αθλιότερη κατάσταση που βρέθηκε ποτέ από
συστάσεως του ελληνικού κράτους. Γιατί; ∆ιότι άνθρωποι χωρίς
προσόντα, χωρίς ικανότητες, µε τον τρόπο αυτό πέρασαν στο
πρώτο στάδιο µε αορίστου χρόνου σύµβαση σε διάφορες ∆ΕΚΟ και
στη συνέχεια ως πλεονάζον προσωπικό τις περάσατε στο δηµόσιο,
στο fiscus και βρήκε το µπελά του αυτό το λεγόµενο fiscus στην
Ελλάδα. Αυτή είναι µια αλήθεια, κύριε Σφυρίου, και δεν έπρεπε να
το πείτε. Γιατί και άλλη φορά το χρησιµοποιήσατε και ίσως από
αυτό το Βήµα δεν απαντήθηκε γι' αυτό και το επαναλάβατε. Ελπίζω
µετά ταύτα να µην το ξαναπείτε.
Γνωρίζετε, λοιπόν, πολύ καλά ποια ήταν η τύχη αυτών των ολίγων
χιλιάδων. Επτά χιλιάδες ήταν στο σύνολο όλοι αυτοί και κρατήσατε
ούτε τους µισούς µετά από όλα αυτά τα οποία συνέβησαν κατά
καιρούς και σήµερα συνεχίζετε να οµιλείτε ξανά γι' αυτούς τους
ελάχιστους ανθρώπους που στα τριάµισι χρόνια που κυβέρνησε η
Νέα ∆ηµοκρατία τη χώρα µετά από σας και πριν από εσάς έκανε
αυτούς τους διορισµούς.
Κύριε Σφυρίου, θέλετε να ακούσετε µε ειλικρίνεια ποιο είναι το
παράπονο των Νεοδηµοκρατών, το µόνιµο παράπονο; Λένε ότι, δεν
µας κοιτάξατε.
Και δεν τους κοιτάξαµε µε την έννοια που τους κοιτάξατε εσείς,
γι'αυτό και είναι µόνιµο το παράπονο των Νεοδηµοκρατών, αγαπητέ
κύριε Σφυρίου. Βεβαίως, εµείς δεν µετανοιώσαµε για τη
συµπεριφορά µας εκείνη, γιατί µας ενδιέφερε πρώτα πώς θα
φτιάξουµε το διαλυµένο κράτος που παραλάβαµε και ύστερα πώς
θα κοιτάξουµε το δικό µας το κόµµα.
Αφήνω, λοιπόν, τις κρίσεις αυτές να τις κάνει κάθε άνθρωπος που
σέβεται την αλήθεια. 'Αλλωστε είναι γνωστό ότι έτσι έφθασε το
δηµόσιο χρέος από πεντακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια
(550.000.000.000) το 1981 στα σαράντα πέντε τρισεκατοµµύρια
(45.000.000.000.000) που είµαστε σήµερα. ∆εν έφθασε µόνο του,
έφθασε και µε όλα αυτά.
Κύριοι συνάδελφοι, η αναπτυξιακή πορεία της χώρας δεν µπορεί να
προχωρήσει µε ένα κράτος που έχει δηµιουργήσει έναν ασφυκτικό
κλοιό γύρω από την οικονοµία. ∆εν έχω πρόσφατα στοιχεία. Αλλά
κάποια στοιχεία του Μαϊου που περιήλθαν σε γνώση µου, έλεγαν
ότι στην Ελλάδα το 73% της οικονοµίας είναι κράτος και το 27%
είναι ιδιωτικός τοµέας. Αν τα στοιχεία αυτά είναι αληθινά -γιατί εγώ
µε µία επιφύλαξη τα αναφέρω στο Εθνικό Κοινοβούλιο- τότε πώς
ζητάµε να πάει µπροστά αυτός ο τόπος; Αντιστρόφως θα έπρεπε
να ήταν τα στοιχεία. Θα έπρεπε να ήταν 27% κράτος και 73%
έπρεπε να ήταν ιδιωτικός τοµέας.
Γι'αυτό, λοιπόν, η πρόταση νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας έρχεται
βεβαίως  και  σε  συνάρτηση  µε  την  ιδεολογική  πλατφόρµα  της
Νέας  ∆ηµοκρατίας  τη  σταθερή  και  την  αµετακίνητη,  αλλά  και
από  τις  ανάγκες  των  καιρών.  Και  είναι  οι  καιροί  σήµερα
τέτοιοι    που    επιδοκιµάστηκαν    και    από    τη    διεθνή
πρακτική.    Μετά    την  κατάρρευση  του  υπαρκτού  σοσιαλισµού
δεν  υπάρχει  χώρα  στον  κόσµο  που  να  µην  αποδέχεται  τον
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ελεύθερο ανταγωνισµό, τους νόµους της αγοράς.
Και χαίροµαι, κύριε Υφυπουργέ, που εσείς πριν από λίγο -θα
αναφερθώ βέβαια και σ' αυτό- είπατε "απέτυχε το κράτος, δεν
µπορεί το κράτος να κάνει τον επιχειρηµατία". Το προσυπογράφω,
κύριε Υφυπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Οι
µεγαλύτεροι κρατιστές είσθε εσείς.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Τέλος πάντων, αυτό είναι ευφυολόγηµα
για µικρά παιδιά και όχι για το εθνικό Κοινοβούλιο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κατ' εξοχήν κρατικιστική παράταξη.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: 'Οταν βγείτε έξω από την Αίθουσα και
βρείτε µικρά παιδιά πείτε το αυτό, θα µπορέσουν να γελάσουν. Εγώ
απ' αυτό το Βήµα δεν µπορώ να γελάσω, δεν µου επιτρέπεται.
Είναι, λοιπόν, ανάγκη η θεµελίωση ενός νοµικού καθεστώτος
αποκρατικοποίησης και εξυγίανσης των δηµοσίων νοµικών
προσώπων. Και φυσικά δεν µιλάµε για όλα. ∆εν µιλάµε για εκείνα
τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου τα οποία έχουν σκοπό
συγκεκριµένο και αφορούν την κρατική ασφάλεια, τους στόχους που
έχει η πατρίδα µας και δεν µπορεί να τους ρίξει όλους µέσα στο
διεθνή ανταγωνισµό. Βεβαίως, υπάρχουν κάποιοι τοµείς στους
οποίους δεν µπορούµε να προχωρήσουµε και δεν πρέπει να
προχωρήσουµε. 'Οµως, δεν µπορούµε να τους αφήσουµε να
δηµιουργούν συνέχεια χρέη. Θα πρέπει, λοιπόν, να γίνει εξυγίανση
σ' αυτούς. Γι' αυτό και η πρόταση νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας
είναι σαφής, έχει δύο σκέλη. Λέει: Τοµείς που πρέπει να
αποκρατικοποιηθούν είναι αυτοί και πρέπει να προχωρήσουµε και
τοµείς που δεν πρέπει να αποκρατικοποιηθούν, να εξυγιανθούν, για
να σταµατήσουν τα ελλείµµατα, τα οποία έγιναν ο βραχνάς του
ελληνικού λαού και των επιδιώξεων της ελληνικής κοινωνίας. ∆ιότι,
κύριε Υφυπουργέ, µη λησµονείτε ότι το 1981 που ήρθε το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
στην εξουσία για πρώτη φορά, βρήκε τέσσερις από τους πέντε
δείκτες που ζητάει σήµερα η ΟΝΕ να υπάρχουν. ∆εν βρήκε το
δείκτη του πληθωρισµού.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Είχατε αφήσει ελλείµµατα τα οποία προσέγγιζαν το 10% το 1981. Η
Νέα ∆ηµοκρατία είχε ξεκινήσει το δηµοσιονοµικό κατήφορο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Εµείς είχαµε κάνει πέντε πόντους και σεις
πήγατε εκατό µέτρα. ∆ιότι, όπως σας είπα, βρήκατε δηµόσιο χρέος
πεντακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια (550.000.000.000) -δική σας
είναι η υπογραφή που το λέτε σε πρόσφατη ερώτησή µου- και
σήµερα το δηµόσιο χρέος ήταν σαράντα πέντε τρισεκατοµµύρια
(45.000.000.000.000). Κύριε Υφυπουργέ, παίζουµε τώρα µε τα
πεντακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια (550.000.000.000) του 1981;
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Το 1989 πόσο ήταν;
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: 'Ο,τι είχατε δηµιουργήσει, αγαπητέ κύριε
Βλαχόπουλε, στην άθλια δεκαετία του 1980. ∆ιότι αυτά πληρώνει
σήµερα η Ελλάδα, αυτά πληρώνει σήµερα ο ελληνικός λαός, την
άθλια δεκαετία του 1980.
ΜΑΡΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: Το "γλυκό ψωµί".
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Το "γλυκό ψωµί" αγαπητή συνάδελφε.
Κύριοι συνάδελφοι, ξεκάθαρα πράγµατα. Η νοµοθετική
πρωτοβουλία ανήκει σύµφωνα µε το Σύνταγµα στην Κυβέρνηση και
στη Βουλή. Η Κυβέρνηση φέρνει στη Βουλή σχέδια νόµων και οι
Βουλευτές φέρνουν προτάσεις νόµων. Φέραµε, λοιπόν,
καθηκόντως την πρόταση νόµου που συζητάµε. Και η πρόταση
νόµου ξεκάθαρα και µε σαφήνεια καθορίζει το πεδίο της εφαρµογής,
τη διαδικασία της αποκρατικοποίησης, τη σύσταση του συµβουλίου
εποπτείας αποκρατικοποιήσεων και τον τρόπο σύνθεσης και
λειτουργίας αυτού. Εσείς κύριε Υφυπουργέ -και µάλιστα
ξαφνιάστηκα γιατί ουκ εν Ναζαρέτ καλό, έλεγαν οι Εβραίοι όταν
γεννήθηκε ο Χριστός- είπατε ότι η πρόταση νόµου συµβάλλει θετικά
στο θέµα...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Προσπαθεί να συµβάλει θετικά, δεν το καταφέρνει.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Θα το δείτε στα Πρακτικά, να δείτε την

ακριβή φράση. ∆εν θα παίξω µε τις λέξεις, κύριε Υφυπουργέ. Σας
λέω ότι αυτό ήταν το πνεύµα, αυτό ακούσαµε όλοι, ότι είναι προς τη
θετική κατεύθυνση, αλλά είναι πλεονάζουσα. Το "πλεονάζουσα" σας
το ανέλυσε τόσο σωστά ο κ. Αλογοσκούφης, που περιττεύει να
αναφερθώ εγώ. Αν ήταν πλεονάζουσα η πρόταση της Νέας
∆ηµοκρατίας δεν θα ακολουθούσαν αυτά, τα οποία ακολούθησαν
στην Ιονική, στα ΚΑΕ, και ακόµη, χθες ακόµη, ενώ συζητούσαµε
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου το νοµοσχέδιο για την
µετατροπή του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς και Θεσσαλονίκης
από νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου σε ανώνυµο εταιρεία, µας
ήρθε και µία τροπολογία σφήνα, την οποία βεβαίως, κάτω από την
κατακραυγή του συνόλου των συναδέλφων, αναγκάστηκε να
αποσύρει η Κυβέρνηση. Τι σηµαίνει αυτό; Ούτε προγραµµατισµό
έχετε ούτε τρόπο δράσεως έχετε και τις καθυστερήσεις που θέλετε
να δικαιολογήσετε -γιατί είπατε ότι µπορεί να υπάρχουν και
καθυστερήσεις, βεβαίως µπορεί να υπάρχουν καθυστερήσεις- είναι
καθυστερήσεις που προέρχονται από την έλλειψη
προγραµµατισµού τον οποίο κάνατε.
Εν πάση περιπτώσει, η πρόταση νόµου κρίθηκε από εκείνους που
θέλουν να βλέπουν τα πράγµατα µε τη λογική και σέβονται την
αλήθεια. ∆εν θέλετε να τη δεχθείτε; Θα είναι µόνο από έλλειψη
πολιτικού θάρρους. Και η Νέα ∆ηµοκρατία είναι ικανοποιηµένη ότι
µε την πρόταση αυτή νόµου έπραξε το καθήκον της. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Σπυριούνης έχει το
λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ειλικρινά έχω βαρεθεί να ακούω εδώ και εννιά χρόνια
να ανταγωνίζεται η Νέα ∆ηµοκρατία και το κόµµα µου ποιος έκανε
τα περισσότερα καλά και ποιος έκανε τα περισσότερα άσχηµα.
'Εχω βαρεθεί αυτήν την απόλυτη, κύριε Υφυπουργέ, αξίωση το
κάθε κόµµα να τα θεωρεί όλα,σε ό,τι το αφορούν, θετικά και όλα
αρνητικά στο άλλο κόµµα. ∆εν υπάρχει χειρότερη πολιτική από την
πολιτική του απόλυτου. Θα συγχαρώ τον κύριο Υφυπουργό για τη
σεµνότητα µε την οποία περιέλαβε την πρόταση νόµου της Νέας
∆ηµοκρατίας και την αποτίµησε µε ένα θετικότατο τρόπο.
Κύριε Υφυπουργέ,µε απαλλάξατε από την ταλάντευση να ψηφίσω ή
να µην ψηφίσω την πρόταση. 'Ηµουν σχεδόν έτοιµος να την
ψηφίσω, γιατί πράγµατι -και συµφωνώ µαζί σας- περιέχει θετικά
σηµεία η πρόταση. Το ένα είναι αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Το κακό είναι ότι δεν
έφθανε η ψήφος σας.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Το δεύτερο θέµα, για το οποίο ήµουν
θετικά προσανατολισµένος κύριε Πρόεδρε, είναι ότι µονίµως
απορρίπτεται η πρόταση της άλλης πλευράς. ∆ηλαδή δεν θυµάµαι
κυβέρνηση, που να έχει υιοθετήσει πρόταση νόµου της άλλης
πλευράς. Κι αυτό πιστεύω ότι είναι ένα αρνητικό σηµείο.
Με την ανάλυση που έκανε ο κύριος Υπουργός πρώτον, µε τη
βαθύτερη µελέτη που έκανα στην πρόταση νόµου της Νέας
∆ηµοκρατίας δεύτερον και µε τη συνολική γνώση που έχω για τους
ισχύοντες σχετικούς νόµους, όπως ο 2000/91 της Νέας
∆ηµοκρατίας, ο 2414/96 του ΠΑΣΟΚ και ο 2469/97 του ΠΑΣΟΚ,
πιστεύω ότι υπάρχει το απαιτούµενο θεσµικό πλαίσιο, που
επιτρέπει την πραγµατοποίηση αποκρατικοποιήσεων και
ιδιωτικοποιήσεων, την εξυγιαντική πολιτική για τα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου και για τις δηµόσιες επιχειρήσεις.
Το δεύτερο σηµείο στο οποίο θέλω να αναφερθώ, είναι, κύριε
Υπουργέ, αυτή η κλίµακα αµοιβών στο δηµόσιο τοµέα που
προσβάλλει την έννοια της ισότητας και όχι µε την άποψη µιας
ισοπεδωτικής αντίληψης, αλλά µε την άποψη του "αποδιδόναι
εκάστω το ίδιον". Μέσα σ' αυτήν την έννοια της ισότητας, πρέπει το
κράτος να διαµορφώνει και το µισθολόγιο, ώστε και ουσία να
λέγεται ενιαίο µισθολόγιο.
'Ενα  τρίτο  σηµείο  είναι  ότι,  όταν  έχουµε  εποχή  λιτότητας,  θα
πρέπει  αυτήν  τη  λιτότητα  να  την  πληρώνουν  όλοι,  ανάλογα  µε
τις  δυνάµεις  τους,  ώστε  να  γίνεται  πράξη  η  απαίτηση  της
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παραγράφου 5 του άρθρου 4 του Συντάγµατος, για να συµβάλει
έκαστος στα δηµόσια βάρη, ανάλογα µε τις δυνατότητές του. Και
λυπάµαι που αυτό δεν το έχουµε επιτύχει µέχρι τώρα.
Μόλις χθες, κύριε Υπουργέ, ψηφίστηκε µία τροπολογία για αύξηση
40% των αποδοχών των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας, που
εξεβίαζαν µε ωµούς, κατά καιρούς, τρόπους τις κυβερνήσεις, για να
αυξήσουν σε απαράδεκτα επίπεδα τις αποδοχές τους εις βάρος των
άλλων δηµοσίων υπαλλήλων.
Πολύς αγώνας γίνεται για το δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα και το
συζητούµε µονίµως. 'Οπως έχουν διαµορφωθεί τα πράγµατα,
αναµφισβήτητα -και ο κύριος Υπουργός το περιέγραψε σαν
γνώστης βαθύτερων λεπτοµερειών από εµένα, σαν ειδικός- ούτε ο
νεοφιλελευθερισµός ούτε ο κρατισµός έδωσαν απαντήσεις
σύγχρονες στην οικονοµία.
Πιστεύω ότι έχει πλέον οικουµενικά επικρατήσει ο µέσος δρόµος, η
σύνθεση, όπως χαρακτηρίστηκε από τον κύριο Υπουργό, δηλαδή η
µικτή οικονοµία. Και ο δηµόσιος τοµέας και ο ιδιωτικός τοµέας
πρέπει να αναπτύσσονται και οι δύο µέσα σ' ένα πλαίσιο
ελεγχόµενο, όπου να υπηρετούνται άλλες ανάγκες, πρωτεύουσες
ανάγκες, όπως το περιβάλλον, η κοινωνική αντίληψη, η συµµετρία,
το δηµόσιο συµφέρον και όλοι οι λόγοι, που επιβάλλουν τούτο ή
εκείνο και βεβαίως υπό την κλασσική προϋπόθεση, την
αδιαπραγµάτευτη προϋπόθεση, ότι θα είναι αποτελεσµατικοί και οι
δύο και δεν θα είναι εις βάρος του λαού ούτε ο ένας, µε µία
αισχροκέρδια, ούτε ο άλλος, µε µία µονοπωλιακή και συντριπτική
πολιτική.
∆εν θα πω τι πέτυχε η Νέα ∆ηµοκρατία στον τοµέα των
αποκρατικοποιήσεων, ούτε τι πέτυχε το ΠΑΣΟΚ. Ας αφήσουµε τον
ιστορικό να τα κρίνει.
Επιτρέψτε µου να εκφράσω την αίσθηση που έχω ότι παρά τα
προβλήµατα και κυρίως την έρπουσα νοοτροπία, η Κυβέρνηση έχει
πραγµατώσει τις διακηρύξεις της. Εντός διετίας από τις είκοσι δύο
αποκρατικοποιήσεις έχει πετύχει τις έντεκα ή δώδεκα, µε εµπλοκή
στην ΙΟΝΙΚΗ και στα αφορολόγητα. 'Εχει, δηλαδή,
πραγµατοποιηθεί ο σχεδιασµός που είχε για τις
αποκρατικοποιήσεις.
Αντιλαµβάνεσθε ότι συνοδεύονται -το έχετε ζήσει και εσείς στη Νέα
∆ηµοκρατία- από πλείστα όσα προβλήµατα και κυρίως από εκείνα
τα προβλήµατα που προκαλεί η έρπουσα νοοτροπία.
Σκοπός της πρότασης νόµου είναι να θεµελιωθεί ένα σύγχρονο
καθεστώς αποκρατικοποιήσεων και εξυγιάνσεων.
Αποκρατικοποιήσεις για τα νοµικά πρόσωπα, τα οποία είναι ώριµα
για αποκρατικοποιήσεις και εξυγίανση για εκείνα τα νοµικά
πρόσωπα, που είτε δεν είναι ώριµα είτε υπάρχουν ειδικοί λόγοι,
από το συνταγµατικό πλαίσιο µέχρι τους ειδικότερους ατοµικούς
λόγους, που δεν επιτρέπουν την ευρύτερη ιδιωτικοποίηση.
Η πρόταση νόµου µε µία σειρά από δεκαέξι άρθρα µαζί µε το
ακροτελεύτιο προβλέπει όλο το πλαίσιο µέσα στο οποίο µπορεί να
αναπτυχθεί και να πραγµατοποιηθεί αυτή η πρόβλεψη: η
αποκρατικοποίηση ή η εξυγίανση. Προβλέπει το πεδίο εφαρµογής.
Προβλέπει το ρυθµιστικό πλαίσιο για τις δυο κατηγορίες για την
αποκρατικοποίηση και για την εξυγίανση, είτε µε στρατηγικό
επενδυτή είτε µε τα ίδια όργανα του νοµικού προσώπου. Προβλέπει
τη διαδικασία αποκρατικοποιήσεων και τη διαδικασία εξυγιάνσεων.
Συµπυκνώνει όλες τις διατάξεις για το αναγκαίο πλαίσιο
πραγµατοποίησης αυτών των δυο στόχων. Καθιερώνει, τέλος, ένα
συµβούλιο ελέγχου αποκρατικοποιήσεων που το οργανώνει µε
έντεκα µέλη µε πενταετή θητεία και όλα αυτά τα σχετικά στοιχεία.
Γιατί δεν θα ψηφίσω, κύριε Υπουργέ, την πρόταση νόµου αν και
είχα όλη τη διάθεση να την ψηφίσω. Πιστεύω ότι η τριάδα των
νόµων, του ν.2000/91, του ν. 2414/96 και του ν. 2469/97,
εξασφαλίζουν το αναγκαίο πλαίσιο πραγµατοποιήσεως αυτών των
επιδιώξεων.
ΜΑΡΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μαζί µε την τροπολογία της
περασµένης εβδοµάδος;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Μάλιστα.
ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Μαζί µε τα προεδρικά διατάγµατα που θα
βγαίνουν.

ΜΑΡΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τα προεδρικά διατάγµατα
εκδίδονται πιο δύσκολα από µια υπουργική αποφάση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
'Ολα αυτά που λέτε είναι εκθέσεις ...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Πιστεύω ότι εκείνο που λείπει είναι η
βούληση µε την οποία πρέπει να επιδιώκεται σε κάθε συγκεκριµένη
περίπτωση η αποκρατικοποίηση, η εξυγίανση και η εξειδίκευση, η
αντιµετώπιση των ειδικών συνθηκών που κάθε περίπτωση
αντιµετωπίζει.
Προβλέπει, επίσης, το στρατηγικό σχέδιο, το επιχειρησιακό σχέδιο -
τα προβλέπουν αυτά οι νόµοι- και προσθέτει ακόµα ένα σηµείο, το
συµβόλαιο εξυγίανσης. Mα, και αυτό το εξασφαλίζουµε µε τις
τροπολογίες που φέρνουµε για κάθε περίπτωση -που τις
κατηγορείτε- που εξασφαλίζουµε ακριβώς εκείνους τους όρους
µέσα στους οποίους θα πρέπει ο κύριος επενδυτής να συνδέσει την
πορεία της επιχείρησης µε την προσωπική του σχεδίαση.
Κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζω την πρόταση για τους αναπτυχθέντες
λόγους.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η κ. Κωνσταντοπούλου
έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µε την πρόταση
νόµου που υποβάλλει η Νέα ∆ηµοκρατία, θεσµοθετείται ένα πλαίσιο
για την αποκρατικοποίηση των νοµικών προσώπων που βρίσκονται
στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και για την εξυγίανσή τους.
Είναι δύσκολο να φαντασθεί κανείς, γιατί θα έφερε κάποιος
αντιρρήσεις επί της αρχής ενός τέτοιου νοµοσχεδίου, παρ'όλο που
θα µπορούσε να έχει αντιρρήσεις για τον τρόπο µε τον οποίο
θεσµοθετείται αυτό, οπότε θα µπορούσε βέβαια να κάνει και
προτάσεις για τη βελτίωσή του.
Είναι βέβαιο ότι στη δεκαετία του '70 και τη δεκεατία του '80
διογκώθηκε σηµαντικά ο δηµόσιος τοµέας, είτε για λόγους
συγκυριακούς, κατά τη δεκεατία του '70 -γιατί δεν υπήρχαν τότε
δογµατικοί λόγοι- είτε για δογµατικούς λόγους, κατά τη δεκαετία του
'80. Εν πάση περιπτώσει, δεν θα µαλώσουµε γι'αυτό. Πάντως, ο
δηµόσιος τοµέας διευρύνθηκε σηµαντικά και όπως είπε και ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, το µισό του τεραστίου
δηµοσίου χρέους οφείλεται στην κακή διοίκηση των νοµικών
προσώπων, τα οποία βρίσκονται στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.
Λέει, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός, ο κ. Χριστοδουλάκης "δεν
χρειάζεται να υπάρχει ένα τέτοιο νοµοθετικό πλαίσιο, στο κάτω-
κάτω αυτά που µας λέτε τα κάνουµε".
Αυτό νοµίζω ότι επεκτείνει ακόµα περισσότερο την αλαζονεία που
δείχνει αυτή η Κυβέρνηση. Μας είχε πει πριν µια βδοµάδα ο
Πρωθυπουργός στη Βουλή, στη συζήτηση προ ηµερησίας
διατάξεως για τα θέµατα της παιδείας, ότι "ο ελληνικός λαός ψήφισε
το ΠΑΣΟΚ, για να εφαρµόσει το πρόγραµµά του".
Αυτό σηµαίνει ότι το 42% που ψήφισε το ΠΑΣΟΚ είναι ο ελληνικός
λαός. Το υπόλοιπο 58%, δηλαδή όλοι εµείς, είµαστε διαθέσιµοι
προφανώς για µεταγραφή σε άλλο έθνος.
Και όχι µόνο "ο ελληνικός λαός" ψήφισε το ΠΑΣΟΚ, αλλά φαίνεται
ότι ότι το ΠΑΣΟΚ νοµίζει ότι θα κυβερνάει για πάντα, γιατί δεν
χρειάζεται νοµοθεσία. Οι νόµοι δε θεσµοθετούνται χάριν µόνο του
κυβερνώντος κόµµατος, και αν εσείς είσαστε τόσο καταπληκτικοί,
που κάνατε από µόνοι σας καλύτερα αυτά που λέµε εµείς στο
πλαίσιο αυτό, αυτό δεν σηµαίνει ότι θα είσαστε για πάντα
κυβέρνηση. Μπορεί κάποια στιγµή -και µ'αυτά που κάνετε ίσως
πολύ γρήγορα-να πάψετε να είστε κυβέρνηση, οπότε το πλαίσιο θα
χρειάζεται για να δεσµεύει τους επόµενους, αυτούς που θα σας
διαδεχθούν.
'Ενα  τέτοιο  πλαίσιο  χρειάζεται,  γιατί  αυτά  τα  νοµικά  πρόσωπα
είναι  περιουσία  του  ελληνικού  λαού  και  η  προστασία  της
περιουσίας  του  ελληνικού  λαού  µας  επιβάλλει  να  προσπαθούµε
να  διατηρήσουµε  την  αξία  τους,  να  την  αυξήσουµε.  Και  όχι  να
την  αφήνουµε  -όπως  βλέπουµε  το  θλιβερό  παράδειγµα  της
Ολυµπιακής-να  εξανεµίζεται  και  να  διερωτώµεθα,  ποιος  θα
έδινε  µια  δεκάρα  για  να  αγοράσει  αυτά  τα



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΞΓ' - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 1999 3621

νοµικά πρόσωπα, όπως συµβαίνει µε την Ολυµπιακή.
Είπε ο κύριος Υπουργός ότι ορισµένες από τις ιδέες µας είναι καλές
και τις δέχεται, αλλά έτσι και αλλιώς τις εφαρµόζει. 'Αρα είναι
περιττές. Αλλά υπάρχει και το Συµβούλιο Εποπτείας των
Αποκρατικοποιήσεων, το οποίο νοµίζει ότι δεν χρειάζεται. Αυτό,
ισχυρίζεται, οδηγεί απλώς στη διεύρυνση του δηµόσιου τοµέα.
Εγώ αντιθέτως νοµίζω ότι χρειάζεται να υπάρχει κάποιο νοµικό
πρόσωπο, το οποίο να µελετά όλη αυτήν τη διαδικασία. ∆ιότι
αρκετοί συνάδελφοι, και κυρίως από το κυβερνών κόµµα, δεν
φαίνεται να καταλαβαίνουν, ποια είναι τα πλεονεκτήµατα και τα
χαρακτηριστικά των ιδιωτικών οργανισµών ή των οργανισµών που
εφαρµόζουν ιδιωτικοοϊκονοµικά κριτήρια, γιατί δηλαδή είναι
επωφελείς αυτές οι πρακτικές.
Θα φέρω ένα παράδειγµα από το φλέγον σηµερινό θέµα της
παιδείας. Πολλοί συνάδελφοι παρατήρησαν ότι τα ιδιωτικά σχολεία
εφαρµόζουν τη µεταρρύθµιση και έβγαλαν συµπέρασµα ότι η
µεταρρύθµιση είναι καλή, αφού την εφαρµόζουν τα ιδιωτικά
σχολεία.
Γιατί την εφαρµόζουν; Γιατί τα ιδιωτικά σχολεία είναι µικροί -
µικροµεσαίοι έστω- αυτοδιοικούµενοι ανταγωνιστικοί οργανισµοί. Σε
τέτοιους οργανισµούς µπορεί κανείς να εφαρµόσει ριζικές αλλαγές
µε µεγάλη ταχύτητα, ακριβώς όπως λέει και η θεωρία. Στους
µεγάλους οργανισµούς, όπως είναι η δηµόσια εκπαίδευση, δεν
µπορούµε να κάνουµε ριζικές αλλαγές. Ούτε τα ιδιωτικά σχολεία τη
θέλουν τη µεταρρύθµιση, αλλά την εφαρµόζουν, µολονότι
πιστεύουν ότι είναι κακή. Μπορούν να την εφαρµόσουν, διότι είναι
ευέλικτοι και ανταγωνιστικοί οργανισµοί. Η δηµόσια εκπαίδευση
που είναι ένας τεράστιος οργανισµός, δεν µπορεί να απορροφήσει
µια τέτοια µεταρρύθµιση, µε την ταχύτητα που θέλει η κυβέρνηση
να την εφαρµόσει.
Καλή-κακή, δεν θα µπορούσε να το κάνει. Είναι ανεπίτρεπτη η
ταχύτητα µε την οποία εφαρµόζεται. Και όχι µόνο ήταν πάντα
µεγάλος ο δηµόσιος τοµέας και πάντα µεγάλη η δηµόσια
εκπαίδευση, αλλά µε διάφορες "σοφές" ρυθµίσεις, τις οποίες
θεσµοθετήσατε τη δεκαετία του '80, την µετατρέψατε σε ένα
πλαδαρό κήτος. Και από αυτές τις ρυθµίσεις, οι χειρότερες ήταν η
κατάργηση αξιολόγησης και η κατάργηση των διευθυντικών
δικαιωµάτων.
Αυτό, λοιπόν, που έχουµε τώρα µπροστά µας, είναι ένα κήτος, το
οποίο ξεχαρβαλώνεται συνεχώς. Τώρα έχουν αρχίσει και γίνονται
ορατές οι συνέπειες των κακών σας ρυθµίσεων. Αργότερα, στην
επόµενη δεκαετία θα δούµε, για ό,τι παραµείνει εκεί, πόσο κακές
ήταν αυτές οι ρυθµίσεις και πόσο πικρά θα πληρώσουµε το "γλυκό
ψωµί" -που ισχυρίστηκε προηγουµένως ο συνάδελφος κ. Ιντζές, ότι
έφαγε ο ελληνικός λαός στην πρώτη τετραετία του ΠΑΣΟΚ.
Η βελτίωση της απόδοσης του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα δε
συνδυάζεται αναγκαία µε τη µεταβίβαση ιδιοκτησίας. Θα µπορούσε,
δηλαδή, και οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, οι οποίοι τάσσονται
κατά της µεταβίβασης ιδιοκτησίας στον ιδιωτικό τοµέα να δεχθούν
να υπαχθούν οι δηµόσιες επιχειρήσεις σε ένα καθεστώς εξυγίανσης
και στο τέλος να παραµείνουν υγιείς στο δηµόσιο τοµέα. ∆ιότι
πολλά από τα πλεονεκτήµατα που έχει ο ιδιωτικός τοµέας
µπορούµε να τα εξασφαλίσουµε και σε οργανισµούς που έχουν
κρατική ιδιοκτησία. Γιατί αυτά τα πλεονεκτήµατα εξασφαλίζονται
όταν υπάρχει ανταγωνισµός και όταν υπάρχει αυτοδιοίκηση στους
ανταγωνιζόµενους οργανισµούς. Μπορούµε, λοιπόν, αυτά τα
πλεονεκτήµατα να τα δηµιουργήσουµε. Και ένα συµβούλιο, σαν και
αυτό που προτείνεται εδώ, µπορούσε ίσως να µελετήσει αυτά τα
φαινόµενα και να προτείνει πρακτικές για την αύξηση
αποτελεσµατικότητος των οργανισµών. Θα µπορούσαµε συνεπώς
αυτές τις συνθήκες να τις δηµιουργήσουµε. Και αυτούς τους
οργανισµούς, αν θέλουµε αργότερα να τους κρατήσουµε σαν θετικά
πια στοιχεία για την περιουσία του δηµοσίου.
Χρειάζεται, όπως είπαµε να ενθαρρύνουµε τον ανταγωνισµό,
χρειάζεται να αναπτύξουµε δείκτες για τη µέτρηση του έργου,
χρειάζεται να αναπτύξουµε δείκτες για αντικειµενική και απρόσωπη
αξιολόγηση. ∆ιότι ειδικά στη χώρα µας έχουµε ένα κακό
χαρακτηριστικό: οι αξιολογικές κρίσεις είναι διαβλητές. Αυτό είναι

φαίνεται, πανάρχαιο χαρακτηριστικό του ελληνικού λαού και τώρα
τελευταία, µου έπεσε στα χέρια ένα κείµενο, το οποίο δίνει µια πάρα
πολύ ενδιαφέρουσα εξήγηση, για το φαινόµενο αυτό. Το ότι είναι
διαβλητές οι αξιολογικές κρίσεις στη χώρα µας, ίσως λιγότερο απ'
ό,τι πιστεύεται ευρέως, είναι κάτι που το πιστοποιούν όλοι οι
'Ελληνες -και είναι πάρα πολλοί-που έχουν δουλέψει στο εξωτερικό,
από χειρώνακτες, µέχρι επιστήµονες υψηλού επιπέδου. Λένε,
λοιπόν, όλοι αυτοί, ότι είναι εντυπωσιασµένοι από το πόση
αξιοκρατία επικρατεί στο εξωτερικό και πόση αντικειµενικότητα στις
κρίσεις. Ενώ στην πατρίδα µας δεν παρατηρείται αυτό.
Βέβαια σε έναν ιδιωτικό οργανισµό δεν µπορεί κανείς να µην είναι
αρκετά αξιοκρατικός, διότι θα χρεοκοπήσει ο οργανισµός, άρα
υπάρχει η πίεση του ανταγωνισµού και η απειλή της χρεοκοπίας
που επιβάλλει να γίνονται αξιοκρατικές κρίσεις. Αλλά σε ένα
δηµόσιο οργανισµό, ο οποίος έχει εξασφαλίσει την επιβίωσή του, τα
πράγµατα πια χαλαρώνουν εντελώς και µπορούµε να ασκήσουµε
εθνικό µας χόµπι, µε τρόπο ο οποίος οδηγεί σε πάρα πολύ
δυσάρεστα αποτελέσµατα.
Μπαίνω στον πειρασµό να σας αναφέρω το λόγο που εξηγεί γιατί
κάνουµε τόσο διαβλητές αξιολογικές κρίσεις. Υποτίθεται ότι
περιέχεται σε µια επιστολή που γράφει ένας Ρωµαίος συγκλητικός -
σε εποχή λίγα χρόνια προ Χριστού- προς έναν ανθύπατο φίλο του,
ο οποίος διοικεί κάποιες ελληνικές επαρχίες. Του λέει ότι οι 'Ελληνες
είναι τόσον εγωπαθείς που πιστεύουν όλοι ότι είναι αδικηµένοι.
'Ολοι τους. Εφόσον, λοιπόν, πιστεύουν ότι είναι αδικηµένοι,
µεταφέρουν αυτήν την εσφαλµένη κρίση τους πιστεύοντας, ότι η
κοινωνία στην οποία ζουν είναι άδικη. Και αυτό, τους κάνει να
αδικούν τους άλλους και να µην εξανίστανται, όταν οι άλλοι
αδικούνται. Η κοινωνική πίεση, δηλαδή, για δίκαιη αξιολόγηση και
αντικειµενικές αξιολογικές κρίσεις είναι πάρα πολύ µειωµένη,
ακριβώς λόγω αυτής της εξαιρετικής εγωπάθειας.
Θα έλεγα, λοιπόν, ότι εφόσον υπάρχει αυτό το χαρακτηριστικό στην
Ελλάδα, θα πρέπει να βρούµε τρόπους να µειώσουµε αυτήν τη
διαβλητότητα, εφευρίσκοντας τρόπους απρόσωπης και
αντικειµενικής αξιολόγησης.
Για να τελειώσω, λοιπόν, θέλω να υπογραµµίσω ότι αυτός ο νόµος
προστατεύει την περιουσία του ελληνικού λαού. Πρέπει να την
προστατεύσουµε, διότι βλέπουµε ότι µε τις πρακτικές που
εφαρµόζονται, εξανεµίζεται η περιουσία αυτή. Ειδικά στην
περίπτωση της Ολυµπιακής άκουσα µε τρόµο ότι χρειάστηκε να
περιµένουν έξι µήνες, για να πάρουν την απόφαση του Υπουργικού
Συµβουλίου που καθόριζε πως µπορούν να διορίσουν προσωπικό,
τους πιλότους που χρειάζονται για να λειτουργήσουν. Εξαιτίας
τέτοιων καθυστερήσεων, εξανεµίζεται η περιουσία του ελληνικού
λαού, εξανεµίζεται η αξία της Ολυµπιακής και τότε, είτε στο δηµόσιο
ανήκει είτε στον ιδιωτικό τοµέα, είναι άχρηστη.
∆εν είναι ούτε πλεονάζουσα αυτή η πρόταση: Γιατί αν ακόµα η
Κυβέρνηση νοµίζει σήµερα ότι τα κάνει όλα καλύτερα, θα µπορούσε
να δεσµεύσει και την επόµενη Κυβέρνηση. Ούτε το Συµβούλιο
Εποπτείας είναι άχρηστο, διότι θα µπορούσε να εξετάσει τις
συνθήκες, οι οποίες θα οδηγούσαν στη βελτίωση της
αποδοτικότητας των οργανισµών οι οποίοι εξυγιαίνονται.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να σας ανακοινώσω ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: "∆απάνες κίνησης υπαλληλων του
∆ηµοσίου, των Ο.Τ.Α. α' και β' βαθµού και των λοιπών Ν.Π.∆.∆.
εντός και εκτός της επικράτειας για εκτέλεση υπηρεσίας".
Επίσης η ∆ιαρκής Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας Τάξης
και ∆ικαιοσύνης καταθέτει την 'Εκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης:
"Κύρωση του Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ιαδικασίας".
Η κ. Μπενάκη έχει το λόγο.
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ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόεδρε, θα αρχίσω από
ένα, ας πούµε παρεµπίπτον, θέµα που ετέθη στη συζήτηση, το
οποίο έθεσε ο κ. Σφυρίου. Ισχυρίσθηκε ότι επί Νέας ∆ηµοκρατίας
έγινε µία σωρεία, αν κατάλαβα, διορισµών προεκλογικών...
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Εγώ απάντηση στο συνάδελφο έδωσα.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κι εγώ θα ανταπαντήσω σε σας, αν
επιτρέπετε, κύριε Σφυρίου.
Θέλω να σας πληροφορήσω, επειδή προφανώς δεν το
αντιληφθήκατε, παρ' όλο ότι έγινε µεγάλος θόρυβος, ότι για τους
διορισµούς αυτούς στη ∆.Ε.Η., αν δεν κάνω λάθος, στους οποίους
αναφερθήκατε, υπήρξαν αλλεπάλληλες δικαστικές αποφάσεις και
απόφαση του Αρείου Πάγου, µε τις οποίες κηρύχθηκε
αντισυνταγµατική η διάταξη του νόµου Πεπονή, η οποία διάταξη
θεώρησε παράνοµους αυτούς τους διορισµούς, σύµφωνα µε το
σκεπτικό το δικό σας.
Εποµένως, όταν έχουµε αµετάκλητες δικαστικές αποφάσεις, που
βεβαιώνουν τη νοµιµότητα αυτών των διορισµών, τουλάχιστον δεν
θα έπρεπε να τις αναφέρουµε σ' αυτήν την Αίθουσα ως παράδειγµα
κοµµατικής εµπάθειας και µονοµέρειας. Κυρίως θα έπρεπε για
αυτού του είδους τα παραδείγµατα και γι' αυτά τα θέµατα να µη
µιλάει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ., όταν
γνωρίζουµε το όργιο διορισµών που έγινε στη δεκαετία του '80 και τι
συµβαίνει ειδικά στους δηµόσιους οργανισµούς µε κοµµατικές
απολύσεις και κοµµατικούς διορισµούς.
Αυτή η συζήτηση που κάνουµε τώρα και αντιπαρατιθέµεθα, ο
καθένας µε τα επιχειρήµατά του, είναι ένα επιπλέον επιχείρηµα
ατράνταχτο, γιατί πρέπει να ψηφισθεί αυτή η πρόταση νόµου ή
τουλάχιστον να έλθει σύµφωνα µε τις επιλογές της Κυβέρνησης µία
παρόµοια πρόταση νόµου, κάποιο νοµοσχέδιο το οποίο θα
θεσµοποιεί τέλος πάντων τις αποκρατικοποιήσεις και θα περιγράφει
µία συγκροτηµένη και συστηµατική διαδικασία, επί τη βάσει της
οποίας θα πρέπει να γίνονται.
Θα πρέπει στο σηµείο αυτό να συµφωνήσω µε την παρατήρηση και
µε την έκπληξη της κ. Κωνσταντοπούλου για την αλλαζονεία της
Κυβέρνησης, η οποία πιστεύει ότι προχωρεί σε
αποκρατικοποιήσεις, όπως είναι υποχρεωµένη πλέον να
προχωρήσει, και ότι τις κάνει τόσο καλά, ώστε δεν χρειάζεται να έχει
ένα "µπούσουλα". Γιατί, στην πραγµατικότητα αυτή η πρόταση
νόµου περιγράφει ένα σχήµα, το οποίο πρέπει να ακολουθείται στις
αποκρατικοποιήσεις, και περιέχει επίσης και ορισµένες
ασφαλιστικές δικλείδες, ώστε αυτή η διαδικασία να γίνει σωστά.
Θα µου επιτρέψετε βεβαίως να διατυπώσω την απορία µου για το
πόσο κακά γίνονται οι αποκρατικοποιήσεις και τι εσφαλµένη
αντίληψη έχει περί αυτών η Κυβέρνηση, επικεντρώνοντας την
προσοχή µου σε αυτό το σύστηµα των αθρόων ανωνύµων
εταιρειών που δηµιουργούνται πλέον σε όλα τα Υπουργεία και στις
οποίες µετατρέπετε υπάρχοντα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
που δεν είναι αποτελεσµατικά ή δεν κάνουν καλά τη δουλειά τους,
γιατί βαρύνονται µε όλα αυτά τα αρνητικά, µε τα οποία βαρύνεται το
δυσκίνητο δηµόσιο.
Ανώνυµη εταιρεία εδώ, ανώνυµη εταιρεία εκεί. Και δεν είναι
ανώνυµες εταιρείες σαν και αυτές που ξέρουµε στο Εµπορικό
∆ίκαιο µε µετοχές διασπαρµένες σε πολλούς µετόχους, µε γενική
συνέλευση που ελέγχει το διοικητικό συµβούλιο, που κάνει εκλογές,
µε δηµοσίευση ισολογισµών. Θα έλεγα "εντάξει" εάν επρόκειτο περί
αυτών. Αλλά εδώ πρόκειται περί ανωνύµων εταιρειών µε µία µετοχή
που ανήκει στο δηµόσιο ή µε περισσότερες που ανήκουν όλες στο
δηµόσιο. ∆ηλαδή τι γίνεται εδώ; Αλλάζει ο Μανωλιός και βάζει τα
ρούχα του αλλιώς. Και το καινούριο ένδυµα που φοράει ο Μανωλιός
είναι πολύ πιο επικίνδυνο από το προηγούµενο, διότι µε το
προηγούµενο καθεστώς του Ν.Π.∆.∆. υπήρχε η δυσκινησία του
δηµοσίου που προκαλεί µεν αγκύλωση, αλλά πάντως εξασφαλίζει
κάποια νοµιµότητα στις κινήσεις, έστω και δια της απραξίας. Εδώ
δεν υπάρχει καν ο έλεγχος του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ούτε ο
προληπτικός, φοβούµαι ότι δεν υπάρχει και κατασταλτικός. Υπάρχει
σ' αυτές τις ανώνυµες εταιρείες µόνο ο έλεγχος των ορκωτών
λογιστών. Τι είδους ιδιωτικοποιήσεις, λοιπόν, είναι αυτές;

'Εγινε στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης η ανώνυµη εταιρεία "ΘΕΜΙΣ
ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ" που κτίζει τα δικαστικά µέγαρα και τις
φυλακές, η οποία έχει εξαιρεθεί και από το νόµο 2190. Στο
Υπουργείο Πολιτισµού το Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων µετετράπη
σε ανώνυµη εταιρεία, δεν ξέρω πώς λέγεται. 'Αλλες τρεις ανώνυµες
εταιρείες έχουν γίνει µέσα στο Υπουργείο Πολιτισµού, για να µιλήσω
για Υπουργεία που τα ξέρω. Είναι, λοιπόν, αυτό µοντέλο
ιδιωτικοποίησης ή είναι µία φενάκη ιδιωτικοποίησης; ∆ιότι για να
προχωρήσουµε σε τέτοιου είδους µετατροπές, µε τις οποίες
καταρχήν συµφωνούµε, πρέπει να γίνουν µε τέτοιο τρόπο όπου θα
εξασφαλίζεται η διαφάνεια και θα υπάρχει κρατικός έλεγχος. Εγώ
είµαι υπέρ του κρατικού ελέγχου στον τρόπο µε τον οποίο κινούνται
αυτές οι εταιρείες και διαχειρίζονται χρήµατα του δηµοσίου, όταν η
περιουσία τους ανήκει εξ ολοκλήρου στο δηµόσιο. Γι' αυτό και µου
κάνει εντύπωση η αντίρρηση του κυρίου Υπουργού να δεχθεί το
εποπτικό συµβούλιο υπό τη µορφή της ανεξάρτητης διοικητικής
αρχής. 'Εχουν αρνηθεί την ανεξάρτητη διοικητική αρχή -την
αρνούνται και εδώ- και στην άλλη πρόταση που έχουµε κάνει και
δεν είµαι σίγουρη αν έχει συζητηθεί, την ανεξάρτητη, δηλαδή,
διοικητική αρχή που θα ελέγχει τις συµβάσεις και τις προµήθειες του
δηµοσίου.
Ποιον άλλο τρόπο έχουµε για να ελέγξουµε το δηµόσιο; Παρά µόνο
εάν αφεθούµε σε κάποια όργανα που κατά κάποιο τρόπο θα
ελέγχονται από τη Βουλή πλέον και θα ασκούν έναν έλεγχο σ' αυτά
τα Ν.Π.Ι.∆., τις ανώνυµες εταιρείες που διαχειρίζονται χρήµατα του
δηµοσίου.
Τώρα στο θέµα των αποκρατικοποιήσεων των ∆ΕΚΟ και στο
σύστηµα αποκρατικοποίησης που προτείνει αυτή η πρόταση νόµου.
Υπάρχουν πάρα πολλοί λόγοι που συνηγορούν υπέρ αυτού του
µοντέλου ή κάποιου άλλου µοντέλου που µπορεί να µας εισηγηθεί η
Κυβέρνηση και το οποίο δεν έχουµε ακούσει µέχρι στιγµής,
τουλάχιστον εγώ.
Είµαι επηρεασµένη από τα εκπαιδευτικά και από τους µύδρους που
εξαπέλυσε ο κύριος Πρωθυπουργός και ο κύριος Υπουργός
Παιδείας εναντίον των εκπαιδευτικών και µάλιστα των
συνδικαλιστών. Τους κατηγόρησε µε χαρακτηρισµούς βαρύτατους
και µίλησε περί ανάγκης αποδεσµεύσεως του κράτους από την
καταπίεση και την κυριαρχία των συντεχνιών. Ε, πώς θα γίνει αυτό
εάν έχουµε αυτούς τους τεράστιους δηµόσιους οργανισµούς, όπου
η κύρια ανασχετική δύναµη είναι οι εργαζόµενοι και οι συντεχνίες
τους;
'Ο,τι συµβαίνει σήµερα στην ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ δεν οφείλεται πουθενά
αλλού παρά στην πίεση των εργαζοµένων. 'Ο,τι δεν µπορεί να κάνει
η Κυβέρνηση στις αστικές συγκοινωνίες πού οφείλεται; Στην πίεση
των εργαζοµένων.
Εάν, λοιπόν, και εκείνη εξορκίζει το συντεχνιακό πνεύµα, πώς θα το
καταπολεµήσει; Παρά εάν εισαγάγει τους θεσµούς της ιδιωτικής
οικονοµίας και φέρει και τα κρατικά συνδικάτα να λειτουργούν µε
τους κανόνες µε τους οποίους λειτουργούν τα συνδικάτα που
υπάρχουν στον ιδιωτικό τοµέα.
Εποµένως δεν αρκεί κανείς να εξορκίζει το συντεχνιακό πνεύµα, είτε
στο δηµόσιο είτε στις δηµόσιες επιχειρήσεις. Πρέπει να κάνει και
κάτι που θα περιστείλει τις αρνητικές όψεις αυτού του συντεχνιακού
πνεύµατος.
'Ενα άλλο φαινόµενο, τα σκάνδαλα. Κύριε Πρόεδρε και κύριοι
συνάδελφοι, και τι σκάνδαλα δεν έχουµε ζήσει και δεν έχουµε
ακούσει, άσχετα εάν σε τελική φάση στη δικαιοσύνη οδηγήθηκαν σε
κάποιο αρχείο ή σε κάποιο απαλλακτικό βούλευµα. 'Οσοι
παρηκούµε την Ιερουσαλήµ και δικηγορούµε στα ποινικά
δικαστήρια, ξέρουµε πόσο δύσκολο είναι ένα διαχειριστικό
σκάνδαλο που γίνεται µέσα σε ένα δηµόσιο οργανισµό να
εξιχνιαστεί µε τα µέσα που διαθέτει η ποινική δικαιοσύνη. ∆εν
εξιχνιάζεται.
Λοιπόν:  Σκάνδαλα  στον  ΟΤΕ.  Μεγάλα  και  επώνυµα,  δεν
χρειάζεται  να  αναφερθώ,  ων  ούκ  έστι  αριθµός.  Σκάνδαλα  στη
∆ΕΗ.  Λοιπόν,  αυτά  τα  σκάνδαλα  πώς  θα  τα  προλάβουµε;
Φαίνεται  ότι  είναι  σύµφυτα  µε  τη  φύση  των  µεγάλων  δηµοσίων
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οργανισµών. Και το λέω αυτό για να ελαφρώσω και τις ευθύνες των
Υπουργών. ∆εν ισχυρίζοµαι ότι είναι σκάνδαλα που βαρύνουν την
Κυβέρνηση, ενσυνείδητα και επιδιωκόµενα. Είναι εν πολλοίς και
σκάνδαλα που ξέφυγαν από την Κυβέρνηση. Αλλά ξέφυγαν, γιατί η
εξουσία περιήλθε σε κρατικοδίαιτα όργανα των δηµοσίων
οργανισµών που άνοιξαν τις πόρτες και συνέβησαν όσα
συνέβησαν. ∆εν θέλει να τα περιστείλει η Κυβέρνηση αυτά; Γιατί,
λοιπόν, δεν υιοθετεί αυτήν την πρόταση νόµου, η οποία και καλές
κατά την άποψή µας ρυθµίσεις περιέχει, αλλά τουλάχιστον αποδίδει
και ένα πνεύµα τακτοποίησης αυτής της διαδικασίας, η οποία είναι
αναπόφευκτη. Η Κυβέρνηση τη θέλει δεν τη θέλει την
αποκρατικοποίηση θα την κάνει. Είναι µέσα στην ευρωπαϊκή πορεία
της χώρας να γίνουν αποκρατικοποιήσεις και να λειτουργήσουµε
και εµεις όπως λειτουργούν και οι πιο σκληρές σοσιαλιστικές χώρες
της Ευρώπης. Εποµένως, εάν η Κυβέρνηση δεν ασπάζεται αυτήν
την πρόταση για τους λόγους της, τουλάχιστον ας µας πει τι
αντίστοιχο µοντέλο προτίθεται να φέρει και να ψηφίσει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, στον
κύριο Πρόεδρο της Βουλής υπεβλήθη η εξής αίτηση:
"Κύριε Πρόεδρε, σας γνωρίζω ότι εξελέγην Νοµάρχης Φθιώτιδας
στις εκλογές του Οκτωβρίου 1998. Κατόπιν τούτου υποβάλω την
παραίτησή µου από το βουλευτικό µου αξίωµα και σας παρακαλώ
πολύ να ανακοινώσετε την παραίτησή µου αυτή στο Σώµα.
Με ιδιαίτερη εκτίµηση, Τριανάφυλλος Αθανασίου Μπέλλος,
Βουλευτής, Νοµάρχης Φθιώτιδας".
Θα διενεργηθούν στη συνέχεια τα προβλεπόµενα από το Σύνταγµα
και τον Κανονισµό της Βουλής.
ANNA ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Και µε τα συγχαρητήριά µας!
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Μου ελέχθη ότι δεν θα
δευτερολογήσει κανένας.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: ∆εν θα δευτερολογήσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Αντιπαρέρχοµαι, κύριε Πρόεδρε, αυτά τα
οποία ανέφερε η κ. Μπενάκη και ιδιαίτερα που άνοιξε µε µεγάλη
ευκολία, χωρίς κανένα απολύτως στοιχείο, τα περί σκανδαλολογίας.
'Ηθελα απλά και µόνο να θυµίσω ότι η απόφαση του Αρείου Πάγου
που αφορά τη ∆ΕΗ, αφορούσε όλες τις περιπτώσεις µέχρι το
Σεπτέµβρη, µέχρι την προκήρυξη των εκλογών. ∆εν νοµιµοποίησε
καµία απόφαση, κανενός δικαστηρίου και ιδιαίτερα του Ανωτάτου
Ακυρωτικού ∆ικαστηρίου, όλες εκείνες που έγιναν κατά τη διάρκεια
της προεκλογικής περιόδου, που ήταν χιλιάδες. Αυτό να
υπενθυµίσω, για να µην παρουσιάζουµε εσφαλµένα τις αποφάσεις
του Αρείου Πάγου στην Ολοµέλεια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Αλογοσκούφης έχει το
λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω απλώς
να επισηµάνω και να καυτηριάσω την τακτική που ακολούθησε ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ., ο οποίος µπήκε σε
µία περιπτωσιολογία ως µη ώφειλε, προσπάθησε να βάλει στο
στόµα µου -δεν είχε τη δυνατότητα βεβαίως-πράγµατα τα οποία δεν
είπα και το µόνο που έµεινε ως περιεχόµενο από την οµιλία του
είναι ότι δεν θεωρούσε την πρόταση πλεονάζουσα, αλλά περιττή.
Θα ήθελα να πάρει το λόγο για ένα λεπτό για να µου εξηγήσει τη
διαφορά µεταξύ πλεονάζουσας και περιττής.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: 'Εµφαση έδωσα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Τώρα, αναφορικά µε την ουσία του
θέµατος θέλω να επιµείνω ότι η Κυβέρνηση οφείλει εάν έχει
πολιτικό θάρρος, αυτήν την πρόταση επί της αρχής να την
υπερψηφίσει, διότι καλύπτει πάρα πολλά κενά τα οποία έρχεται η
ίδια, όποτε βλέπει και κάτι δεν πάει καλά στην πολιτική της και
προσπαθεί να τα ρυθµίσει µε αποσπασµατικό τρόπο εδώ στο
Kοινοβούλιο.

Αυτή η πρόταση βάζει ένα πλαίσιο για τις αποκρατικοποιήσεις. Στην
ουσία είναι νόµος πλαίσιο. Εάν απασχολεί την Κυβέρνηση το θέµα
των προεδρικών διαταγµάτων, αυτό είναι κάτι που µπορούµε να το
συζητήσουµε στα σχετικά άρθρα. Είναι, όµως, ένας νόµος πλαίσιο
και η χώρα µας έχει ανάγκη ενός νόµου πλαισίου, ο οποίος αυτήν
τη διαδικασία θα τη βάλει στο σωστό δρόµο. ∆ιότι είναι µία
διαδικασία που εν όψει του ότι οδηγούµεθα στην ΟΝΕ
απροετοίµαστοι και χωρίς να έχουµε πραγµατοποιήσει τις
διαρθρωτικές αλλαγές που χρειάζονται, θα µας απασχολήσει -αυτό
το πρόγραµµα των αποκρατικοποιήσεων- για πάρα πολλά χρόνια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο.
Ελπίζω να είστε και εσείς εξίσου σύντοµος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω, αλλά
επειδή δεν χρησιµοποίησα όλο το χρόνο µου στην πρωτολογία µου
...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): 'Οταν είπατε εκείνο το
"αλλά", µου τα χαλάσατε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι και από τη σηµερινή
συζήτηση έχει αποδειχθεί ότι ένας είναι ο στόχος. Το πώς
ουσιαστικά και τα δύο κόµµατα -και η Νέα ∆ηµοκρατία και το
ΠΑ.ΣΟ.Κ.- που συναγωνίζονται σήµερα για το ποιος έχει τις
καλύτερες προτάσεις και για το ποιος έχει θεσµοθετήσει τα
καλύτερα µέσα για την ιδιωτικοποίηση της δηµόσιας περιουσίας, για
το ξεπούληµα ιδιαίτερα. Σήµερα γίνεται ένας συναγωνισµός για να
δώσουν τα καλύτερα εχέγγυα στην πλουτοκρατία, γιατί έχει
αποδειχθεί ότι ένας θεός υπάρχει σήµερα και για τις κεντροδεξιές
και για τις κεντροαριστερές κυβερνήσεις, ο θεός της πλουτοκρατίας
και µέσω της ΟΝΕ µεταχειρίζονται τις κυβερνήσεις σε ολόκληρη την
Ευρώπη για να υλοποιήσουν αυτήν την πολιτική.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. λέει ότι η πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι
πλεονάζουσα, γιατί έχει κατοχυρώσει όλα αυτά τα θεσµικά πλαίσια.
'Εχει δίκιο. Προχθές περάσαµε το άρθρο 25 για τις ιδιωτικοποιήσεις
των δηµοσίων επιχειρήσεων µε απλές διαδικασίες. ∆ιϋπουργικές
αποφάσεις. Και τι έχει µείνει, κύριοι, που λέτε ότι είναι ασφυκτικό το
κράτος σήµερα, στην οικονοµία; Πείτε µου ποιες επιχειρήσεις έχουν
µείνει. Τα ναυπηγεία; Γενικά η ναυπηγοεπισκευαστική; Μήπως τα
λιµάνια; Η κλωστοϋφαντουργία; Το φάρµακο και τα άλλα
ανταλλακτικά εξαρτήµατα της ιατρικής; Τα λιπάσµατα; Τα
διϋλιστήρια; Οι τράπεζες; Η ύδρευση-αποχέτευση; Τα τσιµέντα; Η
ΛΑΡΚΟ τώρα που πάνε να την πουλήσουν; Τα ΕΛΣΙ τα οποία πάνε
να πουλήσουν;
Κύριε Υπουργέ, εξετάζετε κάθε φορά κόστος-όφελος µε κριτήριο
µόνο το οικονοµικό. Κατ'επανάληψη έχουµε κάνει την πρόταση -και
ήταν πρόταση και του ΠΑ.ΣΟ.Κ.- να γίνουν τα σιδηροκράµµατα. Και
χθες η κυρία Υπουργός είπε ότι θα στοιχίσει εκατόν πενήντα
δισεκατοµµύρια (150.000.000.000) δραχµές. ∆εν λαµβάνει, όµως,
υπόψη ότι µέσα σε µία πενταετία, κατά τους ειδικούς τουλάχιστον,
δεν είµαι εγώ ειδικός, θα γίνει η απόσβεση από τη µεγάλη τιµή που
έχουν τα σιδηροκράµµατα. Ούτε λαµβάνει υπόψη της ότι θα
εργαστούν χίλιοι πεντακόσιοι επιπλέον άνθρωποι και θα κτυπήσει
την ανεργία. Υπολογίζει, µόνο, το κόστος-όφελος δραχµικά. Το τι
ακριβώς θα οφελήσει την οικονοµία ή όχι δεν το λαµβάνει καθόλου
υπόψη της.
Κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε επίσης να πούµε ότι η ίδια πολιτική
ακολουθείται και από τις δύο πλευρές, όταν µιλάνε για µείωση του
κράτους, και στον τοµέα των κοινωνικών παροχών. Μειώσεις
συνέχεια. Και όταν λέει η Νέα ∆ηµοκρατία "λιγότερο κράτος"
απευθύνεται κύρια στις επενδύσεις που γίνονται στην υγεία, στην
πρόνοια, στον πολιτισµό, στον αθλητισµό κλπ., χωρίς αυτό να
σηµαίνει ότι δεν το εφαρµόζει το ΠΑ.ΣΟ.Κ., που πραγµατικά έχει
περάσει στην εµπορευµατοποίηση όλων αυτών των κοινωνικών
τοµέων. Πολιτισµό, αθλητισµό, υγεία, παιδεία. 'Ολα έχουν περάσει
µέσα στην αξία και στους κανόνες της αγοράς.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.



3624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Κύριοι Βουλευτές, θα θέλαµε να πούµε ότι αυτή η πολιτική που
ακολουθήθηκε µέχρι τώρα, µέχρι τη δεκαετία του '80 δεν µπορούσε
ο ιδιωτικός τοµέας να µπει στο κόστος των µεγάλων επενδύσεων
που είχε ο δηµόσιος τοµέας. Αφού αναλάµβανε το κράτος αυτές τις
υποθέσεις και την υποδοµή, εκµεταλλευόταν µε φθηνή ουσιαστικά
ανταλλαγή όλες αυτές τις υπηρεσίες.
Σήµερα όµως, που έχει εξαντληθεί ουσιαστικά ο παραγωγικός
δηµόσιος τοµέας στην Ελλάδα, που έχει εκµηδενιστεί η παραγωγική
διαδικασία του δευτερογενούς τοµέα, ζητάει να µπει στον τοµέα των
υπηρεσιών, στις ∆ΕΚΟ. Και τι λέει η Κυβέρνηση και η Νέα
∆ηµοκρατία; "Ορίστε, τα ξεπουλάµε, ελάτε πάρτε τα." Σήµερα έχει
τη δυνατότητα να πάρει αυτές τις επενδύσεις και θέλει να πλουτίσει
ακόµη περισσότερο και να εξαργυρώσει τη συσσώρευση των
κερδών που είχε όλο αυτό το διάστηµα µέσω των κρατικών
επιχειρήσεων, για να αυξήσει ακόµη παραπέρα τα κέρδη και να
ελέγχει, αν θέλετε, την οικονοµία, αλλά και τη διοίκηση.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, δεν έχει κανένας να ξεχωρίσει
τίποτε σήµερα από την αντιπαράθεση που έγινε ανάµεσα στα δύο
κόµµατα. Και οι δύο στοχεύουν στο να ξεπουλήσουν το δηµόσιο
τοµέα.
Εµείς λέµε ότι πρέπει να παραµείνει ο δηµόσιος τοµέας, να
εκσυγχρονιστεί, να γίνει παραγωγικός, να ενισχυθεί το
συνεταιριστικό κίνηµα και να ενισχυθεί, από εκεί και πέρα, όλος ο
παραγωγικός τοµέας δευτερογενής και πρωτογενής, µε
πρωτοβουλίες τέτοιες που θα αναπτύξουν την οικονοµία. Ο
δηµόσιος τοµέας σήµερα µπορεί να σύρει το χορό της ανάπτυξης
της οικονοµίας, µαζί φυσικά µε τις άλλες επιχειρήσεις του ιδιωτικού
τοµέα. 'Οµως, ο ιδιωτικός τοµέας να λειτουργεί στα νόµιµα πλαίσια,
όπως λειτουργεί σε όλες τις χώρες της Ευρώπης. Γιατί εδώ δεν
έχουµε βιοµήχανους που θέλουν ουσιαστικά να κερδίσουν. 'Εχουµε
κύριε Πρόεδρε! Οκτώ τρισεκατοµµύρια (8.000.000.000.000)
δραχµές έβαλαν µέσα το κράτος! Και ποιος τα πληρώνει αυτά, όταν
εσείς επαγγέλλεσθε ότι ο ιδιωτικός τοµέας θα λύσει αυτά τα
προβλήµατα; Τα πληρώνει ο ελληνικός λαός. Οκτώ
τρισεκατοµµύρια (8.000.000.000.000) δραχµές σε τιµές 1980, κύριοι
Βουλευτές! Για λογαριάστε σήµερα, να δούµε πόσα είναι; 'Εχουν
περάσει τον προϋπολογισµό της Ελλάδας. Και αυτά τα πληρώνει,
επαναλαµβάνω, ο ελληνικός λαός.
Για τέτοια ανάπτυξη, που δεν έχει κοινωνικά χαρακτηριστικά, κύριε
Πρόεδρε, που δεν ευνοεί και δεν αναβαθµίζει την ποιότητα ζωής
των εργαζόµενων, εµείς είµαστε αντίθετοι και θα την αντιπαλεύουµε
µε όλες µας τις δυνάµεις!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", δέκα φοιτητές και ένας
συνοδός-καθηγητής του Πάντειου Πανεπιστηµίου, Τµήµα Πολιτικής
Επιστήµης και Ιστορίας. Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο για να κλείσει τη συζήτηση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι σύντοµος.
Θα ξεκινήσω από τον τελευταίο οµιλητή, ο οποίος ανέφερε ότι δεν
υπάρχουν πλέον διαφορές µεταξύ της Κυβέρνησης και της Νέας
∆ηµοκρατίας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Τα µέτρα...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Το ξέρετε πάρα πολύ καλά και εσείς και η Νέα ∆ηµοκρατία, αλλά
πάνω απ' όλα, το ξέρει η ελληνική κοινωνία, ότι υπάρχουν µείζονες
διαφορές και όσον αφορά τους στόχους της ανάπτυξης και όσον
αφορά τους στόχους της απασχόλησης και πάνω απ' όλα όσον
αφορά την επίδοση στην αποτελεσµατικότητα.
Γιατί και αυτή η πρόταση, την οποία συζητούµε σήµερα, η πρόταση
νόµου για τις αποκρατικοποιήσεις που υπέβαλε η Νέα ∆ηµοκρατία,
τι είναι; Είναι µία άσκηση επί χάρτου, αξιοποιώντας πράγµατα τα
οποία ήδη εφαρµόζει µε αποτελεσµατικό τρόπο η Κυβέρνηση. 'Εχει
βέβαια ορισµένες θετικές πλευρές, τις οποίες και ανέφερα. Είναι

όµως, επαναλαµβάνω, µία άσκηση επί χάρτου η οποία γίνεται
κυρίως για να αναιρέσει την εντύπωση, η οποία έχει βασίµως
υπάρξει στην κοινή γνώµη, για το πώς πήγε στην πράξη η δική της
πολιτική αποκρατικοποιήσεων. Και γι' αυτό λέµε ότι δεν έχει κανένα
λόγο, κανένα πρακτικό λόγο να γίνει αποδεκτή.
'Εχει όµως πολύ µεγάλη σηµασία, το πόσο αποτελεσµατικά
προάγεις ένα πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων και πώς το
χρησιµοποιείς, για να γίνει µοχλός ανάπτυξης, για να αυξήσεις την
απασχόληση, να αυξήσεις την κερδοφορία των επιχειρήσεων και να
αυξήσεις τις προοπτικές ευηµερίας για όλους τους πολίτες. Αυτό
κάνει πολύ µεγάλη διαφορά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Γιατί εµείς δεν τη βλέπουµε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Γκατζή, δεν σας
διέκοψε κανένας. Είσαστε καυστικότατος και δεν σας διέκοψε
κανένας. Σας παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Θα ήθελα να απαντήσω µόνο σε ένα σηµείο, στο θέµα που έθεσε η
κ. Μπενάκη σχετικά µε την ανεξάρτητη αρχή, ότι χρειάζεται, για να
έχει έναν µπούσουλα -όπως είπε χαρακτηριστικά, πυξίδα, υποθέτω,
εννοείτε- η Κυβέρνηση για τις ιδιωτικοποιήσεις.
Κυρία Μπενάκη, δεν είναι δυνατό µια ανεξάρτητη αρχή να
υπαγορεύσει την πολιτική αποκρατικοποιήσεων η οποία -όπως σας
είπα και στην πρωτολογία µου- είναι µια βασική επιλογή
διαρθρωτικών αλλαγών στο χώρο της οικονοµίας και για την οποία
θα πρέπει την ευθύνη του σχεδιασµού, της εκτέλεσης και της
αξιολόγησης να την έχει η Κυβέρνηση, η εκάστοτε κυβέρνηση, η
οποία θα κρίνεται από την αποτελεσµατικότητά της κατά την
εφαρµογή.
Οι διοικητικές αρχές είναι χρήσιµες σε ορισµένες περιπτώσεις -αν
και θα έπρεπε βέβαια να επεκτείνονται σε όλους τους τοµείς- όπου
δεν χωρεί µε την ίδια ευκαιρία µία αλλαγή πολιτικής από κυβέρνηση
σε κυβέρνηση. Γι'αυτό υπάρχουν οι ανεξάρτητες διοικητικές αρχές
σε θέµατα προστασίας δικαιωµάτων του πολίτη, σε θέµατα
"Συνηγόρου του πολίτη" κ.α., η στάση απέναντι των οποίων δεν
αίρεται και δεν µεταβάλλεται µε µεγάλη ένταση από κυβέρνηση σε
κυβέρνηση. Αντίθετα εγώ πιστεύω ότι η πολιτική των διαρθρωτικών
αλλαγών είναι µία πολιτική, η οποία χαρακτηρίζει την κάθε
κυβέρνηση, πώς την έκανε.
Η αποτυχία της πολιτικής αυτής επί Νέας ∆ηµοκρατίας έπαιξε
καθοριστικό ρόλο στην εντύπωση και στην αξιολόγηση που έκανε
στις εκλογές ο ελληνικός λαός για την ικανότητα της Κυβέρνησης να
ανοίξει το δρόµο της οικονοµικής ανάπτυξης και να οδηγήσει τη
χώρα στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
Πιστεύω ότι µε την ίδια λογική ο ελληνικός λαός θα αξιολογήσει την
αποτελεσµατικότητα της σηµερινής Κυβέρνησης να κάνει τις
διαρθρωτικές αλλαγές, παρά τα όποια εµπόδια, παρά τις όποιες
καθυστερήσεις που σηµειώνονται στην πράξη, να τις προχωρήσει
και να τις εντάξει σε µία γενικότερη αναπτυξιακή πορεία που θα
φέρουν την Ελλάδα, όχι µόνο να µπει στην ΟΝΕ, αλλα να σταθεί
επάξια στην ΟΝΕ µε έναν τρόπο ανταγωνιστικό µαζί µε τις άλλες
οικονοµίες.
Καταλήγοντας, πιστεύω ότι δεν έχει να προσθέσει ουσιαστικά
πράγµατα η πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆εν χρειάζεται η
πολιτική της Κυβέρνησης όλα αυτά τα στοιχεία, διότι όσα έχουν
αξία, όσα είναι σωστά, τα εφαρµόζει ήδη και µε έναν τρόπο µάλιστα
αποτελεσµατικό. Σας ευχαριστώ πολύ.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Για τις αναλογιστικές εταιρείες δεν
µας είπατε τίποτα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, δεν
υπάρχει άλλος εγγεγραµµένος για να µιλήσει.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής της προτάσεως
νόµου 30 Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας µε επικεφαλής τον
Πρόεδρό της κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή: "Νοµικό καθεστώς
αποκρατικοποίησης εξυγίανσης δηµόσιων νοµικών προσώπων του
ευρύτερου δηµοσίου τοµέα".
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Οι αποδεχόµενοι την πρόταση νόµου παρακαλώ να εγερθούν.
(Εγείρονται οι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας)
∆εν ηγέρθη ο απαιτούµενος και προβλεπόµενος από τον
Κανονισµό της Βουλής αριθµός Βουλευτών. Συνεπώς η πρόταση
νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας: "Νοµικό καθεστώς
αποκρατικοποίησης εξυγίανσης δηµόσιων νοµικών προσώπων του
ευρύτερου δηµοσίου τοµέα", απορρίπτεται.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι οι
Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και Μακεδονίας-Θράκης,
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Αναµόρφωση και εκσυγχρονισµός της

∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης".
(Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή)
Μη υπάρχοντος άλλου αντικειµένου, δέχεστε να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.40' λύεται η συνεδρίαση
για αύριο ηµέρα Παρασκευή 22 Ιανουαρίου 1999 και ώρα 10.00' µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο:
α)συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επερώτησης
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη.
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